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Ref:  91/2016          Rome, 10th march 2016 
 
High-level seminar on the state of stocks in the Mediterranean and on the CFP approach 

Catania, Italy, 9-10 February 2016 

Mediterranean Advisory Council report  

 

The High-Level Seminar on the state of fishery stocks in the Mediterranean was co-organised by the European 

Commission services responsible for Fisheries conservation and Control in the Mediterranean and Black Sea 

(DG MARE) and the Mediterranean Advisory Council (MEDAC), hosted by Italy it took place in Catania on 9-

10 February 2016. During the meeting scientists presented a diagnostic of the status of the resources and 

these presentations were followed by a round table where possible options to tackle the alarming situation 

were discussed with the participation of administrations and stakeholders. The full list of participants is 

attached to this report.  

The moderator was Mr Hubert Gambs DG MARE, who opened the meeting and welcomed the participants, 

after providing some logistic information to the participants he thanked the MEDAC for having taking the 

initiative in organising this seminar, also thanking the Italian ministry for hosting the meeting in Sicily. He 

recalled that the key objective for the Commission was to find answers to the questions posed by the 

worrying situation regarding the Mediterranean and take steps towards an agreement for a road map to 

achieve short and medium term objectives working on three levels: Member State, European Union and 

International action. Strengthening the cooperative framework and constructing common vision among the 

countries for joint management measures.  

The moderator introduced the agenda and the presentations that would follow the opening speeches. He 

then passed the floor to the representative of the host nation, the Italian under-secretary of state Giuseppe 

Castiglione.  

Mr Castiglione welcomed the participants and the authorities present, thanking the European Commissioner 

Mr Vella and the MEDAC for having chosen to hold the meeting in Sicily. He recalled the symbolic significance 

of the area that is geographically at the centre of the Mediterranean and he also expressed his appreciation 

of the attention that the EC had thus given to the region, underlining that the sector needed appropriate 

policies that could only be achieved by working together. The two days of the meeting would serve to get an 

idea of the data available and the different positions so as to find a way to move forward with concrete 

evaluations both within the EC and externally, moving ahead together rather than simply shifting 

responsibilities elsewhere, following an interdisciplinary approach with models that can actually be applied 

within this shared space. He hinted at the complexity of the region with multi-specific fisheries and 

underlined the importance of involving the fishers in the process to conserve resources and biodiversity 

without harming the social and economic value of the sector.  

Mr Castiglione recalled the Common Fisheries Policy (CFP) as a key tool, mentioning article 18 which 

introduces regionalised governance procedures and underlining the importance of involving third countries 

in this process potentially through the GFCM. The growth of the fisheries sector across the region was 

undeniable and now appropriate measures were needed to ensure more careful use of the marine resources 

available without underestimating the transversal nature of the issue. This meeting presented an opportunity 
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for the European Commission and MEDAC to discuss how to proceed with the conservation of the fisheries 

sector in the Mediterranean with the support of the FAO Regional Projects and the GFCM as well as 

involvement of all stakeholders, each contributing to the problem on a different level.  He again welcomed 

the meeting participants and thanked the organisers who had made this meeting possible.  

The European Commissioner, Mr Karmenu Vella, thanked Mr Castiglione. He welcomed those present to this 

High-level seminar on the Status of the Stocks in the Mediterranean and on the CFP Approach and he thanked 

the MEDAC for having taken the initiative to address this important topic, he also acknowledged the Italian 

authorities for hosting the meeting in Catania. Mr Vella drew the participants attention first of all to the 

meeting held in July 2015, the Commission's yearly consultation on the "State of Fish Stocks and the Economic 

Performance of Fishing Fleets", during which the dramatic decline of Mediterranean stocks was emphasised 

despite the efforts made by the sector, including fleet reductions of the fleet. This concern was also greatly 

shared by MEDAC Chairman Giampaolo Buonfiglio and it was decided to proceed in identifying urgent 

intervention strategies.  

Mr Vella recalled the facts: fish stocks in the Mediterranean are shrinking. Some are on the verge of 

depletion, 93% of the fish stocks assessed are over-exploited. There are several reasons: pollution and 

climate change certainly play a role and there can be no doubt that extensive overfishing is one of the key 

causes. It is also true that for too many stocks sufficient data is still not available. In the Eastern part of the 

Mediterranean, for instance, serious gaps in time series prevent meaningful conclusions from being drawn. 

In addition, half of all fish caught in the Mediterranean are not even recorded. Such gaps in knowledge cannot 

be used as an excuse to delay action. Among the many reasons to act fast there are the fishers themselves 

who depend on healthy stocks for their livelihood. The European Commissioner underlined that although the 

stocks are shared with third countries, he expressed his firm belief that the EC should take the lead in seeking 

out solutions, especially on stocks predominantly fished by the EU fleets. It is therefore of fundamental 

importance to discuss what can be done at EU level, facing up to our responsibilities as policy makers, fishes, 

scientists and civil society. It was underlined that much work had already been done, not least with the 

reform to the Common Fisheries Policy, as well as the adoption of national management plans by member 

states for the main fisheries under the Mediterranean Regulation as well as the establishment of fishing 

protected areas and the EU producer organisations together guiding the region towards sustainable fishing 

practices. The adopted reform to the CFP provides the political and the financial means to act, including 

funding possibilities under the European Maritime and Fisheries Fund. The CFP must be fully implemented in 

order to achieve the objective of Maximum Sustainable Yield (MSY) by 2020 at the latest. However, as it will 

take a few years before EU management plans start to have an effect it is not feasible to wait and watch 

ǊŜǎƻǳǊŎŜǎ ŘǿƛƴŘƭŜΦ LŦ ǿŜ ŘƻƴΩǘ ǘŀƪŜ ŀŎǘƛƻƴ now, there is a serious risk that stocks will decline beyond the 

point of no return.  

Mr Vella underlined that reversing the trend would require an exceptional effort but scientists had stated 

that the recovery potential of Mediterranean stocks remained very high. He also stressed the importance of 

thinking creatively and involving new technology in the solutions. The aim of the meeting however, remained 

that of defining where immediate action could be taken and further steps could be taken by bringing together 

Ministers from all Mediterranean countries in April during the Seafood Expo Global in Brussels. In addition, 

he informed the meeting that he would be travelling to several key partner countries to seek their 

engagement, explore solutions and assess the many opportunities the blue economy can offer, as well as 

continuing to engage with the GFCM given its key position. He closed by thanking the MEDAC again for 
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suggesting the organisation of this seminar and the Italian hosts for making it possible, as well as 

acknowledging the commitment shown by all Ministers present at the meeting. 

The moderator thanked Mr Vella and proceeded to welcome the members of the European Parliament 

present, he then passed the floor to Mr Giampaolo Buonfiglio, chair of the MEDAC.  

Mr Buonfiglio welcomed all those present and expressed his satisfaction for the organisation of this high level 

seminar as an important stage in the process towards achieving greater sustainability for the fisheries sector. 

He emphasised that the MEDAC represented professional fisheries stakeholders who together implement 

the role given to the MEDAC in providing the EC with opinions and proposals to facilitate the application of 

the CFP in the area. He further highlighted that the MEDAC included dedicated working groups covering each 

key aspect and that the functions of these working groups are agreed annually with the EC so as to achieve 

useful indications and positions. He underlined that the MEDAC also recognised the need to change pace in 

the light of the growing concerns facing the sector. It had been possible to convene this seminar with the 

commitment of the Italian administration, however he stressed that this was the beginning of a new 

challenge to meet together, not only on the European side of the Mediterranean, enlarging the vision both 

geographically and ideologically encompassing an ecosystem approach. The CFP is just one piece of a much 

larger mosaic which the GFCM is facing, the policy developed by Europe to date has had several effects but 

the results are not yet fully satisfactory. The MEDAC, together with its partners, seeks significant ways to 

move forward while making the reform to the CFP even more effective. The issues on the table during this 

two-day seminar must receive careful attention if we are to proceed with renewed vigor. 

Mr Andrés Hermida (Director for Fisheries at the Spanish Ministry for Agriculture, Food, Environment) took 

the floor. He thanked the Italian Under-Secretary, the representatives present and all the meeting 

participants. He expressed his gratitude to MEDAC and the EC for bringing this seminar together in the heart 

of the Mediterranean. He informed the meeting that Spain was aware of the imbalance in the stocks as set 

out in the scientific reports, he anticipated that the experts present would speak of a fall in biomass with a 

high chance of recovery as long as we can correct the situation: in Spain measures were already being 

implemented with the integrated plan for fisheries, as well as local plans that have been passed. The meeting 

was informed that for the integrated national plan, biological reference points had been established in view 

of achieving MSY, in addition there had been a reduction in fleet capacity, technical measures focusing on 

fishing gear selectivity, temporary suspensions of fishing activities, the implementation of restricted areas 

and the further protection of coastal areas. However, despite these measures, the scientific reports available, 

especially the most recent ones, confirm that over-fishing is on the increase and that biomass is falling, he 

therefore saw the clear need to review the efforts being made. He recalled that this was not only a Spanish 

problem, the whole of the Mediterranean is in an increasingly worrying situation and it is crucial to work 

together to steer Mediterranean fisheries towards achievement of MSY, as stated in the CFP. Mr Hermida 

continued by underlining that from the point of view of the Spanish administration, it would be necessary to 

increase awareness and knowledge of management processes across the region and this forum could provide 

the necessary support; the main points to bear in mind: 1. the application of additional measures must take 

into account their impact on the socio-economic stability of the fisheries community 2. In assessing resources 

we should takin into account climate change and other factors, this has not been properly studied 3. we must 

not disregard the unique nature of the Mediterranean 4. all countries must be involved so there is not 

random discrimination. The thanked the organisers again for making the meeting possible.  
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Mr Ante MiǑura addressed the meeting on behalf of the new Croatian Minister who had only just taken office. 

He expressed full comprehension of the poor state of the stocks while underlining that in Croatia fishing is 

an extremely important activity and the very survival coastal areas and islands was at stake. EU funds were 

being used for infrastructure at present but Croatia also had a real interest in preserving sustainability 

through the implementation of management measures. He also expressed the feeling that the criteria 

applied were excessively generic where it would be more appropriate to analyse individual segments so as 

to consider the single coastal communities; he also stated the importance of small pelagic fisheries for the 

Adriatic (as well as for the whole Mediterranean naturally) and that Croatia was awaiting the proposals 

concerning this specific fishery, it could prove to be a good area in which to test the management measures 

within the CFP guidelines. He recalled that Italy, Slovenia and Croatia had been working well together for 

many years, even before joining the EU they cooperated under the GFCM. The meeting was also informed 

on the national management plans being applied to reduce capacity and fishing days, as well as national 

measures to manage spatial and temporal restrictions and closures to protect juveniles and spawning stock 

biomass; such measures would lead to results but over several years. He underlined that most important 

factor was to manage the sector according to correct principles: all the aspects mentioned are links in a chain 

and not isolated aspects. Lastly he commented that there had already been some results linked to the steps 

taken, for example Bluefin tuna stocks had recovered, however as they are predators this recovery also 

impacts on small pelagics that are prey. There cannot be a simple management plan in the Mediterranean, 

which is a complex whole made up of many small units. We need multi-faceted, comprehensive approach 

that is rigorous in the implementation of effective measures, only then will we see an improvement. He 

thanked the meeting organisers once more for the opportunity to participate in this meeting that 

represented the first step in finding lasting solutions. 

Mr Roderick Galdes, Parliamentary Secretary for Agriculture, Fisheries and Animal Rights within the Ministry 

for Sustainable Development, the Environment and Climate Change of Malta took the floor. He thanked the 

organisers and greeted the meeting participants, noting that this seminar followed directly on from the 

International Conference on Economic Advice in Fisheries Management held in Malta at the beginning of 

February. He emphasised that ecological and biological advice was an important base for decision making, 

understanding what really happens, following a joint approach, is the only way to comprehend how to 

proceed in the management of resources. With the best  advice we can make the best decisions. The situation 

in the Mediterranean is extremely complex and the stringent measures imposed in recent times have been 

very hard for the fisheries sector, however the current situation will entail further obligations and he 

repeated that a joint approach would be essential, working from the bottom up in fisheries management. He 

stated the opinion that the EU needed to engage more productively and focus on helping its partners. 

Collectively we have what it takes to emerge successfully and there is great trust in the Commissioner to 

guide the Mediterranean towards a more sustainable future. Mr Galdes expressed his hope that the seminar 

would lead us into new territory where collaboration is concerned and that the decision makers present 

would be in a position to initiate policy changes on this basis.  

The Slovenian Agriculture Ministry State Secretary Tanja {ǘǊƴƛǑŀ ŀŘŘǊŜǎǎŜŘ ǘƘŜ ƳŜŜǘƛƴƎΣ ǘƘŀƴƪƛƴƎ ŀƭƭ 

concerned for the organisation of this important seminar. The Slovenian administration agreed that the state 

of stocks and specifically fisheries resources was critical and that we must act together to face this common 

responsibility. As already stated by the representative of Croatia, a joint management approach is an example 

of good practice and the small pelagics plan is being implemented under the GFCM. There is also a joint 

recommendation in place in the north Adriatic concerning the landing obligation. She further underlined that 
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Slovenia had acted to ensure sustainable management in the north Adriatic with the following steps: on the 

basis of Art 19 of the Mediterranean Regulation new licences are not issued and this has helped the stocks; 

the permanent cessation of activities has removed vessels from fleet which targeted small pelagics; limiting 

fisheries since 2011 has reduced landings of small pelagics by 87% for example. In the light of this Slovenia 

supports discussion on management measures but emphasises that in the future it will be very important to 

bear in mind the efforts already made in the recent past, as the Slovenian fisheries sector has already reduced 

effort as much as possible and now it is essential to ensure survival of traditional fisheries and the small-scale 

sector in the country. Any further reduction would bring with it a financial and administrative burden for the 

Slovenian government and for the fisheries sector itself. If such measures prove to be indispensable then 

there would need to be exemptions for Slovenia. She also underlined that there are also other activities which 

have a negative impact on stocks that need to be assessed.  

The moderator welcomed the invited experts and began the meeting session dedicated to the scientific 

presentations.  

Presentation 1: EU Science and fisheries: an overview in the Mediterranean basin ς Norman Graham, 

President of the European Commission Scientific, Technical and Economic Committee for Fisheries (STECF). 

The slides presented are available on the website dedicated to this High Level Seminar and as an annex to 

this report.    

Mr Graham thanked the organisers for the invitation to speak and provided a brief description of the STECF, 

its structure and activities, highlighting the significant focus on the Mediterranean including the assessment 

of key stocks and the evaluation of the performance of national multi-annual management plans (MAPs).   

Where assessment advice is concerned, he gave an outline of the scientific activity of the Committee, based 

on the GFCM division of the Mediterranean and Black Sea areas into assessment units: the FAO GFCM Sub 

Areas (GSAs). He emphasised that stock assessment in the Mediterranean is complex due to a number of 

factors, in particular the high number of GSAs and species for which separate assessments are frequently 

carried (the same species being assessed separately in each GSA), often with very short time series. He briefly 

contrasted the STECF approach from that of ICES as well as underlining the importance of the GFCM in the 

whole picture given the non-EU dimension of the fisheries sector. Where stock assessment is concerned, he 

pointed out that for each stock there is a summary advice sheet with information on the stock development 

over time, advice, catch options and reference points, as well as an assessment report for each stock that 

presents details on biological parameters, description of the fisheries, management measures in place, catch 

and effort survey data as well as details on the assessment methodology applied. For each stock catch advice 

is provided for the achievement of Fmsy and the impact in terms of actual catches. Mr Graham provided 

examples to show how assessments are carried out for the different species groups: small pelagics, 

crustaceans, demersals and commercial stocks, demonstrating an alarming level of over-exploitation. The 

data provided showed the meeting participants that of the 64 stocks assessed 61 (> 95%) are fished above F 

msy. Where stock status is concerned summarised that almost all stocks are chronically over exploited and 

biomass is low; recruitment is impaired by a lack of adult specimens; demersal resources are in a worse state 

than small pelagics and crustaceans with hake causing greatest concern.  

Where national management plans are concerned, the meeting was informed that many stocks prove to be 

incompatible with the CFP given the high exploitation patterns, moreover many stocks need urgent 

rebuilding plans. One of the main issues, however, is that of transboundary stocks that are considered in 
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several national plans regardless of their real distribution, which would suggest that broader scale 

management would be far more appropriate. Mr Graham summarised that modifications would be necessary 

to confirm with the CFP objectives, these would involve changes in the geographical scope to a more 

appropriate regional level; improvements to the implementation of the management plans and the adoption 

of harvest control rules, limits and target reference points.  

Mr Graham rounded up his presentation with some key points for consideration, these included the need to 

strengthen the current management approaches with the needs of management driving the scientific and 

advisory process. The key point that underpinned his presentation however was the fact that the effort and 

capacity regulation implemented to date has not reduced fishing mortality for demersal species; a further 

reduction of between 50% and 60% would be required to reach F msy.  

Presentation 2: Diagnostic of the fisheries stocks and possible future scenarios ς small pelagic resources. 

Philippe Cury, senior scientist at the Institut de Recherche pour le Développement in Marseille, France. The 

slides presented are available on the website dedicated to this High Level Seminar and as an annex to this 

report.  

Mr Cury expressed his feelings of privilege and responsibility in addressing this High Level Seminar. He 

informed the meeting that after a long career spent in many parts of the world he had never encountered a 

situation as worrying as that in the MediterrŀƴŜŀƴ ŀǘ ǇǊŜǎŜƴǘΦ IŜ ǊŜŎŀƭƭŜŘ ǘƘŜ /ƻƳƳƛǎǎƛƻƴŜǊΩǎ ǿƻǊŘǎ ǘƘŀǘ ǿŜ 

need to start on a new path with immediate effect so as to reverse the trend while conserving the socio-

economic situation. This should be possible, there are success stories like that of Bluefin tuna, however as 

also noted by Mr Graham, two thirds of Mediterranean stocks are not recorded and over exploitation is 

severe. Decreasing catch trends and a reduction in effort are well documented, however Mr Cury noted that 

in some cases it is reported that the assessments made are under estimated by up to 30% and this makes the 

picture even more bleak.   

He moved on to presenting studies on small pelagic species, principally sardine and anchovy, in the 

Mediterranean based on time series from the 1980s onwards. The situation described was extremely 

interesting: we are indeed concerned by the sudden decrease in catches in the last years in comparison with 

the data available for the earlier years in the time series. Effort has been amply studied and would appear 

not to be to blame; setting catch versus biomass showed an exploitation rate at an acceptable level; 

recruitment would not appear to be suffering in the Gulf of Lions; disease was rejected as a cause; a high 

presence of predators such as tuna was also rejected. The reply would seem to be that small pelagic species 

are simply not thriving. The Mediterranean is affected by climate change which has changed conditions, 

warmed the water and reduced quantities of zooplankton so fish do not have enough to eat, within the 

scientific community this factor linked to the conditions within the sea is become increasingly accepted as a 

likely cause thus exonerating fisheries activities.  

Mr Cury provided the meeting with further results from studies, describing the variables influenced by the 

environment and by factors related to the whole ecosystem and the interaction between the species. Small 

pelagic resources are particularly important within the ecosystem and it is therefore important to maintain 

their levels so as not to impact negatively. The meeting was shown, among others, a study related to sea 

birds that had established a limit reference point for an ecosystem approach to fisheries in terms of the 

presence of small pelagic biomass for marine birds. The survival rate of birds was proved to be linked to the 

small pelagics on which they feed, the target threshold being about 1/3 of the maximum amount of small 
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pelagic resources that must remain in the sea to allow the marine birds and thus the whole ecosystem to 

survive. An example was given taken from a study in Namibia which proved that the overexploitation of small 

pelagics had altered the entire ecosystem creating an imbalance that led to a huge increase in jellyfish 

biomass, proving that the correct balance is necessary for the survival of the ecosystem. Marine mammals 

also need to survive as well as large fish species to ensure the resilience of the ecosystem.  

Mr Cury also compared the conventional versus precautionary ecosystem approach in exploring the 

resilience of the ecosystem through forage fish exploitation patterns, encouraging greater caution where 

there is less information on these species and their interactions with predators and the environment. The 

meeting was further informed on Bluefin tuna studies and here too a precautionary approach was advised in 

the absence of scientific certainties.    

With reference to the 2030 Agenda for Sustainable Development Goals  he underlined the need for an 

integrated, multi-disciplinary scientific approach for the whole Mediterranean basin in order to fully 

comprehend the stocks and their development including studies that quantify the impact of other external 

factors. There is also a body of intentional experience available to be tapped, especially in developing 

integrated frameworks that build scenarios.        

The Europe Marine Strategy Framework Directive is already taking a broader perspective with the aim of 

achieving Good Environmental Status by 2020 and within this vision for the first time the ecosystem elements 

as well as the multiple human impacts are taken into account at EU level. Mr Cury closed his presentation by 

summarising the key scientific issues in: integrated and multidisciplinary scientific studies at basin level; 

promoting scientific networks; promoting access to databases; carrying out research in indicators, identifying 

thresholds and limit reference points, promoting research on spatial planning. He identified the key matters 

related to integrated governance as: implementing GES/MFD and ecosystem indicators; developing an 

integrated framework using scenario building with stakeholders; promoting spatial planning and large MPAs 

for conservation; promoting sustainable, well-managed small scale fisheries; developing case studies that 

produce positive results.    

Presentation 3: Diagnostic of the fisheries stocks and possible future scenarios ς demersal resources. Mr 

Eduardo Balguerías Guerra of the Instituto Español de Oceanografía.  The slides presented are available on 

the website dedicated to this High Level Seminar and as an annex to this report.  

Mr Balguerías thanked the organisers of the meeting. He informed the participants that his presentation 

would be divided into the following five areas: fishery indicators; assessments; stock status; difficulties; 

suggested actions. He also noted that he would not enter into great detail on the first three matters that had 

already been covered by the speakers before him.   

He recalled that the Mediterranean is a small area in global picture but it is complex with multi-gear and 

multi-species fisheries mostly involving small-scale vessels scattered across a large number of landing sites. 

Demersal resources represent about 30% of total reported catches in the Mediterranean and Black sea areas. 

Where capacity is concerned, the Italian fleet is by far the largest. Some fisheries indicators were described 

to the meeting participants before Mr Balguerías passed on to describing resource assessment under the two 

main technical bodies that conduct regular stock evaluations in the Mediterranean: the GFCM and the STECF. 

He discussed the FAO division in GSAs and the problem of the perception of the stocks that are transboundary 

or straddling, he further demonstrated that evaluation of species is not uniform, only about 6 or 7 are 

assessed frequently due to their commercially importance while others are not assessed at all, as already 
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mentioned during previous presentations, moreover the western Mediterranean receives a high level of 

attention where stock assessment is concerned and as we move east there is less assessment. While noting 

that the assessment methodology also varies, he gave the meeting a brief idea of stock status according to 

data from both sources.  

Moving on to the difficulties present, Mr Balguerías noted the uneven quantity and quality of data across the 

region and between the species as well as the unavailability of historical time series that may exist but are 

not accessible. As already noted, incomplete geographical and temporal coverage as well as lack of 

knowledge on some basic biological/population parameters also hamper survey results.  He recalled that 

standardised methodology is only used in some areas and more acutely there does not appear to be direct 

coordination between the two bodies that regularly carry out stock assessments. He requested clarification 

on the different levels of governance of the various bodies in the area and expressed the hope that further 

stakeholder involvement would be fostered.   

Suggested actions: he first mentioned the prospect of implementing a common data collection programme 

in the area as well the possibility of recovering existing data and creating an open database, creating 

synergies and overcoming caution to mutual benefit  as well as aligning priorities. He emphasised the 

importance of discussing all the underlying problems so as to move forwards.  The most pressing issue was 

seen to be a reduction in F for hake in particular. Recovery potential is high as history has shown.     

Presentation 4: the Mediterranean: Ecosystem status and other impacts from climate change. Simone 

Libralato, Istituto Nazionale di Oceanografia e Geofisica Sperimentale, Trieste, Italy. The slides presented are 

available on the website dedicated to this High Level Seminar and as an annex to this report. 

The participants were informed on studies carried out on the cumulative human impacts on the 

Mediterranean ecosystem, many different factors were taken into account and mapped according to a 

weighting system. It was noted that the Mediterranean is an oligotrophic sea with a marked difference in 

primary productivity from west to east and significant changes in other biochemical properties across the 

area. The three-dimensional modelling system was described to the meeting to highlight the importance of 

considering the Mediterranean as a whole. A brief demonstration of water circulation patterns and 

connectivity was also given: the factors which influence circulation and its effects on productivity.The 

meeting was informed that on studying the water body in depth at local level it is possible to define factors 

that influence fish species biomass. The effects of changes in sea surface temperatures were discussed as 

well as alteration of salinity. It was pointed out that studies do not just focus on the direct effect on more 

sensitive species but also on the indirect factors stemming from a change in temperature, water stratification 

and thus productivity, as nutrient levels and biochemical cycles altered in the different areas; a reduction in 

nutrient availability and in chlorophyll can cause changes in the biological composition of in certain areas. 

Another factor studied is ocean acidification, many species are highly sensitive to this parameter and these 

factors together drive direct and indirect changes in the environment that have been mapped and projections 

were shown until 2050. 

The meeting was informed that the next stage of the studies concerned the effects on specific species, 

starting from the most sensitive  such as macroalgae  and sea grass beds, taking the current situation and 

applying the available biochemical data so as to create scenarios for the future, the same method was applied 

to coralligenous outcrops, another key biodiversity indicator ς future scenarios forecasted show that large 

areas of the Mediterranean will become inhospitable to corals and other sensitive marine organisms. This 
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introduced the direct effects of climate change without any reference to commercially gathered species, 

demonstrating that the effects of climate changes are felt at all levels. It is now necessary to integrate these 

pressure factors into the dynamics of the various fishery species. Thus allowing scientists to compare the 

effects on many levels within the ecosystem approach, integrating the biochemical processes and species 

interactions in different impact scenarios to provide greater understanding in support to decision making 

processes.  

The meeting was also reminded that changes in the environmental parameters (temperature, salinity, acidity 

etc) favour the presence of invasive species which are finding increasingly suitable conditions in the 

Mediterranean and thus competing with resident species by reducing vital habitat, overgrazing prey and 

causing changes in natural predation dynamics, a situation that is further impacted by the effects of the 

changes in these same parameters on the resident species, it was also mentioned however that over time 

some of the invasive species may also be found to have a commercial value. 

The meeting was then shown the tool being developed to study the response of an ecosystem approach to 

multi target fisheries by means of a model developed to assess the effect of the application of Fmsy on the 

target species (assuming selectivity is managed perfectly, not considering it as a variable). This tool aims to 

optimise catches for the assessed species for the correct management of the resources themselves as well 

as considering the species which interact with them, such as predators, which will be influenced. Although 

the tool is at an initial level of application, it could prove useful in optimising catches for target species under 

an ecosystem approach where the effects that can only be seen using such models, further integration with 

the climate change factors will bring together processes and impacts. It is possible to study synergistic or 

antagonistic effects of climate and fisheries in a n ecosystem approach setting, considering not only biomass 

and catches by species but also ecosystem indicators, thus leading to a change in strategy.  

It was emphasises that a lot more data is required, there is still much uncertainty in this approach however 

the crucial importance of complex 3D systems was underlined, embedding spatial patterns and connectivity 

into management and decision making processes. 

The moderator thanked Mr Libralato for his presentation and opened the floor for questions and answers 

with the experts present.  

Q1. Fabrizio De Pascale, Uilapesca, Italy, questioned the statement that capture quantities had been 

underestimated by 30%-40%, asking what data this had been based on: data from the Member States? He 

also asked whether the statistics were the same as those provided by FAO.  

Mr Graham replied that it would be necessary to ask the national administrations whether the data were 

different to those gathered by FAO, theoretically they should be the same as those in the data collection 

programme. 

Mr Libralato said that the data included in assessments are usually also compared with those that are 

obtained directly from the markets in the area under consideration, so official data are set against the 

situation found at local level.    

Mr Balguerías commented that the data employed should be the same but this is not always the case. The 

EU has a data collection framework that is fed into by the national administrations and these same data 

should also be submitted to FAO, albeit sometimes in a different format. In Spain officials statistics are 

compared to the scientific results and used together.  
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Mr Cury confirmed the use of FAO statistics and stated that undeclared catches were estimated and the 

results had suggested that FAO data was underestimated. The data used was independent and provided by 

scientists, he also noted that there are countries that do not even consider the data collected by fishers.   

Q2. Alessandro Buzzi, ACI Pesca Italy, questioned the approach applied up to now, given the data presented 

by the scientific experts stating that 90% of the stocks are over exploited. Measures have been implemented 

that appear not to have had any effect, he therefore questioned the need to continue reducing effort, 

wondering whether the social and economic sustainability of these measures had been duly considered as 

these factors are increasingly important.  

Mr Graham replied that the social and economic sustainability of the sector was, of course, fundamental. If 

we reduce fishing pressure now then in the future catches will be more abundant and thus lead to 

socioeconomic improvement. The problem is getting from here to there, we need to check that our reference 

points are the most suitable ones so as to proceed correctly.  

Mr Cury recalled that the fish being exploited are the last wild resources and that nature can surprise us, but 

if we do not manage stocks properly and rebuild them while we still can, this surprise could be negative, 

some countries have taken the step of halting fishery activities altogether so as to rebuild stocks, this is a 

difficult political choice but it is a long term process and subsidies must be in place for the fishers.  He also 

noted that collapsed stocks cannot recover if fishing does not stop. He repeated that it would be very difficult 

to stop fisheries entirely and make the operators change activity, it would have to be a long term strategy.  

Q3. Javier Garat CEPESCA, Spain requested clarification of the stated 30% divergence between real and 

declared data, mentioning recent publication in Nature Communications January 2016 by Daniel Pauly and 

Dirk Zeller, article 10244, entitleŘ ά/ŀǘŎƘ ǊŜŎƻƴǎǘǊǳŎǘƛƻƴǎ ǊŜǾŜŀƭ ǘƘŀǘ Ǝƭƻōŀƭ ƳŀǊƛƴŜ ŦƛǎƘŜǊƛŜǎ ŎŀǘŎƘŜǎ ŀǊŜ 

ƘƛƎƘŜǊ ǘƘŀƴ ǊŜǇƻǊǘŜŘ ŀƴŘ ŘŜŎƭƛƴƛƴƎέΦ  

Mr Graham replied that there was disagreement on the data however it was clear that some uncertainties 

remain, stating that he did not have an immediate solution to the issue of divergent data. 

Mr Cury answered that it is a well-known fact that the data available is imperfect, and that the divergence 

ōŜǘǿŜŜƴ tŀǳƭȅΩǎ Řŀǘŀ ŀƴŘ ǘƘŀǘ ƛǎǎǳŜŘ ōȅ C!h ƛǎ ƴƻ ǎǳǊǇǊƛǎŜΦ ¢ƘŜǊŜ ŀǊŜ ƻǘƘŜǊ ŦŀŎǘƻǊǎ ǘƘŀǘ ƭŜŀŘ ǘƻ 

underestimation of data, such as illegal fisheries, as well as the biomass lost to predators that cannot be 

quantified exactly, however using this example it had also been decided that the amount of Bluefin tuna in 

bay of Biscay could not alone explain the reduction in biomass of small pelagics. 

Mr Balguerías answered on the matter of the Pauly study stating that for the Atlantic there would seem to 

be an overestimation of the divergence and that Pauly in his opinion makes and assumptions that are overly 

general. Although there would appear to be a significant under estimation of catch data, Mr  Balguerías 

considered that PaulȅΩǎ ƳƻŘŜƭ ƘŀŘ ƻǾŜǊ-emphasised this divergence. He gave an example of a successful data 

collection method applied in Iceland, where cooperation had been possible between the scientific 

community and fisheries due to mutual trust and the results were are good although limited to certain fleets.  

Q4. Marta Carreras of OCEANA requested replies on the matter of marine conservation, calling for concrete 

commitments with reference to the 2020 deadline and asking whether, in the context described during this 

meeting, emergency measures were required, such as total closure of areas or suspension of fisheries 

targeting certain species.  
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The moderator replied that the potential conservation measures would be discussed in the afternoon 

session.  

Afternoon session ς 9th February 

Presentation 5: Conservation and Control in the Mediterranean and the Black Sea. Xavier Vazquez, DG 

MARE. The slides presented are available on the website dedicated to this High Level Seminar and as an 

annex to this report. 

Mr Vazquez opened by recalling that the diagnostic established and agreed on by all parties was that the 

status of the main commercial stocks is extremely working and that we have no more time to wait. The first 

objective of this seminar must therefore be to confirm a common diagnosis and then find a roadmap to agree 

on where to go from now, bearing in mind the solutions available within the CFP and the preventive measures 

already in place and applied, albeit dishomogeneously, across the area, which have not been successful up 

ǘƻ ƴƻǿ ƛƴ ƛƳǇǊƻǾƛƴƎ ǘƘŀǘ ǎǘŀǘŜ ƻŦ ǎǘƻŎƪǎΦ IŜ ōǊƻǳƎƘǘ ǘƘŜ ƳŜŜǘƛƴƎΩǎ ŀǘǘŜƴǘƛƻƴ ǘƻ ǘƘŜ ǘǿƻ ƭŜǾŜƭǎ ƻŦ ǳǊƎŜƴŎȅΥ 

short term (2016/2017) and medium term (2018/2019), providing examples of the measures and 

recommendations in place, underlining that although some measures would prove painful and difficult to 

adopt, and may not be fully agreed on my those who will be required to apply them, we must take action all 

the same; horizontal activities or single nation initiatives can be implemented immediately.   

The different levels of intervention were described, EU and International. In the first case we can envisage 

the immediate adoption of measures contemplated in the CFP; at international level there are ICCAT and 

GFCM recommendations, which in most cases represent preventive measures. Mention was made of the 

Strait of Sicily, for which recent results on hake demonstrated that we need to reduce fisheries targeting this 

species by 70% immediately, and those targeting deep water rose shrimp by 20% with no further delay. This 

could be through a reduction of effort in terms of days at sea, by capacity reduction, closing areas whichever 

combination of measures can be implemented immediately as there is proof that in the areas where strict 

measures are in place already the state of hake stocks is up to four times better than in other areas of the 

Mediterranean. He stressed the need to carry out missions around the region to spread the idea that we 

need to act now to change the stock levels, whatever criticism there may be of tŀǳƭȅΩǎ ǊŜǎŜŀǊŎƘ ŀƴŘ ǘƘŜ Řŀǘŀ 

it is based on, there can be no doubt that there are unregulated and illegal fisheries, gaps in records of 

landings data, even log book data is not 100% certain unless we count every kilo sold to restaurants as well 

as all the other data that is lost (and in addition represents tax evasion).  

The meeting  heard that applying the CFP in the Mediterranean was complex but some clear aims emerge: 

reducing by-catch and recording all catches are key aspects. Taking the example of hake and associated 

demersal fisheries, one measure would be simply to move fishers to areas with a lower concentration of 

juveniles so as to rebuild the stock.  It will also be necessary to improve selectivity in real terms; control is 

also important to see that regulations are respected, including those on minimum landing sizes for 

conservation: enforcement needs to be strengthened. Further examples were provide of EU level and 

international measures, underlining that the technical interventions all require an intensification of 

monitoring, surveillance and control.  

Mr Vazquez returned to the key issue at the centre of this seminar: the need to find a road map. He described 

the possible adaptation of data collection to meet the new requirements of the reformed CFP, improving the 

quality and quantity of data on stocks and involving the EMFF so as to map the needs (the meeting was 

informed that DG MARE was already working on this), noting that some stocks are already well documented. 
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There will also be an attempt to rationalise the system so that the member states are facilitated in the task 

of gathering data. Following this it will be necessary to discuss the activities to be carried out and identify 

who would do what and when, working in synergy to reverse the situation. The question being whether all 

players see the same road and have the same destination. 

Presentation 6: Support for Conservation and Control Measures in the Mediterranean. Fabrizia Benini, DG 

MARE. The slides presented are available on the website dedicated to this High Level Seminar and as an 

annex to this report. 

Ms Benini presented key aspects of the European Maritime and Fisheries Fund (EMFF) including precisely 

what it is possible to finance through the Fund and the challenges for the future. To use the funds the action 

ƛƴ ǉǳŜǎǘƛƻƴ Ƴǳǎǘ Ŧŀƭƭ ǳƴŘŜǊ ƻƴŜ ƻŦ ǘƘŜ ŦǳƴŘƛƴƎ ǇǊƛƻǊƛǘƛŜǎ ƛŘŜƴǘƛŦƛŜŘ ōȅ ǘƘŜ 9¦ ŀǎ άCǳƴŘƛƴƎ ¦ƴƛƻƴ tǊƛƻǊƛǘƛŜǎέΦ 

UP1 and UP3 which are the most clearly linked to the matters under discussion. UP1: Promoting 

environmentally sustainable, resource-efficient, innovative, competitive and knowledge-based fisheries; 

UP3: Fostering the implementation of the CFP.    

The meeting was informed that the EMFF has to contribute to the sustainable exploitation objectives of the 

CFP, and this is why it excludes any operation which could increase fishing capacity (or the ability of vessels 

to detect fish). UP1 could be achieved through the implementation of fleet measures in particular by using 

permanent and temporary cessations of fishing activities to ensure a balance between fishing capacity and 

available fishing opportunities. EMFF foresees a co-financing rate of 50%. The implementation of measures 

to ensure the reduction of the impact of fisheries on the marine environment, including the reduction or 

avoidance of accidental catch and the protection and restoration of aquatic biodiversity within the 

ecosystems. In this area the EMFF provides co-financing up to 75%. Under UP3, the objective to foster the 

implementation of the CFP will be achieved by supporting control and enforcement of the CFP rules, where 

the EMFF envisages a co-financing rate of 90% and data collection related to the fisheries sector which sees 

a co-financing rate of 80%.   

Fleet measures can cover permanent or temporary cessation of activities. Where permanent cessation is 

concerned, this is a structural change resulting  in the removal of the vessel from the register, the vessel in 

question must correspond to an unbalanced segment and it is clear that the financial support received cannot 

be used to reinvest in a new vessel within the fisheries sector. Ms Benin recalled that these financial support 

measures will only be available until December 2017 so it would be wise to proceed as soon as possible. 

Temporary cessation is also possible although there are limits to the application which were made necessary 

following abuse to funding detected in the previous application period. The funding of emergency situations 

ǿŀǎ ŀƭǎƻ ŦƻǊŜǎŜŜƴ ƛƴ ǘƘŜ CǳƴŘΩǎ ǎǘǊǳŎǘǳǊŜΣ ŀǎ ǿŜƭƭ ŀǎ ŎƻƴǎŜǊǾŀǘƛƻƴ Ƴeasures, preferential treatment was 

envisaged for small scale fisheries.   

Within the framework of the reformed CFP, backing for control and enforcement was described as well as 

the EMFF support for data collection. Lastly the allocation of funds for operational programmes was 

presented. An overview of the main EMFF measures and UP described in the presentation was provided as 

support to the preventive conservation measures already in place and the additional conservation measures 

discussed during the seminar. She concluded by emphasizing that member states must take the necessary 

administrative steps now so as to begin certifying expenses because the funds that are not used will be lost; 

expenditures need to be certified by December 2018.  The member states were encouraged to identify the 
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measures to be implemented, noting that financial allocations could be reshuffled on the basis of the real 

needs. DG MARE is available to discuss the individual needs of each member state.  

The moderator thanked Ms Benini for the presentation and opened the floor for discussion.  

Mr Frédéric Gueudar-Delahaye, the French Director of Maritime Fisheries and Aquaculture, thanked the 

Commission, the MEDAC and the authorities. He apologised that the Minister had not been able to attend 

the meeting and stated that the French administration shared many of the conclusions that led to the 

organisation of this seminar. Three key points were highlighted. The first concerning the different factors 

affecting fish stocks in the Mediterranean, fisheries activities are not the only variable to be taken into 

account; secondly he pointed out that a great deal of effort had been made over recent last years and that 

that administrations and professionals had already worked towards these goals, so it would not be 

appropriate to state that nothing has worked, we need to assess the more effective actions and take a 

balanced view of the sector; his last point concerned the socio-economic aspects as the sustainability of the 

sector is paramount. The meeting was informed that the French administration was working closely with the 

Commission and in relation to the EMFF the most appropriate actions would be selected so as to avoid delays 

in the implementation of any measures. 

Professor Stefano Cataudella, Chair of the UN FAO General Fisheries Commission for the Mediterranean 

(GFCM), addressed the meeting and immediately provided clarification of issues of governance that had 

arisen during the seminar. The GFCM produces mandatory measures, although there is a difference between 

producing measures and applying them, the legal framework for the member states is clear. It is the member 

states that must make the proposals and through a specific memorandum of understanding it is possible to 

achieve a procedure to apply. The GFCM is a regional body that makes binding measures and as the highest 

judicial body in the Mediterranean the member countries must apply the recommendations that are sought 

jointly and approved at regional level. It was also highlighted, however that the application of these 

obligatory measures depends on political trust between countries, inverting the logic of control and moving 

towards diplomacy and trust. As Chair he is at the service of the GFCM and of the member states.  

The moderator opened the floor for questions. 

The President of the Catalan federation of fishing associations highlighted that, while everyone is aware that 

there is a grave problem, the current situation in the Mediterranean fisheries sector is affecting above all the 

fishers and the vessel owners, who have invested over generations. He expressed the feeling that at the 

central issue could be pollution, as it would appear that nutrient levels have dropped drastically and with this 

the quality and quantity of marine organisms has decreased. Restructuring the sector is therefore a burden 

that should not be shouldered by fisheries alone.  

The Director General of the Regional Department for Mediterranean Fisheries, Sicily Region, addressed the 

meeting, following on from the previous interventions he also underlined the particular problem faced by 

small-scale fisheries, it is not feasible simply to eliminate a sector just because the resources are scarce, for 

each fisher at sea there are seven people on land that work in direct connection with the sector. The socio- 

economic aspects are critical. We need to focus on creating a programme as it would appear that small scale 

fisheries are paying the price for the actions of larger commercial fisheries. He highlighted the challenge of 

creating a system for 27 different countries when not all of them are subjected to the same rules. 
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Mr Cury commented that while it is true that the EU countries cannot take on the task of improving the 

situation alone, it is however equally true that the European states are responsible for much of the problem 

and must act. Moreover, there is the GFCM whose rules are binding, meaning for example in the Straits of 

Sicily the measures are applicable to Tunisian, Maltese and Italian fisheries in the same way. The EU countries 

must permit full application of GFCM regulations.  

On the matter of pollution, Mr Cury recalled that, measured in tonnes, there is more plastic than fish in the 

Mediterranean, more rubbish than resources; pollution is often caused by molecules produced by industry 

and this is a key problem affecting the fish as well as being a human health issue.  

Mr Libralato from Trieste replied on the issue of nutrient levels: a decline in productivity is expected to 

emerge due to a lack of nutrients but this must not be considered the only cause of a lack of resources. 

Secondly, if measures are applied to a complex model such as the one he presented, the effects will only be 

visible after many years, so what we are seeing now could be due to past actions and measures: complex 

systems do not enjoy immediate effects when a measure is implemented.  

Fabio Fiorentino, an Italian researcher involved in the assessment of demersal stocks intervened to express 

his agreement on the need for a shared vision. Where data are concerned, however he stated that from his 

experience the issue of actual biomass is less clear, if standing stocks are examined there is a significantly 

lengthy time series for 23 different species assessed and in his opinion it is not a question of true 

emergencies, except in a few cases, as there is not enough data to make this claim. There is certainly gross 

overfishing, but the prognosis cannot be stock collapse. In order to obtain an improvement in F, it is necessary 

to improve exploitation with management measures that will reduce fleet capacity, as has been carried out 

in the trawling fisheries of Sicily.  

Mr Graham replied that the window of opportunity for intervention is small and although it is true that we 

do not know the critical level of biomass, this is a weak basis for inaction as we do know that there is chronic 

overfishing to be faced. It is also uncertain if the observation window we have is now showing the real 

biomass. 

Oscar Sagué Pla, IFSUA, addressed the meeting and questioned the lack of reference to recreational fisheries 

in EU data collection and statistics. Ignoring this aspect of the sector means not taking into due consideration 

certain stakeholders who could have a significant effect on the ecosystem. He made a further point that as 

most fisheries are small scale, it should be possible to study more species that is currently the case as the 

fishers are required to record all catch data. He also referred to studies carried out in the Canaries where the 

impact of recreational fisheries was proved to be more significant that professional fisheries, which could be 

true for areas of the Mediterranean so is certainly a matter to investigate.  

Mr Balguerías thanked him for the questions and replied that these are very real concerns. As mentioned 

during his presentation, it was stressed that data is gathered from all sources and this includes recreational 

fisheries and data is being sought from all member states. Where the number of species is concerned, it is 

not for the EC alone to select the species, in an ideal world, all 400+ species would be assessed.  

Mr Graham also intervened on the issue of recreational fisheries, highlighting that there is a legal framework 

for data collection but it is limited to certain stocks, progress is slowly being made in this direction as there 

is a huge number of recreational fishers but more robust data is needed before it can be incorporated into 

STECF work.   
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¢ƘŜ DǊŜŜƴǇŜŀŎŜ ǊŜǇǊŜǎŜƴǘŀǘƛǾŜΥ {ŜǊŜƴŀ aŀǎƻ ǇǊŜǎŜƴǘŜŘ ǘƘŜ άƧoint NGO Statement to the High-Level Seminar 

ƻƴ ǘƘŜ ǎǘŀǘŜ ƻŦ ŦƛǎƘŜǊȅ ǎǘƻŎƪǎ ƛƴ ǘƘŜ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜŀƴέ ǿƘƛŎƘ ƛǎ ŀǾŀƛƭŀōƭe as an annex to this report. Speaking 

on behalf of the organisations who undersigned the statement, she expressed deep concern about the 

situation on the Mediterranean, adding that economic and social sustainability could not be achieved if 

environmental sustainability is not achieved first. Fishery activities must stop where stocks are critical and in 

the longer term a programme to rebuild stocks should be implemented starting from the recruitment areas; 

it is also crucial that the rules in place be applied with appropriate levels of enforcement.  

Antonio Pucillo, national fisheries coordinator for the Italian union Flai Cgil, addressed the meeting with the 

opposite position, stating the impression that the critical socio-economic problems faced by the sector had 

not been dealt with in sufficient depth.  Demanding further sacrifice from the sector and adding more costs 

will bring about mass closure of fisheries activities, we need to seek alternatives so that fishers can earn a 

living. Undoubtedly protecting the environment is important but the human cost must be considered first.  

Laura Pisano of the European Anglers Alliance expressed concern that the discussion focused on 

management for stocks and gear without considering different measures for different environments. 

Recreational fishers have noticed that where inshore waters are concerned there is no specific management 

but there is massive biodiversity, making these areas highly important. The gear allowed is the same as that 

used at sea but it could be preferable to tailor management to the different areas.  Moreover, certain kinds 

of fishing activities are moving closer and closer to the land, the fisheries environments on shore need to be 

safeguarded in terms of the habitat and resources.  

Kristina Mislov, representing the Croatian fisheries associations recalled that management measures have 

been implemented for years and the present status of the stocks as demonstrated during this meeting in 

actual fact dates back to 2013 due to the models used. Under the GFCM the first programmes were 

implemented and Croatia has greatly reduced days at sea. For example in 2015 fishers were in the port for 

82 days although only one month will be subsidised by EU funds, the year before there was a 90 day closure 

with no funds available ς results of these measures, if any, will be seen in 2018. The fishers are suffering as a 

result but the measures are being applied, she therefore stressed that work in this direction is ongoing.  

Gilberto Ferrari, president of the Italian association Federcoopesca, addressed the meeting underlining that 

all the information received during the seminar was important but the focus is on just a few of the hundreds 

of species that are not doing well. He expressed concern that the message emerging from the seminar was 

that of a 50% overall reduction in fishing activities in the Mediterranean, while it is true that the EMFF will 

support the sector on some levels, it must be highlighted that measures are already in place and, for example, 

the Italian fleet had already been reduced by 40% in the last ten years, these are structural changes that 

cannot be reversed. In his opinion the sector should take responsibility on several levels, the approach should 

be regional but should take into account the measures already applied in some counties like Italy where there 

is an advanced set of regulations.   

Mr Vazquez commented that the MEDAC is working at basin level on the issue of bycatch reduction, one of 

the main aims of the CFP. In May of this year joint proposals from members states will be put forward on the 

discards management plans to be implemented from 2017 for species with a minimum reference size for 

conservation. It is hoped that these will include real measures to reduce bycatch, unlike the plans for small 

pelagic species which had de minimis exemptions. He made a further comment concerning permanent 
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cessation: the vessels demolished are removed from the register but in many cases they were unproductive 

and as such were not fishing, their demolition will not, in this case, make a difference. 

Marc Planas, CRPMEM LR - Comité Régional des Pêches Maritimes et des Elevages Marins du Languedoc 

Roussillon addressed the meeting, underlining that any measures need to be discussed and decided together 

with fishers and trust must be built up if the CFP is to be effective. Fishers are attempting to respect the CFP 

ōǳǘ ƛƴ ǘƘŜ Ǉŀǎǘ ǘƘƛǎ ƘŀǎƴΩǘ ǿƻǊƪŜŘΣ ƛƴ Ƙƛǎ ƻǇƛƴƛƻƴΣ ōŜŎŀǳǎŜ ƛǘ ǿŀǎ ƴƻǘ ŀǇǇƭƛŎŀōƭŜ ŀŎǊƻǎǎ ǘƘŜ ǿƘƻƭŜ 

Mediterranean. He also touched on the matter of pollution which would appear to have had an effect on 

stocks, based on the observations made by the fishers themselves not on scientific studies. Moreover as 50% 

of the fleet no longer engages in fishery activities and therefore a further reduction would be difficult for the 

sector to sustain. He agreed on the need to work together transversally harnessing knowledge at all levels, 

so as to put management plans together that are implemented progressively with the support and 

participation of fishers. 

José Manuel González Gil de Bernabé, the Secretario General de la Federación Nacional de Cofradías de 

Pescadores, made four key points: the first concerning fleet measures mentioning the swordfish fleet that 

would be subjected to harsh measures and he asked whether unfair competition had been taken into 

account; the second point was relative to Bluefin tuna stocks that had recovered but due to ICCAT measures 

the vessels are unable to catch this resource for bureaucratic reasons.  Thirdly he noted that recreational and 

sports fisheries were not as important as the professional sector but the sanction system affected them much 

less; lastly he commented that as biological, social and economic data need to be gathered it seems that 

fishers go to sea in order to fill out forms and not to catch fish, the huge quantity of paperwork must be 

simplified.  

Mr Vazquez replied that it was frequently repeated that fishers were not able to complete the paperwork, 

however there is a vast range of technology available so it should be possible. Further discussion ensued on 

the level of sanctions applied to recreational fishers. 

The moderator concluded this session by underlining that the needs of management must drive scientific 

advice, as already  stated. We would appear to be distant from the objectives of the CFP and therefore actions 

was necessary from all sides, he emphasised that overexploitation was only one of the problems and that 

research would be required on many levels. Further key issues concern sustainability which is critical for the 

viability of the sector and lastly there is the matter of the application of rules and their enforcement.  

This seminar should be seen as a start in the effort to find solutions that foster a better balance using a 

principle of co-management, however rapid action is essential.  It would appear from the discussions that a 

further reduction in fleets will be inevitable, this is a measure that will have to be taken at all levels in 

synchrony (national level, EC level and international level) bringing on board the key partners in third 

countries.   

 

Day two 10th February: Managing challenges including ownership 

The MEDAC Chair, Giampaolo Buonfiglio took the floor and addressed the participants on the issue of 

management in the light of the technical presentations given.  
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Buonfiglio highlighted that in the Mediterranean, the CFP conservation policy did not have the same 

effect and this is due to several factors, among which:    

- a delay in the acquisition of data for stock assessments of every year; 

- significant multi-specificity of capture systems, with both seasonal and spatial variability; 

- fleet overlap in distribution ranges and shared stocks, involving both EU Member States and 

between EU and non-EU countries; 

- the territorial waters of coastal countries only extend up to 12 nm, except in some specific cases; 

- seasonal migration of stocks from coast to coast who are subjected to the action of different fleets; 

- widespread illegality and difficult to carry out effective control;  

- a greater number of fishing systems and a wide variety of capture tools; 

- landing points scattered along the coast; 

- a prevalence small-scale fishing fleets and artisanal fishery activities; 

- different segmentation of the fleets of the different Member States; 

-  lack of management policy over coastal areas; 

- lack of adequate consideration of recreational fishing and fisheries n policy making; 

- not enough scientific advice due to the lack of investigation funding by MS (only 30 species 

assessed); 

- limited reduction of fishing effort. 

These and other factors have made quota system more difficult to be adopted in the Mediterranean; 

currently a quota system only applies to one species (Bluefin tuna). A fully operational GFCM, only 

achieved in recent years, is for practical purposes the only possible way to proceed towards 

harmonisation and for the application of sustainability criteria for fishing activities carried out in the 

basin by all Contracting Parties involved, provided that the adoption of the GFCM recommendations 

is mandatory for EU and non-EU countries.   

Overcoming the factors which have so far prevented proper and timely diagnosis is indispensable in 

a new strategy for Mediterranean fisheries, lessons learnt from past experience (both negative and 

positive) must be taken into consideration and innovative elements must be introduced that are 

able to enhance the tools available for the conservation and management policy, which is still 

inadequate. 

Some of these factors will be taken into account in the MAPs, but it is clear that without acceleration 

upstream in the decision-making process, the time factor will become the main bottleneck in the 

process. 
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In brief, MEDAC considers the following as priority actions to achieve the objectives set in the CFP 

also in the Mediterranean for EU stocks: 

A) The intensification of research efforts and stock assessments, extending them to as many 

stocks as possible while attempting to shorten the time between data collection and final 

evaluation. Data collection should also be extended to recreational fisheries landings for 

relevant stocks. 

 

B) In the framework of the Marine Strategy, consider and evaluate other sources of impact play 

on the environment and on fishery resources (drilling and other offshore activities, pollution 

from coastal wastewater, offshore regasification units, etc.), with appropriate research and 

investigation activities necessary to define Good Environmental Status (GES). 

 

C) Intensification of control activities, on land in particular, along the supply chain (markets), 

with the help of digital technology and other tools to monitor the quality and quantity of 

landings and avoid seafood fraud. Control activities should also be intensified at sea in areas 

in which fishery activities are banned (temporarily or permanently).  

 

D) Subject to the contents of the MAP in terms of limiting or reducing fishing effort of the 

fishery activities with the highest impact, carefully consider, at the GFCM level,  the 

possibility of applying TACs and quotas for some target species in monospecific capture 

systems (or less multi-specific systems), such as small pelagics. Furthermore, an ecosystem-

based approach to fisheries management needs to be introduced with a strong component 

on Spatial Planning as a binding element to all MAPs (also in the framework of the Marine 

Strategy) both for the definition of permanent "no-fishing areas" (Essential Fish Habitats, 

reproduction areas and where there is a high concentration of juveniles), and to limit the 

range of fisheries activities, implementing the division of areas and subjecting them to 

rotation of total or partial closures per fishing system. Improve Monitoring and Control 

System as GIS (Geographical Information System) tools would be particularly relevant for 

this, as satellite images allow for awareness and evaluation of the effective range of fleet 

operations, whichever port they are based for all commercial fishing fleet. 

 

E) A strategic factor which should be reinstated with great emphasis is the empowerment and 

education of all fishers (commercial and recreational), both through their involvement in 

decision-making and through specific actions for the dissemination of good practices (inter-

professional agreements, voluntary suspension of fishery activities, partnerships with 

research institutes and with NGOs, forms of self-management and control, etc.), which 

should also be considered an integral part of the MAPs. 

 

F) Addressing the emergency of overfishing in the Mediterranean: the EMFF will provide 

valuable tools and opportunities, to be organised in the different Member States according 
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to their respective national programmes. Several measures contemplated within the EMFF 

could significantly contribute to the rationalisation of fishing effort and to initiatives 

consistent with the MAPs. 

 

G) Intensification of dialogue with third countries through the GFCM, both for shared stocks 

and to harmonise the approach of the coastal states, both EU and non-EU, towards fisheries 

policy in the Mediterranean. 

 

H) Addressing the complex matter of the jurisdiction of Mediterranean waters. In a scenario 

fraught with unresolved disputes, over time countless unilateral declarations and 

statements have been made, intensifying the complications related to the areas of political 

instability with frequent incidents and general uncertainty for European fleets in vast areas 

of the Mediterranean. 

 

I) Coastal systems are the key habitat of many species, both for commercial and recreational 

fisheries. They are also important nursery habitats. Management measures established until 

now, focused on technical measures and effort reduction have proved ineffective. 

Establishing management plans for coastal systems as a whole, including both commercial 

and recreational sectors is paramount for the future of the Mediterranean Sea. 

Presentation 7: Spatial planning: towards a new approach in fisheries management. Tommaso Russo, 

University of Tor Vergata, Rome, Italy. The slides presented are available on the website dedicated to this 

High Level Seminar and as an annex to this report.  

An overview of spatial planning as a tool was given, pointing to the paradox in knowledge: man has 

accumulated a multitude of information on the environment but until recently the behaviour of man himself 

was the weak link. This has changed over recent decades and new systems have been developed, such as the 

Vessel Monitoring System and the Automatic Information System, which track fishing vessels and their 

activities making it possible to analyse their behaviour in detail. Clearly the availability of these revolutionary 

tools is becoming increasingly important in increasing awareness of human behaviour within the ecosystem 

so as to adopt more appropriate legislation in line with ecosystem-based management. The meeting was 

informed that the Italian scientific community had tried to take advantage of this opportunity to develop a 

new-generation approach. This research is based on two pillars: the Itafishnet and the data collection analysis 

programmes.  

It was highlighted that spatial management of marine areas is not an absolute solution for the problems 

discussed in this seminar. They are complex systems and there are other human activities that impact the 

ecosystem and that are not linked to fisheries at all. There are many aspects to the restriction of fisheries in 

space and there are diverging opinions on these measures, which are sometimes not as effective as expected 

and thus need to be developed in parallel with other measures. This field is dependent on digitalised tools 

and satellite imagery, as well as statistical technology and new mathematical models are also being 

developed in this context, building such tools will help scientists overcome current difficulties and make 

proper use of the data that is increasingly available. The complete package is freely available to the scientific 

community, allowing VMS and AIS data to be combined, standardised and integrated. The data on the 
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activities of vessel or groups of vessels can be analysed over space and time to see the impact of their 

activities on the area. Tracking devices provide a great deal of information on fishing effort, in the context of 

the discussions during the seminar, for example, the data from this system can show the operational reality 

of the spaces covered by our fleets so we are aware of just where that effort is employed. An increase in 

fishing days per month has been noted, just to give one example. This data can be integrated with bio-

economic models so as to analyse the programmes in place.  

The meeting was provided with an example from a study modelling the strategy of small pelagic fisheries in 

the Adriatic, which highlighted that economic factors are one of the main drivers, which would appear 

obvious, but on comparing this to cost of fuel and other factors it has been noted that fishery activities are 

moǊŜ ŜŦŦƛŎƛŜƴǘ ǿƘŜǊŜ ǘƘŜǊŜ ƛǎ ƎǊŜŀǘŜǎǘ ƎŀƛƴΦ aǊ wǳǎǎƻ ŀƭǎƻ ŘŜǎŎǊƛōŜŘ ŀ ǇƭŀǘŦƻǊƳ ŎŀƭƭŜŘ ά{a!w¢Υ ǎǇŀǘƛŀƭƭȅ 

ŜȄǇƭƛŎƛǘ ōƛƻ ŜŎƻƴƻƳƛŎ ƳƻŘŜƭ ŦƻǊ ŀǎǎŜǎǎƛƴƎ ŀƴŘ ƳŀƴŀƎƛƴƎ ŘŜƳŜǊǎŀƭ ŦƛǎƘŜǊƛŜǎέΦ ¢Ƙƛǎ ǎȅǎǘŜƳ ŀƭƭƻǿǎ ŦƻǊ ǘƘŜ 

prediction of short term effects of fishing effort management on the species exploited and fishery 

performance. It is also possible to model what would happen to another area if we regulate the adjacent 

one, while bearing in mind the equation of costs and gains (economic factors) for the fishers. The results also 

show that if one nursery area is supported then the adjacent one is also advantaged.  It has been proved that 

should spatial panning be implemented then the change in exploitation pattern would lead to noticeable 

improvements in stock conditions but also to socio-economic aspects. 

He concluded by speaking on the emerging patters on the basis of case studies carried out and the possible 

actions.  The example was given of a recent study on the Pomo Pit area of the Adriatic, which is considered 

a highly important zone with many species present at different life stages. This has been highlighted by the 

many studies carried out over the years that have demonstrated the need for specific management of this 

area to ensure the protection and improvement of stocks. Mention was made of studies carried out under 

the FAO AdriaMed project that have scientifically proven the critical nature of the Pomo Pit area for all the 

fleets operating in the Adriatic, leading to a ban on trawl fisheries within the area for a year (spatio-temporal 

measures), made possible thanks to the technology developed in monitoring the vessels as well as being 

perfectly in line with a precautionary approach.  

Mr Russo concluded that spatial management could represent an effective approach in combination with 

other actions in order to improve exploitation patterns as well as supporting more effective control. 

Presentation 8: Control: use of technology and innovations to encourage compliance. Pascal Savouret, 

European Fisheries Control Agency (EFCA). The slides presented are available on the website dedicated to 

this High Level Seminar and as an annex to this report. 

Following on from the previous presentation, the meeting was informed on the potential of control 

technology based on maritime surveillance: how we can adapt behaviour patterns and also make the 

technology effective but not too costly. The advantage of this system for the Mediterranean is clear as it is 

relatively simple to divide the basin into limited areas to control and the concentration of fisheries is quite 

clear. The complex geo-political situation also has consequences that cannot be ignored.  

Furthermore, the population around the Mediterranean tends to be urban so there is an immediate interface 

between the vessels in the port and the consumers/market, making it hard to manage and monitor the 

products once landed, tourism has also impacted on this situation as have recreational fisheries that overlap 

somewhat with commercial fisheries. These aspects must all be taken into account  together with the very 

small areas in which these activities take place, given the limited continental shelf. From the point of view of 
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compliance enforcement, the Mediterranean has its own very specific characteristics and therefore there are 

innovative systems in place for monitoring and surveillance. 

The data gathered falls into two categories: those provided voluntarily by the fishers themselves, through 

the installation of devices on board such as cctv and on-board vessel detection systems (route and speed) 

and those collected non-cooperatively, such as data gathered remotely without the aid of the vessel itself.  

These can be further integrated with EU data (log book and electronic reporting systems) which are being 

progressively digitalised. Mention was also made of VMS and AIS as detailed in the previous presentation.  

Technological innovation is being researched, making it possible to add data available from satellite 

observations, modern over horizon radar systems, surveillance aircraft and drones. Examples were given of 

the different systems in place across Europe and how they work, the frequencies they use.  

On integrating this technology the ambition is to achieve full knowledge of the situation at sea so as to be in 

a position to react to situations that could have an immediate impact on safety or the environment, halting 

violations as they take place as well as tracking compliance levels (such as activity at non-authorised landing 

point) and tracing Illegal Unreported and Unregulated fisheries as well as activities by non-EU fleets and, with 

the implementation of the landing ban January 2015, it is possible to checking that discarding is not occurring 

at sea. Cross-referencing information from both cooperative and non-cooperative systems in order to 

confirm the identity and activities of vessels, bearing in mind that EU vessels under 15 m TL are not fitted 

with VMS and under 12 m TL AIS is not compulsory on board. In these cases Mr Savouret mentioned the 

possibility of collecting data without the use of cumbersome equipment on small vessels, simply recording 

data at sea on mobile phones/tables and transmitting once close enough to the coast for mobile networks 

to function or by transmitting through a port wifi system.   

The meeting was informed that software is being developed with enhanced detection capacity and evidence 

gathering using cross-system integration of information and including monitoring protected areas and the 

possible implementation of behavioural algorithms. The utility is that of establishing parallel systems to the 

reduction in fishing effort, efficient surveillance can provide an assessment of effort (including third 

countries) given that vessels are more efficient and capacity increases with new technologies, aiming for a 

holistic vision of the sector and the impacting factors. 

Round table ς towards a new strategy of the CFP in the Mediterranean and possible measures to face the 

emergency.  

The moderator, Italian journalist Gennaro Sangiuliano, introduced the panel and set the moment in the 

ŎƻƴǘŜȄǘ ƻŦ /ŀǘŀƴƛŀΩǎ DǊŜŜƪ ƻǊƛƎƛƴǎ ƘƛƎƘƭƛƎƘǘƛƴƎ ǘƘŜ ŀƴŎƛŜƴǘ ƻǊƛƎƛƴǎ ƻŦ ŦƛǎƘƛƴƎ ŀŎǘƛǾƛǘƛŜǎΦ IŜ ǊŜǉǳŜǎǘŜŘ ǘƘŀǘ ǘƘŜ 

participants make their interventions short so as to keep the panel dynamic.  

Stefano Cataudella  thanked the moderator and mentioned his intervention of the previous day on the role 

of the GFCM and the chain of command. He emphasised that the concepts put forward in the presentations 

had all been formalised at a high level. He moved on to give a brief idea of the GFCM, an executive agency of 

the United Nations with 24 members: the 23 member states plus the European Union, which have no 

divisions between them, simply one flag one vote, it is the only forum in the Mediterranean in which the 

members sign joint agreements, the GFCM is a tool at the service of the counties, it does not take decisions, 

it supports the countries on the basis of their requests. He briefly explained that the Commission holds annual 

sessions and operates during the intersession by means of its committees: the Scientific Advisory Committee 
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(SAC), the Committee on Aquaculture (CAQ), the Compliance Committee (CoC), the Committee of 

Administration and Finance (CAF) and their subsidiary bodies. He concurred with the line of thought already 

expressed that Europe should take model action in view of the current situation and the rest of the 

Mediterranean can follow as it was the EU first that has fished most of all. 

Ante MiǑura, Croatian Ministry of Agriculture, thanked the moderator, adding only that specific information 

is required on the time frame for the actions to be taken, underlining that it would be necessary to start using 

the technology presented and not just the conventional tools applied to date, reviewing the overall situation 

before adopting new measures.   

Marina Petrou, Director of Fisheries, Greece, thanked the moderator and confirmed that the position of 

Greece was coherent with the presentations made, each country also has its own specific characteristics, in 

Greece there are very many ports but little scientific data. She informed the panel that a great many actions 

had been taken at national level to ensure that the measures applied to whole Mediterranean could also be 

applied to Greece and yield the best results. She also underlined the importance of control using measures 

that are easy to apply given the length of the coastline: satellite monitoring of all vessels over 12m TL and all 

tuna vessels would be ideal.  The national precautionary approach includes electronic log books and 

temporary closure measures for demersal fisheries, for swordfish and Bluefin tuna there is sales ban if these 

species are caught as bycatch. Other measures are applied in coordination with other states and these need 

to be underpinned by socio-economic support to the sector as fisheries represent a huge part of the social 

fabric in Greece.  

Riccardo Rigillo, Director of Fisheries, Italy. The situation presented to us makes it only too clear that we 

must act immediately and while it is true that fisheries is an ancient activity, it is now carried out in a very 

modern way and we need modern approach to management. The GFCM is an extremely important tool as it 

represents a regional agreement framework under which rules can be effectively applied. The EC and Italy 

are part of this system and although the joint management of stocks is a complex procedure it is also a 

powerful one. The national management plans as indicated in the EC Basic Regulation are another important 

tool but the key lies in regionalisation: the possibility for member states to agree joint measures, as long as 

the EC is in agreement, with a delegated act. This permits us to work directly on the stocks ensuring both 

ecological and economic sustainability. A further objective is MSY, although it will take time to introduce it 

completely into the system so we need to identify the appropriate tools to implement, tools that are simple 

to apply and to control and that are compatible with the MSY objective, working with priority target species. 

The situation in the Mediterranean is highly specific and this has meant that it has developed in a different 

direction to the rest of Europe, clear procedures need to be implemented as for all the stocks in the EC that 

are jointly managed. Research must provide appropriate data for management and management  in turn 

needs to give clear indications to the scientific community. 

Andreina Fenech Farrugia of the Government of Malta commented that the scientific advice exists now 

researchers and the administrations must work together with the sector to implement the best possible 

procedures in order to initiate recovery of stocks. The advice given was to take responsibility, act ambitiously 

and start discussions so as to lead the other countries in the right direction.  

Marina Argyrou, Department of Fisheries, Cyprus, stated the importance of maintaining the status of the 

environmental and urgent measures must be considered to achieve this. We need to fill the gap in scientific 

knowledge, obtaining a clear idea of the different levels of sensitivity in the different areas (breeding grounds 
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etc). the three levels of action are, as already mentioned, national, EC and international. It is also important 

to provide expertise and training to achieve a common response and to evaluate the adequacy of national 

plans. Third country participation through the FAO is also crucial. She emphasised the need to standardise 

assessment and data collection methods and improve scientific data. 

Frédéric Gueudar Delahaye of the French Ministry for Agriculture and Fisheries greeted the panel. He 

underlined that we need to act but we are also working towards sustainability from an economic point of 

view as well as for fisheries which bears repeating. Another important issue is variation in specific features 

around the Mediterranean, the geographic and socio-economic context varies widely but the CFP allows us 

to take this into account. In drawing up specific plans for the Mediterranean we need to ensure that the 

regulations do not overlap while keeping the general objective of MSY in mind. 

José Miguel Corvinos La Fuente of the Spanish fisheries directorate thanked the moderator noting that most 

of the key points had been made. As the CFP is not based on a TAC or quota system, any reduction in effort 

means a reduction in capacity or technical measures to be applied to fisheries (such as gear specifications). 

The Spanish management plan foresees a 20% reduction in capacity which is being carried out and increased 

gear selectivity that could also be implemented, sampling the effectiveness of different mesh sizes. The 

specific nature of fisheries means that new technology  can often counter the reduction in effort. Seasonality 

is to be considered with the application of temporary closures or the reduction of certain sectors and areas, 

the conservation of coastal areas could also be strengthened. Moreover, he stressed the need to review the 

minimum reference sizes for conservation as well as mapping sensitive areas and managing them as a 

consequence. Any measures will have economic repercussions and so these need to be studied as we must 

not allow the measures to affect the sector too so secondary activities are required to boost the income and 

reduce the cost of running the vessels. We must not lose sight of how small the Mediterranean is with respect 

to the rest of the world and how many nations are using these resources, so management measures must be 

joint, extending to third country fleets too through the GFCM.  

Other perspectives:   

Marco Costantini ς WWF.  These two days of presentation and discussion have demonstrated that the 

situation of the stocks is tragic. The WWF believes that the tools are available tools and we now need to 

change our pace. The essential management plans mentioned all need to be put into practice quickly 

otherwise the objective of MSY will not be achieved. We need to act on fishing effort in the long term on 

various levels: local national and international. We need to include third countries around the same table 

and adopt a solution collectively. Consumers also need to be made aware that their decisions could influence 

sustainability levels too. Eating and catching fish is an ecological and an environmental action.  

Javier Garat, president of Europêche, thanked Commissioner Vella for his commitment to organising this 

High Level Seminar during a Europêche meeting which caused great concern. It would appear that there is 

positive news: scientists say we are in time if we take appropriate measures now. Fishers are concerned 

about the future presence of resources and we need to be practical. The EU management system needs to 

be looked at and measures must be adopted, while actively involving fishers. We also need to take in to 

account the fact that the Mediterranean Regulation only started to be implemented properly in 2012 so we 

require time to see results, as the effects of new Regulation kick in he felt that the situation would improve. 

Since last July, Europêche has preferred a bottom-up approach, meeting with fishers first through their 

organisations. Practical measures were agreed on that could reverse the situation, beginning in Spain 
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proposals were worked on that although potentially not applicable for the whole Mediterranean, the 

approach could work depending on the funding available.  

He mentioned predators such as Bluefin tuna and dolphins and their effects on small pelagic resources,  

although fishers have responsibilities, other activities, human and not, have an impact on resources. 

Measures are, however only taken by fishers, this imbalance needs to be studied, angling and other 

recreational fisheries also need to be included in any regulation as well as third country activities. 

Kristina Mislov of the Croatian Ministry of Agriculture acknowledged the large quantity of data over the two 

days. She informed the panel that she had spoken to colleagues in fisheries and listened to the presentations 

and although the conclusions appear correct about the current problem we must maintain the sustainability 

of the sector over time, fishing is a job that is handed down through the generations and if we do not maintain 

the sector it will simply die out, the knowledge must kept alive as the skills are not taught at university but 

passed on, this also means that fishers must take part in the process. Moreover they have very special 

knowledge of resource management and this expertise is fundamental. If we apply measures that the fishers 

do not understand or believe in then they will fail, the fishers need to trust the administrations and they have 

to be able to perceive that their children will survive in the sector too. 

Over these two days we have seen all the new technology and models available, we know that we must 

protect the ecosystems but we are creating scientific models that it would appear do not consider the multi 

species and multi specific nature of fisheries. The models and methods should be the same across the 

Mediterranean and need to be applied in the same way putting all the knowledge in the same place in order 

to move forward.  

Oscar Sagué Pla, IFSUA (recreational fisheries)  expressed the common concern over the state of the coastline 

where fish become fewer as echoed by colleagues in small scale fisheries who share the same space and 

target the same species. These two sectors, recreational and commercial fisheries, seem to blame each other 

but we are all responsible including the administrators. The management of the coastal ecosystem is 

fundamental and should be managed by all the sector and stakeholders together. We should also create a 

monitoring system according to an ecosystem approach taking all actors and all aspects into account. 

Recreational fishers, just like commercial fishers, have years of experience and expertise that could be useful 

in comprehending what is happening within the ecosystems themselves. The multi-annual management 

plans are successful because they take all aspects into account. He underlined that all catches need to be 

recorded: recreational fishery landings, small scale, underwater, competitive angling and so forth. The 

education of young fishers is also important as this is how to form a future responsible fisher.  

Michel Sponar, EC DG Environment, agreed with the collective view that it is time to act. The living descriptive 

indicators for the environment include fisheries. The priority is a combined tool: habitat together with an 

economic approach as we preserve the abundance and diversity while reducing negative impact on the 

environment. He informed the participants that there is a monitoring and surveillance system in place and 

by March the member states must send in their programmes with the first data so we can assess whether 

these directives are going to produce the desired results. He expressed the wish to work more directly with 

DG MARE and emphasised that improving dialogue applies to the member states too. He mentioned 

directives  on urban waste water because it will end up in the sea, waste is a big issue and every attempt is 

being made to make sure that the directives on waste are properly applied with immediate effect. An 
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integrated approach is required that must be understood and correctly applied to make sure that efforts 

made in one country are not cancelled out by actions in another area.  

Marco Affronte, MEP Committee on Fisheries (PECH), confirmed the structure of codecision while recalling 

that the European Parliament enters after the proposals have already reached the EC, working on 

improvements and accepting responsibility towards citizens. He realised the need for rapid decisions at this 

stage and admitted that some decisions take time as a result of the lengthy procedures in place. The multi 

annual plans are under discussion at the moment and there are some fundamental issues that require 

clarification, he expressed the real hope that key decisions could be taken and implemented rapidly. He 

remarked on the need ŦƻǊ ŀ ŎƭŜŀǊ Ǿƛǎƛƻƴ ƻŦ ǿƘŀǘ ƛǎ ŦƻǊŜǎŜŜƴ ƛƴ ƻƴŜΣ ǘƘǊŜŜ ƻǊ ŦƛǾŜ ȅŜŀǊǎΩ ǘƛƳŜΦ ¢ƘŜ 9ǳǊƻǇŜŀƴ 

Parliament is awaiting this concrete vision.  

João Aguiar Machado, Director General of  DG MARE, thanked all participants for the highly instructive two-

day seminar that allowed him to comprehend that the Mediterranean is a fundamental area, he noted that 

he had remained through all the sessions in order to gather knowledge. It would appear that fishers are 

aware of the situation and they are social entities needing to make a living so we must minimise the impact 

of any measures on this profession so that it can continue to survive medium term.   

Collaboration with third countries must be reinforced and we need to look towards new management 

methods. To date the Mediterranean has been managed from a technical point of view but now we need 

control on access to resources limiting days at sea and catches. We need to go further in this direction while 

implementing measures at all three levels, which will also need to work together. National measures must 

be implemented immediately and in the meantime we also need member states to adopt measures at 

national and at regional level to address the situation, engaging with the southern Mediterranean and 

bringing these nations on board fully and effectively. Binding measures need to be achieved through open 

and constructive discussion.   

Giampaolo Buonfiglio, MEDAC Chair. In summary models are required in a regionalised context, all speakers 

have underlined the same concept albeit from a different point of view. All spoke of the need to work on 

technical measures within a political vision and a strategy with strong stakeholder involvement including 

third countries, with increased consideration of socio-economic aspects in the framework of a new strategy. 

Debate and conclusions 

 

Antonio Pucillo, national fisheries coordinator for the union ETF informed the meeting that he would have 

ŀǇǇǊŜŎƛŀǘŜŘ ōŜƛƴƎ ƛƴǾƛǘŜŘ ǘƻ ǇŀǊǘƛŎƛǇŀǘŜ ƛƴ ǘƘŜ ƳƻǊƴƛƴƎΩǎ ǇŀƴŜƭ ǎŜǎǎƛƻƴ as a representative of workers in the 

fisheries sector. He asked whether actions had been planned in order to mitigate the socio-economic 

repercussions of a reduction in catches and of fishing days which would imply a reduction in employment for 

an industry that is already in a critical situation. 

  

The moderator Mr Gambs replied, stating that the socio-economic impact is examined by processing the 

information from the member states as well as that from associations such as the ETF. He reiterated that the 

economic crisis in southern Europe is widespread and does not only affect the fishing industry. He advocated 

closer cooperation with third countries to address the issue of fish products imported from abroad filling the 

gap caused by the reduction in supply of the European market as a result of the decrease in fishing activities.  
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Nunzio Stoppiello, Federcoopesca ς Puglia, expressed his agreement, saying that in Europe the tendency is 

to focus on products for which it is possible to ensure continuity of supply, and fisheries is not in a position 

to do this. He reiterated that from a commercial point of view the sector is experiencing difficulties in selling 

fish products and very low sales prices. He emphasized that the resources themselves are the most important 

factors and hoped to see collaboration and synergy between fishers and the scientific community.  

 

Paolo Pignalosa of Oceanis S.r.l commented on the control system, stating that  the Italian Coast Guard 

carries out controls that could almost be viewed as oppressive, however the only way to fight illegality across 

the region is to make sure that there are shared objectives and that all the different actors cooperate, 

encouraging a cultural change leading to improved practices that provide effective results. 

 

Corrado Piccinetti, University of Bologna, recalled that the 2006 Mediterranean Regulation came into effect 

in 2012 and the assessments presented during this seminar were based on data from 2013 and as such 

correspond to just one year of activity since the regulation was introduced. Until 1998 400 000 tonnes of fish 

were caught while in 2013 that total was just about 200 000 tonnes, a decrease of over 50% should not be 

overlooked. He asked whether there were any estimations available on how much further the fleet would be 

reduced.   

  

Rafael Mas (EMPA) highlighted that it is necessary to assess profitability and determine whether this further 

reduction would actually benefit the resources, and if so it would be necessary to set up some effective 

means of compensation.  

 

Paolo Pelusi (LEGACOOP) commented on the use of EMFF funds to cushion the effects of a further reduction, 

stating that in most cases, the conditionality clauses mean that these measures cannot be exploited. Any 

parameter or measure that has been planned requires detailed discussion with representatives of the sector; 

he thus suggested three key words to summarise the steps to be taken: sharing, gradualness and flexibility. 

Without shared, joint actions the measures would not see a high level of application; a reasonably long period 

is needed to adapt and flexibility is required within the measures. 
 

Vadis Paesanti of Federcoopesca Goro made reference to the previous intervention and suggested that it 

would be necessary to be patient, fisheries is a profession that relies heavily on the transfer of experience.  

The incentives available for demolition should be used to renovate existing vessels, which at best are over 40 

years old. Lastly he requested the allocation of funds for training in order to assist all parties in understanding 

the changes taking place. 

Fabrizio De Pascale (UILA Pesca) recalled that full consideration of the socio-economic effects had been 

requested from the moment that the reformed CFP was presented. The proportionality principle must also 

be taken into account, if the consequences for industry are unbearable then the rules introduced may be 

declared illegitimate, the example was given of the case of Spain in the reform to the cotton sector, 2006.  
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Where governance is concerned he emphasized that EU regulations are applicable to vessels registered in EU 

countries and in waters under EU jurisdiction. GFCM rules cover the whole basin and therefore interaction 

with the GFCM should be strengthened so as to be in a position to adopt joint management measures.  

 

Marco SpinadinΣ CŜŘŜǊŎƻƻǇŜǎŎŀΣ ŜȄǇǊŜǎǎŜŘ ǘƘŜ ŎƻƴŎŜǊƴ ƻŦ ǘƘŜ ǇǊƻŘǳŎŜǊǎΩ ƻǊƎŀƴƛǎŀǘƛƻƴǎ ŦƻǊ ǘƘŜ ǇŜǊŎŜƛǾŜŘ 

conflict between fishers and research. He confirmed that they are willing to discuss solutions but any actions 

must be are shared and their duration should be established in advance. Research relies on data that is at 

least two years old while the fishers live and work in the present, if they are required to follow practices 

which promote quality, transparency and certification only to remove the fishing areas then the conflict will 

not be overcome. 

 

Marc Planas, CRPMEM LR highlighted that the CFP is based on fishery stocks and the gear used are integrated, 

but in many cases the measures are impossible to apply because they are technically inappropriate, it would 

be necessary, for example, to choose a mesh size and shape that is suitable for the Mediterranean. Where 

the management plans are concerned, he suggested that it would be appropriate to concentrate on the larger 

maritime districts to start with. 

 

Eusebio Esgleas Pares, President of the FNCCP, recalled that although it is hard to accept, this situation is the 

reality, the sustainability of the resources must be assured together with socio-economic sustainability, a 

compensation system will need to be put in place for the sector.  

 

Fabio Fiorentino, IAMC CNR, added that this is an historical moment, he recalled the first estimates made in 

ǘƘŜ ŜŀǊƭȅ Ψфлǎ ǿƘŜƴ ƳƻǊǘŀƭƛǘȅ ǊŀǘŜǎ ǿŜǊŜ ǾŜǊȅ ŦŀǊ ŦǊƻƳ a{¸Φ wŜŎŜƴǘ ȅŜŀǊǎ ƘŀǾŜ ǎƘƻǿƴ ŀ steady improvement 

in the exploitation conditions. Certain crustacean fisheries peaks of more than 10,000 tons per year have 

been recorded and there has been a gradual reduction in fishing mortality. These results were unexpected 

and show that it is not true that the fisheries management measures have not contributed significantly. He 

continued by commenting that we should focus on quality rather than quantity of fish products, increasing 

the added value.  

   

Laura Pisano of the European Anglers Alliance commented that the discussion had taken a negative turn and 

that the seminar was an opportunity work together towards a solution.  

 

The Oceana representative recalled that there had been some very useful discussions and now action should 

ensue. Many interesting ideas were put forward by the Commission, by sector representatives as well as by 

the NGOs and results must follow with the commitment of the stakeholders, as we saw in the past for Bluefin 

tuna.  

 

Serena Maso of Greenpeace expressed the view that a change in approach was required in order to avoid 

repeating the same ideas every time there is an important meeting.   
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Alessandro Buzzi, ACI Pesca emphasized the importance of having introduced new elements  through the 

ecosystem approach with concrete application scenarios especially through the spatial planning approach. 

Solutions should involve operators, such as the management of production and markets. The tools to 

implement these measures are within the long term management plans. He emphasised the need to reduce 

the time between data collection and stock assessment , especially for species with a short life cycle. 

 

Anastasia Mil iou of Archipelagos: reflected on the fact that we have the tools but we have not applied them 

appropriately. The mentality among the fishing communities is changing and they are increasingly taking 

initiatives, but there is also an ever-increasing amount of red tape and so it is necessary to establish the 

priorities. As a start we can protect the habitats, the coralligenous areas and so forth, with the involvement 

of all the sectors. 

 

Marta Cavallé, in representation of the small scale fisheries sector commented that fishers will accept limits 

if they are partners in the decision-making process but real involvement is necessary if rules are to be 

accepted and respected. 

 

The moderator Mr Gambs intervened stating that he did not perceive a great contradiction between the 

scientific community and the fishers, we now need to reflect on the steps to be taken, this seminar has proved 

that all stakeholders must be involved. He underlined that the Mediterranean Regulation is applicable to all 

products entering the EU, the minimum size applies to all suppliers, if there are products that come from 

outside the EU they can be blocked by means of the monitoring and enforcement of the rules. He also 

emphasized that GFCM rules apply all through the Mediterranean but consent and agreement of all the 

member states is necessary. He highlighted that the Mediterranean Regulation is not perfect but it is the 

regulation that is currently available among the member states and we must ensure that the rules are 

respected. Any future substitution must be because better, more effective rules have been established.  

 

Giampaolo Buonfiglio, Chair of the Medac intervened to point out that: 1) Technical measures are not 

enough if they are not inserted into general policies and must be widely agreed on in order to encourage 

their application; 2) the intensification of research activities is necessary especially concerning the ecosystem 

approach; 3) the time it would take to prepare new management plans is not compatible with the need to 

act rapidly, it is therefore necessary to act on the old ones by inserting new tools (e.g. spatial planning) and 

involving all stakeholders to a greater degree; 4) the development of control activities on land, in the markets; 

5) the temporary and permanent cessation of fishery activities with EMFF support; 6) the reduction and 

eradication of by-catch through the discards management plans; 7) strengthening of dialogue with third 

countries, harmonization of rules and management at basin level.  

 

The moderator thanked the participants and closed the meeting. 
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Réf: 91/2016           Rome, 10 mars 2016 
 
 

Séminaire de haut niveau sur lΩŞǘŀǘ des stocks en Méditerranée et sur l'approche de la PCP 
Catane, Italie, les 9 et 10 février 2016 

Rapport du Conseil consultatif de la Méditerranée  
 
Le séminaire de haut niveau sur l'état des stocks halieutiques en Méditerranée a été co-organisé 
par les services de la Commission européenne en charge de la conservation et du contrôle de la 
pêche en Méditerranée et en mer Noire (DG MARE) et par le Conseil consultatif de la Méditerranée 
(MEDAC). Accueilli par l'Italie, le séminaire s'est tenu à Catane les 9 et 10 février 2016. Au cours de 
la réunion, des scientifiques ont dressé le diagnostic de l'état des ressources. Après les présentations 
des scientifiques, une table ronde a permis d'explorer, avec la participation des administrations et 
des acteurs concernés, les pistes potentielles pour remédier à la situation alarmante que nous 
connaissons. La liste complète des participants est jointe au présent compte rendu.  
Le modérateur de la réunion, M. Hubert Gambs, DG MARE, ouvre les travaux et souhaite la 
bienvenue aux participants. Après avoir communiqué quelques informations de logistique à ces 
derniers, il remercie le MEDAC pour avoir pris l'initiative d'organiser ce séminaire ainsi que le 
ministre italien pour avoir accueilli la réunion en Sicile. Il rappelle que l'objectif principal de la 
Commission est d'apporter des réponses aux questions que soulève la situation inquiétante en 
Méditerranée et de prendre des dispositions en vue d'un accord sur une feuille de route visant à 
réaliser des objectifs à court et à moyen terme, déclinés sur trois niveaux distincts : États membres, 
Union européenne et action internationale. Une démarche qui passe par un renforcement du cadre 
de coopération et l'élaboration d'une vision commune entre les pays en vue de mesures de gestion 
conjointes. 
Le modérateur présente l'ordre du jour et les exposés qui suivront les allocutions d'ouverture. Il 
cède ensuite la parole au représentant du pays hôte, le sous-secrétaire d'État Giuseppe Castiglione.  
M. Castiglione souhaite la bienvenue aux participants et aux autorités présentes, et remercie le 
commissaire européen M. Vella et le MEDAC pour avoir choisi de tenir cette réunion en Sicile. Il 
rappelle l'importance symbolique de cette région, située géographiquement au ŎǆǳǊ de la 
Méditerranée, et exprime sa gratitude pour l'attention que la CE a ainsi attirée sur la région, 
soulignant que le secteur a besoin de politiques appropriées qui ne pourront être réalisées qu'en 
travaillant tous ensemble. Ces deux journées permettront de se faire une idée des données 
disponibles et des différentes positions en présence de manière à identifier des pistes pour réaliser 
des évaluations concrètes tant au ƴƛǾŜŀǳ ŘŜ ƭΩ¦9 qu'en dehors, en avançant ensemble plutôt qu'en 
se contentant de déplacer les responsabilités ailleurs, et en adoptant pour ce faire une démarche 
interdisciplinaire avec des modèles susceptibles d'être véritablement appliqués dans cet espace 
partagé. Il évoque la complexité de la région avec ses pêches multi-espèces et souligne l'importance 
d'associer les pêcheurs au processus afin de préserver les ressources et la biodiversité sans porter 
atteinte à la valeur sociale et économique du secteur. 
M. Castiglione rappelle l'outil essentiel qu'est la Politique commune de la pêche (PCP). Il évoque à 
ce propos l'article 18 qui instaure des procédures de gouvernance régionalisée et souligne 
l'importance d'associer à ce processus les pays tiers, notamment par le biais de la CGPM. Le secteur 
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halieutique a connu dans la région une croissance indéniable. Il s'agit à présent de prendre des 
mesures aptes à assurer une utilisation plus prudente des ressources marines disponibles sans 
minimiser le caractère transversal de la question. Cette réunion offre à la Commission européenne 
et au MEDAC l'occasion de discuter des modalités concrètes de la préservation du secteur de la 
pêche en Méditerranée avec le soutien des projets régionaux de la FAO et de la CGPM, et avec la 
participation de tous les acteurs concernés, chacun ayant sa part de responsabilité dans le 
problème, bien qu'à des niveaux différentsΦ !ǇǊŝǎ ŀǾƻƛǊ ǊŜƴƻǳǾŜƭŞ ǎŜǎ ǾǆǳȄ ŘŜ ōƛŜƴǾŜƴǳŜ ŀǳȄ 
participants, il remercie les organisateurs qui ont rendu possible cette réunion.  
Le commissaire européen M. Vella remercie M. Castiglione. Il souhaite la bienvenue aux personnes 
présentes venues participer à ce séminaire de haut niveau consacré à l'état des stocks en 
Méditerranée et à l'approche de la PCP. Il remercie le MEDAC pour avoir pris l'initiative d'aborder 
ce thème important et exprime sa gratitude aux autorités italiennes qui accueillent cette réunion à 
Catane. M. Vella commence tout d'abord par rappeler aux participants la réunion qui s'est tenue en 
juillet 2015 ς la consultation annuelle de la Commission sur l'état des stocks halieutiques et les 
performances économiques des flottes de pêche ς qui a mis en évidence le déclin dramatique des 
stocks en Méditerranée malgré les efforts consentis par le secteur, notamment par le biais de 
réductions répétées de la flotte. Cette préoccupation étant largement partagée par le président du 
MEDAC, M. Giampaolo Buonfiglio, il a été décidé de procéder à l'identification de stratégies 
d'intervention d'urgence. 
M. Vella rappelle les faits : les stocks de poissons en Méditerranée s'amenuisent. Certains d'entre 
eux sont proches de l'épuisement ; on estime par ailleurs que 93% des stocks de poissons sont 
surexploités. Il y a plusieurs raisons à cela : la pollution et le changement climatique jouent un rôle 
et il ne fait aucun doute que la pratique diffuse de la surpêche est une des causes principales. Il est 
également vrai que,  pour un trop grand nombre de stocks, on ne dispose toujours pas de données 
suffisantes. Ainsi, pour la zone orientale de la Méditerranée, de sérieuses lacunes dans les séries 
chronologiques empêchent toute conclusion digne de foi. De plus, la moitié de l'ensemble du 
poisson pêché en Méditerranée n'est même pas déclarée. Ces lacunes dans la connaissance des 
données de base ne peuvent pas être invoquées comme une excuse pour différer l'action. Parmi les 
principales raisons qui plaident pour une action rapide, il y a les pêcheurs eux-mêmes dont la 
subsistance économique est tributaire de la bonne santé des stocks halieutiques. Tout en soulignant 
que nous partageons les ressources halieutiques avec des pays tiers, le commissaire européen 
exprime sa ferme conviction que la CE devrait prendre l'initiative dans la recherche de solutions, 
surtout pour les stocks exploités principalement par les flottes de pêche de l'UE. Il est par 
conséquent fondamental d'examiner ensemble ce qui peut être fait à l'échelon communautaire, en 
prenant nos responsabilités en tant que responsables politiques, pêcheurs, scientifiques et société 
civile. Un travail important a déjà été accompli dans cette direction, ne serait-ce qu'avec la réforme 
de la Politique commune de la pêche ou avec l'adoption des plans nationaux de gestion par les États 
membres pour les principales pêcheries relevant du règlement Méditerranée ou encore avec 
l'établissement des zones de pêche protégées et les organisations européennes de producteurs, à 
la mŀƴǆǳǾǊŜ Řŀƴǎ ƭŀ ǊŞƎƛƻƴ ǇƻǳǊ ƳŜǘǘǊŜ Ŝƴ ǇƭŀŎŜ ŘŜǎ ǇǊŀǘƛǉǳŜǎ ŘŜ ǇşŎƘŜ ŘǳǊŀōƭŜǎΦ [ŀ ǊŞŦƻǊƳŜ ŘŜ 
la PCP qui a été adoptée fournit un levier politique et financier pour agir, notamment des possibilités 
de financement via le Fonds européen pour les affaires maritimes et la pêche. La PCP doit être mise 
Ŝƴ ǆǳǾǊŜ Řŀƴǎ ǎŀ ǘƻǘŀƭƛǘŞ ǇƻǳǊ réaliser l'objectif du rendement maximal durable (RMD) au plus tard 
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pour 2020. Toutefois, il faudra quelques années avant que les plans de gestion de l'UE commencent 
à produire leurs effets et nous ne pouvons nous permettre d'attendre et de regarder s'étioler les 
ressources. Si nous n'agissons pas aujourd'hui, nous courrons le risque de voir les stocks décliner 
au-delà du point de non-retour.  
M. Vella souligne que renverser la tendance demandera un effort exceptionnel, mais les 
scientifiques affirment que le potentiel de reconstitution des stocks méditerranéens reste très 
élevé. Il insiste également sur l'importance de faire preuve de créativité dans la manière d'aborder 
les questions et de s'appuyer sur les nouvelles technologies dans la recherche des solutions.  Le but 
de la réunion reste toutefois de définir les domaines dans lesquels des mesures immédiates ou des 
mesures supplémentaires pourraient être prises en réunissant autour de la même table les ministres 
de tous les pays méditerranéens, en avril prochain, à l'occasion du salon Seafood Expo Global à 
Bruxelles. Il signale, par ailleurs, qu'il se rendra dans plusieurs pays partenaires importants pour 
échanger, explorer des pistes de solution et évaluer les nombreuses possibilités que l'économie 
bleue peut offrir, tout en poursuivant son dialogue avec la CGPM vu son importance et son rôle 
incontournable. Il conclut son intervention en remerciant encore une fois le MEDAC pour avoir 
proposé l'organisation de ce séminaire et les hôtes italiens pour l'avoir rendu possible, et en saluant 
l'engagement dont ont témoigné tous les ministres présents à la réunion. 
Le modérateur remercie M. Vella et poursuit en souhaitant la bienvenue aux membres du Parlement 
européen présents à la réunion, et cède ensuite la parole à M. Giampaolo Buonfiglio, président du 
MEDAC.  
M. Buonfiglio souhaite la bienvenue aux personnes présentes et exprime sa satisfaction pour la 
tenue de ce séminaire de haut niveau qui marque une étape importante dans le processus vers une 
plus grande durabilité du secteur de la pêche. Il rappelle que le MEDAC représente des 
professionnels de la pêche qui, ensemble, remplissent le rôle dévolu au MEDAC, à savoir : rédiger 
et formuler des avis et des propositions à ƭΩƛƴǘŜƴǘƛƻƴ ŘŜ ƭŀ /9 ŀŦƛƴ ŘŜ ŦŀŎƛƭƛǘŜǊ ƭŀ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜ ƭŀ 
PCP dans la région. Il rappelle également que le MEDAC dispose en son sein de groupes de travail 
dédiés chacun à des aspects importants de la PCP et que les attributions de ces groupes de travail 
sont décidées d'année en année de concert avec la CE de manière à fournir des indications et des 
positions utiles. Il souligne par ailleurs que le MEDAC a également reconnu la nécessité dΩǳƴ 
changement de rythme eu égard aux préoccupations grandissantes auxquelles le secteur est 
confronté. C'est l'engagement des autorités italiennes qui a rendu possible la tenue de ce séminaire 
qui marque, insiste-t-il, le début d'un nouveau défi, celui de nous réunir tous ensemble, et pas 
seulement les acteurs des pays riverains européens, et d'élargir ainsi le champ de la démarche tant 
sur le plan géographique qu'idéologique dans une approche écosystémique. La PCP n'est juste qu'un 
élément d'une réalité beaucoup plus vaste à laquelle la CGPM est confrontée. Jusqu'ici, la politique 
élaborée par l'Europe a certes eu de nombreux effets, mais les résultats ne sont pas encore 
pleinement satisfaisants. Le MEDAC, avec ses partenaires, recherche des pistes concrètes pour 
continuer à aller de l'avant tout Ŝƴ ǆǳǾǊŀƴǘ Ł ǊŜƴŘǊŜ Ǉƭǳǎ ŜŦŦƛŎŀŎŜ ƭŀ ǊŞŦƻǊƳŜ ŘŜ ƭŀ t/tΦ [Ŝǎ ǉǳŜǎǘƛƻƴǎ 
sur la table de ces deux jours de séminaire doivent recevoir toute l'attention qu'elles méritent si 
nous voulons progresser avec une vigueur renouvelée. 
M. Andrés Hermida (directeur de la Pêche au ministère espagnol de l'Agriculture, de l'Alimentation 
et de l'Environnement) prend la parole. Il remercie le sous-secrétaire italien, les représentants et 
tous les participants à la réunion. Il exprime sa gratitude au MEDAC et à la CE pour avoir permis à 
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ŎŜ ǎŞƳƛƴŀƛǊŜ ŘŜ ǎŜ ŘŞǊƻǳƭŜǊ ŀǳ ŎǆǳǊ ƳşƳŜ ŘŜ ƭŀ aŞŘƛǘŜǊǊŀƴŞŜΦ {ϥŀŘǊŜǎǎŀƴǘ Ł ƭϥŀǎǎŜƳōƭŞŜΣ ƛƭ ƛƴŘƛǉǳŜ 
que l'Espagne est consciente du déséquilibre des stocks comme l'épinglent les études scientifiques 
et anticipe que les experts qui interviendront évoqueront une diminution de la biomasse qui a de 
bonnes probabilités d'être reconstituée pour autant que nous puissions corriger la situation : en 
Espagne, des mesures sont ŘΩƻǊŜǎ Ŝǘ ŘŞƧŁ ƳƛǎŜǎ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ Řŀƴǎ ƭŜ ŎŀŘǊŜ Řǳ Ǉƭŀƴ ƛƴǘŞƎǊŞ ŘŜ ƭŀ ǇşŎƘŜ 
et par le biais de plans locaux. S'agissant du plan intégré national, des points de référence 
biologiques ont été établis en vue d'atteindre le RMD. Parallèlement des mesures techniques axées 
sur la sélectivité des engins de pêche ont été prises et il a été procédé à une réduction de capacité 
de la flotte, à des arrêts temporaires de ƭΩŀŎǘƛǾƛǘŞ de pêche, à la mise en place de zones de pêche 
restreinte et à un renforcement de la protection des zones côtières. Toutefois, malgré ces mesures, 
les études scientifiques, et en particulier les pus récentes, confirment que la surpêche progresse et 
que la biomasse recule, raison pour laquelle il estime indispensable de recalibrer les efforts 
déployés. Il rappelle que le problème n'est pas seulement un espagnol : c'est la Méditerranée dans 
son ensemble qui se trouve confrontée à une situation de plus en plus préoccupante. Il est donc 
essentiel de travailler tous ensemble pour mener les pêcheries de la Méditerranée vers le RMD, 
comme le prévoit la PCP. M. Hermida poursuit en soulignant que, dans l'optique de l'administration 
espagnole, il faudrait sensibiliser davantage aux processus de gestion et améliorer la connaissance 
de ces processus. Une démarche à laquelle ce forum pourrait offrir l'appui nécessaire. Les principaux 
points à garder à l'esprit dans cette perspective sont les suivants : 1. l'application de mesures 
supplémentaires doit tenir compte de l'impact de ces mesures sur la stabilité socioéconomique des 
communautés de pêcheurs ; 2. lors de l'évaluation des ressources, nous devrons prendre en compte 
le changement climatique et d'autres facteurs pertinents ; cet aspect n'a pas été étudié 
correctement ; 3. nous ne devons pas négliger le caractère unique de la Méditerranée ; 4. tous les 
pays doivent être associés à la démarche de manière à éviter toute discrimination aléatoire. M. 
Hermida remercie à nouveau les organisateurs pour avoir rendu possible cette rencontre.  
aΦ !ƴǘŜ aƛǑǳǊŀ ǇǊŜƴŘ ƭŀ ǇŀǊƻƭŜ ŀǳ ƴƻƳ Řǳ ƴƻǳǾŜŀǳ ƳƛƴƛǎǘǊŜ ŎǊƻŀǘŜ ǉǳƛ ǾƛŜƴǘ ŘϥŜƴǘǊŜǊ Ŝƴ ŦƻƴŎǘƛƻƴΦ 
Il exprime sa totale compréhension pour ce qui est du piètre état des stocks et souligne que la pêche 
est une activité extrêmement importante en Croatie et que c'est la survie même des zones côtières 
qui est en jeu. Les fonds de ƭΩ¦9 sont actuellement utilisés pour les infrastructures mais la Croatie 
est également intéressée à la préservation de la durabilité par ƭŀ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜ ƳŜǎǳǊŜǎ ŘŜ 
gestion. Par ailleurs, il estime que les critères appliqués sont trop génériques alors qu'il serait plus 
indiqué de procéder à une analyse par segment de manière à prendre en compte individuellement 
chaque communauté côtière. Il souligne également l'importance de la petite pêche pélagique pour 
l'Adriatique (mais aussi, bien évidemment, pour l'ensemble de la Méditerranée) et précise que la 
Croatie est en attente de propositions en matière de pêche spécifique, un domaine qui pourrait 
s'avérer intéressant pour tester les mesures de gestion prévues dans les lignes directrices de la PCP. 
Il rappelle que l'Italie, la Slovénie et la Croatie collaborent efficacement depuis de nombreuses 
années, avant même leur adhésion à lΩ¦9, ces pays coopéraient déjà dans le cadre de la CGPM. Les 
participants sont également informés sur les plans de gestion nationaux déployés pour réduire la 
capacité et les jours de pêche, et sur les mesures nationales de gestion des fermetures et des 
restrictions géographiques et temporelles pour la protection des juvéniles et de la biomasse du 
stock de frai ; des mesures dont les résultats ne seront visibles que dans plusieurs années. Il souligne 
qu'un des facteurs les plus importants est de gérer le secteur de la pêche selon des principes 
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adéquats : tous les aspects évoqués ne sont pas des éléments isolés, il sont liés les uns aux autres, 
comme les maillons d'une chaîne. Dernièrement, indique-t-il, on a enregistré quelques résultats en 
lien avec les mesures qui ont été prises. Les stocks de thon rouge, par exemple, se sont reconstitués. 
Toutefois, puisqu'il s'agit de prédateurs, ce rétablissement a également une incidence sur les petits 
pélagiques qui en sont la proie. Il ne peut y avoir un plan de gestion simple pour la Méditerranée 
qui est en fait un ensemble complexe constitué d'une multitude de petits éléments. Nous avons 
besoin d'une approche multidimensionnelle et globale, rigoureuse dans le déploiement de mesures 
véritablement efficaces. Ce n'est que de cette manière que nous verrons la situation s'améliorer. Il 
remercie une nouvelle fois les organisateurs qui lui ont permis de prendre part à cette réunion qui 
représente le premier vers l'identification de solutions durables. 
M. Roderick Galdes, secrétaire parlementaire pour l'Agriculture, la Pêche et les Droits des animaux 
au ministère du Développement durable, de l'Environnement et du Changement climatique de 
Malte, prend la parole. Après avoir remercié les organisateurs et souhaité la bienvenue aux 
participants, il note que ce séminaire s'inscrit dans le sillage immédiat de 
l'International Conference on Economic Advice in Fisheries Management qui s'est tenue à Malte, 
début février. Il insiste sur le fait que les avis biologiques et écologiques constituent une base 
importante pour la prise de décision : comprendre ce qui se passe véritablement dans le cadre d'une 
démarche conjointe est la seule façon de comprendre comment procéder dans la gestion des 
ressources. Les meilleurs avis nous permettent de prendre les meilleures décisions. La situation en 
Méditerranée est extrêmement complexe et les mesures imposées ces derniers temps ont été très 
pénibles pour le secteur de la pêche ; ceci dit, la situation actuelle entraînera de nouvelles 
obligations. Une approche conjointe, indique-t-il encore une fois, est essentielle, en matière de 
gestion des pêches, il s'agit de travailler en partant de la base. Selon lui, l'UE doit s'engager de 
manière plus constructive et axer son action sur l'aide à ses partenaires. Ensemble, nous disposons 
de toutes les ressources nécessaires pour réussir et nous avons confiance dans la capacité du 
commissaire à conduire la Méditerranée vers un futur plus durable. M. Galdes espère que le 
séminaire nous mènera vers un nouveau territoire où la collaboration est de mise et que les 
responsables présents seront en mesure d'initier, sur cette base, des changements politiques.  
La secrétaire d'État du ministère slovène de l'Agriculture Mme Tanja {ǘǊƴƛǑŀ ǇǊŜƴŘ ƭŀ ǇŀǊƻƭŜ Ŝǘ 
remercie toutes les personnes qui ont pris part à l'organisation de ce séminaire important. 
L'administration slovène reconnaît que l'état des stocks et, en particulier, des ressources 
halieutiques, est critique et que nous devons agir ensemble pour faire face à cette responsabilité 
commune. Comme l'a indiqué le représentant de la Croatie, une approche fondée sur une gestion 
conjointe constitue assurément un exemple de bonne pratique et, par ailleurs, un plan pour les 
petits pélagiques est en voie déploiement sous les auspices de la CGPM. Il y a aussi une 
recommandation conjointe pour l'Adriatique nord relative à l'obligation de débarquement. Elle 
souligne en outre que, pour assurer une gestion durable dans l'Adriatique nord, la Slovénie a adopté 
les mesures suivantes : en vertu de l'article 19 du règlement Méditerranée, plus aucune nouvelle 
licence ƴΩest délivrée, ce qui a été profitable pour les stocks ; les cessations définitives d'activité ont 
permis de supprimer de la flotte des navires qui ciblaient les petits pélagiques ; la limitation des 
activités de pêche dès 2011 a réduit par exemple de 87% les débarquements de petits pélagiques. 
Dans cette perspective, la Slovénie soutient les discussions sur les mesures de gestion mais elle 
souligne qu'à l'avenir il sera très important de prendre en compte les efforts qui ont déjà été 
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consentis par le passé, le secteur de la pêche slovène ayant déjà réduit dans la plus grande mesure 
possible son effort de pêche et l'essentiel étant à présent d'assurer la survie des activités de pêche 
traditionnelle et de petite échelle dans le pays. Toute nouvelle réduction entraînerait une charge 
administrative et financière pour le gouvernement slovène et pour le secteur de la pêche lui-même. 
Si de telles mesures s'avèrent indispensables il faudra envisager des dérogations pour la Slovénie. 
aƳŜ {ǘǊƴƛǑŀ ǎƻǳƭƛƎƴŜ ŞƎŀƭŜƳŜƴǘ ǉǳϥƛƭ y a d'autres activités qui influent négativement sur les stocks 
et qu'il convient d'évaluer.  
Le modérateur souhaite la bienvenue aux experts et ouvre la séance de la réunion consacrée aux 
exposés scientifiques. 
Présentation n° 1 : Science et pêche dans l'UE : aperçu de la situation dans le bassin 
méditerranéen ς Norman Graham, président du Comité scientifique, technique et économique de 
la pêche (CSTEP). Les transparents accompagnant l'exposé sont disponibles sur le site web consacré 
à ce séminaire de haut niveau et sont joints en annexe au présent compte rendu.  
M. Graham, après avoir remercié les organisateurs pour leur invitation, présente brièvement le 
CSTEP, sa structure et ses activités, soulignant à cet égard ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴǘŜ ŘŜ la Méditerranée, 
notamment au niveau de l'évaluation des principaux stocks et des performances des plans de 
gestion pluriannuels (PGPA).  
Il décrit ensuite dans les grandes lignes l'activité scientifique du Comité en lien avec les avis 
d'évaluation, activité qui se fonde sur le découpage opéré par la CGPM de la Méditerranée et de la 
mer Noire en zones d'évaluation : les sous-régions géographiques de la CGPM-FAO (GSA). Il fait 
remarquer que l'évaluation des stocks en Méditerranée est complexe pour toute une série de 
facteurs, notamment le nombre élevé de GSA et d'espèces pour lesquelles des évaluations distinctes 
sont fréquemment réalisées (les mêmes espèces étant évaluées séparément dans chaque GSA), 
souvent d'ailleurs sur des séries chronologiques très courtes. Il confronte ensuite brièvement 
l'approche de la CGPM et celle du CIEM, soulignant l'importance de la CGPM dans l'ensemble de la 
démarche compte tenu de la dimension non strictement communautaire du secteur halieutique. 
S'agissant de l'évaluation des stocks, il relève que, pour chaque stock, il existe une fiche de synthèse 
reprenant des informations sur l'évolution du stock dans le temps, des avis, des options de capture 
et des points de référence, et un rapport d'évaluation présentant pour chaque stock le détail des 
paramètre biologiques, une description des pêches, les mesures de gestion en place, les données 
statistiques des prises et de l'effort de pêche ainsi que les détails concernant la méthodologie 
appliquée. Pour chaque stock, un avis est émis précisant le niveau de captures requis pour atteindre 
le niveau FRMD et l'impact en termes de captures réelles. M. Graham présente ensuite des 
exemples illustrant les modalités pratiques de réalisation des évaluations pour les différents 
groupes d'espèces : petits pélagiques, crustacés, espèces démersales et stocks commerciaux. Des 
exemples qui témoignent du niveau alarmant de la surexploitation. Les données présentées aux 
participants indiquent que sur les 64 stocks soumis à évaluation, 61 (>95%) sont exploités à un 
niveau supérieur au FRMD. S'agissant de l'état des stocks, M. Graham résume la situation en 
indiquant que la quasi-totalité des stocks est chronologiquement surexploitée et que le niveau de 
la biomasse est faible ; que le « recrutement » est compromis par manque de spécimens adultes ; 
que les ressources démersales sont moins bien loties que les petits pélagiques et les crustacés, le 
merlu suscitant les pires inquiétudes.  
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S'agissant des plans de gestion nationaux, de nombreux stocks s'avèrent incompatibles avec les 
orientations de la PCP compte tenu des modèles d'exploitation intensive. De plus, plusieurs stocks 
nécessitent d'urgence d'un plan de reconstitution. Cependant, un des principaux problèmes qui se 
posent, est celui des stocks transfrontaliers que plusieurs plans nationaux prennent en compte 
indépendamment de leur répartition réelle, ce qui suggèrerait qu'une gestion à une grande échelle 
serait de loin plus appropriée. M. Graham indique, en synthèse, que des modifications seraient 
nécessaires pour se conformer aux objectifs de la PCP, ce qui impliquerait d'adapter la zone 
géographique à un niveau régional plus approprié, ainsi que des améliorations dans le déploiement 
des plans de gestion et l'adoption de règles d'exploitation, de limites et de points de référence 
cibles.  
M. Graham conclut son exposé en énonçant quelques points importants à prendre en compte, 
parmi ceux-ci : la nécessité de renforcer les approches de gestion actuelles et de les aligner sur les 
besoins de gestion qui régissent le processus des avis scientifiques. Le point central sur lequel repose 
tout son exposé est que la ǊŞƎƭŜƳŜƴǘŀǘƛƻƴ ŘŜ ƭϥŜŦŦƻǊǘ Ŝǘ ŘŜ ƭŀ ŎŀǇŀŎƛǘŞ ŘŜ ǇşŎƘŜ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ 
jusqu'à présent n'a pas permis de réduire la mortalité des espèces démersales ; un réduction 
supplémentaire de l'ordre de 50-60% serait nécessaire pour atteindre le niveau FRMDd.  
Présentation n°2 : Analyse des stocks halieutiques et scénarios futurs ς les petits pélagiques. 
Philippe Cury, directeur de recherche à l'Institut de recherche pour le développement à Marseille, 
France. Les transparents accompagnant l'exposé sont disponibles sur le site web consacré à ce 
séminaire de haut niveau et sont joints en annexe au présent compte rendu. 
M. Cury fait part du privilège et de la responsabilité qu'il ressent à intervenir dans le cadre de ce 
séminaire de haut niveau. Il indique qu'après une longue carrière passée dans différents endroits 
du globe, il n'a jamais rencontré de situation aussi inquiétante que celle qui prévaut aujourd'hui en 
Méditerranée. Il rappelle les propos du commissaire sur la nécessité de s'engager sans délai sur une 
nouvelle voie afin de renverser la tendance tout en préservant la situation socioéconomique. Cet 
objectif est à note portée. Les histoires de succès ne manquent pas, comme celle du thon rouge. 
Cependant, comme le relevait M. Graham, deux tiers des stocks de la Méditerranée ne sont pas 
recensés et la surexploitation y est critique. Si l'évolution baissière des prises et la réduction de 
l'effort de pêche sont bien documentées, M. Cury note cependant que, dans certains cas, les 
évaluations seraient sous-estimées, jusqu'à 30%, ce qui rend le tableau encore plus affligeant.  
Il présente ensuite des études réalisées en Méditerranée sur les petites espèces pélagiques, 
principalement la sardine et l'anchois, sur la base de séries chronologiques recueillies à partir des 
années 80. La situation décrite est extrêmement intéressante : nous sommes en effet interpellés 
par la diminution brutale des prises observée ces dernières années par rapport aux données 
fournies par les séries chronologiques des premières années. L'effort a fait l'objet d'études 
approfondies et ne semble pas être en cause ici. Le ratio capture-biomasse indique un taux 
d'exploitation de niveau acceptable. Le recrutement ne semble pas en difficulté dans le Golfe du 
Lion. La maladie est également mise hors cause ainsi que la présence de prédateurs comme le thon. 
La réponse semble être que les petites espèces pélagiques ne prospèrent tout simplement pas. La 
Méditerranée est touchée par le changement climatique qui a modifié les conditions de vie, 
réchauffé les eaux et réduit les quantités de zooplancton de sorte que les poissons n'ont plus assez 
de nourriture. Ce facteur couplé à l'état du milieu marin est de plus en plus accepté au sein de la 
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communauté scientifique comme une cause probable de cette évolution, dédouanant de ce fait les 
activités de pêche.  
M. Cury présente d'autres résultats d'études, décrivant les variables influencées par 
l'environnement et par des facteurs liés à l'écosystème et à l'interaction entre les espèces. Les 
petites ressources pélagiques jouent un rôle particulièrement important au sein de l'écosystème, 
c'est pourquoi il importe de maintenir leurs niveaux de manière à ne pas induire d'effet négatif. En 
guise d'illustration, l'orateur présente, entre autres, une étude concernant les oiseaux marins qui 
établit un point de référence limite pour une approche écosystémique de la pêche, basé sur la 
disponibilité de biomasse de petits pélagiques pour les oiseaux marins. Le taux de survie des oiseaux 
s'avère être lié aux petits pélagiques dont ils se nourrissent, le seuil cible étant à peu près équivalent 
à un 1/3 de la quantité maximale de ressources pélagiques qui doit demeurer dans la mer pour 
permettre aux oiseaux marins et, par conséquent, à l'ensemble de l'écosystème, de survivre. Un 
exemple tiré d'une étude réalisée en Namibie montre comment la surexploitation des petits 
pélagiques a altéré l'ensemble de l'écosystème, créant un déséquilibre qui a abouti à une 
prolifération de la biƻƳŀǎǎŜ ŘŜ ƳŞŘǳǎŜǎ Ŝǘ ŘŞƳƻƴǘǊŀƴǘ ǇŀǊ ƭŁ ƳşƳŜ ǉǳΩun équilibre correct est 
indispensable pour la survie de l'écosystème. Les mammifères marins et les espèces de grands 
poissons doivent également survivre pour assurer la résilience de l'écosystème.  
M. Cury établit une comparaison entre l'approche écosystémique conventionnelle et l'approche 
écosystémique conservatoire [ou de précaution] dans l'étude de la résilience de l'écosystème à 
travers les modèles d'exploitation du poisson fourrage. Il invite à être plus prudent lorsque l'on 
dispose de moins d'informations sur ces espèces et sur leurs interactions avec les prédateurs et le 
milieu. Il présente encore d'autres informations tirées dΩétudes concernant le thon rouge et, ici 
aussi, en l'absence de certitudes scientifiques c'est l'approche conservatoire qui est préconisée. 
Évoquant l'agenda pour le développement durable à l'horizon 2030, M. Cury souligne la nécessité 
d'une approche scientifique pluridisciplinaire et intégrée pour l'ensemble du bassin méditerranéen 
afin d'embrasser dans leur globalité les stocks et leurs évolutions, et notamment des études 
permettant de quantifier l'incidence des facteurs externes. On dispose également d'un ensemble 
exploitable d'expériences volontaires, notamment dans le développement de cadres intégrés 
d'élaboration de scénarios.   
La directive-cadre européenne Stratégie pour le milieu main s'inscrit d'ores et déjà dans une 
perspective plus large en se donnant pour but de parvenir à un bon état écologique à l'horizon 2020. 
C'est la première fois que, dans cette optique, les éléments de l'écosystème et les conséquences 
multiples de l'activité humaine sont pris en compte au niveau de l'UE. M. Cury conclut son exposé 
en récapitulant les principaux enjeux scientifiques : intégration et pluridisciplinarité des études à 
l'échelle du bassin ; promotion des réseaux scientifiques ; facilitation de l'accès aux bases de 
données ; réalisation de recherches sur les indicateurs en vue d'identifier des seuils et des points de 
référence limites ; encourager les recherches en matière de planification spatiale. Il identifie ainsi 
les matières principales en lien avec la gouvernance intégrée Υ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ Řǳ D9{κaC5 Ŝǘ 
déploiement d'indicateurs écosystémiques ; développement d'un cadre intégré exploitant 
l'élaboration de scénarios avec les acteurs concernés ; promotion de la planification spatiale et de 
ZMP de grande taille pour la conservation ; promotion de pêcheries de petite taille, bien gérées et 
durables ; réalisation d'études de cas de succès. 
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Présentation n°3 : Analyse des stocks halieutiques et scénarios futurs ς les démersaux. Eduardo 
Balguerías Guerra, Instituto Español de Oceanografía. Les transparents accompagnant l'exposé sont 
disponibles sur le site web consacré à ce séminaire de haut niveau et sont joints en annexe au 
présent compte rendu. 
M. Balguerías remercie les organisateurs de la réunion. Il indique aux participants que son exposé 
ǎΩŀǊǘƛŎǳƭŜǊŀ en cinq parties : les indicateurs halieutiques, les évaluations, l'état des stocks, les 
difficultés et les actions suggérées. Il précise par ailleurs qu'il n'entrera pas dans les détails sur les 
trois premiers sujets, ceux-ci ayant déjà été abordés par les orateurs qui l'ont précédé.   
Il rappelle que la Méditerranée est une petite région à l'échelle mondiale mais ƴΩŜƴ ŘŜƳŜǳǊŜ Ǉŀǎ 
moins une réalité complexe avec des pêches multi-espèces et multi-engins s'appuyant sur des 
navires de petite taille, disséminés sur un grand nombre de sites de débarquement. Les ressources 
démersales représentent environ 30% du total des prises déclarées dans les zones de pêche de la 
Méditerranée et de la mer Noire. En termes de capacité, c'est la flotte italienne qui est de loin la 
plus grande. Après avoir décrit quelques-uns des indicateurs halieutiques, M. Balguerías poursuit 
son exposé par une description du dispositif d'évaluation des ressources régi par les deux principaux 
organismes techniques qui réalisent des évaluations régulières des stocks en Méditerranée : la 
CGPM et le CSTEP. Il aborde ensuite la division des zones de pêche de la FAO en sous-régions 
géographiques (GSA) selon la grille de la CGPM et le problème de l'évaluation des stocks 
transfrontaliers et chevauchants. Il met en évidence que l'évaluation des espèces n'est pas 
uniforme : seules 6 ou 7 espèces environ font l'objet d'évaluations régulières en raison de leur 
importance commerciale, alors que d'autres ne font l'objet d'aucune évaluation comme cela a déjà 
été évoqué au cours des exposés précédents. De plus, le haut niveau d'attention consacrée à 
l'évaluation des stocks en Méditerranée occidentale s'estompe à mesure que l'on se déplace vers 
l'est. Tout en faisant remarquer que les méthodes d'évaluations diffèrent elles-aussi, il passe en 
revue l'état des stocks en se basant sur les données fournies par les deux sources.  
Abordant les difficultés actuelles, M. Balgurías relève l'irrégularité qualitative et quantitative des 
données sur l'ensemble de la région et entre les espèces, ainsi que la non-disponibilité de séries 
chronologiques historiques qui existent peut-être mais ne sont pas accessibles. Comme cela a déjà 
été relevé, une couverture géographique et chronologique incomplète et des connaissances 
lacunaires au niveau des paramètres biologiques et démographiques des stocks nuisent aux 
résultats des études. Il rappelle que la méthodologie normalisée n'est utilisée que dans certaines 
zones et, plus exactement, qu'il ne semble pas y avoir de coordination directe entre les deux 
organismes qui procèdent à des évaluations régulières des stocks. Il demande que soient clarifiés 
les niveaux de gouvernance des différents organismes actifs dans la région et formule l'espoir de 
voir renforcer la participation des acteurs concernés.  
Actions suggérées. Il envisage tout d'abord le déploiement d'un programme commun de collecte de 
données dans la région et la possibilité de récupérer les données existantes et de créer une base de 
données ouverte, et préconise le développement de synergies, le dépassement de la prudence 
excessive Řŀƴǎ ƭΩƛƴǘŞǊşǘ ǊŞŎƛǇǊƻǉǳŜ Ŝǘ ƭΩƘŀǊƳƻƴƛǎŀǘƛƻƴ ŘŜǎ priorités. Il insiste sur l'importance 
d'aborder tous les problèmes sous-jacents de manière à pouvoir aller de l'avant. La question la plus 
urgente semble concerner la réduction du taux F, en particulier, pour le merlu. Le potentiel de 
rétablissement est élevé comme l'histoire l'a montré.  
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Présentation n°4 : La Méditerranée : état ŘŜ ƭΩŞŎƻǎȅǎǘŝƳŜ Ŝǘ ŀǳǘǊŜǎ ŜŦŦŜǘǎ ƭƛŞǎ ŀǳ ŎƘŀƴƎement 
climatique. Simone Libralato, Istituto Nazionale di Oceanografia e Geofisica Sperimentale, Trieste, 
Italie. Les transparents accompagnant l'exposé sont disponibles sur le site web consacré à ce 
séminaire de haut niveau et sont joints en annexe au présent compte rendu. 
Des études concernant les effets cumulatifs de l'activité humaine sur l'écosystème méditerranéen 
sont présentés sous forme synthétique aux participants : de nombreux facteurs y sont pris en 
compte et cartographiés selon un système de pondération. La Méditerranée y apparaît comme une 
mer oligotrophe présentant une différence marquée entre l'ouest et l'est en termes de productivité 
primaire et des variations par endroits pour d'autres propriétés biochimiques. Après une description 
du système de modélisation tridimensionnelle soulignant à quel point il est important de considérer 
la Méditerranée comme un tout, M. Libralato illustre succinctement les régimes de circulation des 
eaux et la connectivité écologique, et notamment les facteurs qui influencent la circulation et leurs 
ŜŦŦŜǘǎ ǎǳǊ ƭŀ ǇǊƻŘǳŎǘƛǾƛǘŞΦ 9ƴ ŞǘǳŘƛŀƴǘ Ŝƴ ǇǊƻŦƻƴŘŜǳǊ ƭŀ ƳŀǎǎŜ ŘΩŜŀǳ ŀǳ ƴƛǾŜŀǳ ƭƻŎŀƭΣ ƛƭ Ŝǎǘ ǇƻǎǎƛōƭŜ 
de définir les facteurs qui influencent la biomasse des espèces de poissons. Ce qui permet à l'orateur 
d'aborder les efŦŜǘǎ ŘŜǎ ŎƘŀƴƎŜƳŜƴǘǎ ŘŜ ǘŜƳǇŞǊŀǘǳǊŜ Ł ƭŀ ǎǳǊŦŀŎŜ ŘŜ ƭΩŜŀǳ Ŝǘ ƭŀ ƳƻŘƛŦƛŎŀǘƛƻƴ ŘŜ ƭŀ 
salinité. Lƭ ǎƻǳƭƛƎƴŜ ǉǳŜ ƭŜǎ ŞǘǳŘŜǎ ƴŜ ǎŜ ŎƻƴŎŜƴǘǊŜƴǘ Ǉŀǎ ǳƴƛǉǳŜƳŜƴǘ ǎǳǊ ƭΩŜŦŦŜǘ ŘƛǊŜŎǘ ŀŦŦŜŎǘŀƴǘ ƭŜǎ 
espèces plus sensibles, mais également sur les facteurs indirects résuƭǘŀƴǘ ŘΩǳƴŜ ǾŀǊƛŀǘƛƻƴ ŀǳ ƴƛǾŜŀǳ 
ŘŜ ƭŀ ǘŜƳǇŞǊŀǘǳǊŜΣ ŘŜ ƭŀ ǎǘǊŀǘƛŦƛŎŀǘƛƻƴ ŘŜ ƭΩŜŀǳ Ŝǘ ŘƻƴŎ ŘŜ ƭŀ ǇǊƻŘǳŎǘƛǾƛǘŞΣ Řŝǎ ƭƻǊǎ ǉǳŜ ƭΩƻƴ ŎƻƴǎǘŀǘŜ 
des variations des niveaux de nutriments et des cycles biochimiques dans les différentes régions. 
Ainsi, une diminution de la disponibilité des nutriments et de la chlorophylle peut entraîner des 
changements au niveau de la composition biologique dans certaines régions. Autre facteur abordé 
ƭΩŀŎƛŘƛŦƛŎŀǘƛƻƴ ŘŜǎ ƻŎŞŀƴǎ : de nombreuses espèces sont hautement sensibles à ce paramètre. Tous 
ces facteurs réunis entraînent des changements directs et indirects du milieu qui ont été 
cartographiés. Des projections jusque 2050 sont présentées. 
Le point suivant abordé par les études concerne les effets sur des espèces spécifiques, à commencer 
ǇŀǊ ƭŜǎ Ǉƭǳǎ ǎŜƴǎƛōƭŜǎΣ ŎƻƳƳŜ ƭŜǎ ƭƛǘǎ ŘŜ ƳŀŎǊƻŀƭƎǳŜǎ Ŝǘ ŘΩƘŜǊōŜǎ ƳŀǊƛƴŜǎΣ Ł ǇŀǊǘƛǊ ŘŜ ƭŀ ǎƛǘǳŀǘƛƻƴ 
actuelle et en appliquant les données biochimiques disponibles de manière à créer des scénarios 
prospectifs. La même méthode est appliquée aux affleurements coralligènes, un autre indicateur 
clé de la biodiversité. Les scénarios prospectifs montrent que de vastes régions de la Méditerranée 
ŘŜǾƛŜƴŘǊƻƴǘ ƛƴƘƻǎǇƛǘŀƭƛŝǊŜǎ ǇƻǳǊ ƭŜǎ ŎƻǊŀǳȄ Ŝǘ ŘΩŀǳǘǊŜs organismes marins sensibles. Cela amène 
les études à s'intéresser aux effets directs du changement climatique sans référence aux espèces 
commerciales, et à démontrer que les effets des changements climatiques sont ressentis à tous les 
niveaux. !ǳƧƻǳǊŘΩƘǳƛΣ ƛƭ Ŝǎǘ ƴŞŎŜǎǎŀƛǊŜ ŘΩƛƴǘŞƎǊŜǊ ŎŜǎ ŦŀŎǘŜǳǊǎ ŘŜ ǇǊŜǎǎƛƻƴ Řŀƴs la dynamique des 
diverses espèces pêchées. Ceci permet aux scientifiques de comparer les effets sur de nombreux 
niveaux dans le cadre de l'approche écosystémique, d'intégrer les processus biochimiques et les 
interactions des espèces dans différents scénaǊƛƻǎ ŘΩƛƳǇŀŎǘǎ ŘŜ ƳŀƴƛŝǊŜ Ł ƻŦŦǊƛǊ ǳƴŜ Ǉƭǳǎ ƎǊŀƴŘŜ 
compréhension pour soutenir les processus de prise de décisions.  
M. Libralato rappelle par ailleurs que les variations des paramètres environnementaux 
(température, salinité, acidité, etc.) favorisent la ǇǊŞǎŜƴŎŜ ŘΩŜǎǇŝŎŜǎ ŜƴǾŀƘƛǎǎŀƴǘŜǎ ǉǳƛ rencontrent 
en Méditerranée des conditions de plus en plus favorables et entrent donc en compétition avec les 
espèces indigènes entraînant une réduction de leur habitat vital, une surexploitation des proies et 
des changements dans la dynamique de prédation naturelle. Une situation que viennent encore 
exacerber les effets des variations de ces mêmes paramètres sur les espèces locales. Il indique 
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ǘƻǳǘŜŦƻƛǎ ǉǳΩŀǾŜŎ ƭŜ ǘŜƳǇǎΣ ŎŜǊǘŀƛƴŜǎ ŜǎǇŝŎŜǎ ŜƴǾŀƘƛǎǎŀƴǘŜǎ ǇƻǳǊǊƻƴǘ ŀǳǎǎƛ présenter une valeur 
commerciale. 
aΦ [ƛōǊŀƭŀǘƻ ǇǊŞǎŜƴǘŜ ŜƴǎǳƛǘŜ ƭΩƻǳǘƛƭ actuellement en cours de développement pour étudier la 
réponse à l'approche écosystémique des pêches multi-espèces. Cet outil fait appel à un modèle 
développé spécialement pour évaluer ƭΩŜŦŦŜǘ ŘŜ ƭΩŀǇǇƭƛŎŀǘƛƻƴ Řǳ ƴƛǾŜŀǳ CRMD sur les espèces cibles 
(en supposant que la sélectivité est gérée de manière parfaite, et qu'elle ne constitue donc pas une 
variable). Cet outil vise à optimiser les prises pour les espèces évaluées afin de permettre une 
gestion correcte des ressources proprement dites et de tenir compte des espèces qui interagiront 
avec elles, comme les prédateurs, et qui seront influencées. Bien qu'ƻƴ ƴΩŜƴ soit encore qu'au début 
de son application, cet outil pourrait se révéler utile pour optimiser les prises des espèces cibles 
dans le cadre d'une approche écosystémique Υ ƭŜǎ ŜŦŦŜǘǎ ǉǳƛ ƴŜ ǇŜǳǾŜƴǘ şǘǊŜ ŎƻƴǎǘŀǘŞǎ ǉǳΩŜƴ 
utilisant ces modèles, en intégrant davantage les facteurs liés au changement climatique, 
permettront de mettre en perspective processus et impacts. L'approche écosystémique permet 
ŘΩŞǘǳŘƛŜǊ ƭŜǎ ŜŦŦŜǘǎ ǎȅƴŜǊƎƛǉǳŜǎ ƻǳ ŀƴǘŀƎƻƴƛǎǘŜǎ Řǳ ŎƭƛƳŀǘ Ŝǘ ŘŜǎ ǇşŎƘŜǊƛŜǎΣ Ŝƴ ǘŜƴŀƴǘ ŎƻƳǇǘŜ ƴƻƴ 
seulement de la biomasse et des prises par espèce, mais aussi des indicateurs écosystémiques, ce 
qui conduirait à un changement de stratégie. 
Cette approche, qui requiert beaucoup plus de données, est encore fort incertaine mais l'orateur 
ǎƻǳƭƛƎƴŜ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴŎŜ ŎǊǳŎƛŀƭŜ ŘŜǎ ǎȅǎǘŝƳŜǎ о5 ŎƻƳǇƭŜȄŜǎ intégrant des modèles spatiaux et la 
connectivité écologique dans les processus de gestion et de décision. 
Le modérateur remercie M. Libralato pour son exposé et ouvre le débat pour une séance de 
questions-réponses avec les experts présents.  
Q1. Fabrizio De Pascale, Uilapesca, Italie, est interpelé par l'affirmation Ŧŀƛǎŀƴǘ Şǘŀǘ ŘΩǳƴŜ ǎƻǳǎ-
estimation des quantités pêchées ŘŜ ƭΩƻǊŘǊŜ de 30 à 40%, et demande sur quelles données elle se 
fonde ? S'agit-il de données provenant des États membres ? Il demande également si les statistiques 
sont les mêmes que celles fournies par la FAO ?  
M. Graham répond qu'il faudrait demander aux administrations nationales si ces données diffèrent 
de celles qui ont été recueillies par la FAO. En principe, elles devraient coïncider avec celles du 
programme de collecte des données. 
M. Libralato indique que les données des évaluations sont habituellement comparées aux données 
provenant directement des marchés de la zone considérée, de sorte que les données officielles sont 
confrontées à la situation réelle au niveau local.   
Mr Balguerías précise que les données utilisées devraient être identiques mais ce n'est pas toujours 
le cas. Le dispositif de collecte de données de l'UE est alimenté par les administrations nationales, 
ces données devraient également être transmises à la FAO, quoique parfois dans un format 
différent. En Espagne, les statistiques officielles sont comparées aux résultats scientifiques et 
utilisées ensemble. 
M. Cury confirme l'utilisation des statistiques de la FAO et précise que le volume des prises non 
déclarées a été déterminé par estimation et que les résultats suggèrent que les données de la FAO 
étaient sous-estimées. Les données utilisées proviennent de sources scientifiques indépendantes ; 
et d'indiquer au passage que certains pays ne prennent même pas en compte les données recueillies 
par les pêcheurs.  
Q2. Alessandro Buzzi, ACI Pesca Italie, s'interroge sur l'approche qui a été suivie jusqu'à présent, eu 
égard aux données présentées par les experts scientifiques qui indiquent que 90% des stocks sont 
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surexploitéǎΦ bƻƳōǊŜ ŘŜ ƳŜǎǳǊŜǎ ƳƛǎŜǎ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ǎϥŀǾŝǊŜƴǘ şǘǊŜ ǎŀƴǎ ŀǳŎǳƴ ŜŦŦŜǘΣ ƛƭ ǎϥƛƴǘŜǊǊƻƎŜ Řŝǎ 
lors sur la nécessité de continuer à réduire l'effort de pêche, et se demande si la durabilité sociale 
et économique de ces mesures a été dûment prise en compte, ces facteurs revêtant une importance 
croissante.  
M. Graham répond que la durabilité sociale et économique du secteur est, bien évidemment, 
fondamentale. Si nous réduisons la pression de la pêche aujourd'hui, les prises qui seront réalisées 
dans le futur seront plus abondantes et aboutiront, par conséquent, à une amélioration 
socioéconomique. Tout le problème est d'y parvenir. Nous devons nous assurer que nos points de 
référence sont les plus appropriés de manière à mener à bien le processus.  
M. Cury rappelle que le poisson que nous pêchons est la dernière ressource sauvage et que la nature 
peut nous surprendre. Mais si nous ne gérons pas les stocks de manière appropriée et que nous ne 
les reconstituons pas tant que nous pouvons encore le faire, la surprise pourrait être négative. 
Certains pays ont pris des dispositions pour arrêter toutes les activités de pêche en bloc de manière 
à reconstituer les stocks. Il s'agit d'un choix politique difficile et d'un processus de longue haleine. 
Des subsides doivent être mis en place pour les pêcheurs. Il note également que les stocks épuisés 
ne peuvent pas se reconstituer si la pêche ne s'arrête pas. Arrêter du tout au tout les activités de 
pêche est extrêmement difficile, tout comme amener les professionnels à changer d'activité. Ces 
démarches ne peuvent s'inscrire que dans une stratégie à long terme.  
Q3. Javier Garat CEPESCA, Espagne, demande des éclaircissements sur la divergence évoquée de 
30% entre les données réelles et les données déclarées, et fait référence à ce propos à une 
publication récente parue dans le numéro de janvier 2016 de Nature Communications et signée par 
Daniel Pauly et Dirk Zeller, article 10244, intitulée « Catch reconstructions reveal that global marine 
fisheries catches are higher than reported and declining ».  
M. Graham répond qu'il y a désaccord sur les données mais qu'il reste clair que certaines 
incertitudes demeurent, et de préciser qu'il n'a pas de solution immédiate au problème des données 
divergentes. 
M. Cury répond, pour sa part, que c'est un fait bien connu que les données disponibles sont 
imparfaites. Il n'y a donc pas de quoi être surpris si les données de Pauly et celles fournies par la 
FAO divergent. Il y a d'autres facteurs qui conduisent à la sous-estimation des données et que l'on 
ne peut pas quantifier avec exactitude, comme que la pêche illicite ou la perte de biomasse 
imputable aux prédateurs. Ceci dit, en se référant à ce dernier exemple, il a aussi été décidé que la 
quantité de thon rouge dans le golfe de Gascogne ne pouvait pas expliquer à elle seule la diminution 
de la biomasse des petits pélagiques. 
M. Balguerías, en réponse à la question sur l'étude Pauly, précise que, pour l'Atlantique, il semblerait 
qu'il y ait surestimation de la divergence et que, selon lui, Pauly formule des hypothèses trop 
générales. Même si une sous-estimation importante des données des prises était établie, M. 
Balguerías estime que le modèle de Pauly a exagérément forcé le trait en évoquant cette 
divergence. Il donne l'exemple d'une méthode de collecte de données appliquée avec succès en 
Islande où une coopération a été possible entre la communauté scientifique et les professionnels 
de la pêche grâce à la confiance réciproque qu'ils se vouent. Cette méthode donne d'excellent 
résultats, mais elle limitée à certaines flottes.  
Q4. Marta Carreras d'OCEANA demande des réponses sur la question de la préservation du milieu 
marin. Elle appelle à des engagements concrets en vue de l'échéance de 2020 et se demande si, 
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dans le contexte décrit au cours de cette réunion, il ne faut pas envisager des mesures d'urgence 
telles que la fermeture totale des zones de pêche ou la suspension des pêches ciblant certaines 
espèces. 
Le modérateur répond que les mesures de conservation potentielles seront abordées au cours de 
la séance de l'après-midi.  
Séance de l'après-midi ς 9 février 
Présentation n°5 : Conservation et contrôle en Méditerranée et dans la mer Noire. Xavier Vazquez, 
DG MARE. Les transparents accompagnant l'exposé sont disponibles sur le site web consacré à ce 
séminaire de haut niveau et sont joints en annexe au présent compte rendu. 
M. Vazquez commence son exposé en rappelant que le diagnostic, établi et accepté par toutes les 
parties, conclut que les principaux stocks de poissons commerciaux sont surexploités et que nous 
ne pouvons attendre davantage. Par conséquent, l'objectif premier de ce séminaire doit être de 
confirmer un diagnostic commun et, dans un second temps, d'établir une feuille de route pour la 
suite en gardant à l'esprit les solutions disponibles dans le cadre de la PCP et les mesures préventives 
déjà en place et appliquées dans la région, quoique sans homogénéité ; des mesures qui n'ont 
cependant pas permis jusqu'à présent d'améliorer l'état des stocks. Il attire l'attention des 
participants sur les deux niveaux d'urgence, le court terme (2016/2017) et le moyen terme 
(2018/2019), et donne des exemples des mesures et des recommandations en vigueur. Il souligne à 
ce propos que même si certaines mesures pourront s'avérer pénibles et difficiles à adopter, et 
pourraient ne pas faire l'unanimité chez ceux qui seront appelés à les appliquer, il nous faut agir 
quoi qu'il en coûte. Les actions horizontales ou les initiatives nationales individuelles peuvent être 
ƳƛǎŜǎ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ƛƳƳŞŘƛŀǘŜƳŜƴǘΦ   
Les différents échelons d'intervention, l'UE et l'international, sont décrits par l'orateur. Dans le 
premier cas, nous pouvons envisager l'adoption immédiate de mesures prévues par la PCP. Au 
niveau international, il y a les recommandations de la CICTA et de la CGPM, qui constituent souvent 
des mesures de prévention. Le détroit de Sicile est évoqué en raison des résultats récents relatifs au 
merlu, qui montrent que nous devons réduire immédiatement de 70% la pêche de cette espèce et 
de 20%, sans délai, la pêche à la crevette rose du large. Cela pourrait se faire par une réduction de 
l'effort de pêche en intervenant sur les jours en mer, sur les capacités, sur la fermeture des zones, 
ƻǳ ǳƴŜ ǉǳŜƭŎƻƴǉǳŜ ŎƻƳōƛƴŀƛǎƻƴ ŘŜ ƳŜǎǳǊŜǎ ǎǳǎŎŜǇǘƛōƭŜǎ ŘϥşǘǊŜ ƳƛǎŜǎ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ƛƳƳŞŘƛŀǘŜƳŜƴǘΣ 
car il est démontré que dans les zones où des mesures strictes sont d'ores et déjà déployées, les 
stocks de merlu affichent un état de santé quatre fois meilleur par rapport à ce que l'on peut 
observer dans d'autres zones de Méditerranée. Il insiste sur la nécessité de mener des missions 
d'information dans toute la région pour propager l'idée que nous devons agir maintenant pour 
changer les niveaux des stocks quelles que soient les critiques que l'on peut formuler à l'égard de 
l'étude de Pauly et des données sur lesquelles elle se fonde. Il ne fait aucun doute qu'il y a de la 
pêche illicite et non réglementée, qu'il y a des lacunes dans l'enregistrement des données de 
débarquement, que même les données provenant du journal de bord ne sont pas exactes à 100% à 
moins de comptabiliser chaque kilo vendu aux restaurateurs, sans parler de toutes les autres 
données perdues (et de l'évasion fiscale que tout cela représente).  
L'application de la PCP en Méditerranée, poursuit M. Vazquez, est une tâche complexe. Néanmoins, 
certains objectifs se dégagent clairement : la réduction des prises accessoires et l'enregistrement 
de toutes les prises sont deux aspects essentiels. En prenant l'exemple du merlu et des pêches 
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démersales connexes, une des mesures envisageables serait tout simplement de déplacer les 
pêcheurs vers des zones présentant une concentration plus basse en juvéniles de manière à 
permettre la reconstitution du stock. Il sera également nécessaire d'améliorer la sélectivité en 
termes réels. Les contrôles aussi ont leur importance, ils permettent de s'assurer que les 
réglementations sont respectées, notamment celles sur les tailles minimales au débarquement : 
l'application de la législation doit être renforcée. D'autres exemples de mesures adoptées à 
l'échelon européen et international font apparaître que toute intervention technique requiert une 
intensification des activités d'observation, de surveillance et de contrôle.  
aΦ ±ŀȊǉǳŜȊ ǊŜǾƛŜƴǘ Ł ƭŀ ǉǳŜǎǘƛƻƴ ŜǎǎŜƴǘƛŜƭƭŜ ŀǳ ŎǆǳǊ Řǳ ǎŞƳƛƴŀƛǊŜ : la nécessité d'une feuille de 
route. Il décrit l'adaptation possible du dispositif de collecte de données en vue de répondre aux 
nouvelles exigences de la PCP réformée, et notamment l'amélioration de la qualité et de la quantité 
des données sur les stocks avec le soutien du FEAMP de manière à dresser la cartographie des 
besoins (les participants sont informés que la DG MARE planche déjà sur le sujet). Il note par ailleurs 
que certains stocks sont déjà bien documentés. Il faudra aussi s'efforcer de rationaliser le système 
pour faciliter la tâche des États membres dans la collecte des données. Après quoi, il faudra 
examiner les actions à mener et identifier qui fera quoi et quand, en travaillant en synergie pour 
renverser la situation. La question étant de savoir si tous les acteurs concernés parlent de la même 
route et ont la même destination.  
Présentation n°6 : Soutien aux mesures de conservation et contrôle en Méditerranée. Fabrizia 
Benini, DG MARE. Les transparents accompagnant l'exposé sont disponibles sur le site web consacré 
à ce séminaire de haut niveau et sont joints en annexe au présent compte rendu. 
Mme Benini se propose de présenter les principales caractéristiques du Fonds européen pour les 
affaires maritimes et la pêche (FEAMP), et notamment ce qu'il est possible de financer via le Fonds 
et les défis pour l'avenir. Pour bénéficier de l'intervention du Fonds, l'action en question doit relever 
d'une des priorités de financement identifiées par l'UE comme « priorités de financement de 
l'Union » (PU). PU1 et PU3 sont les priorités de l'Union les plus clairement liées aux questions 
débattues dans ce cadre. PU1 : Encourager une pêche durable sur le plan environnemental, efficace 
dans l'utilisation des ressources, innovante, compétitive et fondée sur les connaissances ; UP3 : 
CŀǾƻǊƛǎŜǊ ƭŀ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜ ƭŀ t/tΦ   
Le FEAMP doit contribuer aux objectifs d'exploitation durable de la PCP raison pour laquelle il exclut 
toute opération susceptible d'accroître la capacité de pêche (ou la capacité des navires à détecter 
ƭŜ ǇƻƛǎǎƻƴύΦ [ŀ t¦м ǇƻǳǊǊŀƛǘ şǘǊŜ ǊŞŀƭƛǎŞŜ ǇŀǊ ƭŀ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜ ƳŜǎǳǊŜǎ ŎƻƴŎŜǊƴŀƴǘ ƭŜǎ Ŧƭƻǘtes de 
pêche, notamment par le biais des arrêts temporaires et définitifs des activités de pêches de 
manière à assurer un équilibre entre la capacité de pêche et les possibilités de pêche réelles. Le 
FEAMP prévoit un taux de cofinancement de 50%. S'agissanǘ ŘŜ ƭŀ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜ ƳŜǎǳǊŜǎ Ǿƛǎŀƴǘ 
à réduire l'impact de la pêche sur l'environnement marin, et notamment la réduction ou la 
suppression des prises accidentelles et la protection et le rétablissement de la biodiversité 
aquatique des écosystèmes, le FEAMP prévoit des possibilités de cofinancement jusqu'à 75%. Pour 
ƭŀ t¦оΣ ƭϥƻōƧŜŎǘƛŦ ŘŜ ŦŀǾƻǊƛǎŜǊ ƭŀ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜ ƭŀ t/t ǎŜǊŀ ǊŞŀƭƛǎŞ Ŝƴ ǎƻǳǘŜƴŀƴǘ ƭŜ ŎƻƴǘǊƾƭŜ Ŝǘ 
l'exécution des dispositions de la PCP et le FEAMP envisage un taux de cofinancement de 90% . Pour 
la collecte de données en lien avec le secteur de la pêche, le taux de cofinancement est de 80%.  
Les mesures concernant la flotte peuvent se rapporter à des arrêts définitifs ou temporaires des 
activités. L'arrêt définitif est considéré comme un changement structurel qui aboutit à la radiation 
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du navire du fichier ŘΩƛƳƳŀǘǊƛŎǳƭŀǘƛƻƴ des navires de pêche. Le navire en question doit correspondre 
à un segment non équilibré et il est clair que le soutien financier reçu ne peut pas être réinvesti dans 
un nouveau navire de pêche. Mme Benini rappelle que ces mesures de soutien financier seront 
disponibles uniquement jusqu'en décembre 2017. Il est donc conseillé à candidats éventuels de ne 
par tarder. L'arrêt temporaire est également possible, même si l'intervention du fonds est soumis, 
dans ce cas, à certaines limitations, qui se sont avérées nécessaires à la suite d'abus détectés au 
cours de la précédente période d'application. Le financement des situations d'urgence est 
également prévu dans la structure du fonds, de même que les mesures de conservation ; un régime 
préférentiel est envisagé pour la petite pêche.  
La PCP réformée prévoit un soutien pour le contrôle et l'exécution de même que l'intervention du 
FEAMP pour la collecte des données. L'exposé aborde enfin ƭΩŀŦŦŜŎǘŀǘƛƻƴ ŘŜǎ ŦƛƴŀƴŎŜƳŜƴǘǎ Řǳ ŦƻƴŘǎ 
aux programmes opérationnels. Mme Benini récapitule les mesures et les PU du FEAMP, décrites 
au cours de son exposé et destinées à soutenir les mesures préventives de conservation déjà en 
place et les mesures de conservation supplémentaires examinées au cours du séminaire. Elle conclut 
en insistant sur le fait que les États membres doivent d'ores et déjà entamer les démarches 
administratives en vue de la certification de leurs dépenses car les ressources financières qui ne 
resteront inutilisées seront perdues ; les dépenses doivent être certifiées pour décembre 2018. Les 
;ǘŀǘǎ ƳŜƳōǊŜǎ ǎƻƴǘ ŜƴŎƻǳǊŀƎŞǎ Ł ƛŘŜƴǘƛŦƛŜǊ ƭŜǎ ƳŜǎǳǊŜǎ Ł ƳŜǘǘǊŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜΣ ǎŀŎƘŀƴǘ ǉǳŜ ƭŜǎ 
dotations financières peuvent être revues en fonction des besoins réels. La DG MARE est disposée 
à examiner les besoins individuels de chaque État membre.  
Le modérateur remercie Mme Benini pour son exposé et ouvre le débat.  
M. Frédéric Gueudar-Delahaye, le directeur français des Pêches maritimes et de l'Aquaculture, 
remercie la Commission, le MEDAC et les autorités. Il prie d'excuser le ministre qui n'a pas pu assister 
à la réunion et indique que l'administration française partage bon nombre des conclusions qui ont 
abouti à l'organisation de ce séminaire. Il souligne en particulier trois points importants. Le premier 
concerne les différents facteurs qui affectent les stocks halieutiques en Méditerranée. Les activités 
de pêche ne sont pas les seules variables à prendre en compte. En second lieu, il relève que le gros 
ŘŜ ƭΩeffort a été consenti dans les dernières années et que les administrations et les professionnels 
ont déjà travaillé à ces objectifs, de sorte qu'il n'est pas correct de dire que rien n'a fonctionné : 
nous devons évaluer les actions les plus efficaces et adopter une approche équilibrée à l'égard du 
secteur. Enfin, son troisième et dernier point concerne les aspects socioéconomiques, la durabilité 
du secteur étant essentielle. L'administration française collabore étroitement avec la Commission 
et, s'agissant du FEAMP, les actions les plus appropriées seront sélectionnées de manière à éviter 
des retarŘǎ Řŀƴǎ ƭŀ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜǎ ƳŜǎǳǊŜǎΦ 
Le prof. Stefano Cataudella, président de la Commission générale des pêches pour la Méditerranée 
(CGPM) de l'Organisation des Nations unies pour l'alimentation et l'agriculture (FAO), prend la 
parole et apporte les éclaircissements sur les questions de gouvernance qui ont été soulevées au 
cours du séminaire. Les mesures adoptées par la CGPM sont obligatoires. Mais il est vrai qu'adopter 
des mesures et les faire appliquer sont deux choses différentes. Le cadre juridique pour les États 
membres est pourtant clair. Ce sont les États membres qui ont l'initiative des propositions. Un 
protocole d'accord permet de convenir d'une procédure d'application. La CGPM est un organisme 
régional qui adopte des dispositions contraignantes. En tant qu'entité de rang juridictionnellement 
le plus élevé en Méditerranée, les pays membres sont tenus d'appliquer ses recommandations qui 
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sont élaborées conjointement et approuvées au niveau régional. Toutefois, relève M. Cataudella, 
l'application de ces mesures obligatoires dépend de la confiance politique entre les pays, une 
démarche qui va à contre-courant de la logique de contrôle et favorise plutôt la diplomatie et la 
confiance. En tant que président, il est au service de la CGPM et des États membres.  
Le modérateur ouvre le débat et donne la parole aux participants pour qu'ils posent leurs 
questions. 
Le président de la fédération catalane des associations de pêche fait remarquer que, si chacun est 
bien conscient de la gravité du problème, la situation actuelle du secteur halieutique en 
Méditerranée touche avant tout les pêcheurs et les armateurs qui ont continué à investir au fil des 
ƎŞƴŞǊŀǘƛƻƴǎΦ Lƭ ŜǎǘƛƳŜ ǉǳŜ ƭŜ ƴǆǳŘ Řǳ ǇǊƻōƭŝƳŜ ǇƻǳǊǊŀƛǘ şǘǊŜ ƭŀ ǇƻƭƭǳǘƛƻƴΣ Ǉǳƛǎǉǳϥƛƭ ǎŜƳōƭŜǊŀƛǘ ǉǳŜ 
les niveaux de nutriments aient chuté brutalement allant de pair avec une diminution de la qualité 
et de la quantité des organismes marins. Dans ces conditions, la restructuration du secteur ne 
devrait pas être supportée uniquement par les professionnels de la pêche.  
Le directeur général du département régional de la pêche méditerranéenne, Région Sicile, prend le 
relai et souligne également les difficultés spécifiques auxquelles est confrontée la petite pêche, on 
ne peut pas éliminer purement et simplement un secteur juste parce que les ressources se 
raréfient : pour chaque pêcheur en mer il y a sept personnes à terre qui exercent un travail en lien 
avec le secteur. Les aspects socioéconomiques sont cruciaux. Nous devons axer nos efforts sur la 
création d'un programme spécifique dans la mesure où la petite pêche semble faire les frais de 
l'activité des pêches commerciales de plus grande taille. Il souligne le défi que représente la création 
d'un système impliquant 27 pays alors que ces pays ne sont pas tous soumis aux mêmes règles. 
M. Cury fait remarquer que s'il est vrai que les pays de l'UE ne peuvent pas assumer seuls la tâche 
d'améliorer la situation, il est également vrai que les États européens sont pour beaucoup 
responsables du problème et qu'ils doivent agir. De surcroît, il y a la CGPM dont les dispositions sont 
contraignantes, ce qui implique par exemple que, dans le détroit de Sicile, ses mesures s'appliquent 
de la même façon aux pêches tunisiennes, maltaises et italiennes. Les pays de l'UE doivent 
permettre la pleine application des règlements de la CGPM.  
S'agissant de la pollution, M. Cury rappelle qu'en termes de poids (mesuré en tonnes), il y a plus de 
plastique dans la Méditerranée que de poisson, plus de détritus que de ressources. La pollution est 
souvent causée par des molécules d'origine industrielle et constitue un problème majeur qui affecte 
non seulement le poisson mais également la santé humaine.  
M. Libralato de Trieste répond à la question sur les niveaux de nutriments : il faut s'attendre à un 
déclin de la productivité en raison du manque de nutriments, mais cet aspect ne doit pas être 
considéré comme la seule cause du manque de ressources. Ensuite, lorsque des mesures sont 
appliquées à un système aussi complexe que celui qui a été décrit, les effets ne seront visibles 
qu'après plusieurs années, de sorte que ce que nous voyons aujourd'hui pourrait être le résultat 
d'actions et de mesures passées : les systèmes complexes ne bénéficient pas d'effets immédiats 
ƭƻǊǎǉǳϥǳƴŜ ƳŜǎǳǊŜ Ŝǎǘ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜΦ  
Fabio Fiorentino, chercheur italien actif dans l'évaluation des stocks démersaux, intervient pour 
exprimer son accord sur la nécessité d'une vision partagée. S'agissant des données, il indique 
cependant que, sur la base de sa propre expérience, la question de la biomasse réelle est moins 
claire. Si l'on prend les stocks permanents, on dispose d'une série chronologique de longueur 
significative pour 23 espèces différentes. Selon lui, hormis quelques cas, on ne peut pas à 
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proprement parler de véritable crise ou urgence dans la mesure où il n'y a pas assez de données 
pour étayer cette affirmation. Il y a certainement un problème patent de surpêche, mais le pronostic 
ne peut pas être l'effondrement des stocks. Pour obtenir une amélioration du niveau F, il est 
nécessaire d'améliorer l'exploitation par des mesures de gestion visant à réduire la capacité des 
flottes, comme cela a été fait pour la pêche chalutière en Sicile.  
M. Graham répond que la «fenêtre d'opportunité» pour intervenir est étroite et s'il est vrai que 
nous ne connaissons pas le niveau critique de la biomasse, c'est un argument un peu court pour ne 
pas agir puisque nous savons qu'il existe une surpêche chronique à laquelle nous devons faire face. 
De même, nous ne savons pas avec certitude si la fenêtre d'observation actuelle nous montre l'état 
réel de la biomasse.  
Oscar Sagué Pla, IFSUA, prend la parole et s'interroge sur lΩŀōǎŜƴŎe de référence à la pêche 
récréative dans les statistiques et les collectes de données de l'UE. Ignorer ce segment du secteur 
c'est ne pas prendre en compte certains acteurs qui pourraient avoir une incidence importante sur 
l'écosystème. Il indique par ailleurs que, la plupart de ces pêches étant des pêches de petite taille, 
il devrait être possible d'étudier un plus grand nombre d'espèces que ce n'est actuellement le cas, 
les pêcheurs étant tenus de consigner toutes les données de capture. Il évoque également des 
études réalisées aux Canaries qui montrent que la pêche récréative locale a un impact plus 
important que la pêche professionnelle, une constatation qui pourrait être vraie pour certaines 
zones de la Méditerranée. Il y a donc là, certainement, matière à investiguer.  
M. Balguerías le remercie pour ces questions et lui répond qu'il s'agit là de préoccupations bien 
réelles. Comme il l'a évoqué au cours de son exposé, il insiste sur le fait que les données proviennent 
de toutes les sources, y compris de la pêche récréative, et qu'elles sont sollicitées auprès de tous les 
États membres. S'agissant du nombre d'espèces, il n'appartient pas à la seule Commission de 
sélectionner les espèces. Dans un monde idéal, ce sont toutes les 400 espèces et plus qui devraient 
être évaluées.   
M. Graham intervient également sur la question de la pêche récréative. Il souligne qu'il existe un 
cadre juridique régissant la collecte des données mais qu'il est limité à certains stocks. Les progrès 
dans cette voie sont lents compte tenu du nombre considérable de pêcheurs récréatifs, mais avant 
de pouvoir les intégrer dans le travail de la CSTEP, il s'agit de consolider la validité des ces données.  
Intervention de la représentante de Greenpeace. Serena Maso présente la « déclaration conjointe 
des ONG à l'intention du Séminaire de haut niveau sur l'état des stocks halieutiques en 
Méditerranée » qui est joint en annexe au présent compte rendu. Intervenant au nom des 
organisations signataires de la déclaration, elle exprime sa profonde inquiétude à l'égard de la 
situation en Méditerranée et ajoute que la durabilité économique et sociale ne peut pas être 
atteinte sans le préalable de la durabilité environnementale. Les activités de pêche doivent être 
arrêtées là où l'état des stocks est critique et, à plus long terme, un programme visant à reconstituer 
les stocks devrait être déployé en commençant par les zones de recrutement. Il est également 
essentiel que les règles en place soient appliquées avec les niveaux appropriés d'exécution et de 
ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜΦ  
Antonio Pucillo, coordinateur de la pêche nationale pour le syndicat italien FlaiCgil, prend la parole 
pour exposer la position inverse, estimant que les problèmes socioéconomiques auxquels est 
confronté le secteur n'ont pas été traités suffisamment en profondeur. Exiger un nouveau sacrifice 
du secteur et ajouter de nouveaux coûts provoquera une fermeture massive des activités de pêches. 
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Nous devons rechercher des alternatives pour permettre aux pêcheurs de gagner leur vie. Il va sans 
dire que la protection de l'environnement est une chose importante, mais le coût humain doit 
passer avant.  
Laura Pisano de l'European Anglers Alliance exprime son inquiétude de voir le débat se focaliser sur 
la gestion des stocks et les engins de pêche sans prendre en compte la différenciation des mesures 
de conservation qu'appelle la diversité des milieux naturels. Les pêcheurs récréatifs ont remarqué 
que les zones littorales ne font pas l'objet d'une gestion spécifique et pourtant elles témoignent 
d'une biodiversité considérable. Le type d'engin autorisé est le même que celui qui utilisé au large, 
mais il pourrait être préférable d'adapter la gestion aux différentes zones. De plus, certains types 
d'activités de pêche se rapprochant de plus en plus des côtes, les milieux des pêcheurs côtiers 
doivent être préservés au niveau de leur habitat et des ressources.  
Kristina Mislov, représentant les associations de pêche croates, rappelle que les mesures de gestion 
ont été mises en ǆǳǾǊŜ ŘŜǇǳƛǎ  des années et que l'état des stocks dont il est question dans ce 
séminaire date en réalité de 2013, et cela en raison des modèles utilisés. Les premiers programmes 
ont été Ƴƛǎ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ sous l'égide de la CGPM et, dans ce cadre, la Croatie a considérablement réduit 
le nombre de jours en mer. Ainsi, en 2015, les pêcheurs sont restés au port 82 jours alors qu'un seul 
mois a été subsidié par les fonds de l'UE. L'année précédente, il y avait eu 90 jours d'arrêt sans aucun 
financement de compensation. Et les résultats de ces mesures, s'il y en a, ne se verront qu'en 2018. 
Les pêcheurs souffrent, mais les mesures sont appliquées, c'est pourquoi elle tient à souligner que 
le travail dans cette voie continue.  
Gilberto Ferrari, président de l'association italienne Federcoopesca, prend la parole et relève que 
toutes les informations communiquées au cours du séminaire sont importantes mais que le débat 
tourne autour d'une centaine d'espèces qui ne se portent pas bien. Il redoute que le message qui se 
dégage du séminaire n'aboutisse à une réduction globale de 50% des activités de pêche en 
Méditerranée. S'il est vrai que le FEAMP soutiendra le secteur à certains niveaux, il faut cependant 
souligner que certaines mesures sont déjà d'application et que, par exemple, la flotte italienne a 
déjà été réduite de 40% au cours des 10 dernières années : ces changements structurels ne sont pas 
réversibles. Selon lui, le secteur devrait prendre ses responsabilités, et cela à plusieurs niveaux. 
L'approche devrait être régionale certes, mais elle devrait prendre en compte les mesures qui ont 
déjà été mises Ŝƴ ǆǳǾǊŜ dans certains pays, comme en Italie qui dispose d'une réglementation de 
pointe en la matière.  
M. Vazquez fait remarquer que le MEDAC fonctionne à l'échelle du bassin pour ce qui est de la 
réduction des prises accessoires, qui constitue un des principaux objectifs de la PCP. En mai de cette 
année, les États membres présenteront une série de propositions conjointes sur les plans de gestion 
ŘŜǎ ǊŜƧŜǘǎ Ł ƳŜǘǘǊŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ Ł ǇŀǊǘƛǊ ŘŜ нлмт ǇƻǳǊ ƭŜǎ ŜǎǇŝŎŜǎ Ŧŀƛǎŀƴǘ ƭϥƻōƧŜǘ ŘϥǳƴŜ ǘŀƛƭƭŜ ƳƛƴƛƳŀƭŜ 
de référence de conservation. Il faut espérer que ces propositions incluront de véritables mesures 
pour réduire les prises accessoires, à la différence des plans relatifs aux petites espèces pélagiques 
qui comportaient des exemptions de minimis. Il ajoute, par ailleurs, une remarque concernant l'arrêt 
définitif : les navires démolis sont radiés du fichier d'immatriculation, mais dans bien des cas, ces 
navires étaient déjà improductifs et, partant, ils n'exerçaient plus d'activité de pêche : leur 
démolition, dans ce cas, ne fera aucune différence. 
Marc Planas, CRPMEM LR ς Comité Régional des Pêches Maritimes et des Élevages Marins du 
Languedoc Roussillon ς fait remarquer que toute mesure envisagée doit être examinée et décidée 
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ensemble avec les pêcheurs : il faut établir un climat de confiance si l'on veut que la PCP porte ses 
fruits. Les pêcheurs s'efforcent de respecter la PCP mais par le passé cela n'a rien donné, selon lui, 
parce qu'elle n'était pas d'application dans l'ensemble de la Méditerranée. Il aborde également le 
thème de la pollution qui, apparemment, aurait une incidence sur les stocks si l'on en croit les 
observations faites par les pêcheurs eux-mêmes et non les études scientifiques. De plus, avec 50% 
de la flotte qui n'exerce plus d'activités de pêche, une nouvelle réduction de capacité serait 
difficilement tenable pour le secteur. Il convient de la nécessité de travailler ensemble de manière 
transversale afin de maîtriser les connaissances à tous les niveaux et pouvoir élaborer des plans de 
gestion qui seront mis en ǆǳǾǊŜ graduellement avec le soutien et la participation des pêcheurs. 
José Manuel González Gil de Bernabé, le secrétaire général de la Federación Nacional de Cofradías 
de Pescadores, précise quatre points ŘΩŀǘǘŜƴǘƛƻƴ : le premier concerne les dispositions relatives aux 
flottes de pêche à l'espadon qui seraient soumises à des mesures drastiques et il demande à ce 
propos s'il a été tenu compte de la concurrence déloyale ; le second concerne les stocks de thon 
rouge qui se sont rétablis mais qui, du fait des mesures de la CICTA et des difficultés bureaucratiques 
qui en découlent, ne peuvent pas être exploités par les navires de pêche. En troisième lieu, il note 
que, bien que certainement moins importante que le secteur professionnel, la pêche sportive et 
récréative est nettement moins touchée par le système de sanctions. Et enfin, il fait remarquer 
qu'avec l'obligation de collecter des données biologiques, sociales et économiques, il semble que 
les pêcheurs prennent davantage la mer pour compléter des documents que pour pêcher : l'énorme 
fatras de paperasserie doit être simplifié.  
M. Vazquez répond que l'on répète fréquemment que les pêcheurs ne parviennent pas à remplir les 
documents. Or, il existe ŀǳƧƻǳǊŘΩƘǳƛ tout un éventail de technologies disponibles, cela devrait donc 
être faisable. Il s'ensuit une discussion sur le niveau des sanctions appliquées aux pêcheurs 
récréatifs. 
Le modérateur conclut la séance en soulignant que les avis scientifiques, comme cela a déjà été 
indiqué, doivent répondre aux besoins de la gestion. Faute de quoi, nous pourrions donner 
l'impression de ne pas être en phase avec les objectifs de la PCP. C'est pourquoi, toutes les parties 
concernées doivent agir. Et d'insister sur le fait que la surexploitation n'est qu'un des problèmes et 
que des travaux de recherche devraient être menés à différents niveaux. Parmi les autres thèmes 
importants qui ont été abordés, la durabilité qui est essentielle pour la viabilité du secteur et, pour 
finir, la question de l'application et du respect des règles.  
Le séminaire devrait être perçu comme un point de départ dans la recherche de solutions favorisant 
un meilleur équilibre fondé sur le principe certaine de la cogestion, sans négliger l'importance 
essentielle de l'action rapide. D'après les échanges, il semble qu'une nouvelle réduction des flottes 
de pêche soit inévitable. C'est une mesure qui devra être prise de manière synchronisée à tous les 
niveaux (niveau national, niveau communautaire et niveau international) en y associant les 
partenaires importants des pays tiers.  
 
Deuxième journée ς 10 février : Gérer les défis et notamment l'appropriation des démarches par 
les acteurs (ownership) 
Le président du MEDAC M. Giampaolo Buonfiglio prend la parole sur la gestion des ressources à la 
lumière des exposés techniques qui on eu lieu. 
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M. Buonfiglio indique qu'en Méditerranée, la politique de conservation de la CPC n'a pas eu les 
mêmes effets qu'ailleurs. Cela est dû à plusieurs facteur, au nombre desquels :    
- un retard dans l'acquisition des données annuelles relatives aux évaluations des stocks ; 
- d'imposants régimes de capture multi-espèces, avec une variabilité à la fois saisonnière et spatiale ; 
- un chevauchement des flottes au niveau des aires de répartition et des stocks partagés, entre États 
membres de l'UE et entre pays de l'UE et pays tiers ; 
- les eaux territoriales des pays riverains ne s'étendent, hormis quelques cas spécifiques, qu'à 12 
milles nautiques ; 
- la migration saisonnière des stocks d'une côte à l'autre est soumise à l'action des différentes flottes 
de pêche ; 
- ƭΩŜȄƛǎǘŜƴŎŜ ŘŜ pratiques illicites diffuses et la difficulté de mener des contrôles efficaces ; 
- un nombre accru de systèmes de pêche et une grande variété d'engins de capture ; 
- des points de débarquement dispersés sur l'ensemble du littoral ; 
- une prédominance des flottes de pêche de petite taille et des activités de pêche artisanales ; 
- une segmentation des flottes différente selon les États membres ; 
- ƭΩŀōǎŜƴŎŜ d'une politique de gestion intégrée des zones côtières ; 
- l'absence d'une prise en compte adéquate de la pêche récréative et de son implication dans le 
processus d'élaboration de la politique halieutique ; 
- l'insuffisance des avis scientifiques en raison du manque de financement de la recherche par les 
États membres (seulement 30 espèces évaluées) ; 
- une réduction limitée de l'effort de pêche. 
Ces facteurs, et d'autres encore, ont fait que le système de quotas est devenu plus difficile à 
appliquer en Méditerranée. Actuellement, seul un régime de quotas est d'application pour une 
espèce (Thon rouge). Une CGPM, qui n'est devenue pleinement opérationnelle que dans les 
dernières années, est, pratiquement, la seule option pour une harmonisation des activités de pêche 
et l'application de critères de durabilité dans le bassin méditerranéen par l'ensemble des parties 
contractantes concernées ; pour autant que les recommandations de la CGPM soient obligatoires 
pour les pays de l'UE comme pour les pays tiers.   
Surmonter les facteurs qui ont jusqu'à présent empêché un diagnostic approprié et en temps 
opportun est indispensable dans le cadre d'une nouvelle stratégie de la pêche en Méditerranée. Les 
enseignements de l'expérience passée (qu'ils soient négatifs ou positifs) doivent être pris en compte 
par la politique de conservation et de gestion, qui demeure aujourd'hui inadéquate. 
Certains de ces facteurs devront être pris en compte dans les PGP mais il est clair que sans une 
accélération en amont de la prise de décision, le facteur temps deviendra la principale pierre 
d'achoppement du processus. 
En bref, le MEDAC considère que les actions suivantes sont prioritaires pour réaliser, en 
Méditerranée également, les objectifs fixés par la PCP pour les stocks relevant de l'UE : 

A) Intensification des efforts de recherche et des évaluations des stocks, en les étendant au 

plus grand nombre de stocks possibles tout en s'efforçant de raccourcir les délais entre la 

collecte des données et l'évaluation finale. La collecte de données devrait également être 

étendue aux débarquements de la pêche récréative pour les stocks concernés. 
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B) Dans le cadre de la Stratégie pour le milieu marin, prendre en compte et évaluer l'incidence 
que d'autres facteurs jouent sur le milieu et les ressources halieutiques (forage et autres 
activités offshore, pollution des eaux usées en provenance du littoral, installations de 
regazéification offshore, etc.), en menant les recherches et les études requises pour assurer 
le bon état écologique (BEE). 
 

C) Intensification des activités de contrôle, plus particulièrement à terre, au niveau des filières 

d'approvisionnement (marchés) en s'appuyant sur les technologies numériques et d'autres 

ƻǳǘƛƭǎ ŘŜ ƳŀƴƛŝǊŜ Ł ǎǳƛǾǊŜ ƭΩŞǾƻƭǳǘƛƻƴ ǉǳŀƭƛǘŀǘƛǾŜ Ŝǘ ǉǳŀƴǘƛǘŀǘƛǾŜ des débarquements et éviter 

la fraude des produits de la mer. Les activités de contrôle devraient également être 

intensifiées en mer dans les zones où les activités de pêche sont interdites.  

 
D) Sous réserve des dispositions des PGP en matière de limitation ou de réduction de l'effort 

de pêche des activités halieutiques ayant l'impact le plus fort, envisager attentivement, au 

niveau de la CGPM, la possibilité d'appliquer des TAC et des quotas pour certains espèces 

cibles dans les régimes de capture mono-espèce (ou dans les régimes moins 

multispécifiques) comme les petits pélagiques. De plus, une approche écosystémique de la 

gestion des pêcheries, doublée d'une forte composante de planification spatiale, doit être 

introduite comme élément contraignant dans tous les PPG (y compris dans le cadre de la 

Stratégie pour le milieu marin) tant pour la définition de «zones d'interdiction de pêche» 

permanente (habitats essentiels, zones de frai et partout où il y a de fortes concentrations 

de juvéniles) que pour limiter le rayon d'action des activités de pêche, en réalisant le zonage 

de la pêche et en soumettant les différentes zones à un système de rotation de fermetures 

totales ou partielles selon le régime de pêche coƴŎŜǊƴŞΦ !ƳŞƭƛƻǊŜǊ ƭŜ ǎȅǎǘŝƳŜ ŘΩƻōǎŜǊǾŀǘƛƻƴ 

et de contrôle. Les outils SIG (système d'information géographique) seraient 

particulièrement utiles dans ce contexte, dans la mesure où les images satellite permettent 

de tracer et d'évaluer le champ d'action véritable des flottes, quel que soit leur port 

d'attache, et cela pour toutes les flottes de pêche commerciale. 

 
E) Un facteur stratégique qui devrait être remis à l'ordre du jour : l'autonomisation et la 

formation de tous les pêcheurs (commerciaux et récréatifs), que ce soit en les associant aux 

prises de décision ou par le biais d'actions spécifiques de diffusion des bonnes pratiques 

(accords interprofessionnels, arrêt volontaire des activités de pêche, partenariats avec des 

instituts de recherche et des ONG, formes d'autogestion et de contrôle, etc.) qui devraient 

également faire partie intégrante des PGP. 

 
F) S'attaquer à la crise de la surpêche en Méditerranée : le FEAMP offrira à cet égard des 

possibilités et des outils précieux que les États membres devront organiser en fonction de 

leurs programmes nationaux respectifs. Plusieurs mesures prévues dans le FEAMP 

pourraient contribuer considérablement à la rationalisation de l'effort de pêche et aux 

initiatives s'inscrivant dans le cadre des PGP. 
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G) Intensification du dialogue avec les pays tiers par le biais de la CGPM, tant pour les stocks 

partagés que pour l'harmonisation de l'approche des États riverains ς de l'UE et hors UE ς 

Ŝƴ ǾǳŜ ŘΩune politique méditerranéenne de la pêche. 

 
H) S'attaquer à la question complexe de la juridiction des eaux méditerranéennes. Dans un 

contexte émaillé de contentieux non résolus, d'innombrables déclarations unilatérales ont 

été faites au fil du temps, exacerbant les difficultés liées aux zones d'instabilité politique avec 

en toile de fond des incidents fréquents et une insécurité générale pour les flottes 

européennes dans de vastes zones de la Méditerranée. 

 
I) Les systèmes côtiers sont des habitats essentiels pour de nombreuses espèces qui 

concernent tant la pêche commerciale que la pêche récréative. Ce sont aussi des habitats 

d'alevinage importants. La gestion des mesures adoptées jusqu'à présent, axées 

essentiellement sur des mesures techniques et sur une réduction de l'effortΣ ǎΩŜǎǘ avérée 

inefficace. Établir des plans de gestion pour l'ensemble des systèmes côtiers, concernant les 

secteurs commercial et récréatif, est essentiel pour le futur de la Méditerranée. 

Présentation n°6 : Planification de l'espace maritime  vers une nouvelle approche de la gestion de 
la pêche. Tommaso Russo, Université de Tor Vergata, Rome, Italie. Les transparents accompagnant 
l'exposé sont disponibles sur le site web consacré à ce séminaire de haut niveau et sont joints en 
annexe au présent compte rendu. 
L'exposé propose une vue d'ensemble de la planification spatiale maritime, qui met en évidence le 
paradoxe de la connaissance : l'homme a accumulé une multitude d'informations sur 
l'environnement mais jusqu'il y a peu c'est son comportement qui était le maillon faible. Ce 
comportement a changé au cours des dernières décennies et de nouveaux systèmes ont été mis au 
point, comme le système de surveillance des navires (VMS) et le système d'identification 
automatique (AIS) qui permettent de suivre les navires de pêche et leurs activités, et d'analyser dans 
les détails leur comportement. De toute évidence, ces outils révolutionnaires jouent un rôle de plus 
en plus important dans la prise de conscience grandissante de l'incidence du comportement humain 
sur l'écosystème, prélude à une législation plus appropriée et compatible avec une gestion 
écosystémique. La communauté scientifique italienne s'est efforcée d'exploiter cette possibilité et 
de développer une approche d'un nouveau type. Cette recherche repose sur deux piliers : Itafishnet 
et les programmes de collecte et d'analyse de données.  
La gestion spatiale des zones marines ne constitue pas une panacée pour les problèmes abordés 
dans le cadre de ce séminaire. Il s'agit de systèmes complexes et puis, il y a d'autres activités 
humaines qui influent sur l'écosystème et qui ne sont pas du tout liées à la pêche. La limitation des 
espaces de pêche comporte de nombreux volets et les avis divergent sur ces mesures qui, souvent, 
n'ont pas l'efficacité escomptée et doivent, par conséquent, être développées en parallèle avec 
d'autres mesures. Ce domaine de recherche est tributaire des outils numériques et de l'imagerie 
satellitaire mais aussi des techniques statistiques et des nouveaux modèles mathématiques qui se 
développent dans ce contexte. La mise au point de ces outils aidera les scientifiques à surmonter 
les difficultés actuelles et à faire bon usage des données disponibles dont le nombre ne cesse de 
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croître. L'ensemble du programme est mis gracieusement à la disposition de la communauté 
scientifique dans le but de permettre la combinaison, la normalisation et l'intégration des données 
VMS et AIS. Les données concernant les activités d'un navire ou de groupes de navires peuvent être 
analysées dans l'espace et dans le temps de manière à évaluer l'impact de ces activités sur une zone 
déterminée. Les dispositifs de repérage fournissent une grande quantité d'informations sur l'effort 
de pêche. Ainsi, pour faire écho aux discussions du séminaire, les données issues du système 
peuvent montrer la réalité opérationnelle des espaces couverts par nos flottes et nous permettre 
de savoir exactement où se déploie l'effort de pêche. À titre d'exemple, lorsqu'une augmentation 
des jours de pêche par mois est observée, cette donnée peut être intégrée dans des modèles 
bioéconomiques pour analyser les programmes en place.  
Un exemple concret est proposé. Il est tiré d'une étude de modélisation de la stratégie des petites 
pêches pélagiques dans l'Adriatique. Cette étude montre que les facteurs économiques sont un des 
principaux déterminants, ce qui semblerait tomber sous le sens, mais lorsqu'on le compare au coût 
du fuel et à d'autres facteurs, on a pu observer que les activités de pêche sont plus performantes là 
ou les gains sont plus élevés. Dans son exposé, M. Russo présente également une plateforme 
dénommée « SMART » : un modèle bioéconomique spatialement explicite pour l'évaluation et la 
gestion des pêches démersales. Ce système permet de prédire les effets à court terme de la gestion 
de l'effort de pêche sur les espèces exploitées et les rendements de la pêche. Il est également 
possible de modéliser ce quΩil arriverait dans une autre zone si l'on décide de réguler la zone 
adjacente, en tenant compte de l'équation coûts-bénéfices (facteurs économiques) pour les 
pêcheurs. Les résultats montrent aussi que lorsqu'on soutient une zone d'alevinage, la zone 
adjacente en tire également parti. Il a été démontré que si la planification spatiale est mise en 
ǆǳǾǊŜΣ ƭŜ ŎƘŀƴƎŜƳŜƴǘ Řǳ Ƴodèle d'exploitation permet d'améliorer considérablement non 
seulement l'état des stocks mais également les aspects socioéconomiques. 
M. Russo conclut son exposé en abordant les nouveaux modèles par le biais d'études de cas et les 
actions envisageables. Il évoque ainsi l'exemple d'une étude récente réalisée sur la zone de la fosse 
de Pomo dans l'Adriatique, qui est considérée comme une zone très importante qui accueille de 
nombreuses espèces à différents stades de leur développement. Cette importance a été mise en 
lumière grâce à de nombreuses études réalisées au fil des années, qui ont ainsi démontré la 
nécessité d'une gestion spécifique de cette zone pour assurer la protection et l'amélioration des 
stocks. M. Russo évoque également les études réalisées dans la cadre du projet AdriaMed de la FAO 
qui ont scientifiquement prouvé l'importance cruciale de la zone de la fosse de Pomo pour toutes 
les flottes de pêche actives dans l'Adriatique, et qui ont abouti à une interdiction de la pêche au 
chalut dans la zone pendant une année (mesures spatio-temporelles), interdiction rendue possible 
grâce à la technologie développée pour la surveillance des navires et en tout point conforme à une 
approche de précaution.  
Et M. Russo de conclure qu'une gestion spatiale conjuguée à d'autres actions pourrait constituer 
une approche efficace pour améliorer les modèles d'exploitation tout en offrant un soutien pour 
un contrôle plus efficace. 
Présentation n°8 : Contrôle: Le recours à la technologie et aux innovations pour encourager le 
respect des normes. Pascal Savouret, Agence européenne de contrôle des pêches (AECP) Les 
transparents accompagnant l'exposé sont disponibles sur le site web consacré à ce séminaire de 
haut niveau et sont joints en annexe au présent compte rendu. 
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À la présentation précédente, fait suite un exposé sur le potentiel de la technologie issue de la 
surveillance maritime : comment adapter les modèles de comportement et rendre la technologie 
efficace mais pas à un coût aussi prohibitif? L'avantage de ce système pour la Méditerranée est 
évident car il est relativement simple de diviser le bassin méditerranéen en des zones restreintes de 
contrôle et la concentration des pêches est clairement établie. La situation géopolitique complexe 
a également des implications que l'on ne saurait ignorer.  
De plus, la population riveraine de la Méditerranée a tendance à être une population de type urbain 
ce qui crée une interface immédiate entre les navires de pêche dans les ports et le marché et ses 
consommateurs, rendant mal aisé la gestion et la surveillance des produits une fois débarqués. Le 
tourisme et la pêche récréative, dont l'activité se superpose d'une certaine manière à celle de la 
pêche commerciale, ont également influé sur cette situation. Ces aspects doivent tous être pris en 
compte de même que les dimensions très réduites des zones où se déroulent ces activités, eu égard 
aux limites du plateau continental. S'agissant du respect des normes et de leur application, la 
Méditerranée présente des caractéristiques très spécifiques, d'où les systèmes innovants mis en 
place pour ƭΩƻōǎŜǊǾŀǘƛƻƴ et la surveillance. 
Les données recueillies se classent en deux catégories : les données fournies volontairement par les 
pêcheurs moyennant l'installation à bord d'équipements tels que les systèmes de télévision en 
circuit fermé (CCTV) et les systèmes de repérage des navires (route et vitesse), et les données 
recueillies de manière non coopérative, comme les données collectées à distance sans l'aide du 
navire. Ces données peuvent par la suite être intégrées avec celles de l'UE (journal de bord et 
système de communication électronique [ERS]) qui sont progressivement numérisées. Les systèmes 
VMS et AIS, qui ont fait l'objet d'une présentation détaillée au cours de l'exposé précédent, sont 
également évoqués.  
[ϥƛƴƴƻǾŀǘƛƻƴ ǘŜŎƘƴƻƭƻƎƛǉǳŜ Ŝǎǘ ŀǳ ŎǆǳǊ ŘŜ ƭŀ ǊŜŎƘŜǊŎƘŜ ŎŀǊ ŜƭƭŜ ǇŜǊƳŜǘ ŘϥŀƧƻǳǘŜǊ ƭŜǎ ŘƻƴƴŞŜǎ 
provenant des observations satellitaires, des systèmes radar transhorizon, des avions et drones de 
surveillance. M. Savouret présente des exemples des différents systèmes déployés en Europe, de 
leur mode de fonctionnement et de leur fréquence d'utilisation.  
L'intégration de cette technologie a vocation à assurer une connaissance complète de la situation 
en mer de manière à pouvoir réagir face à des situations qui pourraient avoir un effet immédiat sur 
la sécurité ou l'environnement, et notamment de stopper net les infractions au moment où elles se 
produisent et de suivre le degré de respect des règles (comme l'activité dans des lieux de 
débarquement non autorisés) par les flottes des pays tiers et, avec l'interdiction de débarquement 
en vigueur depuis janvier 2015, de contrôler que les rejets ne s'effectuent pas en mer. Les 
informations issues des systèmes coopératifs et non coopératifs peuvent ainsi être croisées pour 
confirmer l'identité et les activités des navires, en gardant toutefois à l'esprit que les navires de 
pêche de l'UE d'une LHT de moins de 15 m ne sont pas équipés de VMS et que sur ceux de moins 12 
m de LTH, l'AIS n'est pas obligatoire. Pour ces cas particuliers, M. Savouret évoque la possibilité de 
collecter les données sans recourir à des équipements sophistiqués pour des embarcations de petite 
taille et d'enregistrer simplement les données en mer sur téléphone mobile ou tablette et de les 
transmettre ensuite une fois à proximité de la côte et des réseaux de téléphonie mobile ou via un 
système wifi portuaire.  
Des logiciels sont en cours de développement. Ils doivent offrir une capacité de détection accrue et 
permettre de rassembler des données fiables grâce à l'intégration des systèmes d'information et à 
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ƭŀ ǎǳǊǾŜƛƭƭŀƴŎŜ ŘŜǎ ȊƻƴŜǎ ǇǊƻǘŞƎŞŜǎΣ ŀǾŜŎΣ ƭŜ Ŏŀǎ ŞŎƘŞŀƴǘΣ ƭŀ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘϥŀƭƎƻǊƛǘƘƳŜǎ 
comportementaux. L'utilité de la démarche réside dans la mise en place de ces systèmes en parallèle 
avec la réduction de l'effort de pêche. Une surveillance performante ǇŜǊƳŜǘ ŘΩƻōǘŜƴƛǊ une 
évaluation de l'effort (pays tiers inclus) puisque les navires sont plus performants et que leur 
capacité est accrue grâce aux nouvelles technologies, dans une vision holistique du secteur et des 
facteurs incidents. 
Table ronde ς Vers une nouvelle stratégie de la PCP en Méditerranée : les mesures possibles 
pour faire face à la crise  
Le modérateur, le journaliste italien Gennaro Sangiuliano, présente les intervenants et replace 
l'évènement dans le contexte des origines grecques de Catane, soulignant l'ancrage antique de ses 
activités halieutiques. Il demande aux intervenants de veiller à être les plus concis possibles de 
manière à maintenir la dynamique de la table ronde.  
Stefano Cataudella remercie le modérateur et revient sur son intervention de la veille à propos du 
rôle de la CGPM et de la chaîne de commandement. Il indique que tous les concepts évoqués dans 
les différents exposés ont tous été avalisés formellement à haut niveau. Il présente ensuite 
succinctement la CGPM, une agence des Nations unies composée de 24 membres : 23 États plus 
l'Union européenne, membres sans distinction entre eux, disposant chacun d'une voix. C'est la seule 
instance de la Méditerranée dont les membres signent des accords conjoints. La CGPM est un 
instrument au service des pays, elle ne prend pas de décision, elle assiste les pays en fonction de 
leurs demandes. Il explique brièvement que la Commission tient des séances annuelles et qu'elle 
opère dans l'intervalle par le biais de ses comités : le comité consultatif scientifique (CCS), le comité 
de l'aquaculture (CAQ) le comité d'application (CoC), le Comité de l'administration et des finances 
(CAF), et leurs organes subsidiaires. Il partage l'idée déjà formulée selon laquelle l'Europe devrait 
adopter un plan d'action pour faire face à la situation actuelle et que le reste de la Méditerranée 
pourra suivre, car c'est l'UE qui, la première, a pêché la plus grande part des ressources. 
!ƴǘŜ aƛǑǳǊŀΣ ministre croate de l'Agriculture, remercie le modérateur et se limite à ajouter qu'il 
faut disposer des informations spécifiques en temps opportun en vue des actions à adopter, 
soulignant qu'il serait opportun de commencer à utiliser la technologie présentée dans les exposés 
et pas seulement les outils conventionnels utilisés jusqu'à présent, de manière à réexaminer 
l'ensemble de la situation avant d'arrêter de nouvelles mesures.  
Marina Petrou, directrice de la pêche [auprès du ministère grec de l'Agriculture], remercie le 
modérateur et confirme l'adéquation de la position grecque avec les présentations des experts. Elle 
précise que, chaque pays ayant ses spécificités, la Grèce a ceci de particulier qu'elle compte un très 
grand nombre de ports mais dispose de peu de données scientifiques. Elle signale qu'un très grand 
nombre d'actions ont été menées au niveau national pour s'assurer que les mesures appliquées à 
l'ensemble de la Méditerranée puissent également s'appliquer en Grèce et donner les meilleurs 
résultats. Elle souligne par ailleurs l'importance d'un contrôle s'appuyant sur des mesures simples à 
appliquer eu égard à la longueur de son littoral : la surveillance satellitaire de tous les navires d'une 
LHT de plus de 12 m et de tous les thoniers serait l'idéal. L'approche de précaution nationale inclut 
le recours aux journaux de bords électroniques et des mesures de fermeture temporaire pour la 
pêche démersale ; pour l'espadon et le thon rouge, il y a interdiction à la vente des prises 
accessoires. D'autres mesures sont appliquées en coordination avec d'autres États. Ces mesures 
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doivent ǎΩŀŎŎƻƳǇŀƎƴŜǊ ŘΩune aide socioéconomique pour soutenir le secteur dans la mesure où la 
pêche constitue une part considérable du tissu social de la Grèce.  
Riccardo Rigillo, directeur général de la pêche maritime [auprès du ministère italien de 
l'Agriculture], Italie. La situation qui nous a été présentée ne montre que trop clairement que nous 
devons agir immédiatement et s'il vrai que la pêche est une activité ancienne, elle s'exerce 
aujoǳǊŘϥƘǳƛ ŘŜ ƳŀƴƛŝǊŜ ǘǊŝǎ ƳƻŘŜǊƴŜΦ /ΩŜǎǘ ǇƻǳǊǉǳƻƛ nous devons avoir une approche moderne de 
la gestion. La CGPM est un instrument extrêmement important car elle constitue un cadre 
conventionnel régional au sein duquel des règles peuvent être réellement appliquées. L'UE et l'Italie 
font partie de ce système et, même si la gestion conjointe des stocks est une mécanique complexe, 
elle n'en reste pas moins un outil puissant. Les plans de gestion nationaux, tels que définis dans le 
règlement de base de l'UE, constituent un autre outil important dont la clé réside dans la 
régionalisation : la possibilité pour les États membres de s'entendre sur des mesures conjointes, 
adoptées par la Commission européenne par voie d'actes délégués, pour autant que lesdites 
mesures respectent les dispositions de lΩ¦E. Ce dispositif nous permet d'intervenir directement sur 
les stocks et d'assurer de la sorte la durabilité écologique et économique. Le RMD constitue un autre 
objectif. Un objectif qui demandera du temps pour faire partie intégrante du système. C'est 
ǇƻǳǊǉǳƻƛ ƴƻǳǎ ŘŜǾƻƴǎ ƛŘŜƴǘƛŦƛŜǊ ƭŜǎ ƻǳǘƛƭǎ ŀŘŞǉǳŀǘǎ Ł ƳŜǘǘǊŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜΣ ŘŜǎ ƻǳǘƛƭǎ ǉǳƛ ǎƻƛŜƴǘ ǎƛƳǇƭŜǎ 
à appliquer et à contrôler, compatibles avec l'objectif du RMD, et qui interviennent sur des espèces 
cibles prioritaires. La situation en Méditerranée est très spécifique. Ce qui explique qu'elle ait évolué 
dans une direction différente du reste de l'Europe. Des procédures doivent partant être mises en 
ǆǳǾǊŜ ŀǳ ƴƛǾŜŀǳ ŘŜ ƭϥ¦9 ǇƻǳǊ l'ensemble des stocks qui font l'objet d'une gestion conjointe. Les 
études scientifiques doivent fournir des données appropriées pour la gestion et, à son tour, la 
gestion doit fournir des indications précises à la communauté scientifique. 
Andreina Fenech Farrugia du gouvernement de Malte, fait remarquer que les avis scientifiques sont 
déjà une réalité et que les administrations doivent collaborer avec le secteur afin de mettre en 
ǆǳǾǊŜ ƭŜǎ ƳŜƛƭƭŜǳǊŜǎ ǇǊƻŎŞŘǳǊŜǎ ǇƻǎǎƛōƭŜǎ ǇƻǳǊ ŀƳƻǊŎŜǊ ƭŜ ǊŞǘŀōƭƛǎǎŜƳŜƴǘ ŘŜǎ stocks. Il s'agit donc 
de prendre ses responsabilités, d'agir avec ambition et d'entamer des discussions pour emmener 
les autres pays dans la bonne direction.  
Marina Argyrou, du ministère chypriote de la Pêche, souligne l'importance de préserver l'état du 
milieu naturel et indique que des mesures doivent être envisagées de toute urgence pour y parvenir. 
Il nous faut combler un manque de connaissances scientifiques pour avoir une idée claire des 
différents niveaux de sensibilité dans les différentes zones (zones de reproduction, etc.). Les trois 
niveaux auxquels doit se situer l'action ont déjà été évoqués, il s'agit du national, de l'UE et de 
l'international. Il est également important d'assurer l'expertise et la formation nécessaires pour 
permettre une réponse commune et évaluer l'adéquation des plans nationaux. La participation des 
pays tiers par le biais de la FAO est également essentielle. Elle insiste enfin sur la nécessité de 
normaliser les méthodes d'évaluation et de collecte de données, et d'améliorer la qualité des 
données scientifiques. 
Frédéric Gueudar Delahaye du ministère français de l'Agriculture et de la Pêche salue les autres 
intervenants. Il souligne ƭŀ ƴŞŎŜǎǎƛǘŞ ŘŜ ǇŀǎǎŜǊ Ł ƭΩŀŎǘƛƻƴ mais rappelle ǉǳŜ ƴƻǳǎ ǆǳǾǊƻƴǎ ŞƎŀƭŜƳŜƴǘ 
pour un développement durable tant du point de vue économique que du point de vue des 
pêcheries. Un autre point important, est celui de la diversité des spécificités dans le bassin 
méditerranéen : le contexte géographique et socioéconomique varie considérablement mais la PCP 
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nous permet de prendre en compte ces variations. Lorsque nous élaborons des plans spécifiques 
pour la Méditerranée, nous devons veiller à ce que les réglementations ne se superposent pas et 
garder en ligne de mire lΩobjectif général du RMD. 
José Miguel Corvinos La Fuente, de la direction générale espagnole de la Pêche, remercie le 
modérateur et relève que la plupart des points importants ont été abordés. La PCP n'étant pas basée 
sur un système de TAC ou de quotas, toute réduction de l'effort de pêche implique nécessairement 
une réduction de capacité ou des mesures techniques imposées aux pêcheries (comme des 
prescriptions particulières en matière d'engins de pêche). Le plan de gestion espagnol prévoit une 
réduction de 20% de la capacité, qui est en cours en de réalisation ; une sélectivité accrue des engins 
ǇƻǳǊǊŀƛǘ ŞƎŀƭŜƳŜƴǘ şǘǊŜ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜΣ ǎǳǊ ƭŀ ōŀǎŜ ŘϥǳƴŜ ŞǾŀƭǳŀǘƛƻƴ ŘŜ ƭϥŜŦŦƛŎŀŎƛǘŞ ŘŜǎ ƳŀƛƭƭŀƎŜǎΦ 
Compte tenu de la spécificité des pêcheries, les nouvelles technologies permettent souvent de 
neutraliser la réduction de l'effort de pêche. Le caractère saisonnier doit être pris en compte par le 
biais de fermetures temporaires ou par la réduction de certains secteurs ou zones ; la conservation 
des zones côtières pourrait également être renforcée. Il insiste, par ailleurs, sur la nécessité de revoir 
les tailles de référence minimales de conservation ainsi que la cartographie des zones sensibles et, 
par voie de conséquence, leur gestion. Toutes les mesures auront des répercussions économiques. 
Elles doivent par conséquent être examinées attentivement car nous ne devons pas permettre que 
ces mesures pénalisent encore une fois le secteur. Il faut donc que des activités secondaires 
viennent dynamiser et grossir les revenus des professionnels et réduire les coûts de gestion des 
navires. Nous ne devons pas perdre de vue la taille réduite de la Méditerranée par rapport au reste 
du monde et le nombre élevé de nations qui en exploitent les ressources, raisons pour lesquelles 
les mesures de gestion doivent être prises conjointement et étendues également aux pays tiers par 
le biais de la CGPM. 
Autres points de vue. 
Marco Costantini ς WWF. Ces deux journées d'exposés et de discussion ont montré que les stocks 
se trouvent dans un état dramatique. Le WWF estime que les outils nécessaires sont disponibles et 
que nous devons à présent changer de cadence. Les plans de gestion essentiels qui ont été évoqués 
ŘƻƛǾŜƴǘ ǘƻǳǎ şǘǊŜ Ƴƛǎ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ǊŀǇƛŘŜƳŜƴǘΣ Ł défaut de quoi l'objectif du RMD ne sera jamais 
atteint. Nous devons agir sur l'effort de pêche à long terme et à différents échelons : local, national 
et international. Nous devons amener les pays tiers à la même table et adopter ensemble une 
solution collégiale. Les consommateurs doivent également être sensibilisés au fait que leurs 
décisions peuvent également influencer les niveaux de durabilité. Manger et pêcher du poisson est 
une action écologique et environnementale.  
Javier Garat, président d'Europêche, remercie le commissaire Vella pour son implication dans 
l'organisation de cŜ ǎŞƳƛƴŀƛǊŜ ŘŜ Ƙŀǳǘ ƴƛǾŜŀǳ Ł ƭΩƻŎŎŀǎƛƻƴ ŘΩǳƴŜ ǊŞǳƴƛƻƴ ŘΩ9ǳǊƻǇşŎƘŜ qui a suscité 
de vives inquiétudes. Il semblerait que les nouvelles soient positives : les scientifiques disent qu'il 
est encore temps si nous prenons les mesures appropriées. Les pêcheurs s'inquiètent de savoir s'il 
y aura encore des ressources à l'avenir. Nous devons avoir une approche pratique à l'égard du 
problème. Le système de gestion de l'UE doit être revu et des mesures, adoptées en faisant 
participer activement les pêcheurs au processus. Nous devons également prendre en compte le fait 
ǉǳŜ ƭŜ ǊŝƎƭŜƳŜƴǘ aŞŘƛǘŜǊǊŀƴŞŜ ƴϥŀ ŎƻƳƳŜƴŎŞ Ł şǘǊŜ Ƴƛǎ ǾŞǊƛǘŀōƭŜƳŜƴǘ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ǉǳϥŜƴ нлмнΣ ƛƭ 
nous faut donc du temps avant d'en voir les résultats. Lorsque le nouveau règlement entrera 
pleinement en vigueur et qu'il commencera à produire ses effets, estime M. Garat, la situation 
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devrait s'améliorer. Depuis juillet dernier, Europêche a préféré l'approche ascendante, rencontrant 
en premier lieu les pêcheurs par le biais de leurs organisations professionnelles. Des mesures 
concrètes, qui pourraient inverser la situation, ont ainsi été convenues. Des propositions ont été 
élaborées, en commençant par l'Espagne. Mêmes si ces mesures peuvent ne pas s'appliquer à 
l'ensemble de la Méditerranée, la démarche pourrait fonctionner selon les financements 
disponibles.  
Il évoque les effets des prédateurs, comme le thon rouge et le dauphin, sur les ressources de petits 
poissons pélagiques mais il est vrai que les pêcheurs ont leur part de responsabilité. Par ailleurs 
d'autres activités, humaines ou non, ont un impact sur les ressources halieutiques. Les mesures 
cependant ne sont appliquées que par les pêcheurs, cet équilibre doit être étudié de plus près. La 
pêche récréative et la pêche à la ligne, de même que les activités des pays tiers, doivent également 
être incluses dans la réglementation. 
Kristina Mislov, du ministère croate de l'Agriculture, donne acte de l'énorme quantité 
d'informations communiquées au cours de ces deux journées. Elle s'est entretenue avec ses 
collègues et a écouté attentivement les exposés, et même si les conclusions sur le problème actuel 
semblent correctes elle estime que nous devons préserver la durabilité et la pérennité du secteur. 
La pêche est un métier qui s'exerce de génération en génération. Si nous ne préservons pas le 
secteur, il finira simplement par disparaître. Ce savoir doit être maintenu en vie, car les compétences 
qui s'y rattachent ne s'apprennent pas à l'université mais s'acquièrent par transmission sur le 
terrain. Ce qui implique que les pêcheurs doivent participer activement au processus. Qui plus est, 
les pêcheurs ont des connaissances très particulières en matière de gestion des ressources, et cette 
expertise est fondamentale. Si nous appliquons des mesures que les pêcheurs ne comprennent pas 
ou auxquelles il ne croient pas, ces mesures sont vouées à l'échec. Les pêcheurs doivent avoir 
confiance dans leurs administrations et avoir le sentiment que leurs enfants ont également un 
avenir dans le secteur. 
Au cours de ces deux journées, nous avons abordé toutes les nouvelles technologies et tous les 
nouveaux modèles à disposition. Nous savons que nous devons protéger les écosystèmes mais nous 
créons des modèles qui semblent ne pas prendre en compte le caractère multi-espèces et très 
diversifié de nos pêches. Les modèles et les méthodes devraient être les mêmes dans toute la 
Méditerranée et ils doivent être appliqués de la même façon en mettant en commun l'ensemble 
des connaissances de manière à aller de l'avant.  
Oscar Sagué Pla, IFSUA (pêche récréative) exprime l'inquiétude générale sur l'état du littoral où le 
poisson, comme l'ont évoqué les collègues, se fait de plus en plus rare pour la petite pêche qui 
partage le même espace et cible la même espèce. Ces deux secteurs, celui de la pêche récréative et 
celui de la pêche commerciale, semblent se rejeter la faute alors que nous tous responsables, y 
compris au niveau des dirigeants. La gestion de l'écosystème littoral est essentielle et elle devrait 
être confiée à l'ensemble du secteur et des acteurs concernés. Nous devrions également créer un 
système de surveillance axé sur une approche écosystémique prenant en compte l'ensemble des 
aspects. Les pêcheurs récréatifs et leurs confrères de la pêche commerciale représentent des 
années d'expérience et d'expertise qui pourraient s'avérer utiles pour la compréhension de 
l'évolution actuelle des écosystèmes. Les plans de gestion pluriannuels sont efficaces justement 
parce qu'ils prennent en compte l'ensemble des aspects. Il estime que toutes les prises, sans 
exception, doivent être déclarées : les débarquements de la pêche récréative, les captures de la 
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petite pêche, de la pêche sous-marine, des compétitions de pêche à la ligne, et ainsi suite. La 
formation des jeunes pêcheurs a également son importance car c'est par ce biais que l'on forme de 
futurs pêcheurs responsables. 
Michel Sponar, Commission européenne, DG Environnement, partage l'avis général qu'il est temps 
d'agir. Les bioindicateurs environnementaux prennent en compte les activités de pêche. Priorité 
doit être donnée à un outil combiné : habitat et approche économique, dans la mesure où notre but 
est de préserver l'abondance et la diversité tout en réduisant l'impact négatif sur l'environnement. 
Il signale aǳȄ ǇŀǊǘƛŎƛǇŀƴǘǎ ǉǳϥǳƴ ǎȅǎǘŝƳŜ ŘΩƻōǎŜǊǾŀǘƛƻƴ et de surveillance est en place et que, d'ici 
mars, les États membres sont tenus de transmettre leurs programmes et de communiquer les 
premières données recueillies. Nous serons ainsi en mesure d'évaluer si ces directives vont produire 
les résultats escomptés. Il formule le souhait de pouvoir travailler plus étroitement avec la DG MARE 
et insiste sur le fait que l'amélioration du dialogue concerne également les États membres. Il 
évoque, dans ce contexte, les directives sur les eaux résiduaires urbaines, dans la mesure où celles-
ci finissent leur course dans la mer. Les déchets constituent un problème majeur et tout est mis en 
ǆǳǾǊŜ ǇƻǳǊ ǎϥŀǎǎǳǊŜǊ ǉǳŜ ƭŜǎ ŘƛǊŜŎǘƛǾŜǎ ǎǳǊ ƭŜǎ ŘŞŎƘŜǘǎ ǎƻƴǘ ŎƻǊǊŜŎǘŜƳŜƴǘ ŀǇǇƭƛǉǳŞŜǎΦ Lƭ Ŧŀǳǘ ǳƴŜ 
approche intégrée qui soit comprise et correctement appliquée afin de s'assurer que les efforts 
accomplis dans un pays ne soient pas annihilés par les actions menées ou les activités exercées dans 
une autre zone.  
Marco Affronte, député européen, membre de la commission de la Pêche (PECH), rappelle 
l'articulation du mécanisme de la codécision et précise que le Parlement européen intervient après 
que les propositions sont parvenues à la Commission, pour y apporter des améliorations et endosser 
la responsabilité devant les citoyens. Il réalise la nécessité, au stade actuel, de décisions rapides et 
admet que certaines décisions demandent du temps en raison de la longueur des procédures. Les 
plans pluriannuels sont actuellement en cours de discussion et certains de leurs aspects 
fondamentaux appellent des éclaircissements. Il formule l'espoir sincère que des décisions 
importantes pourront être priseǎ Ŝǘ ƳƛǎŜǎ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ǊŀǇƛŘŜƳŜƴǘΦ Il ǎƻǳƭƛƎƴŜ ƭŀ ƴŞŎŜǎǎƛǘŞ ŘΩune vision 
claire ŘŜ ŎŜ ǉǳŜ ƭΩƻƴ ǇǊŞǾƻƛǘ à un, trois et cinq ans. Le Parlement européen est dans l'attente de 
cette vision concrète.  
João Aguiar Machado, directeur général de la DG MARE, remercie tous les participants pour ce 
séminaire de deux jours hautement instructif qui lui a permis de comprendre l'importance 
fondamentale de la Méditerranée Ŝǘ ǇǊŞŎƛǎŜ ǉǳΩƛƭ ŀ ŀǎǎƛǎǘŞ Ł ǘƻǳǘŜǎ ƭŜǎ ǎŞŀƴŎŜǎ ǇƻǳǊ ƎƭŀƴŜǊ ǳƴ 
ƳŀȄƛƳǳƳ ŘΩƛƴŦƻǊƳŀǘƛƻƴǎ. Il semblerait que les pêcheurs sont conscients de la situation. En tant que 
personnes normalement inscrites dans la société, les pêcheurs ont besoin de gagner leur vie et il est 
de notre devoir de minimiser l'impact des mesures sur leur profession afin qu'ils puissent continuer 
à en vivre à moyen terme. 
La collaboration avec les pays tiers doit être renforcée et nous devons rechercher des nouvelles 
méthodes de gestion. Jusqu'à présent, la Méditerranée a été gérée d'un point de vue technique 
mais aujourd'hui nous devons contrôler l'accès aux ressources et limiter les jours en mer et les 
ǇǊƛǎŜǎΦ bƻǳǎ ŘŜǾƻƴǎ ŀƭƭŜǊ Ǉƭǳǎ ŀǾŀƴǘ Řŀƴǎ ŎŜǘǘŜ ŘƛǊŜŎǘƛƻƴ ǘƻǳǘ Ŝƴ ƳŜǘǘŀƴǘ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜǎ ƳŜǎǳǊŜǎ ŀǳȄ 
trois niveaux de compétence, qui auront besoin, par ailleurs, de collaborer. Les mesures nationales 
ŘƻƛǾŜƴǘ şǘǊŜ ƳƛǎŜǎ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ǎŀƴǎ Ǉƭǳǎ ŀǘǘŜƴŘǊŜΦ 5ŀƴǎ ƭϥƛƴǘŜǊǾŀƭƭŜΣ ƛƭ Ŧŀǳǘ ŞƎŀƭŜƳŜƴǘ ǉǳŜ ƭŜǎ ;ǘŀǘǎ 
membres adoptent des mesures à l'échelon national et régional pour faire face à la situation, en 
dialogue avec les pays du Sud du bassin pour les emmener « à bord » et en faire des interlocuteurs 
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à part entière. Des mesures contraignantes doivent également être mises en place dans le cadre 
d'un dialogue ouvert et constructif.  
Giampaolo Buonfiglio, président du MEDAC. En résumé, nous avons besoin de modèles dans un 
contexte régionalisé : tous les orateurs ont souligné le même concept, même si selon un point de 
vue différent. Tous ont évoqué la nécessité de travailler sur les mesures techniques dans une 
optique et une stratégie politique qui fasse la part belle aux acteurs concernés, notamment les pays 
tiers, et en accordant une attention accrue aux aspects socioéconomiques dans le cadre d'une 
nouvelle stratégie. 

Débat et conclusions 

 

Antonio Pucillo, coordinateur national pour la pêche de l'EFT, signale qu'il aurait apprécié d'être invité à 

participer au débat d'experts de la matinée, en tant que représentant des travailleurs du secteur de la pêche. 

Il demande si des actions ont été prévues pour adoucir les répercussions socioéconomiques d'une réduction 

des prises ou des jours de pêche qui induiront une contraction de l'emploi dans un secteur qui connaît déjà 

une situation critique. 

 

Le modérateur M. Gambs répond que l'impact socioéconomique est analysé en traitant les informations et 

les données communiquées par les États membres et les organisations professionnelles comme l'EFT. Il 

rappelle encore une fois que la crise économique qui frappe le Sud de l'Europe est une crise généralisée qui 

n'affecte pas que le secteur de la pêche. Il appelle à une coopération plus étroite avec les pays tiers pour 

régler le problème du poisson importé et combler le manque causé par la réduction de l'offre sur les marchés 

européens à la suite de la diminution des activités halieutiques.  

 

Nunzio Stoppiello, Federcoopesca ς Puglia, partage ce qui vient d'être dit et précise qu'en Europe la tendance 

est de se concentrer sur les produits pouvant assurer une continuité de l'offre, chose que la pêche n'est pas 

en mesure de faire. Il réaffirme que le secteur est confronté à des difficultés d'ordre commercial : difficultés 

à vendre ses produits et prix de vente très bas. Il insiste sur le fait que les ressources sont le facteur le plus 

ƛƳǇƻǊǘŀƴǘ Ŝǘ ŀǇǇŜƭƭŜ ŘŜ ǎŜǎ ǾǆǳȄ ǳƴŜ Ŏƻƭƭŀōƻration et une synergie accrues entre les pêcheurs et la 

communauté scientifique.  

 

Paolo Pignalosa d'Oceanis S.r.l revient sur les systèmes de contrôle et affirme que les gardes-côtes italiens 

effectuent des contrôles qui passeraient presque pour de l'acharnement. La seule façon de lutter contre 

l'illégalité dans la région est de s'assurer que les objectifs sont partagés et que tous les acteurs concernés 

coopèrent, favorisant un échange culturel qui débouche sur des pratiques améliorées donnant des résultats 

concrets. 

 

Corrado Piccinetti, Université de Bologne, rappelle que le règlement Méditerranée de 2006 est entré en 

vigueur en 2012 et que les évaluations présentées pendant le séminaire se basent sur des données de 2013 

et que, par conséquent, elles ne correspondent qu'à une année d'activité sous le régime dudit règlement. 

Jusqu'en 1998, on pêchait quelque 400 000 tonnes de poisson par an. En 2013, ce total n'était que de 200 000 
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tonnes environ. Une diminution de plus 50% ne devrait pas être sous-estimée. Il demande s'il existe des 

estimations sur l'ampleur de la réduction possible de la flotte. 

  

Rafael Mas (EMPA) souligne la nécessité d'évaluer la rentabilité et de déterminer si une nouvelle réduction 

aurait réellement un effet positif sur les ressources et, le cas échéant, des mécanismes de compensation 

efficaces devraient être mis en place.  

 

Paolo Pelusi (LEGACOOP) revient sur le recours au FEAMP pour amortir les effets d'une nouvelle réduction, 

et indique que, dans la plupart des cas, les clauses de conditionnalité empêchent de pouvoir se servir de 

telles mesures. Toute mesure ou tout paramètre envisagés doivent faire l'objet d'un examen minutieux avec 

les représentants du secteur. Il suggère trois mots clés pour résumer la marche à suivre : partage, 

progressivité et flexibilité. Sans des actions conjointes et partagées, le niveau d'application des mesures 

risque de ne pas être très élevé. Il faut par ailleurs un temps d'adaptation raisonnablement long et de la 

flexibilité dans les mesures adoptées. 

 
Vadis Paesanti de Federcoopesca Goro revient sur l'intervention précédente et suggère de faire de preuve 

de patience : la pêche est un métier qui repose largement sur le transfert d'expérience. Les instruments 

d'incitation à la démolition devraient être utilisés pour rénover les navires existants qui, dans le meilleur des 

cas, ont plus de 40 ans d'âge. Il demande enfin que des fonds soient affectés à la formation afin d'aider toutes 

les parties prenantes à comprendre les changements en cours. 

 

Fabrizio De Pascale (UILA Pesca) rappelle que la demande d'une prise en compte complète des effets 

socioéconomiques avait déjà été formulée lors de la présentation de la PCP réformée. Le principe de 

proportionnalité doit également être pris en considération : si les conséquences sont insoutenables pour le 

secteur, alors les dispositions adoptées peuvent être déclarées illégitimes, ce fut le cas, par exemple, de 

l'Espagne lors de la réforme du secteur du coton en 2006.  

S'agissant de la gouvernance, il insiste sur le fait que la réglementation de lΩUE est applicable aux navires 

immatriculés dans les pays de l'UE et présents dans les eaux relevant de sa juridiction. Les dispositions de la 

CGPM s'appliquent à l'ensemble de bassin, raison pour laquelle l'interaction avec la CGPM devrait être 

renforcée de manière à pouvoir adopter des mesures de gestion conjointes.  

 

Marco Spinadin, Federcoopesca, relaie l'inquiétude des associations de producteurs à propos de 

l'antagonisme ressenti entre pêcheurs et scientifiques. Il confirme la volonté des pêcheurs de discuter 

ensemble des solutions mais toute action doit être partagée et la durée des actions, établie à l'avance. Les 

études scientifiques se basent sur des données qui ont au moins deux ans, alors que les pêcheurs vivent et 

travaillent dans le présent. Si les pratiques visant à promouvoir la qualité, la transparence et la certification 

qu'on leur demande d'observer ne mènent qu'à la fermeture des zones de pêche, alors le conflit n'est pas 

près de s'apaiser. 
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Marc Planas, CRPMEM LR, souligne que la PCP repose sur les stocks halieutiques et les engins de pêche 

utilisés. Cependant, dans de nombreux cas, les mesures prévues sont impossibles à appliquer parce qu'elles 

sont techniquement inadéquates. Il faudrait choisir, par exemple un maillage et une forme de maille adaptés 

à la Méditerranée. En ce qui concerne les plans de gestion, il propose que l'on se concentre, pour commencer, 

sur les districts maritimes les plus grands. 

 

Eusebio Esgleas Pares, président de la FNCCP, rappelle que, pour dure qu'elle soit à accepter, la réalité est 

ce qu'elle est. Il s'agit d'assurer à la fois la durabilité des ressources et un développement socioéconomique 

durable. Un système de compensation devra être mis en place pour les professionnels du secteur.  

 

Fabio Fiorentino, IAMC CNR, ajoute que le moment est historique et rappelle les premières estimations 

réalisées au début des années 90 lorsque les taux de mortalité étaient très éloignés du RMD. Les dernières 

années ont montré une amélioration constante des conditions d'exploitation. Pour certains crustacés, des 

pics de plus de 10 000 tonnes par an ont été enregistrés et une réduction progressive de la mortalité par 

pêche a été observée. Ces résultats étaient inattendus et ils montrent qu'il n'est pas vrai de dire que les 

mesures de gestion de la pêche n'ont pas eu un impact considérable. Il poursuit en précisant que nous 

devrions nous concentrer sur la qualité plutôt que sur la quantité des produits de la pêche, et accroître leur 

valeur ajoutée.  

   

Laura Pisano de l'European Anglers Alliance estime que la discussion a pris un tour négatif et que le séminaire 

était une occasion de travailler ensemble à une solution.  

 

Comme l'a rappelé le représentant d'Oceana, certaines discussions ont été très utiles, mais à présent la 

parole doit céder le pas à l'action. De nombreuses idées intéressantes ont été formulées par la Commission, 

par les représentants du secteur et par les ONG : à présent, les résultats doivent suivre, avec l'engagement 

de tous les acteurs concernés, comme ce fut le cas par le passé avec le thon rouge.  

 

Serena Maso de Greenpeace estime qu'un changement d'approche est nécessaire afin d'éviter de ressasser 

les mêmes idées à chaque réunion importante.  

 

Alessandro Buzzi, ACI Pesca, insiste sur l'importance des nouveaux éléments introduits grâce à l'approche 

écosystémique, avec des scénarios d'application développés notamment grâce à la démarche de la 

planification spatiale. Les professionnels doivent être associés activement aux solutions, de même qu'à la 

ƎŜǎǘƛƻƴ ŘŜ ƭŀ ǇǊƻŘǳŎǘƛƻƴ Ŝǘ ŘŜǎ ƳŀǊŎƘŞǎΦ [Ŝǎ ƛƴǎǘǊǳƳŜƴǘǎ ŘŜ ƳƛǎŜ Ŝƴ ǆǳǾǊŜ ŘŜ ŎŜǎ ƳŜǎǳǊŜǎ ǊŞǎƛŘŜƴǘ Řŀƴǎ ƭŜǎ 

plans de gestion à long terme. Il insiste sur la nécessité de réduire le délai entre la collecte des données et 

l'évaluation des stocks, surtout pour les espèces ayant un cycle de vie court. 

 

Anastasia Miliou d'Archipelagos développe une réflexion sur le fait que nous disposons des outils 

nécessaires, mais nous ne les avons pas appliqués de manière appropriée. Dans les communautés de 
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pêcheurs, les mentalités changent et ils prennent de plus en plus d'initiatives, mais les formalités 

bureaucratiques ne cessent d'augmenter : il faut donc établir des priorités. Nous pourrions, pour 

commencer, protéger les habitats, les zones coralligènes et ainsi de suite, avec la participation active des 

professionnels du secteur. 

 

Marta Cavallé, représentant le secteur de la petite pêche, fait remarquer que les pêcheurs accepteront les 

limites s'ils sont associés en tant que partenaires aux prises de décisions, mais il faut que cette participation 

soit réelle si l'on veut que les règles soient acceptées et respectées. 

 

Le modérateur M. Gambs intervient pour indiquer qu'il n'a pas perçu de nette opposition entre la 

communauté scientifique et les pêcheurs. Il nous faut réfléchir à présent à la marche à suivre, ce séminaire 

a démontré que toutes les parties prenantes doivent participer au processus. Il souligne que le règlement 

Méditerranée est applicable à tous les produits entrant dans l'UE, la taille minimale s'applique à tous les 

fournisseurs. Les produits en provenance de pays tiers peuvent être bloqués, au besoin, par la surveillance 

et l'application de la réglementation. Il insiste également sur le fait que les dispositions de la CGPM 

s'appliquent à l'ensemble de la Méditerranée, mais que le consentement et l'accord des États membres sont 

nécessaires. Il indique par ailleurs que si le règlement Méditerranée n'est pas parfait c'est cependant le 

règlement qui est actuellement en vigueur entre les États membres de l'UE et nous devons veiller à ce que 

ses dispositions soient respectées. Tout changement futur qui interviendra doit l'être parce que des règles 

meilleures et plus efficaces auront été établies.  

 

Giampaolo Buonfiglio, président du MEDAC, intervient pour récapituler les points importants suivants : 1) 

les mesures techniques sont insuffisantes si elles ne s'inscrivent pas dans des politiques générales et elles 

doivent être convenues de commun accord pour favoriser leur application ; 2) l'intensification des activités 

de recherches est nécessaire notamment dans le cadre de l'approche écosystémique ; 3) les délais 

nécessaires pour l'élaboration de nouveaux plans de gestion ne sont pas compatibles avec l'impératif d'une 

action immédiate, il y a donc lieu d'intervenir sur les anciens plans en y incluant de nouveaux outils 

(planification spatiale) et en faisant participer davantage tous les acteurs concernés ; 4) il y a lieu de 

développer les activités de contrôle à terre, dans les marchés ; 5) l'arrêt temporaire ou définitif des activités 

de pêche Ŝǎǘ Ł ƭΩƻǊŘǊŜ Řǳ ƧƻǳǊ ; 6) les prises accessoires doivent être réduites ou éradiquées grâce aux plans 

de gestion des rejets en mer ; 7) renforcement du dialogue avec les pays tiers, harmonisation des règles et 

gestion à l'échelon du bassin méditerranéen.  

 

Le modérateur remercie les participants et clôt la réunion. 
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Prot.:  91/2016        Roma, 10 marzo 2016 
 

Seminario di alto livello sullo stato degli stock nel Mediterraneo e sull'approccio della PCP 

Catania, 9-10 febbraio 2016 

Relazione del Consiglio Consultivo per il Mediterraneo  

 

Il Seminario di alto livello sullo stato degli stock ittici nel Mediterraneo, tenutosi in Italia, a Catania, il 9 e 10 

febbraio 2016, è stato organizzato congiuntamente dai servizi della Commissione Europea responsabili della 

conservazione e del controllo dei prodotti ittici nel Mediterraneo e nel Mar Nero (DG MARE) e dal Consiglio 

/ƻƴǎǳƭǘƛǾƻ ǇŜǊ ƛƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻΦ bŜƭ ŎƻǊǎƻ ŘŜƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻ ƭŀ ŎƻƳǳƴƛǘŁ ǎŎƛŜƴǘƛŦƛŎŀ Ƙŀ ǇǊŜǎŜƴǘŀǘƻ ǳƴŀ ŘƛŀƎƴƻǎƛ 

dello stato delle risorse; alle presentazioni ha fatto seguito una tavola rotonda, durante la quale si è discusso 

delle possibili opzioni per una risoluzione della preoccupante situazione, con il coinvolgimento delle 

ŀƳƳƛƴƛǎǘǊŀȊƛƻƴƛ Ŝ ŘŜƛ ǇƻǊǘŀǘƻǊƛ Řƛ ƛƴǘŜǊŜǎǎŜΦ tŜǊ ƭΩŜƭŜƴŎƻ ŎƻƳǇƭŜǘƻ ŘŜƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛΣ ǎƛ ǾŜŘŀ ƭΩŀƭƭŜƎŀǘƻ ŀƭƭŀ 

presente relazione.  

Lƭ ƳƻŘŜǊŀǘƻǊŜ ŘŜƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻ ŝ IǳōŜǊǘ DŀƳōǎΣ 5D a!w9Σ ŎƘŜ ŀǇǊŜ ƛ ƭŀǾƻǊƛΣ ǇƻǊƎŜ ƛƭ ōŜƴǾŜƴǳǘƻ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ 

ŜΣ ŘƻǇƻ ŀƭŎǳƴŜ ƛƴŦƻǊƳŀȊƛƻƴƛ Řƛ ƴŀǘǳǊŀ ƭƻƎƛǎǘƛŎŀΣ ǊƛƴƎǊŀȊƛŀ ƛƭ a95!/Σ ǇŜǊ ŀǾŜǊ ǇǊŜǎƻ ƭΩƛƴƛȊƛŀǘƛǾŀ Řƛ ƻǊƎŀƴƛȊȊŀǊŜ ƛƭ 

seminario, ed ƛƭ ƳƛƴƛǎǘŜǊƻ ƛǘŀƭƛŀƴƻΣ ǇŜǊ ŀǾŜǊ ƻǎǇƛǘŀǘƻ ƭŀ ǊƛǳƴƛƻƴŜ ƛƴ {ƛŎƛƭƛŀΦ DŀƳōǎ ǊƛŎƻǊŘŀ ŎƘŜ ƭΩƻōƛŜǘǘƛǾƻ 

principale della Commissione è quello di trovare risposte agli interrogativi posti dalla preoccupante situazione 

del Mediterraneo, nonché di adottare misure volǘŜ ŀƭ ǊŀƎƎƛǳƴƎƛƳŜƴǘƻ Řƛ ǳƴ ŀŎŎƻǊŘƻ ǇŜǊ ǳƴŀ άǊƻŀŘ ƳŀǇέ ǎǳ 

obiettivi di breve e medio termine, operando a tre livelli: di Stato Membro, di Unione Europea ed 

internazionale, rafforzando il quadro della cooperazione e realizzando una visione comune tra i paesi per 

misure di gestione congiunte. 

Il moderatore introduce il programma dei lavori e le presentazioni successive ai discorsi di apertura. Quindi 

passa la parola al rappresentante del paese ospitante, il sottosegretario di stato Giuseppe Castiglione.  

Castiglione porge il benvenuto ai partecipanti ed alle autorità presenti, ringraziando il Commissario europeo 

±Ŝƭƭŀ ŜŘ ƛƭ a95!/ ǇŜǊ ŀǾŜǊ ŘŜŎƛǎƻ Řƛ ƻǊƎŀƴƛȊȊŀǊŜ ƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻ ƛƴ {ƛŎƛƭƛŀΦ wƛŎƻǊŘŀ ƛƴƻƭǘǊŜ ƛƭ ǎƛƎƴƛŦƛŎŀǘƻ ǎƛƳōƻƭƛŎƻ 

ŘŜƭƭΩŀǊŜŀΣ ƎŜƻƎǊŀŦƛŎŀƳŜƴǘŜ ŀƭ ŎŜƴǘǊƻ Řel Mediterraneo, esprimendo altresì il suo apprezzamento per 

ƭΩŀǘǘŜƴȊƛƻƴŜ ŎƘŜ ƭŀ /ƻƳƳƛǎǎƛƻƴŜ 9ǳǊƻǇŜŀ Ƙŀ ŦƛƴƻǊŀ ǊƛǾƻƭǘƻ ŀƭƭŀ ǊŜƎƛƻƴŜΣ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀƴŘƻ ŎƻƳŜ ƛƭ ǎŜǘǘƻǊŜ ŀōōƛŀ 

bisogno di politiche adeguate, realizzabili solo lavorando insieme. I due giorni di incontro serviranno a farsi 

ǳƴΩƛŘŜŀ ǎǳƛ Řŀǘƛ ŜǎƛǎǘŜƴǘƛ Ŝ ǎǳƭƭŜ ŘƛǾŜǊǎŜ ǇƻǎƛȊƛƻƴƛΣ ŀƭ ŦƛƴŜ Řƛ ǇǊƻŎŜŘŜǊŜ ǾŜǊǎƻ ǾŀƭǳǘŀȊƛƻƴƛ ŎƻƴŎǊŜǘŜΣ 

internamente ed esternamente alla CE, progredendo insieme e non semplicemente trasferendo altrove le 

responsabilità, sulla base Řƛ ǳƴ ŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ƛƴǘŜǊŘƛǎŎƛǇƭƛƴŀǊŜΣ Ŏƻƴ ƳƻŘŜƭƭƛ ŜŦŦŜǘǘƛǾŀƳŜƴǘŜ ŀǘǘǳŀōƛƭƛ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ Řƛ 

questo spazio condiviso. Castiglione fa anche riferimento alla complessità della regione, con un settore ittico 

ŘŀƭƭŜ ƳƻƭǘŜǇƭƛŎƛ ǎǇŜŎƛŦƛŎƛǘŁΣ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀƴŘƻ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ del coinvolgimento dei pescatori nella tutela delle 

risorse e della biodiversità, senza che si danneggi il valore sociale ed economico del settore. 

/ŀǎǘƛƎƭƛƻƴŜ Ŧŀ ǊƛŦŜǊƛƳŜƴǘƻ ŀƭƭŀ tƻƭƛǘƛŎŀ /ƻƳǳƴŜ ŘŜƭƭŀ tŜǎŎŀ όt/tύ ŎƻƳŜ ǎǘǊǳƳŜƴǘƻ ŎƘƛŀǾŜΣ ŎƛǘŀƴŘƻ ƭΩ!ǊǘƛŎƻƭƻ 

му ŎƘŜ ƛƴǘǊƻŘǳŎŜ ƭŜ ǇǊƻŎŜŘǳǊŜ ǊŜƎƛƻƴŀƭƛȊȊŀǘŜ Řƛ ƎƻǾŜǊƴŀƴŎŜ Ŝ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀƴŘƻ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ŘŜƭ ŎƻƛƴǾƻƭƎƛƳŜƴǘƻ 

di paesi terzi in questo processo, possibilmente attraverso la CGPM. Lo sviluppo del settore della pesca nella 
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regione è innegabile e si rendono necessarie misure più adeguate che assicurino un utilizzo più attento delle 

ǊƛǎƻǊǎŜ ƳŀǊƛǘǘƛƳŜ ŘƛǎǇƻƴƛōƛƭƛΣ ǎŜƴȊŀ ǎƻǘǘƻǾŀƭǳǘŀǊŜ ƭŀ ƴŀǘǳǊŀ ǘǊŀǾŜǊǎŀƭŜ ŘŜƭ ǇǊƻōƭŜƳŀΦ [ΩƛƴŎƻƴǘǊƻ ŝ ǎǘŀǘƻ 

ƭΩƻŎŎŀǎƛƻƴŜΣ ǇŜǊ ƭŀ /ƻƳƳƛǎǎƛƻƴŜ 9ǳǊƻǇŜŀ ŜŘ ƛƭ a95!/Σ Řƛ ŘƛǎŎǳǘŜǊŜ Řƛ ŎƻƳŜ ǇǊƻŎŜdere nella tutela del settore 

della pesca nel Mediterraneo, con il sostegno dei Progetti Regionali FAO, della CGPM, nonché col 

coinvolgimento di tutti i portatori di interesse, ciascuno del quali contribuisce a livello differente alla 

risoluzione del problema.  Castiglione porge nuovamente il benvenuto ai partecipanti, ringraziando gli 

ƻǊƎŀƴƛȊȊŀǘƻǊƛ ŎƘŜ Ƙŀƴƴƻ ǊŜǎƻ ǇƻǎǎƛōƛƭŜ ƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻΦ  

Il Commissario Europeo Karmenu Vella ringrazia il sottosegretario Castiglione, porge il benvenuto ai 

partecipanti al SeminŀǊƛƻ Řƛ ŀƭǘƻ ƭƛǾŜƭƭƻ ǎǳƭƭƻ ǎǘŀǘƻ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪ ƴŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ Ŝ ǎǳƭƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŘŜƭƭŀ t/tΣ 

ǊƛƴƎǊŀȊƛŀƴŘƻ ƛƭ a95!/ ǇŜǊ ŀǾŜǊ ǇǊŜǎƻ ƭΩƛƴƛȊƛŀǘƛǾŀ Řƛ ŀŦŦǊƻƴǘŀǊŜ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴǘŜ ǘŜƳŀǘƛŎŀ Ŝ ƭŜ ŀǳǘƻǊƛǘŁ ƛǘŀƭƛŀƴŜ ǇŜǊ 

ŀǾŜǊ ƻǎǇƛǘŀǘƻ ƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻ ŀ /ŀǘŀƴƛŀΦ Lƭ /ƻƳƳƛǎǎŀǊƛƻ ±Ŝƭƭŀ ǊƛŎƘƛŀƳŀ ƭΩŀǘǘŜƴȊƛƻƴŜ ŘŜƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ƛƴ ǇǊƛƳƻ ƭǳƻƎƻ 

ǎǳƭƭŀ ǊƛǳƴƛƻƴŜ ŘŜƭ ƭǳƎƭƛƻ нлмрΣ ƻǾǾŜǊƻ ƭŀ ŎƻƴǎǳƭǘŀȊƛƻƴŜ ŀƴƴǳŀƭŜ ŘŜƭƭŀ /ƻƳƳƛǎǎƛƻƴŜ ǎǳƭƭƻ ά{ǘŀǘƻ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪ 

ƛǘǘƛŎƛ Ŝ ƭŀ ǇŜǊŦƻǊƳŀƴŎŜ ŜŎƻƴƻƳƛŎŀ ŘŜƭƭŜ ŦƭƻǘǘŜ Řŀ ǇŜǎŎŀέΣ ƴŜƭ ŎƻǊǎƻ ŘŜƭƭŀ ǉǳŀƭŜ ƭΩŜƴŦŀǎƛ ŝ stata posta sul 

drammatico declino degli stock nel Mediterraneo, nonostante gli sforzi compiuti dal settore, come ad 

esempio la riduzione delle flotte. Grande preoccupazione viene espressa anche dal Presidente del MEDAC 

Giampaolo Buonfiglio e si decide di procedere alla definizione di strategie urgenti di intervento. 

Il Commissario Vella ricorda i fatti: gli stock ittici nel Mediterraneo si stanno riducendo, alcuni rasentano 

ƭΩŜǎŀǳǊƛƳŜƴǘƻ ŜŘ ƛƭ фо҈ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪ Ǿŀƭǳǘŀǘƛ ǎƻƴƻ ǎƻǾǊŀ-sfruttati. Le ragioni sono ƳƻƭǘŜǇƭƛŎƛΥ ƭΩƛƴǉǳƛƴŀƳŜƴǘƻ 

ed i cambiamenti climatici hanno certamente un ruolo, ma è innegabile che il superamento delle quote sia 

una delle cause principali. È altrettanto vero che per troppi stock non si dispone ancora di dati sufficienti.  Nel 

Mediterraneo orientale, ad esempio, pesanti lacune nelle serie cronologiche impediscono di trarre 

conclusioni di rilievo. Inoltre metà del pescato nel Mediterraneo non viene neppure registrato. Tali carenze 

informative non possono essere addotte come giustificazione per il ritardo delle azioni.  Tra i numerosi motivi 

per cui è necessario agire urgentemente vi sono gli stessi pescatori, la cui sussistenza dipende dalla salute 

degli stock. Il Commissario Europeo sottolinea che, nonostante gli stock siano condivisi con paesi terzi, la CE 

dovrebbe svolgere un ruolo guida nella ricerca di soluzioni, in particolare per gli stock pescati principalmente 

ŘŀƭƭŜ ŦƭƻǘǘŜ ŘŜƭƭΩ¦9Φ  : ŘǳƴǉǳŜ Řƛ ŦƻƴŘŀƳŜƴǘŀƭŜ ƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ŘƛǎŎǳǘŜǊŜ ǎǳƭ Řŀ ŦŀǊǎƛ ŀ ƭƛǾŜƭƭƻ Řƛ ¦ƴƛƻƴŜ 9ǳǊƻǇŜŀΣ 

Ŏƻƴ ǳƴΩŀǎǎǳnzione di responsabilità da parte della politica, dei pescatori, della comunità scientifica e della 

ǎƻŎƛŜǘŁ ŎƛǾƛƭŜΦ {ƛ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ŎƘŜ ƎƛŁ ǘŀƴǘƻ ŝ ǎǘŀǘƻ ŦŀǘǘƻΣ ŎƻƳŜ ƴŜƭ Ŏŀǎƻ ŘŜƭƭŀ ǊƛŦƻǊƳŀ ŘŜƭƭŀ t/tΣ ŘŜƭƭΩŀŘƻȊƛƻƴŜ Řƛ 

piani di gestione nazionali da parte deglƛ ǎǘŀǘƛ ƳŜƳōǊƛ ǇŜǊ ƛ ǇǊƛƴŎƛǇŀƭƛ ǎŜǘǘƻǊƛ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ƴŜƭƭΩŀƳōƛǘƻ ŘŜƭ 

Regolamento del Mediterraneo, della costituzione di aree di pesca protette e delle organizzazioni di 

ǇǊƻŘǳǘǘƻǊƛ ŘŜƭƭΩ¦9 ŎƘŜ ƛƴǎƛŜƳŜ ƎǳƛŘŀƴƻ ƭŀ ǊŜƎƛƻƴŜ ǾŜǊǎƻ ǇǊŀǘƛŎƘŜ Řƛ ǇŜǎŎŀ ǎƻǎǘŜƴƛōƛƭŜΦ La riforma adottata 

della PCP fornisce i mezzi politici e finanziari per agire, ivi incluse possibilità di finanziamento in seno al Fondo 

Europeo per gli Affari Marittimi e la Pesca. La PCP necessita di una piena attuazione per il raggiungimento 

ŘŜƭƭΩƻōƛŜǘtivo MSY (Rendimento Massimo Sostenibile) al più tardi entro il 2020. Poiché ci vorrà qualche altro 

ŀƴƴƻ ǇǊƛƳŀ ŎƘŜ ƛ Ǉƛŀƴƛ Řƛ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩ¦9 ƛƴƛȊƛƴƻ ŀ ŦŀǊ ǎŜƴǘƛǊŜ ƛ ǇǊƻǇǊƛ ŜŦŦŜǘǘƛΣ ƴƻƴ ŝ ǇƻǎǎƛōƛƭŜ ǊƛƳŀƴŜǊŜ ŀŘ 

osservare il depauperamento delle risorse.  Se non si agisce ora, gli stock potrebbero scendere al di sotto 

della soglia di non ritorno.  

Lƭ /ƻƳƳƛǎǎŀǊƛƻ ±Ŝƭƭŀ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ŎƻƳŜ ǳƴΩƛƴǾŜǊǎƛƻƴŜ Řƛ ǘŜƴŘŜƴȊŀ ǊƛŎƘƛŜŘŀ ǳƴ ƛƳǇŜƎƴƻ ŜŎŎŜȊƛƻƴŀƭŜΣ Ƴŀ Ǝƭƛ 

scienziati affermano che il potenziale di recupero degli stock nel Mediterraneo rimane molto elevato. Egli 

ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƛƴƻƭǘǊŜ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ Řƛ ǳƴ ǇŜƴǎƛŜǊƻ ŎǊŜŀǘƛǾƻ Ŝ ŘŜƭƭΩǳǘƛƭƛȊȊƻ ƴŜƭƭŜ ƴǳƻǾŜ ǘŜŎƴƻƭƻƎƛŜ ǇŜǊ ƭŀ ǊƛŎŜǊŎŀ 

ŘŜƭƭŜ ǎƻƭǳȊƛƻƴƛΦ [ŀ ŦƛƴŀƭƛǘŁ ŘŜƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻ ǊƛƳŀƴŜ ŎƻƳǳƴǉǳŜ ǉǳŜƭƭŀ Řƛ ŘŜŦƛƴƛǊŜ ƭŜ ŀȊƛƻƴƛ Řŀ ƛƴǘǊŀǇǊŜndere 
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immediatamente, mettendo insieme i ministri di tutti i paesi del Mediterraneo durante il Seafood Expo Global 

che si terrà a Bruxelles il prossimo mese di aprile. Il Commissario informa i partecipanti della propria 

intenzione di recarsi in numerosi paesi partner chiave, per richiederne il coinvolgimento, valutare le soluzioni 

ŜŘ ŀƴŀƭƛȊȊŀǊŜ ƭŜ ƻǇǇƻǊǘǳƴƛǘŁ ƻŦŦŜǊǘŜ Řŀƭƭŀ άōƭǳŜ ŜŎƻƴƻƳȅέΣ ŎƻƴǘƛƴǳŀƴŘƻ ŀ ŎƻƛƴǾƻƭƎŜǊŜ ƭŀ /DtaΣ ǇŜǊ ƭŀ 

posizione chiave che questa ricopre. In conclusione, ringrazia nuovamente il MEDAC per aver proposto 

ƭΩƻǊƎŀƴƛȊȊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻ ŜŘ ƛƭ ǇŀŜǎŜ ƻǎǇƛǘŀƴǘŜ ǇŜǊ ŀǾŜǊƭƻ ǊŜǎƻ ǇƻǎǎƛōƛƭŜΣ ǊƛŎƻƴƻǎŎŜƴŘƻ ŀƭǘǊŜǎƜ ƭΩƛƳǇŜƎƴƻ 

Řƛ ǘǳǘǘƛ ƛ aƛƴƛǎǘǊƛ ǇǊŜǎŜƴǘƛ ŀƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻΦ 

Il moderatore ringrazia il Commissario Vella, passando a porgere il benvenuto ai membri del Parlamento 

Europeo presenti, per poi cedere la parola a Giampaolo Buonfiglio, Presidente del MEDAC.  

Il Presidente Buonfiglio porge il benvenuto ai presenti, esprimendo la propria soddisfazione per 

ƭΩƻǊƎŀƴƛȊȊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻ Řƛ ŀƭǘƻ ƭƛǾŜƭƭo, quale fase importante verso il raggiungimento di una maggiore 

sostenibilità del settore della pesca. Sottolinea come il MEDAC rappresenti i portatori di interesse della pesca 

professionale, i quali insieme svolgono il ruolo assegnato al MEDAC, ovvero quello di fornire alla CE pareri e 

ǇǊƻǇƻǎǘŜ ŎƘŜ ŀƎŜǾƻƭƛƴƻ ƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ t/t ƴŜƭƭΩŀǊŜŀΦ Lƭ tǊŜǎƛŘŜƴǘŜ ŜǾƛŘŜƴȊƛŀ ƛƴƻƭǘǊŜ ŎƻƳŜ ƛƭ a95!/ 

includa gruppi di lavoro dediti ad occuparsi di singoli aspetti chiave e come le funzioni di tali gruppi siano 

annualmente concordate con la CE per il raggiungimento di indicazioni e posizioni utili. Il Presidente mette in 

risalto come il MEDAC abbia preso atto della necessità di cambiare marcia, viste le crescenti preoccupazioni 

ŎƘŜ ƛƭ ǎŜǘǘƻǊŜ ǎƛ ǘǊƻǾŀ ŀŘ ŀŦŦǊƻƴǘŀǊŜΦ [ΩƻǊƎŀƴƛȊȊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻ ŝ ǎǘŀǘŀ ǇƻǎǎƛōƛƭŜ ƎǊŀȊƛŜ ŀƭƭΩƛƳǇŜƎƴƻ 

ŘŜƭƭΩŀƳƳƛƴƛǎǘǊŀȊƛƻƴŜ ƛǘŀƭƛŀƴŀ ƳŀΣ ŎƻƳŜ ƛƭ tǊŜǎƛŘŜƴǘŜ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀΣ ǉǳŜǎǘƻ ŝ ǎƻƭƻ ƭΩƛƴƛȊƛƻ Řƛ ǳƴŀ ǎŦƛŘŀ Řŀ 

affrontare insieme, non soltanto sulle coste europee del Mediterraneo, bensì allargando ƭΩƻǊƛȊȊƻƴǘŜ 

ƎŜƻƎǊŀŦƛŎƻ ŜŘ ƛŘŜƻƭƻƎƛŎƻΣ ŎƻǎƜ Řŀ ƛƴŎƭǳŘŜǊŜ ǳƴ ŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŦƻƴŘŀǘƻ ǎǳƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΦ [ŀ t/t ŝ ǎƻƭƻ ǳƴŀ ǘŜǎǎŜǊŀ 

Řƛ ǳƴ ƳƻǎŀƛŎƻ ōŜƴ ǇƛǴ ƎǊŀƴŘŜ ŎƘŜ ƭŀ /Dta ǎƛ ǘǊƻǾŀ ŘƛƴŀƴȊƛΣ ƭŀ ǇƻƭƛǘƛŎŀ ŜƭŀōƻǊŀǘŀ ŦƛƴƻǊŀ ŘŀƭƭΩ9ǳǊƻǇŀ Ƙŀ ŀǾǳǘƻ 

numerosi effetti, ma i risultati non sono ancora del tutto soddisfacenti. Il MEDAC, insieme ai suoi partner, è 

alla ricerca di metodi rilevanti per andare avanti, rendendo ancor più efficace la riforma della PCP. Le 

questioni affrontate in questi due giorni di seminario richiedono grande attenzione, se si intende procedere 

con rinnovato vigore. 

tǊŜƴŘŜ ƭŀ ǇŀǊƻƭŀ !ƴŘǊŞǎ IŜǊƳƛŘŀ ό{ŜƎǊŜǘŀǊƛƻ DŜƴŜǊŀƭŜ ǇŜǊ ƭŀ tŜǎŎŀΣ ŘŜƭ aƛƴƛǎǘŜǊƻ ǎǇŀƎƴƻƭƻ ŘŜƭƭΩ!ƎǊƛŎƻƭǘǳǊŀΣ 

Alimentazione ed Ambiente). Ringrazia il Sottosegretario italiano, i rappresentanti presenti e tutti i 

ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ŀƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻΦ 9ǎǇǊƛƳŜ ƭŀ ǎǳŀ ƎǊŀǘƛǘǳŘƛƴŜ ŀƭ a95!/ ŜŘ ŀƭƭŀ /9 ǇŜǊ ŀǾŜǊ ƻǊƎŀƴƛȊȊŀǘƻ ƛƭ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻ ƛƴ 

quello che è il cuore del Mediterraneo. Informa i presenti che la Spagna è consapevole della situazione di 

squilibrio degli stock, evidenziata dalle relazioni scientifiche, e che si aspettava che gli esperti presenti 

parlassero di una riduzione della biomassa, con elevate probabilità di recupero a condizione che si ponga 

rimedio alla situazione; in Spagna misure sono state già messe in atto con il piano integrato per la pesca e 

sono stati altresì varati piani a livello locale. Si comunica ai partecipanti che nel piano integrato nazionale 

ǎƻƴƻ ǎǘŀǘƛ ŘŜŦƛƴƛǘƛ Ǉǳƴǘƛ Řƛ ǊƛŦŜǊƛƳŜƴǘƻ ōƛƻƭƻƎƛŎƛ ǇŜǊ ƛƭ ǊŀƎƎƛǳƴƎƛƳŜƴǘƻ ŘŜƭƭΩa{¸ ŜŘ ƛƴƻƭǘǊŜ che vi è stata una 

riduzione della capacità delle flotte, sono state adottate misure tecniche mirate alla selettività degli attrezzi 

da pesca, fermi temporanei delle attività di pesca, creazione di aree protette ed ulteriore tutela delle fasce 

costiere. Tuttavia, nonostante tali misure, le relazioni scientifiche disponibili, ed in particolare quelle più 

recenti, confermano un aumento del sovra-sfruttamento ed una riduzione della biomassa: da qui la chiara 

esigenza di rivedere gli sforzi intrapresi. Egli ricorda come non si tratti di un problema soltanto spagnolo; 

tutto il Mediterraneo versa in una situazione sempre più preoccupante ed è essenziale lavorare insieme per 

ƎǳƛŘŀǊŜ ƭŀ ǇŜǎŎŀ ƴŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ǾŜǊǎƻ ƛƭ ǊŀƎƎƛǳƴƎƛƳŜƴǘƻ ŘŜƭƭΩa{¸Σ ŎƻƳŜ ŀŦŦŜǊƳŀǘƻ ƴŜƭƭŀ t/P. Hermida 
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ǇǊƻǎŜƎǳŜ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀƴŘƻ ŎƻƳŜΣ Řŀƭ Ǉǳƴǘƻ Řƛ Ǿƛǎǘŀ ŘŜƭƭΩŀƳƳƛƴƛǎǘǊŀȊƛƻƴŜ ǎǇŀƎƴƻƭŀΣ ǎŀǊŜōōŜ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛƻ 

ŀŎŎǊŜǎŎŜǊŜ ƭŀ ŎƻƴǎŀǇŜǾƻƭŜȊȊŀ Ŝ ƭŀ ŎƻƴƻǎŎŜƴȊŀ ŘŜƛ ǇǊƻŎŜǎǎƛ Řƛ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ƴŜƭƭΩŀǊŜŀ Ŝ ǉǳŜǎǘƻ ŎƻƴǎŜǎǎƻ ǇƻǘǊŜōōŜ 

fornire il necessario sostegno; i princiǇŀƭƛ Ǉǳƴǘƛ Řŀ ǘŜƴŜǊŜ ŀ ƳŜƴǘŜ ǎƻƴƻΥ мΦ ƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ Řƛ ƳƛǎǳǊŜ ŀƎƎƛǳƴǘƛǾŜ 

ŘŜǾŜ ǘŜƴŜǊ Ŏƻƴǘƻ ŘŜƭƭΩƛƳǇŀǘǘƻ ǎǳƭƭŀ ǎǘŀōƛƭƛǘŁ ǎƻŎƛƻ-economica delle comunità di pescatori 2. Nella valutazione 

delle risorse, si dovrebbe tenere conto del cambiamento climatico e di altri fattori, cosa finora non 

ŀŘŜƎǳŀǘŀƳŜƴǘŜ ǎǘǳŘƛŀǘŀ оΦ bƻƴ ǎƛ ǇǳƼ ƴƻƴ ǘŜƴŜǊŜ Ŏƻƴǘƻ ŘŜƭƭΩǳƴƛŎƛǘŁ ŘŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ пΦ /ƛ ŘŜǾŜ ŜǎǎŜǊŜ ǳƴ 

coinvolgimento di tutti i paesi, in modo che non vi siano discriminazioni casuali. Ringrazia nuovamente gli 

organizzatori che hanno reso tutto questo possibile.  

Ante MiǑura si rivolge ai partecipanti a nome del Ministro croato, appena insediatosi. Esprime piena 

ŎƻƳǇǊŜƴǎƛƻƴŜ ŘŜƭ ŘƛŦŦƛŎƛƭŜ ǎǘŀǘƻ ƛƴ Ŏǳƛ ǾŜǊǎŀƴƻ Ǝƭƛ ǎǘƻŎƪΣ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀƴŘƻ ƭΩŜǎǘǊŜƳŀ ƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ǇŜǊ 

la Croazia e come siano in gioco la stessa sopravvivenza delle aree costiere e delle isole. I fondi della CE sono 

al momento impiegati per le infrastrutture, ma la Croazia è vivamente interessata a preservare la sostenibilità 

ƳŜŘƛŀƴǘŜ ƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜ Řƛ ƳƛǎǳǊŜ Ři gestione. Esprime inoltre la sensazione che i criteri adottati siano 

eccessivamente generici e che sarebbe più idoneo analizzare singoli segmenti per prendere in considerazione 

ƭŜ ǎƛƴƎƻƭŜ ŎƻƳǳƴƛǘŁ ŎƻǎǘƛŜǊŜΤ ŜǾƛŘŜƴȊƛŀ ƛƴƻƭǘǊŜ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ŘŜƛ piccoli pelagici in Adriatico (ma 

naturalmente anche in tutto il Mediterraneo) e come la Croazia sia in attesa di proposte specifiche per questo 

ǘƛǇƻ Řƛ ǇŜǎŎŀΤ ǉǳŜǎǘƻ ǇƻǘǊŜōōŜ ŜǎǎŜǊŜ ǳƴ ōǳƻƴ ŀƳōƛǘƻ ƴŜƭƭŀ ǉǳŀƭŜ ǘŜǎǘŀǊŜ ƭŜ ƳƛǎǳǊŜ Řƛ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ 

delle linee guida della PCP. Ricorda come Italia, Slovenia e Croazia abbiano lavorato bene insieme per molti 

ŀƴƴƛΣ ŜŘ ŀƴŎƘŜ ǇǊƛƳŀ ŘŜƭƭΩƛƴƎǊŜǎǎƻ ƴŜƭƭŀ /9Σ ŎƻƻǇŜǊŀǾŀƴƻ ƛƴ ǎŜƴƻ ŀƭƭŀ /DtaΦ L ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ǾŜƴƎƻƴƻ ƳŜǎǎƛ ŀƭ 

corrente dei piani di gestione nazionali adottati per ridurre capacità e giorni di pesca, nonché delle misure 

nazionali per la gestione delle limitazioni spazio-temporali, delle chiusure per la tutela del novellame e della 

biomassa fecondata; queste misure porteranno a risultati, ma ci vorranno molti anni. Sottolinea come il 

fattore più importante sia stata la gestione del settore nel rispetto dei principi corretti: tutti gli aspetti citati 

sono come le maglie di una catena e non elementi slegati. Infine afferma come vi siano già stati alcuni risultati 

collegati alle misure adottate, quali il recupero degli stock del tonno rosso, ma trattandosi di predatori tale 

ripresa ha ripercussioni sui piccoli pelagici, che sono le prede. Non vi può essere un piano di gestione semplice 

per il Mediterraneo, che è ǳƴ ƛƴǎƛŜƳŜ ŎƻƳǇƭŜǎǎƻ Ŏƻǎǘƛǘǳƛǘƻ Řŀ ƴǳƳŜǊƻǎŜ ǇƛŎŎƻƭŜ ǳƴƛǘŁΦ /Ωŝ ōƛǎƻƎƴƻ Řƛ ǳƴ 

ŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ǎŦŀŎŎŜǘǘŀǘƻ Ŝ ƻƴƴƛŎƻƳǇǊŜƴǎƛǾƻΣ Ŏƻƴ ǳƴΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ ǊƛƎƻǊƻǎŀ Řƛ ƳƛǎǳǊŜ ŜŦŦƛŎŀŎƛ Ŝ ǎƻƭƻ ŀƭƭƻǊŀ ǎƛ ǾŜŘǊŁ 

un miglioramento. Ringrazia nuovamente gli organizzatori che gli hŀƴƴƻ Řŀǘƻ ƭΩƻǇǇƻǊǘǳƴƛǘŁ Řƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀǊŜ ŀ 

questo incontro, che rappresenta un primo passo verso la ricerca di soluzioni durature. 

tǊŜƴŘŜ ƭŀ ǇŀǊƻƭŀ wƻŘŜǊƛŎƪ DŀƭŘŜǎΣ {ŜƎǊŜǘŀǊƛƻ ǇŀǊƭŀƳŜƴǘŀǊŜ ǇŜǊ ƭΩ!ƎǊƛŎƻƭǘǳǊŀΣ ƭŀ tŜǎŎŀ ŜŘ ƛ 5ƛǊƛǘǘƛ !ƴƛƳŀƭƛΣ ŘŜƭ 

Ministero per lƻ {ǾƛƭǳǇǇƻ {ƻǎǘŜƴƛōƛƭŜΣ ƭΩ!ƳōƛŜƴǘŜ ŜŘ ƛ /ŀƳōƛŀƳŜƴǘƛ /ƭƛƳŀǘƛŎƛ Řƛ aŀƭǘŀΦ wƛƴƎǊŀȊƛŀ Ǝƭƛ 

ƻǊƎŀƴƛȊȊŀǘƻǊƛ Ŝ ǇƻǊƎŜ ƛƭ ǎǳƻ ǎŀƭǳǘƻ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ŀƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻΣ ƴƻǘŀƴŘƻ ŎƻƳŜ ǉǳŜǎǘƻ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻ ŦŀŎŎƛŀ ǎŜƎǳƛǘƻ 

alla conferenza internazionale sulla consulenza economica alla gestione della pesca, tenutasi a Malta ad inizio 

febbraio. Sottolinea come il parere ecologico e biologico sia un importante fondamento per il processo 

decisionale; comprendere quello che accade realmente e seguire un approccio congiunto sono le uniche 

modalità per capire in che modo procedere nella gestione delle risorse. Solo avvalendosi dei migliori pareri è 

possibile prendere le decisioni migliori. La situazione nel Mediterraneo è estremamente complessa e le rigide 

misure recentemente imposte sono state molto pesanti per il settore della pesca; tuttavia la situazione 

attuale comporterà ulteriori obblighi e, lo ripete, un approccio congiunto sarebbe fondamentale, con un 

ŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŀƭƭŀ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ŎƘŜ ǇŀǊǘŀ Řŀƭ ōŀǎǎƻΦ 9ǎǇǊƛƳŜ ƭΩƻǇƛƴƛƻƴŜ ǎŜŎƻƴŘƻ Ŏǳƛ ƭΩ¦9 ŘƻǾǊŜōōŜ 

ƛƳǇŜƎƴŀǊǎƛ ƛƴ ƳƻŘƻ ǇƛǴ ǇǊƻŘǳǘǘƛǾƻ Ŝ ŎƻƴŎŜƴǘǊŀǊǎƛ ǎǳƭƭΩŀƛǳǘƻ ŀƛ ǇǊƻǇǊƛ ǇŀǊǘƴŜǊΦ ¢ǳǘǘƛ ƛƴǎƛŜƳŜ ŘƛǎǇƻƴƛŀƳƻ Řƛ ŎƛƼ 

ŎƘŜ ǎŜǊǾŜ ǇŜǊ ǊƛǳǎŎƛǊŜ Ŝ ŎΩŝ ƎǊŀƴŘŜ ŦƛŘǳŎƛŀ ƴŜƭ /ƻƳƳƛǎǎŀǊƛƻΣ ǇŜǊŎƘŞ ƎǳƛŘƛ ƛƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ǾŜǊǎƻ ǳƴ ŦǳǘǳǊƻ ǇƛǴ 
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sostenibile. Galdes esprime la speranza che il seminario conduca in un ambito nel quale la collaborazione sia 

interessata ed i decisori presenti siano in grado di intraprendere cambiamenti politici su questa base.  

Lƭ {ŜƎǊŜǘŀǊƛƻ Řƛ {ǘŀǘƻ ŘŜƭ aƛƴƛǎǘŜǊƻ ǇŜǊ ƭΩ!ƎǊƛŎƻƭǘǳǊŀ ǎloveno Tanja {ǘǊƴƛǑŀǎƛ ǎƛ ǊƛǾƻƭƎŜ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ 

ǊƛƴƎǊŀȊƛŀƴŘƻ ǉǳŀƴǘƛ Ƙŀƴƴƻ ŎǳǊŀǘƻ ƭΩƻǊƎŀƴƛȊȊŀȊƛƻƴŜ Řƛ ǉǳŜǎǘƻ ƛƳǇƻǊǘŀƴǘŜ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻΦ [ΩŀƳƳƛƴƛǎǘǊŀȊƛƻƴŜ 

slovena riconosce la criticità degli stock ed in particolare delle risorse ittiche e che si debba operare insieme 

per affrontare questa comune responsabilità. Come già dichiarato dal rappresentante della Croazia,  un 

approccio gestionale congiunto è un esempio di buona pratica ed il piano per i piccoli pelagici è in fase di 

implementazione in seno alla CGPM. Esiste anche una raccomandazione congiunta in Adriatico settentrionale 

in materia di obbligo di sbarco. Il Segretario di Stato sottolinea inoltre come la Slovenia abbia operato per 

ŀǎǎƛŎǳǊŀǊŜ ǳƴŀ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ǎƻǎǘŜƴƛōƛƭŜ ƴŜƭƭŀ Ȋƻƴŀ ƴƻǊŘ ŘŜƭƭΩ!ŘǊƛŀǘƛŎƻ ƳŜŘƛŀƴǘŜ le seguenti iniziative: in base 

ŀƭƭΩ!ǊǘΦ мф ŘŜƭ wŜƎƻƭŀƳŜƴǘƻ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻΣ ƴƻƴ ǾŜƴƎƻƴƻ ǊƛƭŀǎŎƛŀǘŜ ƴǳƻǾŜ ƭƛŎŜƴȊŜ Ŝ ǉǳŜǎǘƻ Ƙŀ ŀƛǳǘŀǘƻ Ǝƭƛ ǎǘƻŎƪΤ 

la cessazione permanente delle attività ha eliminato pescherecci dalle flotte che pescavano piccoli pelagici; 

la lƛƳƛǘŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ Řŀƭ нлмм Ƙŀ ǊƛŘƻǘǘƻ ŀŘ ŜǎŜƳǇƛƻ ƭƻ ǎōŀǊŎƻ ŘŜƛ ǇƛŎŎƻƭƛ ǇŜƭŀƎƛŎƛ ŘŜƭƭΩут҈Φ !ƭƭŀ ƭǳŎŜ Řƛ 

ciò, la Slovenia sostiene il dibattito sulle misure di gestione, ma sottolinea come in futuro sarà molto 

importante tenere a mente gli sforzi fatti nel recente passato poiché il settore della pesca sloveno ha già 

ridotto quanto più possibile lo sforzo e sarà essenziale garantire la sopravvivenza della pesca tradizionale ed 

artigianale nel paese.  Ulteriori contrazioni costituirebbero un onere finanziario ed amministrativo per il 

governo sloveno e per lo stesso settore ittico. Qualora tali misure si rendessero indispensabili, la Slovenia 

dovrebbe esserne esentata.  Evidenzia inoltre come vi siano altre attività da valutare che esercitano un 

impatto negativo sugli stock.  

Il moderatore porge il benvenuto agli esperti presenti ed apre la sessione dedicata alle presentazioni 

scientifiche. 

tǊŜǎŜƴǘŀȊƛƻƴŜ мΥ {ŎƛŜƴȊŀ Ŝ ǇŜǎŎŀ ƴŜƭƭΩ¦9Υ ǳƴ ǉǳŀŘǊƻ ƎŜƴŜǊŀƭŜ ǎǳƭ ōŀŎƛƴƻ ŘŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ς Norman 

Graham, Presidente del Comitato Scientifico, Tecnico ed Economico per la Pesca (CSTEP). Le slide sono 

disponibili sul sito di questo seminario di alto livello ed allegate alla presente relazione.  

Graham ringrazia gli organizzatori per averlo invitato ad intervenire e presenta brevemente lo CSTEP, la sua 

ǎǳŀ ǎǘǊǳǘǘǳǊŀ Ŝ ƭŜ ǎǳŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁΣ ŜǾƛŘŜƴȊƛŀƴŘƻ ƛƴ ǇŀǊǘƛŎƻƭŀǊŜ ƭΩŀǘǘŜƴȊƛƻƴŜ ǊƛǾƻƭǘŀ ŀƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻΣ ŀƎƭƛ ǎǘƻŎƪ 

principali ed alla valutazione della performance dei piani pluriennali di gestione (MAP).  

wƛŦŜǊŜƴŘƻǎƛ ŀƭƭŀ ŎƻƴǎǳƭŜƴȊŀ ǎǳƭƭŀ ǾŀƭǳǘŀȊƛƻƴŜΣ ǇǊŜǎŜƴǘŀ ƛƴ ƎŜƴŜǊŀƭŜ ƭΩŀǘǘƛǾƛǘŁ ǎŎƛŜƴǘƛŦƛŎŀ ŘŜƭ /ƻƳƛǘŀǘƻΣ ōŀǎŀǘŀ 

sulla divisione delle aree del Mediterraneo e del Mar Nero della CGPM in unità di valutazione: le sottoaree 

geografiche CGPM FAO (GSA). Evidenzia la complessità della valutazione degli stock nel Mediterraneo per 

ǳƴŀ ǎŜǊƛŜ Řƛ ŦŀǘǘƻǊƛΣ ƛƴ ǇŀǊǘƛŎƻƭŀǊŜ ƭΩŜƭŜǾŀǘƻ ƴǳƳŜǊƻ Řƛ D{! Ŝ Řƛ ǎǇŜŎƛŜΣ ŎƘŜ ǎǇŜǎǎƻ ǊƛŎƘƛŜŘƻƴƻ ǾŀƭǳǘŀȊƛƻƴƛ 

distinte (la stessa specie viene valutata in modo distinto in ogni GSA), frequentemente con serie cronologiche 

Ƴƻƭǘƻ ōǊŜǾƛΦ aŜǘǘŜ ǊŀǇƛŘŀƳŜƴǘŜ ŀ ŎƻƴŦǊƻƴǘƻ ƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŘŜƭƭƻ /{¢9t Ŏƻƴ ǉǳŜƭƭƻ ŘŜƭƭΩL/9{ ό/ƻƴǎƛƎƭƛƻ 

LƴǘŜǊƴŀȊƛƻƴŀƭŜ ǇŜǊ ƭΩŜǎǇƭƻǊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭ ƳŀǊŜύΣ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀƴŘƻ ƴŜƭ ŎƻƴǘŜǎǘƻ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ŘŜƭƭŀ /DtaΣ Ǿƛǎǘŀ ƭŀ 

dimensione non ς UE del settore ittico. Facendo riferimento alla valutazione degli stock, evidenzia come per 

ŎƛŀǎŎǳƴƻ Řƛ Ŝǎǎƛ Ǿƛ ǎƛŀ ǳƴŀ ǎŎƘŜŘŀ ǊƛŀǎǎǳƴǘƛǾŀ ŎƻƴǘŜƴŜƴǘŜ ƛƴŦƻǊƳŀȊƛƻƴƛ ǎǳƭƭΩŜǾƻƭǳȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭƻ ǎǘƻŎƪ ƴŜƭ ǘŜƳǇƻΣ 

pareri, alternative di cattura e punti di riferimento, nonché un rapporto valutativo per ogni stock che illustra 

in modo dettagliato i parametri biologici, contiene una descrizione della pesca e delle misure di gestione in 

atto, presenta i dati dello studio sulle catture e sullo sforzo, nonché i dettagli sulla metodologia adottata per 

ƭŀ ǾŀƭǳǘŀȊƛƻƴŜΦ {ƛ ƻŦŦǊŜ ǳƴ ǇŀǊŜǊŜ ǎǳƭƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ǇŜǊ ŎƛŀǎŎǳƴƻ ǎǘƻŎƪΣ ǇŜǊ ƛƭ ǊŀƎƎƛǳƴƎƛƳŜƴǘƻ ŘŜƭƭΩCa{¸ όƳƻǊǘŀƭƛǘŁ 
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ǇŜǊ ǇŜǎŎŀ ŀ ƭƛǾŜƭƭƻ Řƛ ǊŜƴŘƛƳŜƴǘƻ ƳŀǎǎƛƳƻ ǎƻǎǘŜƴƛōƛƭŜύΣ Ŝ ƭΩƛƳǇŀǘǘƻ Řŀƭ Ǉǳƴǘƻ Řƛ Ǿƛǎǘŀ ŘŜƭƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ŜŦŦŜǘǘƛǾŜΦ 

Graham presenta alcuni esempi per mostrare come si eseguano le valutazioni per specie differenti: piccoli 

pelagici, crostacei, demersali e stock commerciali, evidenziando un livello allarmante di sovra-sfruttamento. 

I dati forniti mostrano ai partecipanti come su 64 stock censiti, 61 (> фр҈ύ ǎƛŀƴƻ ǇŜǎŎŀǘƛ ŀ ǾŀƭƻǊƛ ǎǳǇŜǊƛƻǊƛ ŀƭƭΩ 

FMSY. Facendo riferimento allo stato degli stock, sintetizza come quasi tutti gli stock siano sovra-sfruttati e 

la biomassa sia ridotta; il reclutamento viene compromesso dalla mancanza di specie adulte; le risorse 

demersali versano in una condizione peggiore dei piccoli pelagici, con i crostacei ed il merluzzo che destano 

le maggiori preoccupazioni.  

In materia di piani di gestione nazionale, si comunica ai partecipanti che molti stock si sono dimostrati essere 

ƛƴŎƻƳǇŀǘƛōƛƭƛ Ŏƻƴ ƭŀ t/t ŀ Ŏŀǳǎŀ ŘŜƭƭΩŜŎŎŜǎǎƛǾƻ ǎŦǊǳǘǘŀƳŜƴǘƻΤ ƛƴƻƭǘǊŜ ƴǳƳŜǊƻǎƛ ǎǘƻŎƪ ƴŜŎŜǎǎƛǘŀƴƻ Řƛ Ǉƛŀƴƛ Řƛ 

ricostituzione urgenti. Uno dei problemi principali continua ad essere quello degli stock transfrontalieri, presi 

in considerazione in numerosi piani nazionali, indipendentemente dalla loro distribuzione reale, il che 

ǎǳƎƎŜǊƛǊŜōōŜ ƭΩŀǇǇǊƻǇǊƛŀǘŜȊȊŀ Řƛ ǳƴŀ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ǎǳ ǇƛǴ ŀƳǇƛŀ ǎŎŀƭŀΦ DǊŀƘŀƳ ŀŦŦŜǊƳŀ ŎƘŜ ƭŜ ƳƻŘƛŦƛŎƘŜ 

necessarie dovrebbero rispecchiare gli obiettivi della PCP; ciò presupporrebbe variazioni nel respiro 

ƎŜƻƎǊŀŦƛŎƻΣ ǇŜǊ ŀǊǊƛǾŀǊŜ ŀŘ ǳƴ ǇƛǴ ŀǇǇǊƻǇǊƛŀǘƻ ƭƛǾŜƭƭƻ ǊŜƎƛƻƴŀƭŜΤ ƳƛƎƭƛƻǊŀƳŜƴǘƛ ƴŜƭƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ Ǉƛŀƴƛ Řƛ 

gestione ed adozione di regolamenti di controllo, limiti e riferimenti ottimali per i prelievi.  

Graham conclude la propria presentazione con alcuni punti chiave da considerare, quali la necessità di 

rafforzare gli attuali approcci gestionali, che dovrebbero guidare il processo scientifico e consultivo.  Il punto 

chiave a sostegno della sua presentazione è comunque il fatto che la regolamentazione dello sforzo e della 

capacità sinora attuata non ha ridotto la mortalità di pesca per le specie demersali; si renderebbe ora 

ƴŜŎŜǎǎŀǊƛŀ ǳƴΩǳƭǘŜǊƛƻǊŜ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ ǘǊŀ ƛƭ рл҈ ŜŘ ƛƭ сл҈ ǇŜǊ ǊŀƎƎƛǳƴƎŜǊŜ ƭΩCa{¸Φ  

Presentazione 2: Diagnosi degli stock di pesca e possibili scenari futuri ς le risorse dei piccoli pelagici. 

tƘƛƭƛǇǇŜ /ǳǊȅΣ ǊŜǎǇƻƴǎŀōƛƭŜ ǎŎƛŜƴǘƛŦƛŎƻ ǇǊŜǎǎƻ ƭΩLƴǎǘƛǘǳǘ ŘŜ wŜŎƘŜǊŎƘŜ ǇƻǳǊ ƭŜ 5ŞǾŜƭƻǇǇŜƳŜƴǘ Řƛ aŀǊǎƛƎƭƛŀΣ 

Francia. Le slide presentate sono disponibili sul sito di questo seminario di alto livello ed allegate alla presente 

relazione.  

Cury si dichiara privilegiato ed al tempo stesso investito di responsabilità nel rivolgersi ai partecipanti al 

seminario di alto livello.  Afferma di aver lavorato in molti paesi del mondo nella sua lunga carriera, ma di 

non essersi mai imbattuto in una situazione tanto preoccupante quanto quella attuale del Mediterraneo. 

Richiama le parole del Commissario, secondo il quale bisogna intraprendere un percorso nuovo, che abbia 

effetti immediati, per invertire la tendenza ed al tempo stesso preservare la situazione socioeconomica. 

Dovrebbe essere possibile; vi sono casi di successo come quello del tonno rosso, ma come afferma 

Graham,due terzi degli stock del Mediterraneo non sono registrati ed il sovra-sfruttamento è eccessivo. La 

tendenza ad una riduzione delle catture e la riduzione dello sforzo sono ben documentati, ma Cury evidenzia 

come in alcuni casi le valutazioni effettuate siano sottostimate al 30%, rendendo il quadro ancor più 

preoccupante.  

Cury passa alla presentazione degli studi sulle specie dei piccoli pelagici, in particolare acciuga e sardina nel 

Mediterraneo, basati su una serie temporale a partire dagli anni Ottanta. La situazione descritta è di grande 

interesse: preoccǳǇŀ ǇŀǊǘƛŎƻƭŀǊƳŜƴǘŜ ƭΩƛƳǇǊƻǾǾƛǎŀ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ƴŜƎƭƛ ǳƭǘƛƳƛ ŀƴƴƛΣ ǊƛǎǇŜǘǘƻ ŀƛ Řŀǘƛ 

disponibili per gli anni precedenti nella serie temporale. Lo sforzo è stato ampiamente studiato e non sarebbe 

da biasimare; la definizione delle catture rispetto alla biomassa mostra un tasso di sfruttamento a livelli 

accettabili; il reclutamento non sembrerebbe soffrire nel Golfo del Leone; anche le malattie sono state 
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ŜǎŎƭǳǎŜ ǘǊŀ ƭŜ Ǉƻǎǎƛōƛƭƛ ŎŀǳǎŜΤ ŝ ǎǘŀǘŀ ŀƭǘǊŜǎƜ ŜǎŎƭǳǎŀ ƭΩŜƭŜǾŀǘŀ ǇǊŜǎŜƴȊŀ Řƛ ǇǊŜŘŀǘƻǊƛΣ ŎƻƳŜ ƛƭ tonno. La risposta 

sembrerebbe allora essere che le specie dei piccoli pelagici semplicemente non proliferano. Il Mediterraneo 

ŝ ƛƴǘŜǊŜǎǎŀǘƻ Řŀ ŎŀƳōƛŀƳŜƴǘƛ ŎƭƛƳŀǘƛŎƛ ŎƘŜ Ƙŀƴƴƻ ŎŀƳōƛŀǘƻ ƭŜ ŎƻƴŘƛȊƛƻƴƛΣ ƛƴƴŀƭȊŀǘƻ ƭŀ ǘŜƳǇŜǊŀǘǳǊŀ ŘŜƭƭΩŀŎǉǳŀ 

e ridotto le quantità di zooplancton, pertanto i pesci non hanno nutrimento sufficiente; nella comunità 

scientifica questo fattore, collegato alle condizioni del mare, viene sempre più accettato come probabile 

causa, escludendo le attività di pesca.  

Cury presenta ai parteciǇŀƴǘƛ ǳƭǘŜǊƛƻǊƛ Ǌƛǎǳƭǘŀǘƛ ŘŜƎƭƛ ǎǘǳŘƛΣ ŘŜǎŎǊƛǾŜƴŘƻ ƭŜ ǾŀǊƛŀōƛƭƛ ƛƴŦƭǳŜƴȊŀǘŜ ŘŀƭƭΩŀƳōƛŜƴǘŜ 

Ŝ Řŀ ŦŀǘǘƻǊƛ ƭŜƎŀǘƛ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƻ ŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΣ ƴƻƴŎƘŞ ƭΩƛƴǘŜǊŀȊƛƻƴŜ ǘǊŀ ƭŜ ǎǇŜŎƛŜΦ [Ŝ ǊƛǎƻǊǎŜ Řƛ ǇƛŎŎƻƭƛ ǇŜƭŀƎƛŎƛ ǎƻƴƻ 

Řƛ ǇŀǊǘƛŎƻƭŀǊŜ ƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ǇŜǊ ƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀ ŜŘ ŝ Řǳƴque essenziale preservarne i livelli, per prevenire impatti 

negativi. Tra le altre cose, ai partecipanti viene presentato uno studio sugli uccelli marini, che ha definito un 

punto di riferimento limite per un approccio di ecosistema alla pesca, indicando la presenza della biomassa 

di piccoli pelagici per gli uccelli marini. Si è visto come il tasso di sopravvivenza degli uccelli sia collegato ai 

piccoli pelagici di cui si nutrono; la soglia limite sarebbe pari ad 1/3 della quantità massima di risorse di piccoli 

ǇŜƭŀƎƛŎƛ ŎƘŜ ŘŜǾŜ ǊƛƳŀƴŜǊŜ ƛƴ ƳŀǊŜ ǇŜǊ ǇŜǊƳŜǘǘŜǊŜ ŀƎƭƛ ǳŎŎŜƭƭƛ ƳŀǊƛƴƛΣ Ŝ ǉǳƛƴŘƛ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƻ ŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΣ Řƛ 

ǎƻǇǊŀǾǾƛǾŜǊŜΦ 9Ω ǎǘŀǘƻ ǇǊŜǎŜƴǘŀǘƻ ƭΩŜǎŜƳǇƛƻ Řƛ ǳƴƻ ǎǘǳŘƛƻ ƛƴ bŀƳƛōƛŀΣ ŎƘŜ Ƙŀ ŜǾƛŘŜƴȊƛŀǘƻ ŎƻƳŜ ƭΩŜŎŎŜǎǎƛǾƻ 

sfruttamento dei piccoli pelagici abbia ŀƭǘŜǊŀǘƻ ƭΩƛƴǘŜǊƻ ŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΣ ŎǊŜŀƴŘƻ ǳƴƻ ǎǉǳƛƭƛōǊƛƻ ŎƘŜ Ƙŀ ǇƻǊǘŀǘƻ ŀŘ 

ǳƴ ŜƴƻǊƳŜ ŀǳƳŜƴǘƻ ƴŜƭƭŀ ōƛƻƳŀǎǎŀ Řƛ ƳŜŘǳǎŜΣ ŘƛƳƻǎǘǊŀƴŘƻ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ Řƛ ƳŀƴǘŜƴŜǊŜ ǳƴ ŎƻǊǊŜǘǘƻ 

ŜǉǳƛƭƛōǊƛƻ ǇŜǊ ƭŀ ǎƻǇǊŀǾǾƛǾŜƴȊŀ ŘŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΦ !ƴŎƘŜ ƛ ƳŀƳƳƛŦŜǊƛ ƳŀǊƛƴƛ Ŝ ƭŜ ǎǇŜŎƛŜ ƛǘǘƛche di grossa taglia 

ŘŜǾƻƴƻ ǎƻǇǊŀǾǾƛǾŜǊŜ ǇŜǊ ƎŀǊŀƴǘƛǊŜ ƭŀ ǊŜǎƛƭƛŜƴȊŀ ŘŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΦ  

/ǳǊȅ ƛƴƻƭǘǊŜ ƳŜǘǘŜ ŀ ŎƻƴŦǊƻƴǘƻ ǳƴ ŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŎƻƴǾŜƴȊƛƻƴŀƭŜ ŀƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀ Ŏƻƴ ǳƴƻ ǇǊŜŎŀǳȊƛƻƴŀƭŜΣ ŀƭ ŦƛƴŜ Řƛ 

ǾŀƭǳǘŀǊŜ ƭŀ ǊŜǎƛƭƛŜƴȊŀ ŘŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀ ƳŜŘƛŀƴǘŜ ǇŀǘǘŜǊƴ Řƛ ǎŦǊuttamento di pesce ς foraggio, esortando ad una 

maggiore cautela laddove vi siano meno informazioni su queste specie e sulle loro interazioni con i predatori 

Ŝ ƭΩŀƳōƛŜƴǘŜΦ L ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ǾŜƴƎƻƴƻ ŀƴŎƘŜ ƳŜǎǎƛ ŀƭ ŎƻǊǊŜƴǘŜ Řƛ ǎǘǳŘƛ ǎǳƭ ǘƻƴƴƻ ǊƻǎǎƻΤ ŀƴŎƘŜ ƛƴ ǉǳesto caso 

si consiglia un approccio cautelativo, in assenza di certezze scientifiche.    

tŀǊƭŀƴŘƻ ŘŜƭƭΩ!ƎŜƴŘŀ нлол ǇŜǊ Ǝƭƛ ƻōƛŜǘǘƛǾƛ Řƛ ǎǾƛƭǳǇǇƻ ǎƻǎǘŜƴƛōƛƭŜΣ ǎƛ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƭŀ ƴŜŎŜǎǎƛǘŁ Řƛ ǳƴ ŀǇǇǊƻŎŎƛƻ 

ǎŎƛŜƴǘƛŦƛŎƻ ƛƴǘŜƎǊŀǘƻ Ŝ ƳǳƭǘƛŘƛǎŎƛǇƭƛƴŀǊŜ ǇŜǊ ƭΩƛƴǘŜǊƻ bacino del Mediterraneo, al fine di comprendere tutti gli 

ǎǘƻŎƪ ŜŘ ƛƭ ƭƻǊƻ ǎǾƛƭǳǇǇƻΣ ƛƴŎƭǳŘŜƴŘƻ ǎǘǳŘƛ ŎƘŜ ǉǳŀƴǘƛŦƛŎƘƛƴƻ ƭΩƛƳǇŀǘǘƻ Řƛ ŀƭǘǊƛ ŦŀǘǘƻǊƛ ŜǎǘŜǊƴƛΦ /ƛ ǎƛ ǇǳƼ ƛƴƻƭǘǊŜ 

ŀǾǾŀƭŜǊŜ ŘŜƭƭΩŜǎǇŜǊƛŜƴȊŀ ƛƴǘŜǊƴŀȊƛƻƴŀƭŜ ŀ ŘƛǎǇƻǎƛȊƛƻƴŜ ǇŜǊ ƭƻ ǎǾƛƭǳǇǇƻ Řƛ ǉǳŀŘǊƛ ƛntegrati che costituiscano 

uno scenario.   

[ŀ 5ƛǊŜǘǘƛǾŀ vǳŀŘǊƻ ŜǳǊƻǇŜŀ ǎǳƭƭŀ ǎǘǊŀǘŜƎƛŀ ǇŜǊ ƭΩŀƳōƛŜƴǘŜ ƳŀǊƛƴƻ ǎǘŀ ƎƛŁ ŀǎǎǳƳŜƴŘƻ ǳƴŀ ǇǊƻǎǇŜǘǘƛǾŀ ŀƳǇƛŀ 

ŀƭ ŦƛƴŜ Řƛ ǊŀƎƎƛǳƴƎŜǊŜΣ ŜƴǘǊƻ ƛƭ нлнлΣ ƛƭ .ǳƻƴƻ {ǘŀǘƻ !ƳōƛŜƴǘŀƭŜ όD9{ύΤ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ Řƛ ǉǳŜǎǘŀ ǾƛǎƛƻƴŜ ǇŜǊ ƭa prima 

ǾƻƭǘŀΣ ŀ ƭƛǾŜƭƭƻ Řƛ ¦9Σ ǎƛ ǘƛŜƴŜ Ŏƻƴǘƻ Řƛ ŜƭŜƳŜƴǘƛ ŘŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀ Ŝ Řƛ ƛƳǇŀǘǘƛ ǳƳŀƴƛ ƳƻƭǘŜǇƭƛŎƛΦ /ǳǊȅ ŎƘƛǳŘŜ ƭŀ 

sua presentazione riassumendo come segue le principali tematiche scientifiche: studi scientifici integrati e 

multidisciplinari a livellƻ Řƛ ōŀŎƛƴƻΤ ǇǊƻƳƻȊƛƻƴŜ Řƛ ǊŜǘƛ ǎŎƛŜƴǘƛŦƛŎƘŜΣ ǇǊƻƳƻȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩŀŎŎŜǎǎƻ ŀƛ ŘŀǘŀōŀǎŜΤ 

esecuzione di ricerche secondo gli indicatori; individuazione di soglie e limiti di riferimento, promozione della 

ricerca sulla pianificazione spaziale. A suo avviso le questioni legate alla governance integrata sono: 

attuazione del GES/MFD (Direttiva Quadro sulla Strategia per l'Ambiente Marino) ed indicatori 

ŘŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΤ ǎǾƛƭǳǇǇƻ Řƛ ǳƴ ǉǳŀŘǊƻ ƛƴǘŜƎǊŀǘƻ ŀǾǾŀƭŜƴŘƻǎƛ Řƛ ǎŎŜƴŀǊƛ ǊŜŀƭƛȊȊŀǘƛ Ŏƻƴ ƛ ǇƻǊǘŀǘƻǊƛ Řƛ ƛƴǘŜǊŜǎǎŜΤ 

promozione della pianificazione spaziale e di aree marine protette per la conservazione; incentivazione di 

una pesca artigianale ben gestita; sviluppo di casi di studio che producano risultati positivi.    
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Presentazione 3: Diagnosi degli stock di pesca e possibili scenari futuri ς risorse demersali. Eduardo 

Balgueríŀǎ DǳŜǊǊŀ ŘŜƭƭΩLƴǎǘƛǘǳǘƻ 9ǎǇŀƷƻƭ ŘŜ hŎŜŀƴƻƎǊŀŦƝŀΦ [Ŝ ǎƭƛŘŜ ǇǊŜǎŜƴǘŀǘŜ ǎƻƴƻ ŘƛǎǇƻƴƛōƛƭƛ ǎǳƭ ǎƛǘƻ Řƛ 

questo seminario di alto livello ed allegate alla presente relazione.  

Balguerías ringrazia gli ƻǊƎŀƴƛȊȊŀǘƻǊƛ ŘŜƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻΦ /ƻƳǳƴƛŎŀ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ŎƘŜ ƭŀ ǎǳŀ ǇǊŜǎŜƴǘŀȊƛƻƴŜ ǾŜǊǘŜǊŁ 

sui seguenti cinque ambiti: indicatori di pesca, valutazioni, stato degli stock, difficoltà, azioni suggerite.  

Evidenzia inoltre che i primi tre argomenti non saranno trattati in dettaglio, perché già affrontati dai 

precedenti relatori. 

Ricorda come il Mediterraneo sia una piccola area sulla scena globale, ma complessa, con un settore ittico 

caratterizzato da una molteplicità di specie e di attrezzi, che coinvolge soprattutto imbarcazioni artigianali 

sparse in vari siti di sbarco. Le risorse demersali rappresentano circa il 30% delle catture riferite totali nel 

Mediterraneo e nel Mar Nero. Per quanto riguarda la capacità, la flotta italiana è certamente la più grande. 

Alcuni indicatori di pesca vengono illustrati ai partecipanti; quindi Balguerías passa alla descrizione della 

valutazione delle risorse a cura dei due principali organismi tecnici che eseguono regolarmente le valutazioni 

degli stock nel Mediterraneo: CGPM e CSTEP. Parla della divisione FAO in GSA e del problema della percezione 

degli stock, che sono transfrontalieri o transzonali, a conferma di come la valutazione delle specie non sia 

uniforme. Soltanto 6 o 7 specie vengono valutate di frequente, grazie alla loro importanza commerciale, 

mentre le altre non vengono affatto valutate, come già citato nelle precedenti presentazioni. Inoltre la zona 

occidentale del Mediterraneo è oggetto di grande attenzione quando si tratta di valutazione degli stock, al 

contrario di quella orientale, dove la valutazione è carente.  Dopo aver sottolineato come anche la 

ƳŜǘƻŘƻƭƻƎƛŀ Řƛ ǾŀƭǳǘŀȊƛƻƴŜ ǾŀǊƛΣ ŦƻǊƴƛǎŎŜ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ǳƴΩƛŘŜŀ ŘŜƭƭŀ ǎƛǘǳŀȊƛƻƴŜ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪ ǎǳƭƭŀ ōŀǎŜ ŘŜƛ Řŀǘƛ 

di entrambe le fonti.  

Passando alle difficoltà esistenti, Balguerías mette in evidenza la disparità dei dati tra regioni e specie, da un 

punto di vista qualitativo e quantitativo, nonché la mancata disponibilità di serie storiche, che potrebbero 

ŜǎƛǎǘŜǊŜΣ Ƴŀ ǎƻƴƻ ƛƴŀŎŎŜǎǎƛōƛƭƛΦ /ƻƳŜ ƎƛŁ ƛƴŘƛŎŀǘƻΣ ǳƴΩƛƴŎƻƳpleta copertura geografica e temporale, insieme 

alla carente conoscenza di alcuni fondamentali parametri biologici/di popolazione ostacolano i risultati degli 

studi. Ricorda come una metodologia standardizzata sia utilizzata solo in alcune aree e, in particolare, sembra 

non esservi un coordinamento diretto tra i due organismi che eseguono regolarmente la valutazione degli 

stock. Richiede un chiarimento sui diversi livelli di governance degli organismi, esprimendo la speranza che 

si incoraggi un maggior coinvolgimento dei portatori di interesse.  

!Ȋƛƻƴƛ ǎǳƎƎŜǊƛǘŜΥ Ŏƛǘŀ ƛƴƴŀƴȊƛǘǳǘǘƻ ƭŀ ǇƻǎǎƛōƛƭƛǘŁ Řƛ ŀǘǘǳŀǊŜ ƴŜƭƭΩŀǊŜŀ ǳƴ ǇǊƻƎǊŀƳƳŀ ŎƻƳǳƴŜ ǇŜǊ ƭŀ ǊŀŎŎƻƭǘŀ ŘŜƛ 

dati, nonché il possibile recupero dei dati esistenti e la creazione di un database aperto, creando sinergie e 

ǎǳǇŜǊŀƴŘƻ ƭŀ ŘƛŦŦƛŘŜƴȊŀΣ ŀ ǾŀƴǘŀƎƎƛƻ ǊŜŎƛǇǊƻŎƻ Ŝ Ŏƻƴ ǳƴ ŀƭƭƛƴŜŀƳŜƴǘƻ ŘŜƭƭŜ ǇǊƛƻǊƛǘŁΦ {ƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ 

di discutere dei problemi esistenti per poter andare avanti. La questione più urgente sembra essere la 

riduzione di F (mortalità di pesca), in particolare per il merluzzo. La storia insegna che esiste un elevato 

potenziale di recupero.  

Presentazione 4: Il Mediterraneo: stato degli ecosistemi, altri impatti e cambiamento climatico. Simone 

Libralato, Istituto Nazionale di Oceanografia e Geofisica Sperimentale, Trieste, Italia. Le slide presentate sono 

disponibili sul sito di questo seminario di alto livello ed allegate alla presente relazione. 

L ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ǾŜƴƎƻƴƻ ƳŜǎǎƛ ŀƭ ŎƻǊǊŜƴǘŜ ŘŜƎƭƛ ǎǘǳŘƛ ŎƻƴŘƻǘǘƛ ǎǳƭƭΩƛƳǇŀǘǘƻ ǳƳŀƴƻ ŎƻƳǇƭŜǎǎƛǾƻ ǎǳƭƭΩŜŎƻǎƛstema 

del Mediterraneo; si è tenuto conto di molteplici fattori, mappati in base ad un sistema ponderato. Si 

evidenzia come il Mediterraneo sia un mare oligotrofico, con una netta differenza tra la produttività primaria 
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orientale ed occidentale ed anche notevoli differenze nelle proprietà biochimiche del mare. Si descrive il 

modello tridimensionale ai partecipanti, per evidenziare come sia importante considerare il Mediterraneo 

come un unico insieme. Viene inoltre fornita una breve dimostrazione dei pattern Řƛ ŎƛǊŎƻƭŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩŀŎǉǳŀ 

e di connettività: i fattori che influenzano la circolazione ed i suoi effetti sulla produttività.   Si afferma che 

ǎǘǳŘƛŀƴŘƻ Ǝƭƛ ǎǇŜŎŎƘƛ ŘΩŀŎǉǳŀ ƛƴ ǇǊƻŦƻƴŘƛǘŁ ŀ ƭƛǾŜƭƭƻ ƭƻŎŀƭŜ ŝ ǇƻǎǎƛōƛƭŜ ŘŜŦƛƴƛǊŜ ƛ ŦŀǘǘƻǊƛ ŎƘŜ ƛƴŦƭǳŜƴȊŀƴƻ ƭŀ 

biomassa delle specie ittiche. Si discutono gli effetti delle variazioni di temperatura della superficie marina e 

ƭΩŀƭǘŜǊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ ǎŀƭƛƴƛǘŁΦ {ƛ ƳŜǘǘŜ ƛƴ ŜǾƛŘŜƴȊŀ ŎƘŜ Ǝƭƛ ǎǘǳŘƛ ƴƻƴ ǎƛ ŎƻƴŎŜƴǘǊŀƴƻ ǎƻƭǘŀƴǘƻ ǎǳƭƭΩŜŦŦŜǘǘƻ ŘƛǊŜǘǘƻ 

sulle specie più sensibili, ma anche su fattori indiretti derivanti da un cambiamento di temperatura, della 

ǎǘǊŀǘƛŦƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩŀŎǉǳŀ Ŝ ǉǳƛƴŘƛ ŘŜƭƭŀ ǇǊƻŘǳǘǘƛǾƛǘŁΣ ǇƻƛŎƘŞ ƛ ƭƛǾŜƭƭƛ Řƛ ƴǳǘǊƛŜƴǘƛ ŜŘ ƛ ŎƛŎƭƛ ōƛƻŎƘƛƳƛŎƛ ǎƻƴƻ 

alterati in diverse aree; una riduzione nella disponibilità di nutrienti e clorofilla può provocare cambiamenti 

ƴŜƭƭŀ ŎƻƳǇƻǎƛȊƛƻƴŜ ōƛƻƭƻƎƛŎŀ Řƛ ǘŀƭǳƴŜ ŀǊŜŜΦ !ƭǘǊƻ ŦŀǘǘƻǊŜ ǎǘǳŘƛŀǘƻ ŝ ǎǘŀǘƻ ǉǳŜƭƭƻ ŘŜƭƭΩŀŎƛŘƛŦƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƎƭƛ 

oceani; numerose specie sono sensibili a questo parametro e tali fattori, insieme, determinano cambiamenti 

ŘƛǊŜǘǘƛ ŜŘ ƛƴŘƛǊŜǘǘƛ ƴŜƭƭΩŀƳōƛŜƴǘŜΦ vǳŜǎǘƛ ǳƭǘƛƳƛ ǎƻƴƻ ǎǘŀǘƛ ƳŀǇǇŀǘƛ Ŝ ǎƻƴƻ ǎǘŀǘŜ ǇǊŜǎŜƴǘŀǘŜ ƭŜ ǇǊƻƛŜȊƛƻƴƛ Ŧƛƴƻ 

al 2050. 

Si informano i partecipanti che la fase successiva degli studi verterà sugli effetti su specifiche specie, a partire 

da quelle più sensibili, come le macroalghe e le distese di alghe, tenendo conto della situazione attuale ed 

applicando i dati biochimici esistenti, in modo da creare scenari futuri; lo stesso metodo è stato applicato agli 

habitat coralliferi, altro importante indicatore di biodiversità. Gli scenari futuri ipotizzati mostrano come 

vaste aree del Mediterraneo diverranno inospitali per i coralli ed altri organismi marini sensibili. Ciò ha 

introdotto gli effetti diretti dei cambiamenti climatici, senza riferimento alcune alle specie commerciali, 

dimostrando che questi ultimi vengono avvertiti a tutti i livelli. È ora necessario integrare questi fattori che 

esercitano pressione nelle dinamiche delle diverse specie ittiche, permettendo agli scienziati di confrontare 

gli efŦŜǘǘƛ ŀ Ƴƻƭǘƛ ƭƛǾŜƭƭƛ ŘŜƭƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŀƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΣ ƛƴǘŜƎǊŀƴŘƻ ƛ ǇǊƻŎŜǎǎƛ ōƛƻŎƘƛƳƛŎƛ Ŝ ƭŜ ƛƴǘŜǊŀȊƛƻƴƛ ǘǊŀ ƭŜ 

specie nei diversi scenari di impatto, così da conseguire una maggiore comprensione che agevoli il processo 

decisionale.  

Si ricorda ai partecipanti che i cambiamenti dei parametri ambientali (temperatura, salinità, acidità, ecc.) 

favoriscono la presenza di specie invasive, che trovano condizioni sempre più favorevoli nel Mediterraneo, 

ŎƻƳǇŜǘŜƴŘƻ Ŏƻƴ ƭŜ ǎǇŜŎƛŜ ǊŜǎƛŘŜƴǘƛΣ ŎƻǎƜ Řŀ ǊƛŘǳǊǊŜ ƭΩƘŀōƛǘŀǘ Ǿƛtale, sfruttare eccessivamente le prede ed 

indurre cambiamenti nella naturale dinamica predatoria e su questa situazione vanno ad incidere gli effetti 

delle variazioni dei parametri delle specie residenti. Si dice anche che, col tempo, alcune specie invasive 

potrebbero acquisire un valore commerciale. 

Ai partecipanti viene poi presentato lo strumento sviluppato per studiare la risposta di un approccio di 

ecosistema alla pesca multi-ǘŀǊƎŜǘΣ ƳŜŘƛŀƴǘŜ ǳƴ ƳƻŘŜƭƭƻ ŜƭŀōƻǊŀǘƻ ǇŜǊ ǾŀƭǳǘŀǊŜ ƭΩŜŦŦŜǘǘƻ ŘŜƭƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻne 

ŘŜƭƭΩCƳǎȅ ŀƭƭŜ ǎǇŜŎƛŜ ōŜǊǎŀƎƭƛƻ όǎǳǇǇƻƴŜƴŘƻ ŎƘŜ ƭŀ ǎŜƭŜǘǘƛǾƛǘŁ ǎƛŀ ǇŜǊŦŜǘǘŀƳŜƴǘŜ ƎŜǎǘƛǘŀ Ŝ ǎŜƴȊŀ ŎƻƴǎƛŘŜǊŀǊƭŀ 

ŎƻƳŜ ǳƴŀ ǾŀǊƛŀōƛƭŜύΦ [ƻ ǎǘǊǳƳŜƴǘƻ ƳƛǊŀ ŀŘ ƻǘǘƛƳƛȊȊŀǊŜ ƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ǇŜǊ ƭŜ ǎǇŜŎƛŜ ǾŀƭǳǘŀǘŜ Ŏƻƴ ƭΩƻōƛŜǘǘƛǾƻ Řƛ ǳƴŀ 

corretta gestione delle risorse stesse, considerando che le specie che con esse interagiscono, come i 

predatori, ne saranno influenzate. Sebbene lo strumento sia nelle fasi iniziali di applicazione, potrebbe 

ǊƛǾŜƭŀǊǎƛ ǳǘƛƭŜ ƴŜƭƭΩƻǘǘƛƳƛȊȊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ǇŜǊ ƭŜ ǎǇŜŎƛŜ ǘŀǊƎŜǘΣ ƛƴ ǳƴ ŀǇproccio di ecosistema nel quale gli 

ŜŦŦŜǘǘƛ Ǉƻǎǎŀƴƻ ŜǎǎŜǊŜ Ǿƛǎǘƛ ǎƻƭǘŀƴǘƻ ǳǎŀƴŘƻ ǘŀƭƛ ƳƻŘŜƭƭƛΤ ƭΩǳƭǘŜǊƛƻǊŜ ƛƴǘŜƎǊŀȊƛƻƴŜ Ŏƻƴ ƛ ŦŀǘǘƻǊƛ ŘŜƭ ŎŀƳōƛŀƳŜƴǘƻ 

climatico porterà a processi ed impatti. È possibile studiare gli effetti sinergici ed antagonisti del clima e della 

pesca nella definizione di un approccio di ecosistema, considerando non soltanto la biomassa e le catture per 

ǎǇŜŎƛŜΣ Ƴŀ ŀƴŎƘŜ Ǝƭƛ ƛƴŘƛŎŀǘƻǊƛ ŘŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΣ ǇŜǊ ŀǊǊƛǾŀǊŜ ŀŘ ǳƴ ŎŀƳōƛŀƳŜƴǘƻ Řƛ ǎǘǊŀǘŜƎƛŀΦ 
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Si sottolinea la necessità di avere molti ǇƛǴ ŘŀǘƛΤ ŎΩŝ ŀƴŎƻǊŀ Ƴƻƭǘŀ ƛƴŎŜǊǘŜȊȊŀ ƛƴ ǉǳŜǎǘƻ ŀǇǇǊƻŎŎƛƻΣ Ƴŀ ǾƛŜƴŜ 

messa in evidenza la straordinaria importanza dei complessi sistemi tridimensionali che includono schemi 

spaziali e connettività nella gestione e nei processi decisionali. 

Il moderatore ringrazia Libralato per la presentazione ed apre il dibattito con gli esperti presenti.  

D1. Fabrizio De Pascale, ¦ƛƭŀǇŜǎŎŀΣ LǘŀƭƛŀΣ ǊƛŦŜǊŜƴŘƻǎƛ ŀƭƭΩŀŦŦŜǊƳŀȊƛƻƴŜ ǎŜŎƻƴŘƻ Ŏǳƛ ƭŜ ǉǳŀƴǘƛǘŁ ŘŜƭƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ 

sarebbero sottostimate del 30%-40%, chiede su quali dati si fondi tutto questo: dati dei Paesi Membri? Chiede 

inoltre se le statistiche siano uguali a quelle fornite dalla FAO.  

Graham risponde che sarebbe necessario chiedere alle amministrazioni nazionali se i dati siano diversi da 

quelli raccolti dalla FAO; in teoria dovrebbero essere gli stessi del programma di raccolta dati. 

Libralato dichiara che i dati contenuti nelle valutazioni sono solitamente messi a confronto con quelli ottenuti 

ŘƛǊŜǘǘŀƳŜƴǘŜ Řŀƛ ƳŜǊŎŀǘƛ ŘŜƭƭΩŀǊŜŀ ƻƎƎŜǘǘƻ Řƛ ŎƻƴǎƛŘŜǊŀȊƛƻƴŜΤ ǉǳƛƴŘƛ ƛ Řŀǘi ufficiali vengono valutati a fronte 

della situazione riscontrata a livello locale.    

Balgueríŀǎ ŎƻƳƳŜƴǘŀ ŎƘŜ ƛ Řŀǘƛ ƛƳǇƛŜƎŀǘƛ ŘƻǾǊŜōōŜǊƻ ŜǎǎŜǊŜ Ǝƭƛ ǎǘŜǎǎƛΣ Ƴŀ ƴƻƴ ǎŜƳǇǊŜ ŀŎŎŀŘŜΦ [Ω¦9 ŘƛǎǇƻƴŜ 

Řƛ ǳƴ ǉǳŀŘǊƻ Řƛ ǊŀŎŎƻƭǘŀ Řŀǘƛ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ ŘŜƭ ǉǳŀƭŜ ǾŜƴƎƻƴƻ ƛƴseriti i dati delle amministrazioni nazionali e 

questi stessi dati dovrebbero essere inoltrati anche alla FAO, sebbene a volte con un formato diverso. In 

Spagna le statistiche ufficiali vengono confrontate con i risultati scientifici ed impiegate insieme. 

/ǳǊȅ ŎƻƴŦŜǊƳŀ ƭΩǳǘƛƭƛȊȊƻ ŘŜƭƭŜ ǎǘŀǘƛǎǘƛŎƘŜ C!h ŜŘ ŀŦŦŜǊƳŀ ŎƘŜ ƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ƴƻƴ ŘƛŎƘƛŀǊŀǘŜ ǎƻƴƻ ǎƻǘǘƻǎǘƛƳŀǘŜ Ŝ 

che i risultati fanno ipotizzare una stima al ribasso dei dati FAO. I dati utilizzati sono indipendenti e forniti 

dagli scienziati; sottolinea anche che vi sono paesi che non prendono neppure in considerazione i dati raccolti 

dai pescatori.  

5нΦ !ƭŜǎǎŀƴŘǊƻ .ǳȊȊƛΣ !/L tŜǎŎŀ LǘŀƭƛŀΣ ǎƛ ƛƴǘŜǊǊƻƎŀ ǎǳƭƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŦƛƴƻǊŀ ǳǘƛƭƛȊȊŀǘƻΣ Ǿƛǎǘƻ ŎƘŜ ƛ Řŀǘƛ ǇǊŜǎŜƴǘŀǘƛ 

dagli esperti della comunità scientifica evidenziano un sovra-sfruttamento del 90% degli stock. Le misure 

adottate sembrano non aver avuto alcun effetto e quindi chiede se si debba continuare a ridurre lo sforzo, 

se la sostenibilità sociale ed economica di queste misure sia stata adeguatamente considerata, poiché questi 

fattori rivestono sempre maggiore importanza.  

Graham risponde che la sostenibilità sociale ed economica del settore è naturalmente fondamentale. Se 

riduciamo la pressione di pesca ora, in futuro le catture saranno più abbondanti, determinando un 

miglioramento socio-ŜŎƻƴƻƳƛŎƻΦ Lƭ ǇǊƻōƭŜƳŀ ŝ ŀǊǊƛǾŀǊŜ Řŀƭƭŀ ǎƛǘǳŀȊƛƻƴŜ ƛƴ Ŏǳƛ Ŏƛ ǘǊƻǾƛŀƳƻ ƻǊŀ ŀƭƭΩŀƭǘǊŀΤ ŝ 

necessario verificare che i nostri punti di riferimento siano i più idonei per procedere correttamente.  

Cury ricorda che i pesci sfruttati ǎƻƴƻ ƭΩǳƭǘƛƳŀ ǊƛǎƻǊǎŀ ƴŀǘǳǊŀƭŜΣ ŎƘŜ ƭŀ ƴŀǘǳǊŀ ǎŀ ŀƴŎƘŜ ǎƻǊǇǊŜƴŘŜǊŎƛΣ Ƴŀ ǎŜ 

non gestiamo adeguatamente gli stock e non li ripristiniamo fino a quando sarà possibile, la sorpresa 

potrebbe rivelarsi negativa; alcuni paesi hanno adottato misure per fermare le attività di pesca e ricostituire 

gli stock. È una scelta politica complessa, ma è un processo di lungo termine e si devono prevedere sussidi a 

vantaggio dei pescatori. Nota anche come gli stock esauriti non possano essere recuperati a meno di 

ǳƴΩƛƴǘŜǊǊǳȊƛone delle attività di pesca. Ribadisce che sarebbe molto difficile bloccare totalmente la pesca e 

far cambiare lavoro agli operatori; dovrebbe essere una strategia di lungo periodo.  

D3. Javier Garat, CEPESCA, Spagna, richiede chiarimenti in merito alla differenza dichiarata del 30% tra dati 

reali e dati dichiarati, citando la recente pubblicazione di Daniel Pauly e Dirk Zeller su Nature Communications 
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ŘŜƭ ƎŜƴƴŀƛƻ нлмсΣ ŀǊǘƛŎƻƭƻ млнппΣ Řŀƭ ǘƛǘƻƭƻΥ ά[Ŝ ǊƛŎƻǎǘǊǳȊƛƻƴƛ ŘŜƭƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ǊƛǾŜƭŀƴƻ ŎƘŜ ƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ƳƻƴŘiali di 

ǇŜǎŎŀ ƛƴ ƳŀǊŜ ǎƻƴƻ ǎǳǇŜǊƛƻǊƛ ǊƛǎǇŜǘǘƻ ŀ ǉǳŜƭƭŜ ǊƛŦŜǊƛǘŜ ŜŘ ƛƴ ŘŜŎƭƛƴƻέΦ  

DǊŀƘŀƳ ǊŜǇƭƛŎŀ ŎƘŜ ŎΩŝ ŘƛǎŀŎŎƻǊŘƻ ǎǳƛ ŘŀǘƛΣ Ƴŀ ŝ ŎƘƛŀǊƻ ŎƘŜ ŀƭŎǳƴŜ ƛƴŎŜǊǘŜȊȊŜ ǊƛƳŀƴƎƻƴƻΣ Ŝ ŎƘŜ ƴƻƴ ŎΩŝ ǳƴŀ 

soluzione immediata alla questione della discrepanza dei dati. 

Cury risponde che è un dato di fatto che i dati disponibili siano imperfetti e che la discrepanza tra i dati di 

Pauly e quelli emessi dalla FAO non sorprende. Vi sono altri fattori che portano a sottostimare i dati, come 

ad esempio la pesca di frodo, la biomassa oggetto dei predatori, che non può essere quantificata con 

esattezza; tuttavia sulla base di questo esempio si era deciso che la quantità di tonno rosso nel golfo di 

Biscaglia non bastasse da sola a giustificare la riduzione di biomassa di piccoli pelagici. 

Balgueríŀǎ ŎƻƳƳŜƴǘŀ ǎǳƭƭŀ ǉǳŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭƭƻ ǎǘǳŘƛƻ Řƛ tŀǳƭȅΣ ŀŦŦŜǊƳŀƴŘƻ ŎƘŜ ǇŜǊ ƭΩ!ǘƭŀƴǘƛŎƻ ǎŜƳōǊŜǊŜōōŜ ŎƘŜ 

la discrepanza sia sovrastimata e che, a suo avviso, le supposizioni di Pauly siano decisamente generiche. 

Sebbene sembri esserci una notevole sottostima dei dati delle catture, Balguerías ritiene che il modello di 

tŀǳƭȅ ŀōōƛŀ Ǉƻǎǘƻ ŜŎŎŜǎǎƛǾŀ ŜƴŦŀǎƛ ǎǳ ǉǳŜǎǘŀ ŘƛǾŜǊƎŜƴȊŀΦ hŦŦǊŜ ƭΩŜǎŜƳǇƛƻ ŘŜƭ ƳŜǘƻŘƻ Řƛ ǊŀŎŎƻƭǘŀ Řŀǘƛ Řƛ 

successo applicato in Islanda, dove la cooperazione tra comunità scientifica e settore ittico è stata resa 

possibile dalla fiducia reciproca ed i risultati sono buoni, seppur limitati ad alcune flotte.  

D4. Marta Carreras di OCEANA chiede risposte in merito alla questione della conservazione marina, 

richiedendo impegni concreti per la scadenza del 2020 e chiedendo se, nel contesto descritto nel corso 

ŘŜƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻΣ ǎƛ ǊŜƴŘŀƴƻ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛŜ ƳƛǎǳǊŜ Řƛ ŜƳŜǊƎŜƴȊŀΣ ŎƻƳŜ ƭŀ ŎƘƛǳǎǳǊŀ ǘƻǘŀƭŜ Řƛ ŀƭŎǳƴŜ ŀǊŜŜ ƻ ƭŀ 

sospensione delle attività di pesca per talune specie. 

Il moderatore risponde che le misure potenziali di conservazione saranno discusse nella sessione 

pomeridiana.  

Sessione pomeridiana ς 9 febbraio 

Presentazione 5: Conservazione e controllo nel Mediterraneo e nel Mar Nero. Xavier Vazquez, DG MARE. 

Le slide presentate sono disponibili sul sito di questo seminario di alto livello ed allegate alla presente 

relazione. 

Vazquez apre affermando che la diagnosi effettuata e concordata tra le parti era quella secondo cui la 

situazione dei principali stock commerciali fosse estremamente grave e che non si potesse più attendere. Il 

primo obiettivo di questo seminario deve pertanto essere quello di confermare una diagnosi comune, per 

Ǉƻƛ ŜƭŀōƻǊŀǊŜ ǳƴŀ άǊƻŀŘ ƳŀǇέ Ŝ ŎƻƴŎƻǊŘŀǊŜ ǎǳƭ Řŀ ŦŀǊǎƛΣ ǘŜƴŜƴŘƻ ŀ ƳŜƴǘŜ ƭŜ ǎƻƭǳȊƛƻƴƛ ŜǎƛǎǘŜƴǘƛ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ 

della PCP e le misure preventive già in essere ed applicate, seppure in modo disomogeneo, iƴ ǘǳǘǘŀ ƭΩŀǊŜŀΣ 

ŎƘŜ Ŧƛƴƻ ŀŘ ƻǊŀ ƴƻƴ ǎƻƴƻ ǊƛǳǎŎƛǘŜ ŀ ƳƛƎƭƛƻǊŀǊŜ ƭƻ ǎǘŀǘƻ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪΦ wƛŎƘƛŀƳŀ ƭΩŀǘǘŜƴȊƛƻƴŜ ŘŜƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ǎǳ 

due livelli di urgenza: il breve termine (2016/2017) ed il medio termine (2018/2019), fornendo esempi di 

misure e raccomandazioni in atto, sottolineando che sebbene alcune misure potrebbero essere dolorose e 

difficili da adottare, e sebbene non vi sia il pieno accordo di quanti dovranno attuarle, bisogna comunque 

agire. Azioni orizzontali o iniziative a livello di singole nazioni possono essere immediatamente adottate.   

{ƛ ŘŜǎŎǊƛǾƻƴƻ ƛ ŘƛǾŜǊǎƛ ƭƛǾŜƭƭƛ Řƛ ƛƴǘŜǊǾŜƴǘƻΥ ¦9 ŜŘ ƛƴǘŜǊƴŀȊƛƻƴŀƭŜΦ bŜƭ ǇǊƛƳƻ Ŏŀǎƻ ǇƻǎǎƛŀƳƻ ǾŜŘŜǊŜ ƭΩŀŘƻȊƛƻƴŜ 

immediata di misure previste dalla PCP; a livello internazionale vi sono le raccomandazioni ICCAT e CGPM 

ŎƘŜ ƴŜƭƭŀ ƳŀƎƎƛƻǊ ǇŀǊǘŜ ŘŜƛ Ŏŀǎƛ ǎƻƴƻ ƳƛǎǳǊŜ ǇǊŜǾŜƴǘƛǾŜΦ {ƛ Ŏƛǘŀ ƭΩŜǎŜƳǇƛƻ ŘŜƭƭƻ ǎǘǊŜǘǘƻ Řƛ {ƛŎƛƭƛŀΣ ǇŜǊ ƛƭ ǉǳŀƭŜ 

recenti risultati sul merluzzo mostrano come sia necessario ridurre la pesca di questa specie del 70% 
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immediatamente e quella del gamberetto rosa del 20%, senza indugiare ulteriormente. Ciò può essere fatto 

riducendo lo sforzo inteso come giorni di pesca in mare, riducendo la capacità, chiudendo aree oppure 

combinando misure diverse ed immediatamente attuabili, poiché è stato dimostrato che nelle aree nelle 

quali le misure sono seguite in modo rigoroso, lo stock di merluzzo è aumentato di quattro volte rispetto ad 

ŀƭǘǊŜ ȊƻƴŜ ŘŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻΦ {ƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƭŀ ƴŜŎŜǎǎƛǘŁ Řƛ ƻǊƎŀƴƛȊȊŀǊŜ Ƴƛǎǎƛƻƴƛ ƴŜƭƭŀ ǊŜƎƛƻƴŜ ǇŜǊ ŘƛŦŦƻƴŘŜǊŜ ƭΩƛŘŜŀ 

secondo cui sia necessario agire ora per cambiare i livelli di stock. Nonostante le critiche alla ricerca di Pauly 

ŜŘ ŀƛ Řŀǘƛ ǎǳ Ŏǳƛ ǎƛ ŦƻƴŘŀΣ ƴƻƴ Ǿƛ ǎƻƴƻ Řǳōōƛ ǎǳƭƭΩŜǎƛǎǘŜƴȊŀ Řƛ ǳƴŀ ǇŜǎŎŀ ƛƭƭŜƎŀƭŜ Ŝ ƴƻƴ ǊŜƎƻƭŀƳŜƴǘŀǘŀΣ ǎǳƭƭŀ 

lacunosità dei dati sugli sbarchi; neppure i dati del diario di pesca sono sicuri al 100%, a meno che non si conti 

ƻƎƴƛ ƪƎ ǾŜƴŘǳǘƻ ŀƛ ǊƛǎǘƻǊŀƴǘƛ Ŝ ǘǳǘǘƛ Ǝƭƛ ŀƭǘǊƛ Řŀǘƛ ŎƘŜ Ǿŀƴƴƻ ǇŜǊǎƛ όǎƛ Ŧŀ ŀƴŎƘŜ ǊƛŦŜǊƛƳŜƴǘƻ ŀƭƭΩŜǾŀǎƛƻƴŜ ŦƛǎŎŀƭŜύΦ  

L ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ Ƙŀƴƴƻ ǎŜƴǘƛǘƻ ǇŀǊƭŀǊŜ ŘŜƭƭŀ ŘƛŦŦƛŎƻƭǘŁ ƴŜƭƭΩŀǇǇƭƛŎŀǊŜ ƭŀ t/t nel Mediterraneo, ma alcuni obiettivi 

chiari emergono: riduzione delle catture accessorie e registrazione di tutte le catture sono aspetti chiave. 

CŀŎŜƴŘƻ ǊƛŦŜǊƛƳŜƴǘƻ ŀƭƭΩŜǎŜƳǇƛƻ ŘŜƭ ƳŜǊƭǳȊȊƻ Ŝ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ŀǎǎƻŎƛŀǘŀ Řƛ ǎǇŜŎƛŜ ŘŜƳŜǊǎŀƭƛΣ ǳƴŀ ƳƛǎǳǊŀ 

potrebbe essere semplicemente quella di trasferire i pescatori verso aree a minore concentrazione di 

novellame, in modo da ricostruire gli stock. Sarebbe anche necessario migliorare realmente la selettività; il 

ŎƻƴǘǊƻƭƭƻ ŝ ƛƴŘƛǎǇŜƴǎŀōƛƭŜ ǇŜǊ ƎŀǊŀƴǘƛǊŜ ƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛone dei regolamenti, ivi inclusi quelli sulle taglie minime di 

ǎōŀǊŎƻ ǇŜǊ ƭŀ ŎƻƴǎŜǊǾŀȊƛƻƴŜΥ ƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ Ǿŀ ǊŀŦŦƻǊȊŀǘŀΦ ±ŜƴƎƻƴƻ ŦƻǊƴƛǘƛ ǳƭǘŜǊƛƻǊƛ ŜǎŜƳǇƛ Řƛ ƳƛǎǳǊŜ ŀ ƭƛǾŜƭƭƻ 

internazionale e di UE, sottolineando come tutti gli interventi tecnici necessitiƴƻ Řƛ ǳƴΩƛƴǘŜƴǎƛŦƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭ 

monitoraggio, della sorveglianza e del controllo.  

±ŀȊǉǳŜȊ ǊƛǘƻǊƴŀ ǎǳƭ ǘŜƳŀ ŎƘƛŀǾŜ ŀƭ ŎŜƴǘǊƻ Řƛ ǉǳŜǎǘƻ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻΥ ƭŀ ƴŜŎŜǎǎƛǘŁ Řƛ ƛƴŘƛǾƛŘǳŀǊŜ ǳƴŀ άǊƻŀŘ ƳŀǇέΦ 

Descrive il possibile adattamento della raccolta dati per soddisfare i nuovi requisiti della PCP, migliorando la 

qualità e la quantità dei dati sugli stock e coinvolgendo il FEAMP nella mappatura dei bisogni (i partecipanti 

vengono messi al corrente del fatto che la DG MARE ci stia già lavorando), notando come alcuni stock siano 

già ben documentati. Sarà anche fatto un tentativo per razionalizzare il sistema, così che gli stati membri 

siano agevolati nel compito di raccolta dati. In seguito sarà necessario discutere le attività da svolgere ed 

individuare chi farebbe cosa e quando, lavorando in sinergia per invertire la situazione.  La questione è se 

tutti i player vedano la stessa strada e procedano verso la stessa destinazione. 

Presentazione 6: Supporto alla conservazione ed alle misure di controllo nel Mediterraneo. Fabrizia Benini, 

DG MARE. Le slide presentate sono disponibili sul sito di questo seminario di alto livello ed allegate alla 

presente relazione. 

Fabrizia Benini presenta gli aspetti chiave del FEAMP (Fondo Europeo per gli Affari Marittimi e la Pesca), 

includendo con esattezza anche cosa sia possibile finanziare mediante il Fondo e le sfide future.  Per poter 

ǳǘƛƭƛȊȊŀǊŜ ƛ ŦƻƴŘƛΣ ƭΩŀȊƛƻƴŜ ƛƴ ǉǳŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜǾŜ ǊƛŎŀŘŜǊŜ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ Řƛ ǳƴŀ ŘŜƭƭŜ ǇǊƛƻǊƛǘŁ Řƛ ŦƛƴŀƴȊƛŀƳŜƴǘƻ 

ƛƴŘƛǾƛŘǳŀǘŜ ŘŀƭƭΩ¦9 ǘǊŀ ƭŜ άtǊƛƻǊƛǘŁ Řƛ ŦƛƴŀƴȊƛŀƳŜƴǘƻ ŘŜƭƭΩ¦ƴƛƻƴŜέΦ ¦tм ŜŘ ¦tо ǎƻƴƻ ǉǳŜƭƭŜ ǇƛǴ ŎƘƛŀǊŀƳŜƴǘŜ 

connesse alle questioni oggetto di discussione. UP1: Promozione di una pesca sostenibile dal punto di vista 

ŀƳōƛŜƴǘŀƭŜΣ ŜŦŦƛŎƛŜƴǘŜ ƴŜƭƭΩǳǎƻ ŘŜƭƭŜ ǊƛǎƻǊǎŜΣ ƛƴƴƻǾŀǘƛǾŀΣ ŎƻƳǇŜǘƛǘƛǾŀ Ŝ ōŀǎŀǘŀ ǎǳƭƭŀ conoscenza; UP3: 

tǊƻƳƻȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ t/tΦ   

Ai partecipanti viene detto che il FEAMP deve contribuire agli obiettivi di sfruttamento sostenibile della PCP; 

Řŀ ǉǳƛ ƭΩŜǎŎƭǳǎƛƻƴŜ Řƛ ǉǳŀƭǳƴǉǳŜ ƻǇŜǊŀȊƛƻƴŜ ŎƘŜ Ǉƻǎǎŀ ƛƴŎǊŜƳŜƴǘŀǊŜ ƭŀ ŎŀǇŀŎƛǘŁ Řƛ ǇŜǎŎŀ όƻ ƭΩŀōƛƭƛǘŁ ŘŜƭƭŜ 

ƛƳōŀǊŎŀȊƛƻƴƛ Řƛ ǊƛƭŜǾŀǊŜ ƛƭ ǇŜǎŎŜύΦ [ŀ ¦tм ǇƻǘǊŜōōŜ ŜǎǎŜǊŜ ǊŜŀƭƛȊȊŀǘŀ ƎǊŀȊƛŜ ŀƭƭΩƛƳǇƭŜƳŜƴǘŀȊƛƻƴŜ Řƛ ƳƛǎǳǊŜ ǇŜǊ 

le flotte, in particolare utilizzando fermi temporanei e definitivi delle attività di pesca, così da assicurare un 

equilibrio tra la capacità di pesca e le opportunità di pesca esistenti. Il FEAMP prevede un cofinanziamento 
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ŀƭ рл҈Φ !ǘǘǳŀȊƛƻƴŜ Řƛ ƳƛǎǳǊŜ ǇŜǊ ƭŀ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩƛƳǇŀǘǘƻ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ǎǳƭƭΩŀƳōƛŜƴǘŜ ƳŀǊƛƴƻΣ ƛǾƛ ƛƴŎƭǳǎŀ ƭŀ 

ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ ƻ ƭΩŜƭƛƳƛƴŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ ŀŎŎƛŘŜƴtali e la tutela ed il ripristino della biodiversità acquatica 

ƴŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΦ Lƴ ǉǳŜǎǘƻ ŀƳōƛǘƻ ƛƭ C9!at ŀǎǎƛŎǳǊŀ ǳƴ ŎƻŦƛƴŀƴȊƛŀƳŜƴǘƻ Ŧƛƴƻ ŀƭ тр҈Φ Lƴ ¦tоΣ ƭΩƻōƛŜǘǘƛǾƻ Řƛ 

ǎƻǎǘŜƴŜǊŜ ƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ t/t ǎŀǊŁ ǇŜǊǎŜƎǳƛǘƻ ǎǳǇǇƻǊǘŀƴŘƻ ƛƭ ŎƻƴǘǊƻƭƭƻ Ŝ ƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻne delle regole della 

PCP, per cui il FEAMP prevede un cofinanziamento fino al 90% ed una raccolta dati sul settore della pesca 

Ŏƻƴ ǳƴ ŎƻŦƛƴŀƴȊƛŀƳŜƴǘƻ ŀƭƭΩ ул҈Φ  

Le misure per le flotte possono prevedere un fermo provvisorio o definitivo delle attività. Laddove vi sia un 

ŦŜǊƳƻ ŘŜŦƛƴƛǘƛǾƻΣ ǎƛ ǘǊŀǘǘŀ Řƛ ǳƴ ŎŀƳōƛŀƳŜƴǘƻ ǎǘǊǳǘǘǳǊŀƭŜ ŎƘŜ ŎƻƳǇƻǊǘŀ ƭΩŜƭƛƳƛƴŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩƛƳōŀǊŎŀȊƛƻƴŜ Řŀƭ 

registro; il peschereccio in questione deve corrispondere ad un segmento sbilanciato ed è chiaro che il 

sostegno finanziario ricevuto non possa essere reinvestito in una nuova imbarcazione da pesca. Benin ricorda 

che le suddette misure di sostegno finanziario saranno disponibili solo fino a dicembre 2017 e sarebbe 

dunque opportuno procedere tempestivamente. È possibile anche un fermo provvisorio, sebbene vi siano 

ƭƛƳƛǘŀȊƛƻƴƛ ŀƭƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜΣ ǊŜǎŜǎƛ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛŜ ŀ ǎŜƎǳƛǘƻ Řƛ ŀōǳǎƛ ƴŜƛ ŦƛƴŀƴȊƛŀƳŜƴǘƛ ǊƛƭŜǾŀǘƛ ƴŜƭ ǇǊŜŎŜŘŜƴǘŜ 

periodo di applicazione. Nella struttura del fondo è previsto anche un finanziamento per le situazioni di 

emergenza, come pure misure di conservazione ed un trattamento preferenziale per la pesca artigianale.   

bŜƭƭΩŀƳōƛǘƻ ŘŜƭƭŀ ǊƛŦƻǊƳŀ ŘŜƭƭŀ t/tΣ ǎƛ ŘŜǎŎǊƛǾƻƴƻ ƛƭ ǎƻǎǘŜƎƴƻ ŀƭ ŎƻƴǘǊƻƭƭƻ ŜŘ ŀƭƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜΣ ƴƻƴŎƘŞ ƛƭ ǎǳǇǇƻǊǘƻ 

del FEAMP alla raccolta dati. Viene infine presenǘŀǘŀ ƭΩŀǎǎŜƎƴŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ ŦƻƴŘƛ ŀƛ ǇǊƻƎǊŀƳƳƛ ƻǇŜǊŀǘƛǾƛΦ {ƛ 

condivide una carrellata sulle principali misure del FEAMP e le UP descritte nella presentazione, quale 

sostegno alle misure di conservazione preventiva già in essere ed alle misure ulteriori discusse durante il 

seminario. Fabrizia Benini conclude sottolineando come gli stati membri debbano ora intraprendere tutte le 

misure amministrative necessarie per la certificazione delle spese, perché i fondi non utilizzati andranno 

persi. La certificazione delle spese deve avvenire entro dicembre 2018. Si incoraggiano gli stati membri ad 

individuare le misure da adottare, evidenziando come le dotazioni finanziarie potrebbero essere riviste sulla 

base delle esigenze reali. La DG MARE è disponibile a discutere le esigenze specifiche di ciascuno stato 

membro.  

Il moderatore ringrazia la Sig.ra Benini per la sua presentazione ed apre il dibattito.  

Frédéric Gueudar-5ŜƭŀƘŀȅŜΣ 5ƛǊŜǘǘƻǊŜ ŦǊŀƴŎŜǎŜ ǇŜǊ ƭŀ ǇŜǎŎŀ ƛƴ ƳŀǊŜ Ŝ ƭΩŀŎǉǳŀŎƻƭǘǳǊŀΣ ǊƛƴƎǊŀȊƛŀ ƭŀ 

Commissione, il MEDAC e le autorità. Chiede scusa poiché il Ministero non ha potuto essere presente 

ŀƭƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻ ŜŘ ŀŦŦŜǊƳŀ ŎƘŜ ƭΩŀƳƳƛƴƛǎǘǊŀȊƛƻƴŜ ŦǊŀƴŎŜǎŜ ŎƻƴŘƛǾƛŘŜ ƳƻƭǘŜ ŘŜƭƭŜ ŎƻƴŎƭǳǎƛƻƴƛ ŎƘŜ Ƙŀƴƴƻ ŎƻƴŘƻǘǘƻ 

ŀƭƭΩƻǊƎŀƴƛȊȊŀȊƛƻƴŜ Řƛ ǉǳŜǎǘƻ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻΦ {ƛ ƳŜǘǘƻƴƻ ƛƴ ŜǾƛŘŜƴȊŀ ǘǊŜ Ǉǳƴti chiave. Il primo riguarda i diversi 

ŦŀǘǘƻǊƛ ŎƘŜ ƛƴŦƭǳŜƴȊŀƴƻ Ǝƭƛ ǎǘƻŎƪ ƛǘǘƛŎƛ ƴŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻΤ ƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ Řƛ ǇŜǎŎŀ ƴƻƴ ǎƻƴƻ ƭΩǳƴƛŎŀ ǾŀǊƛŀōƛƭŜ Řƛ Ŏǳƛ 

tenere conto; in secondo luogo sottolinea tutti gli sforzi compiuti negli ultimi anni e come le amministrazioni 

ed i professionisti del settore abbiano già operato per il raggiungimento degli obiettivi; non sarebbe dunque 

corretto affermare che nulla ha funzionato. Bisogna valutare le azioni più efficaci ed analizzare il settore in 

modo bilanciato. Infine afferma che gli aspetti socio-economici, quali la sostenibilità del settore, sono di 

ƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ŦƻƴŘŀƳŜƴǘŀƭŜΦ  /ƻƳǳƴƛŎŀ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ŎƘŜ ƭΩŀƳƳƛƴƛǎǘǊŀȊƛƻƴŜ ŦǊŀƴŎŜǎŜ ǎǘŀ ƭŀǾƻǊŀƴŘƻ ŀ ǎǘǊŜǘǘƻ 

contatto con la Commissione e, in relazione al FEAMP, si devono scegliere le azioni più appropriate per evitare 

ǊƛǘŀǊŘƛ ƴŜƭƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ƳƛǎǳǊŜΦ 

Il Professor Stefano Cataudella, Presidente della Commissione Pesca del Mediterraneo della FAO (CGPM), si 

rivolge ai partecipanti chiarendo immediatamente la questione della governance emersa nel corso del 

seminario. La CGPM elabora misure obbligatorie e, sebbene vi sia una differenza tra la creazione di misure e 
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la loro attuazione, il quadro giuridico degli stati membri è chiaro. È lo stato membro che deve effettuare 

proposte e, mediante uno specifico memorandum di intesa, è possibile arrivare ad una procedura attuativa. 

La CGPM è un organismo regionale che elabora misure vincolanti ed essendo il massimo organo giuridico del 

Mediterraneo, gli stati membri devono attuare le raccomandazioni congiunte, approvate a livello regionale. 

{ƛ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ŀƴŎƘŜ ŎƘŜ ƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ƳƛǎǳǊŜ ƻōōƭƛƎŀǘƻǊƛŜ ŘƛǇŜƴŘŜ Řŀƭƭŀ ŦƛŘǳŎƛŀ ǇƻƭƛǘƛŎŀ ǘǊŀ ƛ ǇŀŜǎƛΣ 

invertendo la logica del controllo e muovendosi verso la diplomazia e la fiducia. In qualità di Presidente, è al 

servizio della CGPM e degli stati membri.  

Il moderatore chiede se vi sono domande. 

Il Presidente della federazione catalana delle associazioni della pesca sottolinea che, sebbene tutti siano 

ŎƻƴǎŀǇŜǾƻƭƛ ŘŜƭƭŀ ƎǊŀǾƛǘŁ ŘŜƭ ǇǊƻōƭŜƳŀΣ ƭΩŀttuale situazione della pesca del Mediterraneo interessa 

ǎƻǇǊŀǘǘǳǘǘƻ ǇŜǎŎŀǘƻǊƛ ŜŘ ŀǊƳŀǘƻǊƛΣ ŎƘŜ ǇŜǊ ƎŜƴŜǊŀȊƛƻƴƛ Ƙŀƴƴƻ ƛƴǾŜǎǘƛǘƻΦ 9ǎǇǊƛƳŜ ƭΩƛŘŜŀ ŎƘŜ ƛƭ ŦǳƭŎǊƻ ŘŜƭƭŀ 

ǉǳŜǎǘƛƻƴŜ ǇƻǘǊŜōōŜ ŜǎǎŜǊŜ ƭΩƛƴǉǳƛƴŀƳŜƴǘƻΣ ǇƻƛŎƘŞ ǎŜƳōǊŜǊŜōōŜ ŎƘŜ ƛ ƭƛǾŜƭƭƛ Řƛ ƴǳǘǊƛŜƴǘƛ ǎƛŀƴo diminuiti 

drasticamente e, di conseguenza, anche la qualità e la quantità degli organismi marini. Pertanto la 

ristrutturazione del settore è un onere che non può accollarsi soltanto il settore della pesca.  

Il Direttore Generale del dipartimento regionale per la pesca nel Mediterraneo della Regione Sicilia, 

rivolgendosi ai presenti, riprende gli interventi precedenti, sottolineando il particolare problema affrontato 

dalla pesca artigianale. Non è fattibile limitarsi semplicemente ad eliminare il settore solo perché le risorse 

sono scarse; per ogni pescatore in mare, vi sono ricadute su sette persone che lavorano a terra in questo 

settore. Gli aspetti socio-economici sono di importanza critica. È necessario focalizzarsi sulla creazione di un 

programma, poiché sembra che sia la pesca artigianale a pagare il prezzo delle azioni adottate per la più 

grande pesca commerciale. Mette in evidenza la complessità della creazione di un sistema per 27 stati 

membri, poiché non tutti sono soggetti agli stessi regolamenti. 

Cury commenta che, pur essendo vero che gli stati UE non possono da soli migliorare la situazione, è 

altrettanto vero che gli stati europei siano responsabili di gran parte del problema e debbano agire. Inoltre 

esiste la CGPM, i cui regolamenti sono vincolanti e, ad esempio, misure adottate nello stretto di Sicilia si 

applicano allo stesso modo per la pesca tunisina, maltese ed italiana. I paesi UE devono permettere la piena 

attuazione dei regolamenti della CGPM.  

{ǳƭƭŀ ǉǳŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩƛƴǉǳƛƴŀƳŜƴǘƻΣ /ǳǊȅ ǊƛŎƻǊŘŀ ŎƘŜΣ ǎŜ ƳƛǎǳǊŀǘŀ ƛƴ ǘƻƴƴŜƭƭŀǘŜΣ ŎΩŝ ǇƛǴ ǇƭŀǎǘƛŎŀ ŎƘŜ ǇŜǎŎŜ ƴŜƭ 

aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻΣ ƻǾǾŜǊƻ ǇƛǴ ǎǇŀȊȊŀǘǳǊŀ ŎƘŜ ǊƛǎƻǊǎŜΤ ƭΩƛƴǉǳƛƴŀƳŜƴǘƻ ŝ ǎǇŜǎǎƻ ǇǊƻǾƻŎŀǘƻ Řŀ ƳƻƭŜŎƻƭŜ ǇǊƻŘƻǘǘŜ 

ŘŀƭƭΩƛƴŘǳǎǘǊƛŀ Ŝ ǉǳŜǎǘƻ ŝ ǳƴ ǇǊƻōƭŜƳŀ ŎƘƛŀǾŜ ŎƘŜ ƛƴǘŜǊŜǎǎŀ ƭŜ ǊƛǎƻǊǎŜ ƛǘǘƛŎƘŜΣ Ƴŀ ŀnche la salute umana.  

Libralato di Trieste replica sulla questione dei livelli di nutrienti: ci si aspetta una riduzione della produttività 

ŀ Ŏŀǳǎŀ ŘŜƭƭŀ ƳŀƴŎŀƴȊŀ Řƛ ƴǳǘǊƛŜƴǘƛΣ Ƴŀ ǉǳŜǎǘŀ ƴƻƴ ŘŜǾŜ ŜǎǎŜǊŜ Ǿƛǎǘŀ ŎƻƳŜ ƭΩǳƴƛŎŀ Ŏŀǳǎŀ ŘŜƭƭŀ ŎŀǊŜƴȊŀ Řƛ 

risorse. In secondo luogo, se si applicano le misure ad un modello complesso come quello presentato, gli 

effetti saranno visibili soltanto dopo molti anni; quindi quello che vediamo oggi potrebbe essere dovuto ad 

azioni e misure del passato: quando si applica una misura, gli effetti su un sistema complesso non sono 

immediati.  

Fabio Fiorentino, ricercatore italiano coinvolto nella valutazione degli stock demersali, interviene per dire di 

ŜǎǎŜǊŜ ŘΩŀŎŎƻǊŘƻ Ŏƻƴ ƭŀ ƴŜŎŜǎǎƛǘŁ Řƛ ǳƴŀ ǾƛǎƛƻƴŜ ŎƻƴŘƛǾƛǎŀΦ tŜǊ ǉǳŀƴǘƻ ǊƛƎǳŀǊŘŀ i dati, afferma però che, in 

base alla sua esperienza, la questione della biomassa reale è meno chiara. Se si esaminano gli stock attuali, 

esiste una serie temporale molto lunga per 23 specie differenti valutate e, a suo avviso, non è una questione 
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di vere emergenze, se non in alcuni casi, poiché mancano dati sufficienti a sostegno di una tale affermazione. 

Certamente si assiste ad una forte sovrapesca, ma la prognosi non può essere quella del collasso degli stock. 

Per ottenere un miglioramento di F, è necessario intervenire sullo sfruttamento con misure di gestione che 

riducano la capacità delle flotte, così come è stato fatto per la pesca a strascico in Sicilia.  

Graham replica che la finestra per le opportunità di intervento è limitata e sebbene sia vero che si ignori il 

ƭƛǾŜƭƭƻ ŎǊƛǘƛŎƻ ŘŜƭƭŀ ōƛƻƳŀǎǎŀΣ ǉǳŜǎǘƻ ŝ ǳƴ ŦƻƴŘŀƳŜƴǘƻ ǘǊƻǇǇƻ ŘŜōƻƭŜ ǇŜǊ ƎƛǳǎǘƛŦƛŎŀǊŜ ǳƴΩƛƴŜǊȊƛŀ ǇƻƛŎƘŞ 

ǎŀǇǇƛŀƳƻ ŎƘŜ ŜǎƛǎǘŜ ƛƭ ǇǊƻōƭŜƳŀ ŎǊƛǘƛŎƻ ŘŜƭƭΩŜŎŎŜǎǎƛǾƻ ǎŦǊǳǘǘŀƳŜƴǘƻ Řŀ ŀŦŦǊƻƴǘŀǊŜΦ bƻƴ ŝ ƴŜǇǇǳǊŜ ŎŜǊǘƻ ŎƘŜ 

la finestra di osservazione di cui disponiamo mostri la biomassa reale. 

Oscar Sagué Pla, IFSUA, si rivolge ai partecipanti affrontando la questione della mancanza di riferimenti alla 

pesca ricreativa nella raccolta dati e nelle statistiche della UE. Ignorare questo aspetto del settore significa 

non tenere conto di alcuni portatori di interesse, che potrebbero esercitare un potente effetto 

ǎǳƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΦ !ŦŦŜǊƳŀ ƛƴƻƭǘǊŜ ŎƘŜ ƎǊŀƴ ǇŀǊǘŜ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ŝ Řƛ ǘƛǇƻ ŀǊǘƛƎƛŀƴŀƭŜ Ŝ ŘƻǾǊŜōōŜ ŜǎǎŜǊŜ ǇƻǎǎƛōƛƭŜ 

studiare più specie di quanto si faccia attualmente, poiché i pescatori sono tenuti a registrare tutti i dati delle 

ŎŀǘǘǳǊŜΦ Cŀ ŀƴŎƘŜ ǊƛŦŜǊƛƳŜƴǘƻ ŀŘ ŀƭŎǳƴƛ ǎǘǳŘƛ ŎƻƴŘƻǘǘƛ ƴŜƭƭŜ /ŀƴŀǊƛŜΣ ƛ ǉǳŀƭƛ Ƙŀƴƴƻ ŜǾƛŘŜƴȊƛŀǘƻ ŎƻƳŜ ƭΩƛƳǇŀǘǘƻ 

della pesca ricreativa sia maggiore rispetto a quella professionale; questo potrebbe essere vero anche per le 

ŀǊŜŜ ŘŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ Ŝ ǉǳƛƴŘƛ ƭΩŀǊƎƻƳŜƴǘƻ Ǿŀ ŎŜǊǘŀƳŜƴǘŜ ŀǇǇǊƻŦƻƴŘƛǘƻΦ  

Balguerías lo ringrazia per le domande e replica dicendo che sono preoccupazioni reali. Come affermato nel 

corso della sua presentazione, si sottolinea come i dati raccolti provengano da fonti diverse, inclusa la pesca 

ricreativa, ed i dati sono richiesti da tutti gli stati membri. Per quanto riguarda il numero di specie, non può 

la sola CE selezionare le specie, come se si trattasse di un mondo ideale. Tutte le oltre 400 specie devono 

essere oggetto di valutazione.  

DǊŀƘŀƳ ƛƴǘŜǊǾƛŜƴŜ ŀƴŎƘŜ ǎǳƭƭŀ ǉǳŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ǊƛŎǊŜŀǘƛǾŀ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀƴŘƻ ƭΩŜǎƛǎǘŜƴȊŀ Řƛ ǳƴ ǉǳŀŘǊƻ 

normativo per la raccolta dati, ma limitato ad alcuni stock; si stanno compiendo progressi lenti in questa 

direzione poiché il numero di addetti alla pesca ricreativa è enorme, ma sono necessari dati più solidi prima 

che la si possa integrare nel lavoro della CSTEP.  

[ŀ ǊŀǇǇǊŜǎŜƴǘŀƴǘŜ Řƛ DǊŜŜƴǇŜŀŎŜ {ŜǊŜƴŀ aŀǎƻ ǇǊŜǎŜƴǘŀ ƭŀ άŘƛŎƘƛŀǊŀȊƛone congiunta delle ONG al seminario 

Řƛ ŀƭǘƻ ƭƛǾŜƭƭƻ ǎǳƭƭƻ ǎǘŀǘƻ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪ Řƛ ǇŜǎŎŀ ƴŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻέΣ ŘƛǎǇƻƴƛōƛƭŜ ƛƴ ŀƭƭŜƎŀǘƻ ŀƭƭŀ ǇǊŜǎŜƴǘŜ ǊŜƭŀȊƛƻƴŜΦ 

Parlando a nome delle organizzazioni che hanno sottoscritto la dichiarazione, esprime profonda 

preoccupazione per la situazione nel Mediterraneo, aggiungendo come sia impossibile raggiungere la 

sostenibilità economica e sociale senza aver prima ottenuto una sostenibilità ambientale. Le attività di pesca 

devono essere arrestate laddove gli stock versino in una condizione critica e, nel lungo termine, si dovrebbe 

implementare un programma per la ricostruzione degli stock, a partire dalle aree di reclutamento; è inoltre 

fondamentale che i regolamenti in atto siano applicati al giusto livello.  

Antonio Pucillo, coordinatore nazionale della pesca per il sindacato italiano Flai Cgil, illustra la sua posizione 

ƻǇǇƻǎǘŀ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛΣ ŀŦŦŜǊƳŀƴŘƻ ŎƻƳŜ ƭΩƛƳǇǊŜǎǎƛƻƴŜ ǎƛŀ ǉǳŜƭƭŀ ŎƘŜ ƛ ǇǊƻōƭŜƳƛ ǎƻŎƛƻ-economici critici 

vissuti dal settore non siano stati affrontati in modo sufficientemente approfondito.  Chiedendo ulteriori 

sacrifici da parte del settore ed aggiungendo ulteriori costi, si arriverà ad una chiusura di massa delle attività 

Řƛ ǇŜǎŎŀΤ Řŀ ǉǳƛ ƭΩŜǎƛƎŜƴȊŀ Řƛ ƛƴŘƛǾƛŘǳŀǊŜ ŀƭǘŜǊƴŀǘƛǾŜ ŎƘŜ ŎƻƴǎŜƴǘŀƴƻ ŀƛ ǇŜǎŎŀǘƻǊƛ Řƛ guadagnarsi da vivere. È 

ǎŜƴȊŀ Řǳōōƛƻ ƛƳǇƻǊǘŀƴǘŜ ǇǊƻǘŜƎƎŜǊŜ ƭΩŀƳōƛŜƴǘŜΣ Ƴŀ ƛƭ Ŏƻǎǘƻ ǳƳŀƴƻ ŘŜǾŜ ŜǎǎŜǊŜ ƳŜǎǎƻ ŀƭ ǇǊƛƳƻ ǇƻǎǘƻΦ  
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Laura Pisano della European Anglers Alliance esprime il timore che la discussione sia incentrata sulla gestione 

degli stock e degli attrezzi, senza considerare misure differenti per ambienti diversi. I pescatori della pesca 

ricreativa hanno notato che per le acque interne non esiste una gestione specifica, ma una notevole 

biodiversità, il che rende queste aree particolarmente importanti. Gli attrezzi consentiti sono gli stessi 

rispetto alla pesca in mare, ma sarebbe auspicabile personalizzare la gestione in base alle aree. Inoltre, alcuni 

ǘƛǇƛ Řƛ ŀǘǘƛǾƛǘŁ Řƛ ǇŜǎŎŀ ǎƛ ŀǾǾƛŎƛƴŀƴƻ ǎŜƳǇǊŜ ǇƛǴ ŀ ǘŜǊǊŀΤ ƭΩŀƳōƛŜƴǘŜ Řƛ ǇŜǎŎŀ ŀ ǘŜǊǊŀ Ǿŀ ǎŀƭǾŀƎǳardato, dal 

Ǉǳƴǘƻ Řƛ Ǿƛǎǘŀ ŘŜƭƭΩƘŀōƛǘŀǘ Ŝ ŘŜƭƭŜ ǊƛǎƻǊǎŜΦ  

Kristina Mislov, in rappresentanza delle associazioni della pesca croata, ricorda che le misure di gestione sono 

state attuate per anni e che lo stato attuale degli stock, come dimostrato durante questo incontro, in realtà 

risale al 2013, per via del modello utilizzato. Nella CGPM sono stati implementati i primi programmi e la 

Croazia ha drasticamente ridotto il numero di giornate in mare. Ad esempio nel 2015 i pescatori sono rimasti 

in porto per 82 ƎƛƻǊƴƛΣ ǎŜōōŜƴŜ ƛ ŦƻƴŘƛ ¦9 ŎƻǇǊƛǊŀƴƴƻ ǎƻƭƻ ǳƴ ƳŜǎŜΤ ƭΩŀƴƴƻ ǇǊŜŎŜŘŜƴǘŜ ƛƭ ŦŜǊƳƻ ŝ ŘǳǊŀǘƻ фл 

giorni, senza fondi disponibili. I risultati di queste misure, se ve ne saranno, saranno visibili nel 2018. I 

pescatori soffrono di conseguenza, ma le misure vengono applicate; Kristina Mislov sottolinea che si sta 

lavorando in questa direzione.  

DƛƭōŜǊǘƻ CŜǊǊŀǊƛΣ ǇǊŜǎƛŘŜƴǘŜ ŘŜƭƭΩŀǎǎƻŎƛŀȊƛƻƴŜ ƛǘŀƭƛŀƴŀ CŜŘŜǊŎƻƻǇŜǎŎŀΣ ǎƛ ǊƛǾƻƭƎŜ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀƴŘƻ 

che tutte le informazioni condivise nel corso del seminario sono importanti, ma si prendono in considerazione 

solo poche centinaia di specie che non vanno bene. Esprime preoccupazione perché il messaggio che emerge 

dal seminario è quello di una riduzione globale delle attività di pesca del 50% nel Mediterraneo, ma la verità 

è che il FEAMP sosterrà il settore ad alcuni livelli. Si deve sottolineare che vi sono misure già in atto e, ad 

esempio, la flotta italiana è stata già ridotta del 40% negli ultimi dieci anni; questi sono cambiamenti 

strutturali irreversibili. A suo avviso il settore dovrebbe assumersi la responsabilità a numerosi livelli, 

ƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŘƻǾǊŜōōŜ ŜǎǎŜǊŜ ǊŜƎƛƻƴŀƭŜΣ Ƴŀ ǘŜƴŜǊŜ Ŏƻƴǘƻ ŘŜƭƭŜ ƳƛǎǳǊŜ ƎƛŁ ŀŘƻǘǘŀǘŜ ƛƴ ŀƭŎǳƴƛ ǇŀŜǎƛ ŎƻƳŜ ƭΩLǘŀƭƛŀΣ 

ŎƘŜ ŘƛǎǇƻƴŜ Řƛ ƴƻǊƳŀǘƛǾŜ ŀƭƭΩŀǾŀƴƎǳŀǊŘƛŀΦ  

Vazquez afferma che il MEDAC sta lavorando a livello di bacino sulla questione della riduzione delle catture 

ŀŎŎŜǎǎƻǊƛŜΣ ǳƴƻ ŘŜƎƭƛ ƻōƛŜǘǘƛǾƛ ǇǊƛƴŎƛǇŀƭƛ ŘŜƭƭŀ t/tΦ bŜƭ ƳŀƎƎƛƻ Řƛ ǉǳŜǎǘΩŀƴƴƻ Ǝƭƛ ǎǘŀǘƛ ƳŜƳōǊƛ ǎƻǘǘƻǇƻǊǊŀƴƴƻ 

proposte congiunte sui piani di gestione degli scarti da implementare a partire dal 2017 per le specie con una 

taglia minima di riferimento per la conservazione. Si spera che includano misure reali per la riduzione delle 

catture accessorie, a differenza dei piani per le piccole specie pelagiche che godono delle esenzioni per il de 

minimis. Fa riferimento anche al fermo permanente: i pescherecci smantellati vengono rimossi dal registro, 

ma in molti casi erano pescherecci non produttivi, che non pescavano e quindi il loro smantellamento, in 

questo caso, non fa la differenza. 

Marc Planas, CRPMEM LR - Comité Régional des Pêches Maritimes et des Elevages Marins du Languedoc 

Roussillon comunica ai partecipanti che tutte le misure devono essere discusse e decise insieme ai pescatori, 

che bisogna creare un clima di fiducia, se si vuole che la PCP sia efficace. I pescatori stanno cercando di 

rispettare la PCP ma a suo avviso, in passato, non ha funzionato perché non era applicata in tutto il 

aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻΦ Cŀ ōǊŜǾŜƳŜƴǘŜ ŀŎŎŜƴƴƻ ŀƴŎƘŜ ŀƭƭŀ ǉǳŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩƛƴǉǳƛƴŀƳŜƴǘƻΣ ŎƘŜ ǎŜƳōǊŜǊŜōōŜ ŀǾŜǊ ŀǾǳǘƻ 

un effetto sugli stock, in base alle osservazioni degli stessi pescatori e non secondo studi scientifici. Inoltre 

ǇƻƛŎƘŞ ƛƭ рл҈ ŘŜƭƭŀ Ŧƭƻǘǘŀ ƴƻƴ ŝ ǇƛǴ ƛƳǇŜƎƴŀǘƻ ƛƴ ŀǘǘƛǾƛǘŁ Řƛ ǇŜǎŎŀΣ ǳƴΩǳƭǘŜǊƛƻǊŜ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ ǎŀǊŜōōŜ ŘƛŦŦƛŎƛƭƳŜƴǘŜ 

sostenibile per il settore. Concorda con la necessità di lavorare insieme trasversalmente mobilizzando le 

conoscenze a tutti i livelli, così da mettere insieme piani di gestione da attuare progressivamente con il 

sostegno e la partecipazione dei pescatori. 



 

79 

 

José Manuel González Gil de Bernabé, Secretario General de la Federación Nacional de Cofradías de 

Pescadores, sottolinea quattro punti chiave: il primo riguarda le misure per le flotte: la flotta del pesce spada 

sarebbe soggetta a misure rigide e chiede se si sia tenuto conto della concorrenza sleale; il secondo punto 

riguarda gli stock di tonno rosso, che si erano ripresi, ma a causa delle misure ICCAT, i pescherecci non 

possono catturare questa risorse per ragioni burocratiche. In terzo luogo afferma che la pesca sportiva e 

ricreativa non sono tanto importanti quanto il settore professionale, ma il sistema sanzionatorio le ha 

interessate molto meno; infine dichiara che poiché si devono raccogliere dati biologici, sociali ed economici, 

sembra che i pescatori vadano in mare per compilare moduli, piuttosto che per pescare; è necessario 

semplificare ǘǳǘǘƻ ƭΩŀǎǇŜǘǘƻ ŘŜƭƭŀ ŘƻŎǳƳŜƴǘŀȊƛƻƴŜ ŎŀǊǘŀŎŜŀΦ  

Vazquez replica che spesso si dice che i pescatori non possono assolvere alla documentazione cartacea, ma 

la tecnologia a disposizione è tanta e dovrebbe essere possibile. Si continua a discutere sul livello 

sanzionatorio per la pesca ricreativa. 

Il moderatore chiude la sessione sottolineando come la necessità gestionale debba guidare il parere 

scientifico, come già dichiarato. Sembra che si sia distanti dagli obiettivi della PCP e si richiedono quindi azioni 

da parte di tutti; sottolinea che il sovra-sfruttamento sia solo uno dei problemi e sono necessarie ricerche a 

molti livelli. Tra le altre problematiche chiave si cita la sostenibilità, che è fondamentale per la vitalità del 

settore ed infine la questione ŘŜƭƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜ ŜŘ ŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ ǊŜƎƻƭŀƳŜƴǘƛΦ  

vǳŜǎǘƻ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻ ŀƴŘǊŜōōŜ Ǿƛǎǘƻ ŎƻƳŜ ƭΩƛƴƛȊƛƻ ŘŜƭƭŀ ǊƛŎŜǊŎŀ Řƛ ǎƻƭǳȊƛƻƴƛ ƳƛǊŀǘŜ ŀŘ ǳƴ ƳŀƎƎƛƻǊ ŜǉǳƛƭƛōǊƛƻΣ 

avvalendosi del principio della cogestione, ma comunque è essenziale agire rapidamente. Dalla discussione 

ǎŜƳōǊŜǊŜōōŜ ŎƘŜ ǳƴΩǳƭǘŜǊƛƻǊŜ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ Ŧƭƻǘǘŀ ǎƛŀ ƛƴŜǾƛǘŀōƛƭŜΦ  [ŀ ƳƛǎǳǊŀ ŘƻǾǊŁ ŜǎǎŜǊŜ ŀŘƻǘǘŀǘŀ ƛƴ ƳƻŘƻ 

sincrono a tutti i livelli (livello nazionale, CE ed internazionale), coinvolgendo anche i principali partner di 

paesi terzi.  

 

Seconda giorƴŀǘŀΣ мл ŦŜōōǊŀƛƻΥ DŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ǎŦƛŘŜΣ ƛƴŎƭǳǎŀ ƭΩƻǿƴŜǊǎƘƛǇ 

Il Presidente del MEDAC Giampaolo Buonfiglio prende la parola e si rivolge ai partecipanti parlando della 

questione della gestione, alla luce delle presentazioni tecniche ascoltate. 

Buonfiglio sottolinea come nel Mediterraneo la politica non abbia avuto gli stessi effetti e ciò è imputabile a 

vari fattori, tra i quali:    

- ǳƴ ǊƛǘŀǊŘƻ ƴŜƭƭΩŀŎǉǳƛǎƛȊƛƻƴŜ ŘŜƛ Řŀǘƛ ǇŜǊ ƭŀ ǾŀƭǳǘŀȊƛƻƴŜ ŀƴƴǳŀƭŜ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪΤ 

- la notevole multi-specificità dei sistemi di cattura, con variabilità sia stagionali, sia spaziali; 

- sovrapposizione delle flotte nei range di distribuzione e negli stock condivisi, con un coinvolgimento sia degli 

ǎǘŀǘƛ ƳŜƳōǊƛ ŘŜƭƭΩ¦9Σ ǎƛŀ Řƛ ǇŀŜǎƛ ǘŜǊȊƛΤ 

- le acque territoriali dei paesi costieri si estendono solo fino a 12 nm, con poche eccezioni in casi specifici; 

- ƳƛƎǊŀȊƛƻƴŜ ǎǘŀƎƛƻƴŀƭŜ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪ Řŀ ǳƴŀ Ŏƻǎǘŀ ŀƭƭΩŀƭǘǊŀΣ ǎƻƎƎŜǘǘŀ ŀƭƭΩŀȊƛƻƴŜ Řƛ ŘƛǾŜǊǎŜ ŦƭƻǘǘŜΤ 

- ƛƭƭŜƎŀƭƛǘŁ ŘƛŦŦǳǎŀ Ŝ ŘƛŦŦƛŎƻƭǘŁ ƴŜƭƭΩŜǎŜƎǳƛǊŜ ŎƻƴǘǊƻƭƭƛ ŜŦŦƛŎŀŎƛΤ  

- un numero maggiore di sistemi di pesca ed una vasta gamma di strumenti di cattura; 
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- punti di sbarco disseminati lungo la costa; 

- prevalenza delle flotte artigianali e delle attività di pesca artigianale; 

- diversa segmentazione delle flotte nei diversi stati membri; 

-  assenza di politica gestionale per le aree costiere; 

- ƳŀƴŎŀƴȊŀ Řƛ ŀŘŜƎǳŀǘŀ ŎƻƴǎƛŘŜǊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ǊƛŎǊŜŀǘƛǾŀ ƴŜƭƭΩŜƭŀōƻǊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ǇƻƭƛǘƛŎƘŜΤ 

- insufficienti pareri scientifici, a causa della carenza di fondi destinati alla ricerca nei paesi membri (valutate 

solo 30 specie); 

- riduzione limitata dello sforzo di pesca. 

vǳŜǎǘƛ ŜŘ ŀƭǘǊƛ ŦŀǘǘƻǊƛ Ƙŀƴƴƻ ǊŜǎƻ ǇƛǴ ŎƻƳǇƭŜǎǎŀ ƭΩŀŘƻȊƛƻƴŜ ŘŜƭ ǎƛǎǘŜƳŀ ŘŜƭƭŜ ǉǳƻǘŜ ƴŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻΤ 

attualmente il sistema delle quote si applica soltanto ad una specie (tonno rosso). Una CGPM pienamente 

operativa, cosa ottenuta solo pochi anni fa, è ai Ŧƛƴƛ ǇǊŀǘƛŎƛ ƭΩǳƴƛŎƻ ƳƻŘƻ ǇƻǎǎƛōƛƭŜ ǇŜǊ ǇǊƻŎŜŘŜǊŜ ǾŜǊǎƻ 

ƭΩŀǊƳƻƴƛȊȊŀȊƛƻƴŜ Ŝ ƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ Řƛ ŎǊƛǘŜǊƛ Řƛ ǎƻǎǘŜƴƛōƛƭƛǘŁ ŀƭƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ Řƛ ǇŜǎŎŀ ŎƻƴŘƻǘǘŜ ƴŜƭ ōŀŎƛƴƻ Řŀ ǘǳǘǘŜ ƭŜ 

ǇŀǊǘƛ ŎƻƴǘǊŀŜƴǘƛ ŎƻƛƴǾƻƭǘŜΣ ŀ ŎƻƴŘƛȊƛƻƴŜ ŎƘŜ ƭΩŀŘƻȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ǊŀŎŎƻƳŀƴŘŀȊƛƻƴƛ ŘŜƭƭŀ CGPM sia obbligatoria sia 

ǇŜǊ ƛ ǇŀŜǎƛ ƳŜƳōǊƛ ŘŜƭƭΩ¦9Σ ŎƘŜ ǇŜǊ ƛ ǇŀŜǎƛ ǘŜǊȊƛΦ   

Il superamento dei fattori che hanno finora impedito una diagnosi corretta e tempestiva è indispensabile in 

una nuova strategia per la pesca nel Mediterraneo; quanto appreso dalle esperienze passate (sia in senso 

positivo che negativo) va preso in considerazione e si devono introdurre elementi innovativi in grado di 

ottimizzare gli strumenti disponibili per la politica di gestione e conservazione, che continua ad essere 

inadeguata. 

Alcuni di questi fattori saranno presi in considerazione nei piani pluriennali ma è chiaro che, senza 

ǳƴΩŀŎŎŜƭŜǊŀȊƛƻƴŜ ŀ ƳƻƴǘŜ ŘŜƭ ǇǊƻŎŜǎǎƻ ŘŜŎƛǎƛƻƴŀƭŜΣ ƛƭ ŦŀǘǘƻǊŜ ǘŜƳǇƻ ŘƛǾŜǊǊŁ ƛƭ ǇǊƛƴŎƛǇŀƭŜ ƻǎǘŀŎƻƭƻ ŘŜƭ 

processo. 

In breve, il MEDAC ritiene che le seguenti azioni siano prioritarie per il raggiungimento degli obiettivi definiti 

ƴŜƭƭŀ t/t ŀƴŎƘŜ ƴŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ǇŜǊ Ǝƭƛ ǎǘƻŎƪ ŘŜƭƭΩ¦9Υ 

J) Intensificazione degli sforzi di ricerca e delle valutazioni degli stock, estendendoli al maggior numero 

possibile di stock, cercando al contempo di accorciare i tempi tra la raccolta dei dati e la valutazione 

finale. La raccolta dati andrebbe allargata anche agli sbarchi della pesca ricreativa per gli stock 

interessati. 

 

K) Nel quadro della strategia marina, considerare e vaƭǳǘŀǊŜ ƭΩƛƳǇŀǘǘƻ ŎƘŜ ŀƭǘǊŜ Ŧƻƴǘƛ Ƙŀƴƴƻ 

ǎǳƭƭΩŀƳōƛŜƴǘŜ Ŝ ǎǳƭƭŜ ǊƛǎƻǊǎŜ ƛǘǘƛŎƘŜ όǇǊƻǎǇŜȊƛƻƴƛ ŜŘ ŀƭǘǊŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ ƻŦŦǎƘƻǊŜΣ ƛƴǉǳƛƴŀƳŜƴǘƻ ǇǊƻǾƻŎŀǘƻ 

dagli scarichi costieri, rigassificatori offshore, ecc.), con adeguate risorse ed attività di 

approfondimento necessarie a definire il Buon Stato Ambientale (GES). 

 

L) LƴǘŜƴǎƛŦƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ Řƛ ŎƻƴǘǊƻƭƭƻΣ ƛƴ ǇŀǊǘƛŎƻƭŀǊŜ ŀ ǘŜǊǊŀΣ ƭǳƴƎƻ ƭŀ ŦƛƭƛŜǊŀ όƛ ƳŜǊŎŀǘƛύ Ŏƻƴ ƭΩŀƛǳǘƻ 

della tecnologia digitale ed altri strumenti per il monitoraggio della qualità e quantità degli sbarchi e 

la prevenzione di frodi legate ai frutti di mare. Le attività di controllo dovrebbero essere intensificate 

in mare nelle aree in cui le attività di pesca sono bandite (in modo temporaneo o definitivo).  
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M) Sulla base dei contenuti del piano pluriennale relativamente alla limitazione o alla riduzione dello 

ǎŦƻǊȊƻ Řƛ ǇŜǎŎŀ ǇŜǊ ƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ ŀ ƳŀƎƎƛƻǊŜ ƛƳǇŀǘǘƻΣ ǎŜǊǾŜ ǳƴΩŀǘǘŜƴǘŀ ǾŀƭǳǘŀȊƛƻƴŜΣ ŀ ƭƛǾŜƭƭƻ Řƛ /DtaΣ 

della possibilità di applicare TAC e quote per alcune specie bersaglio nei sistemi di cattura 

monospecifici (o sistemi meno multi-specifici), come nel caso dei piccoli pelagici. Inoltre va introdotto 

ǳƴ ŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŀƭƭŀ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ōŀǎŀǘƻ ǎǳƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΣ Ŏƻƴ ǳƴŀ ŦƻǊǘŜ ŎƻƳǇƻƴŜƴǘŜ Řƛ 

pianificazione spaziale come elemento vincolante per tutti i MAP (anche nel contesto della strategia 

ƳŀǊƛƴŀύΣ ǎƛŀ ǇŜǊ ƭŀ ŘŜŦƛƴƛȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ŀǊŜŜ Řƛ άŘƛǾƛŜǘƻ Řƛ ǇŜǎŎŀέ όƘŀōƛǘŀǘ ŜǎǎŜƴȊƛŀƭƛ ŘŜƛ ǇŜǎŎƛΣ ŀǊŜŜ Řƛ 

ǊƛǇǊƻŘǳȊƛƻƴŜ Ŝ ŀǊŜŜ Ŏƻƴ ǳƴΩŜƭŜǾŀǘŀ ŎƻƴŎŜƴǘǊŀȊƛƻƴŜ Řƛ ƴƻǾŜƭƭŀƳŜύΣ ǎƛŀ ǇŜǊ ƭŀ ƭƛƳƛǘŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭ ǊŀƴƎŜ 

delle attività di pesca, implementando la divisione delle aree e sottoponendole alla rotazione dei 

fermi totali o parziali per ciascun sistema di pesca. Il miglioramento dei sistemi di controllo e 

monitoraggio come il GIS (sistema informativo geografico) sarebbe particolarmente importante in 

tal senso, perché le immagini satellitari aumenterebbero la consapevolezza e la valutazione del range 

effettivo delle attività delle flotte, indipendentemente dal porto in cui si trovano, per tutte le flotte 

dedite alla pesca commerciale. 

 

N) ¦ƴ ŦŀǘǘƻǊŜ ǎǘǊŀǘŜƎƛŎƻ Řŀ ǊƛŀŦŦŜǊƳŀǊŜ Ŏƻƴ ƎǊŀƴŘŜ ŜƴŦŀǎƛ ŝ ǉǳŜƭƭƻ ŘŜƭƭΩŜƳǇƻǿŜǊƳŜƴǘ Ŝ ŘŜƭƭŀ 

formazione di tutti i pescatori (commerciali e dediti alla pesca ricreativa) da realizzare attraverso il 

loro coinvolgimento nel processo decisionale ed azioni specifiche per la diffusione delle buone 

pratiche (accordi interprofessionali, sospensione volontaria delle attività di pesca, partenariati con 

gli istituti di ricerca e le ONG, forme di autogestione e controllo, ecc.), da considerare parte 

integrante dei piani pluriennali. 

 

O) !ŦŦǊƻƴǘŀǊŜ ƭΩŜƳŜǊƎŜƴȊŀ ŘŜƭ ǎƻǾǊŀ-sfruttamento nel Mediterraneo: Il FEAMP fornirà strumenti 

preziosi ed opportunità, da organizzare nei diversi stati membri sulla base dei relativi programmi 

nazionali. Molte misure previste in seno al FEAMP potrebbero dare un contributo significativo alla 

regionalizzazione dello sforzo di pesca e ad iniziative in linea con i MAP. 

 

P) Intensificazione del dialogo con i paesi terzi attraverso la CGPM, sia per gli stock condivisi, sia per 

ŀǊƳƻƴƛȊȊŀǊŜ ƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŘŜƎƭƛ ǎǘŀǘƛ ŎƻǎǘƛŜǊƛΣ ƳŜƳōǊƛ ŘŜƭƭΩ¦9 Ŝ ƴƻƴΣ ŀƭƭŀ ǇƻƭƛǘƛŎŀ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ŘŜƭ 

Mediterraneo. 

 

Q) Affrontare la complessa questione della giurisdizione delle acque mediterranee. In uno scenario 

costellato da controversie irrisolte, le dichiarazioni e le affermazioni sono state spesso unilaterali nel 

tempo, intensificando le complicanze connesse alle aree di instabilità politica, con incidenti frequenti 

ed un clima di incertezza generale per le flotte europee in vaste aree del Mediterraneo. 

 

R) I sistemi costieri sonƻ ƭΩƘŀōƛǘŀǘ ǇǊƛƴŎƛǇŀƭŜ ǇŜǊ ƳƻƭǘŜ ǎǇŜŎƛŜΣ ǎƛŀ ǇŜǊ ƭŀ ǇŜǎŎŀ ǊƛŎǊŜŀǘƛǾŀ ŎƘŜ 

commerciale; sono anche habitat importanti per le zone di crescita. Le misure di gestione finora 

definite, centrate su misure tecniche e riduzione dello sforzo, si sono rivelate inefficaci. Definire piani 

di gestione per i sistemi costieri nel loro complesso, tenendo conto dei settori commerciale e 

ricreativo, è fondamentale per il futuro del Mar Mediterraneo. 
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Presentazione 7: Pianificazione spaziale: verso un nuovo approccio alla gestione della pesca. Tommaso 

Russo, Università di Tor Vergata, Roma, Italia. Le slide presentate sono disponibili sul sito di questo seminario 

di alto livello ed allegate alla presente relazione.  

±ƛŜƴŜ ŦƻǊƴƛǘŀ ǳƴŀ ǇǊŜǎŜƴǘŀȊƛƻƴŜ ŘΩŀǎǎƛŜƳŜ ǎǳƭƭŀ ǇƛŀƴƛŦƛŎŀȊƛƻƴŜ ǎǇŀȊƛŀƭŜΣ ŜǾƛŘŜƴȊƛŀƴŘƻ ƛƭ ǇŀǊŀŘƻǎǎƻ ŘŜƭƭŀ 

ŎƻƴƻǎŎŜƴȊŀΥ ƭΩǳƻƳƻ Ƙŀ ŀŎŎǳƳǳƭŀǘƻ ƳƻƭǘƛǎǎƛƳŜ ƛƴŦƻǊƳŀȊƛƻƴƛ ǎǳƭƭΩŀƳōƛŜƴǘŜ ƳŀΣ Ŧƛƴƻ ŀ ǇƻŎƻ ǘŜƳǇƻ ŦŀΣ ŜǊŀ 

ǇǊƻǇǊƛƻ ƛƭ ŎƻƳǇƻǊǘŀƳŜƴǘƻ ǳƳŀƴƻ ƭΩŀƴŜƭƭƻ ŘŜōƻƭŜ ŘŜƭla catena. La situazione è cambiata negli ultimi decenni 

Ŝ ǎƻƴƻ ǎǘŀǘƛ ǎǾƛƭǳǇǇŀǘƛ ƴǳƻǾƛ ǎƛǎǘŜƳƛΣ ŎƻƳŜ ŀŘ ŜǎŜƳǇƛƻ ƭΩ{/t όǎƛǎǘŜƳŀ Řƛ ŎƻƴǘǊƻƭƭƻ ŘŜƛ ǇŜǎŎƘŜǊŜŎŎƛ Ǿƛŀ ǎŀǘŜƭƭƛǘŜύ 

ed il Sistema di Informazione Automatico, che tiene sotto controllo i pescherecci e le loro attività, 

ŎƻƴǎŜƴǘŜƴŘƻ ǳƴΩŀƴŀƭƛǎƛ ŘŜǘǘŀƎƭƛŀǘŀ ŘŜƛ ŎƻƳǇƻǊǘŀƳŜƴǘƛΦ /ƘƛŀǊŀƳŜƴǘŜ ƭŀ ŘƛǎǇƻƴƛōƛƭƛǘŁ Řƛ ǉǳŜǎǘƛ ǎǘǊǳƳŜƴǘƛ 

ǊƛǾƻƭǳȊƛƻƴŀǊƛ ǎǘŀ ŀŎǉǳƛǎŜƴŘƻ ǳƴΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ŎǊŜǎŎŜƴǘŜΣ ŀǳƳŜƴǘŀƴŘƻ ƭŀ ŎƻƴǎŀǇŜǾƻƭŜȊȊŀ ŘŜƭ ŎƻƳǇƻǊǘŀƳŜƴǘƻ 

ǳƳŀƴƻ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ ŘŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀ ŀl fine di adottare una legislazione più adeguata ed in linea con una 

ƎŜǎǘƛƻƴŜ ōŀǎŀǘŀ ǎǳƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΦ {ƛ ŎƻƳǳƴƛŎŀ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ŎƘŜ ƭŀ ŎƻƳǳƴƛǘŁ ǎŎƛŜƴǘƛŦƛŎŀ ƛǘŀƭƛŀƴŀ Ƙŀ ǇǊƻǾŀǘƻ 

ad avvalersi di questa opportunità per sviluppare un approccio di nuova generazione. La ricerca si fonda su 

due pilastri: Itafishnet  ed i programmi di analisi della raccolta dati.  

9Ω ǎǘŀǘƻ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀǘƻ ŎƻƳŜ ƭŀ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ǎǇŀȊƛŀƭŜ ŘŜƭƭŜ ŀǊŜŜ ƳŀǊƛƴŜ ƴƻƴ ǎƛŀ ǳƴŀ ǎƻƭǳȊƛƻƴŜ ŀǎǎƻƭǳǘŀ ŀƛ ǇǊƻōƭŜƳƛ 

discussi durante il seminario. Sono sistemi complessi e vi sono altre attività umane che incidono 

ǎǳƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀ Ŝ ŎƘŜ ƴǳƭƭŀ Ƙŀƴƴƻ ŀ ŎƘŜ ǾŜŘŜǊŜ Ŏƻƴ ƭŀ ǇŜǎŎŀΦ ±ƛ ǎƻƴƻ Ƴƻƭǘƛ ŀǎǇŜǘǘƛ ƴŜƭƭŀ ǊŜǎǘǊƛȊƛƻƴŜ ǎǇŀȊƛŀƭŜ 

della pesca e le opinioni divergono a proposito delle misure, che a volte non sono efficaci come si prevedeva 

Ŝ Ǿŀƴƴƻ ŘǳƴǉǳŜ ŜƭŀōƻǊŀǘŜ ǇŀǊŀƭƭŜƭŀƳŜƴǘŜ ŀŘ ŀƭǘǊŜ ƳƛǎǳǊŜΦ vǳŜǎǘΩŀǊŜŀ ŘƛǇŜƴŘŜ Řŀ ǎǘǊǳƳŜƴǘƛ ŘƛƎƛǘŀƭƛ Ŝ Řŀ 

immagini satellitari, nonché da tecnologie statistiche e nuovi modelli matematici, attualmente in fase di 

sviluppo in questo contesto. La realizzazione di questi strumenti aiuterà gli scienziati a superare le difficoltà 

attuali e ad utilizzare in modo corretto i dati, disponibili in numero crescente.  Il pacchetto completo è 

gratuitamente a disposizione della comunità scientifica, consenǘŜƴŘƻ ƭΩǳƴƛƻƴŜΣ ƭŀ ǎǘŀƴŘŀǊŘƛȊȊŀȊƛƻƴŜ ŜŘ 

ƛƴǘŜƎǊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ Řŀǘƛ {/t Ŝ {L!Φ L Řŀǘƛ ǎǳƭƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ ŘŜƭƭΩƛƳōŀǊŎŀȊƛƻƴŜ ƻ Řƛ ƎǊǳǇǇƛ Řƛ ƛƳōŀǊŎŀȊƛƻƴƛ Ǉƻǎǎƻƴƻ 

ŜǎǎŜǊŜ ŀƴŀƭƛȊȊŀǘƛ ƴŜƭƭƻ ǎǇŀȊƛƻ Ŝ ƴŜƭ ǘŜƳǇƻΣ ǇŜǊ ǾŀƭǳǘŀǊŜ ƭΩƛƳǇŀǘǘƻ ŘŜƭƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ ƴŜƭƭΩŀǊŜŀΦ L ŘƛǎǇƻǎƛǘƛǾƛ di 

controllo forniscono molte informazioni sullo sforzo di pesca, trattato nelle discussioni di questo seminario; 

ad esempio i dati di questo sistema possono mostrare la realtà operativa degli spazi coperti dalle nostre 

flotte, così da sapere dove lo sforzo è presente. È stato riscontrato un aumento dei giorni di pesca mensili, 

per fare solo un esempio. Questi dati possono essere integrati con modelli bio-economici, al fine di analizzare 

i programmi in essere.  

!ƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ŝ ǎǘŀǘƻ ǇǊŜǎŜƴǘŀǘƻ ƭΩŜǎŜƳǇƛƻ Ři uno studio di modellamento della strategia della pesca dei 

piccoli pelagici in Adriatico, che ha mostrato come i fattori economici siano uno degli elementi principali; ciò 

sembrerebbe ovvio, ma facendo un confronto con il costo del carburante ed altri fattori, si è notato che le 

attività di pesca sono più efficienti quando il guadagno è maggiore. Russo ha inoltre descritto la piattaforma 

ά{a!w¢έΣ ǳƴ ƳƻŘŜƭƭƻ ǎǇŀȊƛŀƭŜ ŜǎǇƭƛŎƛǘŀƳŜƴǘŜ ōƛƻ-economico per la valutazione e la gestione della pesca 

demersale. Tale sistema consente la previsione degli effetti di breve termine della gestione dello sforzo di 

pesca per le specie sfruttate e la performance della pesca. È anche possibile modellare quello che accadrebbe 

ƛƴ ǳƴΩŀƭǘǊŀ ŀǊŜŀ ǊŜƎƻƭŀƴŘƻ ǉǳŜƭƭŀ ŀŘƛŀŎŜƴǘŜΣ ǘŜƴŜƴŘƻ ŀ ƳŜƴǘŜ ƭΩŜǉǳŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ Ŏƻǎǘƛ Ŝ ŘŜƛ ƎǳŀŘŀƎƴƛ όŦŀǘǘƻǊƛ 

ŜŎƻƴƻƳƛŎƛύ ǇŜǊ ƛ ǇŜǎŎŀǘƻǊƛΦ L Ǌƛǎǳƭǘŀǘƛ ƳƻǎǘǊŀƴƻ ƛƴƻƭǘǊŜ ŎƘŜΣ ǎƻǎǘŜƴŜƴŘƻ ǳƴΩŀǊŜŀ Řƛ ŎǊŜǎŎƛǘŀΣ ŀƴŎƘŜ ǉǳŜƭƭŀ 

adiacente ne sarà avvantaggiata. Si è visto che attuando la pianificazione spaziale, la variazione nei piani di 

sfruttamento porterebbe ad evidenti miglioramenti nelle condizioni dello stock e negli aspetti socio-

economici. 
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Conclude parlando degli schemi emergenti, sulla base delle casistiche studiate e delle azioni possibili. Viene 

ŦƻǊƴƛǘƻ ƭΩŜǎŜƳǇƛo di uno studio recente sulla Fossa di Pomo di Adriatico, considerata una zona di grande 

importanza, con numerose specie presenti in diversi stadi della loro vita. Ciò è emerso da numerosi studi 

eseguiti negli anni, che hanno dimostrato la necessità di una ƎŜǎǘƛƻƴŜ ǎǇŜŎƛŦƛŎŀ ŘŜƭƭΩŀǊŜŀ ǇŜǊ ŀǎǎƛŎǳǊŀǊŜ ƭŀ 

ǘǳǘŜƭŀ ŜŘ ƛƭ ƳƛƎƭƛƻǊŀƳŜƴǘƻ ŘŜƎƭƛ ǎǘƻŎƪΦ {ƛ Ŏƛǘŀƴƻ Ǝƭƛ ǎǘǳŘƛ ǎǾƻƭǘƛ ƴŜƭƭΩŀƳōƛǘƻ ŘŜƭ ǇǊƻƎŜǘǘƻ !ŘǊƛŀaŜŘ C!hΣ ƛ ǉǳŀƭƛ 

Ƙŀƴƴƻ ŘƛƳƻǎǘǊŀǘƻ ƭŀ ŎǊƛǘƛŎƛǘŁ ŘŜƭƭΩŀǊŜŀ ŘŜƭƭŀ Cƻǎǎŀ Řƛ tƻƳƻ ǇŜǊ ǘǳǘǘŜ ƭŜ ŦƭƻǘǘŜ ŎƘŜ ƻǇŜǊŀƴƻ ƛƴ Adriatico, 

ŘŜǘŜǊƳƛƴŀƴŘƻ ƭŀ ƳŜǎǎŀ ŀƭ ōŀƴŘƻ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ŀ ǎǘǊŀǎŎƛŎƻ ƴŜƭƭΩŀǊŜŀ ǇŜǊ ǳƴ ŀƴƴƻ όƳƛǎǳǊŜ ǎǇŀȊƛƻ-temporali), 

grazie ad una tecnologia sviluppata per il monitoraggio delle imbarcazioni, perfettamente in linea con un 

approccio precauzionale.  

Russo conclude che la gestione spaziale potrebbe essere un approccio efficace, congiuntamente ad altre 

azioni, per migliorare i pattern di sfruttamento e sostenere un controllo più efficiente. 

Presentazione 8: Controllo: uso della tecnologia e delle innovazioni per incoraggiare la compliance. Pascal 

Savouret, Agenzia Europea di Controllo della Pesca (EFCA). Le slide presentate sono disponibili sul sito di 

questo seminario di alto livello ed allegate alla presente relazione. 

Facendo riferimento alla presentazione precedente, si illustra il potenziale della tecnologia di controllo basata 

sulla sorveglianza marina: come si possono adattare i pattern comportamentali e rendere efficiente la 

tecnologia, in modo non eccessivamente costoso. Il vantaggio di questo sistema per il Mediterraneo è chiaro, 

poiché è relativamente semplice dividere il bacino in aree limitate ai fini di controllo ed anche la 

concentrazione della pesca è abbastanza chiara. La complessa situazione geo-politica ha anche delle 

conseguenze che non possono essere ignorate.  

LƴƻƭǘǊŜ ƭŀ ǇƻǇƻƭŀȊƛƻƴŜ ŀǘǘƻǊƴƻ ŀƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ǘŜƴŘŜ ŀŘ ŜǎǎŜǊŜ ǳǊōŀƴŀΤ ŜǎƛǎǘŜ ǉǳƛƴŘƛ ǳƴΩƛƴǘŜǊŦŀŎŎƛŀ 

immediata tra le imbarcazioni in porto ed i consumatori/il mercato, rendendo complessi la gestione ed il 

monitoraggio dei prodotti una volta sbarcati. Anche il turismo ha avuto un impatto sulla situazione, come 

pure la pesca ricreativa, che va in un certo senso a sovrapporsi a quella commerciale. Questi aspetti devono 

essere tutti presi in considerazione, insieme alle aree ristrette in cui si svolgono le attività, vista anche la 

ƭƛƳƛǘŀǘŀ ǇƛŀǘǘŀŦƻǊƳŀ ŎƻƴǘƛƴŜƴǘŀƭŜΦ 5ŀƭ Ǉǳƴǘƻ Řƛ Ǿƛǎǘŀ ŘŜƭƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ ƻōōƭƛƎŀǘƻǊƛŀΣ ƛƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ Ƙŀ 

caratteristiche specifiche e per questo vi sono sistemi innovativi in essere per il monitoraggio e la 

sorveglianza. 

I dati raccolti si collocano in due categorie: quelli forniti volontariamente dagli stessi pescatori, mediante 

ƭΩƛƴǎǘŀƭƭŀȊƛƻƴŜ Řƛ ŘƛǎǇƻǎƛǘƛǾƛ ŀ ōƻǊŘƻΣ ŎƻƳŜ ǘŜƭŜŎŀƳŜǊŜ ŀ ŎƛǊŎǳƛǘƻ ŎƘƛǳǎƻ Ŝ ǎƛǎǘŜƳƛ Řƛ ǊƛƭŜǾŀƳŜƴǘƻ ŀ ōƻǊŘƻ 

ŘŜƭƭΩƛƳōŀǊŎŀȊƛƻƴŜ όǊƻǘǘŀ Ŝ ǾŜƭƻŎƛtà), e quelli raccolti in modo non-cooperativo, come nel caso dei dati raccolti 

ƛƴ ǊŜƳƻǘƻ ǎŜƴȊŀ ƭΩŀǳǎƛƭƛƻ ŘŜƛ ǇŜǎŎƘŜǊŜŎŎƛΦ : ǇƻǎǎƛōƛƭŜ ǳƴΩǳƭǘŜǊƛƻǊŜ ƛƴǘŜƎǊŀȊƛƻƴŜ Ŏƻƴ ƛ Řŀǘƛ ¦9 όƎƛƻǊƴŀƭŜ Řƛ ǇƻǊǘƻ 

e sistemi di reportistica elettronica) in fase di progressiva digitalizzazione. Si citano anche SCP e SIA, trattati 

dettagliatamente nella presentazione precedente.  

[Ŝ ǊƛŎŜǊŎƘŜ ǎǳƭƭΩƛƴƴƻǾŀȊƛƻƴŜ ǘŜŎƴƻƭƻƎƛŎŀ ŎƻƴǎŜƴǘƻƴƻ Řƛ ŀƎƎƛǳƴƎŜǊŜ ƛ Řŀǘƛ ƻǘǘŜƴǳǘƛ ŘŀƭƭŜ ƻǎǎŜǊǾŀȊƛƻƴƛ ǎŀǘŜƭƭƛǘŀǊƛΣ 

Řŀ ƳƻŘŜǊƴƛ ǎƛǎǘŜƳƛ ǊŀŘŀǊ h¢I όƻƭǘǊŜ ƭΩorizzonte), aerei e droni di sorveglianza. Vengono presentati esempi di 

diversi sistemi utilizzati in Europa, di come funzionino e delle frequenze utilizzate.  

/ƻƴ ƭΩƛƴǘŜƎǊŀȊƛƻƴŜ Řƛ ǉǳŜǎǘŀ ǘŜŎƴƻƭƻƎƛŀΣ ƭΩŀƳōƛȊƛƻƴŜ ŝ ǉǳŜƭƭŀ Řƛ ŀŎǉǳƛǎƛǊŜ ǳƴŀ ǇƛŜƴŀ ŎƻƴƻǎŎŜƴȊŀ della 

situazione in mare, in modo da poter reagire alle situazioni che potrebbero avere un impatto immediato sulla 

ǎƛŎǳǊŜȊȊŀ ƻ ǎǳƭƭΩŀƳōƛŜƴǘŜΣ ŦŜǊƳŀƴŘƻ ƭŜ ǾƛƻƭŀȊƛƻƴƛ ŎƘŜ ǎƛ ǾŜǊƛŦƛŎŀƴƻΣ  ǘŜƴŜƴŘƻ ǎƻǘǘƻ ŎƻƴǘǊƻƭƭƻ ƛ ƭƛǾŜƭƭƛ Řƛ 
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ƻǘǘŜƳǇŜǊŀƴȊŀ όŀŘ ŜǎŜƳǇƛƻ ƭΩŀǘǘƛǾƛǘà presso i punti di sbarco non autorizzati) e tenendo traccia della pesca 

non dichiarata e non regolamentata e delle attività delle flotte non-¦9 ŜΣ Ŏƻƴ ƭΩŀǘǘǳŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭ ŘƛǾƛŜǘƻ Řƛ ǎōŀǊŎƻ 

dal gennaio 2015, è possibile controllare che i rigetti non avvengano in mare. Informazione incrociata dei 

ǎƛǎǘŜƳƛ ŎƻƻǇŜǊŀǘƛǾƛ Ŝ ƴƻƴΣ ǇŜǊ ŎƻƴŦŜǊƳŀǊŜ ƭΩƛŘŜƴǘƛǘŁ Ŝ ƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ ŘŜƭƭŜ ƛƳōŀǊŎŀȊƛƻƴƛΣ ǘŜƴŜƴŘƻ ŀ ƳŜƴǘŜ ŎƘŜ ƭŜ 

imbarcazioni UE al di sotto di 15 m LT non sono dotate di SCP e per quelle sotto i 12 mLT il SIA a bordo non è 

ƻōōƭƛƎŀǘƻǊƛƻΦ tŜǊ ǉǳŜǎǘƛ Ŏŀǎƛ {ŀǾƻǳǊŜǘ Ŏƛǘŀ ƭŀ ǇƻǎǎƛōƛƭƛǘŁ Řƛ ǊŀŎŎƻƎƭƛŜǊŜ ƛ Řŀǘƛ ǎŜƴȊŀ ƭΩƛƳǇƛŜƎƻ Řƛ ŎƻƳǇƭƛŎŀǘŜ 

apparecchiature su piccole imbarcazioni; i dati in mare potrebbero essere raccolti utilizzando cellulari/tablet 

per poi trasmetterli, una volta sufficientemente vicini alla costa da essere certi del funzionamento delle reti 

di telefonia mobile, oppure inviandoli mediante un sistema wifi del porto.  

Si comunica ai partecipanti che al momento è in fase di sviluppo un software con maggiori capacità di 

ǊƛƭŜǾŀƳŜƴǘƻ Ŝ ǊŀŎŎƻƭǘŀΣ ōŀǎŀǘƻ ǎǳƭƭΩƛƴǘŜƎǊŀȊƛƻƴŜ ƛƴŎǊƻŎƛŀǘŀ ŘŜƭƭŜ ƛƴŦƻǊƳŀȊƛƻƴƛ Ŝ ǎǳƭƭΩƛƴŎƭǳǎƛƻƴŜ Řƛ ŀǊŜŜ Řƛ 

monitoraggio protette e sulla possibile implementazione di algoritmi comportamentali. La sua utilità sta nella 

possibilità di definire sistemi paralleli per la riduzione dello sforzo di pesca; una sorveglianza efficace può 

consentire una valutazione dello sforzo (anche di paesi terzi), poiché i pescherecci sono più efficienti, la 

capacità aumenta con le nuove tecnologie, permettendo di avere una visione olistica del settore e dei fattori 

impattanti. 

Tavola rotonda ς Verso una nuova strategia della PCP nel Mediterraneo e misure possibili per affrontare 

ƭΩŜƳŜǊƎŜƴȊŀΦ  

Il moderatore, il giornalista italiano Gennaro Sangiuliano, presenta i partecipanti ed inquadra il momento, 

alla luce delle origini greche di Catania, evidenziando quanto antiche siano le attività di pesca. Chiede ai 

partecipanti brevità negli interventi, affinché si possa discutere in modo dinamico.  

Stefano Cataudella ringrazia il moderatore e si riallaccia al proprio intervento del giorno precedente a 

proposito del ruolo della CGPM e della catena di comando. Sottolinea che i concetti esposti nella sua 

prŜǎŜƴǘŀȊƛƻƴŜ ǎƻƴƻ ǎǘŀǘƛ ǘǳǘǘƛ ŦƻǊƳŀƭƛȊȊŀǘƛ ŀŘ ŀƭǘƻ ƭƛǾŜƭƭƻΦ tŀǎǎŀ ŀ ŘŜǎŎǊƛǾŜǊŜ ōǊŜǾŜƳŜƴǘŜ ƭΩƛŘŜŀ ŘŜƭƭŀ /DtaΣ 

ǳƴΩŀƎŜƴȊƛŀ ŜǎŜŎǳǘƛǾŀ ŘŜƭƭŜ bŀȊƛƻƴƛ ¦ƴƛǘŜ Ŏƻƴ нп ƳŜƳōǊƛΥ ƛ но ǇŀŜǎƛ ƳŜƳōǊƛ ŜŘ ƛƴ ǇƛǴ ƭΩ¦ƴƛƻƴŜ 9ǳǊƻǇŜŀΣ ǎŜƴȊŀ 

divisioni, semplicemente una bandiera, uƴ ǾƻǘƻΦ {ƛ ǘǊŀǘǘŀ ŘŜƭƭΩǳƴƛŎŀ ǎŜŘŜ ŘŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ƴŜƭƭŀ ǉǳŀƭŜ ƛ 

membri firmino accordi congiunti; la CGPM è uno strumento a servizio dei paesi, non adotta decisioni, 

sostiene i paesi sulla base delle loro richieste. Spiega brevemente che la Commissione tiene sessioni annuali 

ed opera nel corso delle intersessioni mediante i suoi comitati: il SAC (Comitato Consultivo Scientifico), il CAQ 

(Comitato acquacoltura), il Coc (Comitato di vigilanza), il CAF (Comitato amministrativo e finanziario) ed i loro 

organisƳƛ ǎǳǎǎƛŘƛŀǊƛΦ /ƻƴŎƻǊŘŀ Ŏƻƴ ƭŀ ƭƛƴŜŀ Řƛ ǇŜƴǎƛŜǊƻ ƎƛŁ ŜǎǇǊŜǎǎŀ ǇŜǊ Ŏǳƛ ƭΩ9ǳǊƻǇŀ ŘƻǾǊŜōōŜ ƛƴǘǊŀǇǊŜƴŘŜǊŜ 

ǳƴΩŀȊƛƻƴŜ ƳƻŘŜƭƭƻΣ ǘŜƴǳǘƻ Ŏƻƴǘƻ ŘŜƭƭŀ ǎƛǘǳŀȊƛƻƴŜ ŀǘǘǳŀƭŜΣ ŜŘ ƛƭ ǊŜǎǘƻ ŘŜƭ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ǇƻǘǊŜōōŜ ǎŜƎǳƛǊƭŀΣ 

ǇŜǊŎƘŞ ƭΩ¦9 ŝ ǎǘŀǘŀ ƭŀ ǇǊƛƳŀ ŀ ǇŜǎŎŀǊŜ ǇƛǴ Řƛ ǘǳtti.  

Ante MiǑura, ŘŜƭ aƛƴƛǎǘŜǊƻ ŎǊƻŀǘƻ ǇŜǊ ƭΩ!ƎǊƛŎƻƭǘǳǊŀΣ ǊƛƴƎǊŀȊƛŀ ƛƭ ƳƻŘŜǊŀǘƻǊŜ ŜŘ ŀƎƎƛǳƴƎŜ ŎƘŜ ǎƻƴƻ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛŜ 

informazioni specifiche sulla tempistica delle azioni da adottare, sottolineando come sia necessario iniziare 

ad impiegare la tecnologia presentata, e non soltanto gli strumenti convenzionali sinora adottati, rivedendo 

la situazione nel suo complesso prima dellΩŀŘƻȊƛƻƴŜ Řƛ ƴǳƻǾŜ ƳƛǎǳǊŜΦ  

Marina Petrou, Direttore per la Pesca, Grecia, ringrazia il moderatore e conferma che la posizione della 

Grecia è in sintonia con molte delle presentazioni; ogni paese ha le sue caratteristiche specifiche ed in Grecia 

vi sono moltissimi porti, ma pochi dati scientifici. Comunica ai partecipanti che tante iniziative sono state 

adottate a livello nazionale, per garantire che le misure applicate in tutto il Mediterraneo siano attuabili 
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ŀƴŎƘŜ ƛƴ DǊŜŎƛŀΣ ǇƻǊǘŀƴŘƻ ŀƛ ƳƛƎƭƛƻǊƛ ǊƛǎǳƭǘŀǘƛΦ {ƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ŀƴŎƘŜ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ ŘŜƭ ŎƻƴǘǊƻƭƭƻ ǳǎŀƴŘƻ ƳƛǎǳǊŜ Řƛ 

facile applicazione, vista la lunghezza della costa: il monitoraggio satellitare di tutte le imbarcazioni oltre 12 

Ƴ [¢ Ŝ Řƛ ǘǳǘǘŜ ƭŜ ƴŀǾƛ ǘƻƴƴƛŜǊŜ ǎŀǊŜōōŜ ƛŘŜŀƭŜΦ [ΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ǇǊŜŎŀǳȊƛƻƴŀƭŜ ƴŀȊƛƻƴŀƭŜ ƛƴŎƭǳŘŜ ƎƛƻǊƴŀƭƛ Řƛ ōƻǊŘƻ 

elettronici e fermi temporanei per la pesca ai demersali; per il pesce spada ed il tonno rosso esiste il divieto 

di vendita nel caso in cui queste specie siano catture accessorie. Ulteriori misure vengono applicate di 

comune accordo con gli altri stati e queste devono essere supportate da sostegni socio-economici al settore, 

poiché la pesca rappresenta una parte considerevole del tessuto sociale greco.  

Riccardo Rigillo, Direttore per la Pesca, Italia. La situazione presentataci evidenzia chiaramente la necessità 

Řƛ ŀƎƛǊŜ ƛƳƳŜŘƛŀǘŀƳŜƴǘŜ ŜΣ ǇǳǊ ŜǎǎŜƴŘƻ ƭŀ ǇŜǎŎŀ ǳƴΩŀǘǘƛǾƛǘŁ ŀƴǘƛŎŀΣ ƻƎƎƛ ǾƛŜƴŜ ǎǾƻƭǘŀ ƛƴ ƳƻŘƻ Ŝǎǘremamente 

moderno e serve quindi un approccio moderno alla sua gestione. La CGPM è uno strumento di fondamentale 

ƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀΣ ǇŜǊŎƘŞ ŎƻǎǘƛǘǳƛǎŎŜ ƛƭ ǉǳŀŘǊƻ ŎƻƴǎŜƴǎǳŀƭŜ ǊŜƎƛƻƴŀƭŜ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ ŘŜƭ ǉǳŀƭŜ ƭŜ ǊŜƎƻƭŜ Ǉƻǎǎƻƴƻ ŜǎǎŜǊŜ 

applicate in modo efficace. La CE Ŝ ƭΩLǘŀƭƛŀ ǎƻƴƻ ǇŀǊǘŜ Řƛ ǉǳŜǎǘƻ ǎƛǎǘŜƳŀ Ŝ ǎŜōōŜƴŜ ƭŀ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ŎƻƴƎƛǳƴǘŀ ŘŜƎƭƛ 

stock sia una procedura complessa, essa è al contempo potente. I piani di gestione nazionale indicati nel 

Regolamento Base della CE sono un altro importante strumento, ma la chiave va ricercata nella 

regionalizzazione: la possibilità per gli stati membri di concordare misure condivise, previo il consenso della 

CE, mediante un atto delegato. Ciò ci permette di lavorare direttamente sugli stock, assicurando la 

sostenibilità sia ecoƭƻƎƛŎŀΣ ǎƛŀ ŜŎƻƴƻƳƛŎŀΦ ¦ƴ ǳƭǘŜǊƛƻǊŜ ƻōƛŜǘǘƛǾƻ ŝ ƭΩa{¸Σ ŀƴŎƘŜ ǎŜ Ŏƛ ǾƻǊǊŁ ŘŜƭ ǘŜƳǇƻ ǇŜǊ 

introdurlo completamente nel sistema; si dovranno identificare strumenti adeguati di implementazione, che 

ǎƛŀƴƻ ǎŜƳǇƭƛŎƛ Řŀ ŀǇǇƭƛŎŀǊŜ Ŝ ŎƻƴǘǊƻƭƭŀǊŜ Ŝ ŎƻƳǇŀǘƛōƛƭƛ Ŏƻƴ ƭΩƻbiettivo MSY, lavorando sulle specie target 

prioritarie. La situazione nel Mediterraneo è estremamente specifica e per questo motivo ha seguito una 

ŘƛǊŜȊƛƻƴŜ ŘƛǾŜǊǎŀ ǊƛǎǇŜǘǘƻ ŀƭ ǊŜǎǘƻ ŘŜƭƭΩ9ǳǊƻǇŀΤ ǎƻƴƻ ƛƴŘƛǎǇŜƴǎŀōƛƭƛ ƳƛǎǳǊŜ ŎƘƛŀǊŜ ǇŜǊ ǘǳǘǘƛ Ǝƭƛ ǎǘƻŎƪ ƎŜǎǘƛti 

ŎƻƴƎƛǳƴǘŀƳŜƴǘŜ ƴŜƭƭŀ /9Φ [ŀ ǊƛŎŜǊŎŀ ŘŜǾŜ ŦƻǊƴƛǊŜ Řŀǘƛ ŀŘŜƎǳŀǘƛ ǇŜǊ ƭŀ ƎŜǎǘƛƻƴŜ Ŝ ǉǳŜǎǘΩǳƭǘƛƳŀΣ ŀ ǎǳŀ ǾƻƭǘŀΣ 

deve fornire indicazioni chiare alla comunità scientifica. 

Andreina Fenech Farrugia del Governo di Malta afferma che la consulenza scientifica esiste. Oggi ricercatori 

ed amministratori devono lavorare insieme al settore, per mettere in atto le migliori procedure possibili, al 

fine di avviare il recupero degli stock. Si consiglia di assumersi la responsabilità, agire in modo ambizioso ed 

avviare le discussioni, per guidare anche gli altri paesi nella giusta direzione.  

Marina ArgyrouΣ 5ƛǇŀǊǘƛƳŜƴǘƻ ǇŜǊ ƭŀ tŜǎŎŀΣ /ƛǇǊƻΣ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ Řƛ ǇǊŜǎŜǊǾŀǊŜ ƭƻ ǎǘŀǘƻ 

ŘŜƭƭΩŀƳōƛŜƴǘŜ ŜΣ ǇŜǊ ǊŀƎƎƛǳƴƎŜǊŜ ǉǳŜǎǘƻ ƻōƛŜǘǘƛǾƻΣ ǎƛ ǊƛŎƘƛŜŘƻƴƻ ƳƛǎǳǊŜ ǳǊƎŜƴǘƛΦ : ƴŜŎessario colmare le 

ƭŀŎǳƴŜ ƴŜƭƭŀ ŎƻƴƻǎŎŜƴȊŀ ǎŎƛŜƴǘƛŦƛŎŀΣ ŦŀŎŜƴŘƻǎƛ ǳƴΩƛŘŜŀ ŎƘƛŀǊŀ ŘŜƛ ŘƛǾŜǊǎƛ ƭƛǾŜƭƭƛ Řƛ ǎŜƴǎƛōƛƭƛǘŁ ƴŜƭƭŜ ŘƛǾŜǊǎŜ ŀǊŜŜ 

(aree di riproduzione, ecc.). Come già citato, i tre livelli di azione sono: nazionale, CE ed internazionale, È 

anche importante offrire capacità e formazione, per il raggiungimento di una risposta comune, e valutare 

ƭΩŀŘŜƎǳŀǘŜȊȊŀ ŘŜƛ Ǉƛŀƴƛ ƴŀȊƛƻƴŀƭƛΦ [ŀ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀȊƛƻƴŜ Řƛ ǇŀŜǎƛ ǘŜǊȊƛ ŀǘǘǊŀǾŜǊǎƻ ƭŀ C!h ŝ ŀƴŎƘΩŜǎǎŀ ŎǊǳŎƛŀƭŜΦ 

{ƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƭΩŜǎƛƎŜƴȊŀ Řƛ ǎǘŀƴŘŀǊŘƛȊȊŀǊŜ ƛ ƳŜǘƻŘƛ Řƛ valutazione e raccolta dati e di migliorare i dati scientifici. 

Frédéric Gueudar Delahaye ŘŜƭ aƛƴƛǎǘŜǊƻ ŦǊŀƴŎŜǎŜ ǇŜǊ ƭΩ!ƎǊƛŎƻƭǘǳǊŀ Ŝ ƭŀ tŜǎŎŀΣ ǎŀƭǳǘŀ ƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛΦ 

Sottolinea come sia necessario agire, ma anche lavorare a favore della sostenibilità dal punto di vista 

economico e per la pesca. Altra questione importante è la variabilità delle caratteristiche specifiche attorno 

al Mediterraneo; il contesto geografico e socio-economico varia enormemente, ma la PCP ci consente di 

ǘŜƴŜǊƴŜ ŎƻƴǘƻΦ bŜƭƭΩŜƭŀōƻǊŀǊŜ piani specifici per il Mediterraneo, è indispensabile prevenire sovrapposizioni 

ƴƻǊƳŀǘƛǾŜΣ ǘŜƴŜƴŘƻ ŀ ƳŜƴǘŜ ƭΩƻōƛŜǘǘƛǾƻ ŘŜƭƭΩa{¸Φ 
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José Miguel Corvinos La Fuente, del direttorato spagnolo per la pesca, ringrazia il moderatore, notando come 

gran parte dei punti chiave siano emersi. Poiché la PCP non si basa sul sistema TAC e quote, qualunque 

riduzione dello sforzo implica una riduzione della capacità o delle misure tecniche da applicare alla pesca 

(come nel caso delle specifiche degli attrezzi). Il piano di gestione spagnolo prevede una riduzione di capacità 

del 20%, che è stata messa in atto, ed una maggiore selettività degli attrezzi che potrebbe essere 

ƛƳǇƭŜƳŜƴǘŀǘŀ ƳŜǘǘŜƴŘƻ ŀƭƭŀ ǇǊƻǾŀ ƭΩŜŦŦƛŎŀŎƛŀ Řƛ ŘƛǾŜǊǎŜ ŘƛƳŜƴǎƛƻƴƛ ŘŜƭƭŜ ƳŀƎƭƛŜΦ [ŀ ƴŀǘǳǊŀ ǎǇŜŎƛŦƛŎŀ ŘŜƭƭŀ 

pesca fa sì che le nuove tecnologie possano spesso contrastare la riduzione dello sforzo. Si deve tenere conto 

ŘŜƭƭŀ ǎǘŀƎƛƻƴŀƭƛǘŁ ƴŜƭƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ ŦŜǊƳƛ ǇǊƻǾǾƛǎƻǊƛ ƻ ƴŜƭƭŀ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ Řƛ ŀƭŎǳƴƛ ǎŜǘǘƻǊƛ ŜŘ ŀǊŜŜΤ ŀƴŎƘŜ ƭŀ 

tutela delle aree costiere andrebbe rafforzata. Sottolinea inoltre la necessità di rivedere le taglie minime di 

riferimento per la conservazione, di mappare le aree sensibili e di gestirle di conseguenza. Tutte le misure 

avranno ripercussioni economiche e per questo devono essere studiate, perché non si può consentire alle 

misure di incidere anche sul settore; si richiedono attività secondarie per rafforzare la redditività e ridurre i 

costi di gestione delle imbarcazioni. Non bisogna dimenticare quanto piccolo sia il Mediterraneo rispetto al 

resto del mondo e quante nazioni utilizzino queste risorse. Pertanto le misure di gestione devono essere 

congiunte e coinvolgere le flotte dei paesi terzi tramite la CGPM. 

Altri punti di vista:  

Marco Costantini ς WWF. Questi due giorni di presentazioni e dibattiti hanno dimostrato la tragicità della 

situazione degli stock. Il WWF ritiene che vi siano strumenti a disposizione e che sia arrivato il momento di 

cambiare ritmo. Tutti i piani di gestione essenziali citati devono essere attuati rapidamente, altrimenti 

ƭΩƻōƛŜǘǘƛǾƻ ŘŜƭƭΩa{¸ ƴƻƴ ǎŀǊŁ ŎŜƴǘǊŀǘƻΦ : ƴŜŎŜǎǎŀǊƛƻ ŀƎƛǊŜ ǎǳƭƭƻ ǎŦƻǊȊƻ Řƛ ǇŜǎŎŀ ŀ ƭǳƴƎƻ ǘŜǊƳƛƴŜ ŜŘ ŀ ǾŀǊƛ ƭƛǾŜƭƭƛΥ 

locale, nazionale ed internazionale. È indispensabile coinvolgere i paesi terzi attorno allo stesso tavolo ed 

adottare una soluzione comune.  I consumatori devono essere sensibilizzati e capire che anche le loro 

decisioni potrebbero influenzare i livelli di sostenibilità. Mangiare e pescare sono azioni ecologiche ed 

ambientali.  

Javier Garat, Presidente di Europêche, ringrazia il ComƳƛǎǎŀǊƛƻ ±Ŝƭƭŀ ǇŜǊ ƭΩƛƳǇŜƎƴƻ ƴŜƭƭΩƻǊƎŀƴƛȊȊŀȊƛƻƴŜ Řƛ 

questo Seminario di alto livello durante il quale sono emerse grandi preoccupazioni. Sembra vi siano notizie 

confortanti: gli scienziati dicono che siamo in tempo, se si adottano subito misure idonee. I pescatori sono 

preoccupati per la presenza futura delle risorse e bisogna essere concreti. Si deve valutare il sistema di 

ƎŜǎǘƛƻƴŜ ¦9 Ŝ ǎƛ ŘŜǾƻƴƻ ŀŘƻǘǘŀǊŜ ƳƛǎǳǊŜ Ŏƻƴ ƭΩŀǘǘƛǾŀ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ ǇŜǎŎŀǘƻǊƛΦ {ƛ ŘŜǾŜ ŀƴŎƘŜ ǘŜƴŜǊŜ Ŏƻƴǘƻ 

del fatto che il Regolamento Mediterraneo è stato implementato adeguatamente nel 2012 e serve del tempo 

per poter vedere i risultati; in attesa di sentire gli effetti del nuovo regolamento, ritiene che la situazione 

possa migliorare. A partire dallo scorso mese di luglio Europêche ha privilegiato un approccio dal basso, 

incontrando i pescatori attraverso le loro organizzazioni di categoria. Sono state concordate misure pratiche 

in grado di invertire la situazione. A partire dalla Spagna si è lavorato su proposte che, sebbene 

potenzialmente inapplicabili per tutto il Mediterraneo, hanno un approccio che, in base ai fondi disponibili, 

potrebbe funzionare.  

Cita predatori come il tonno rosso ed i delfini ed i loro effetti sui piccoli pelagici; nonostante le responsabilità 

dei pescatori, anche altre attività, antropiche e non, hanno un impatto sulle risorse. Le misure vengono però 

adottate solo dai pescatori e lo squilibrio va studiato. Le attività di pesca alla lenza e pesca ricreativa, come 

pure quelle dei paesi terzi, vanno inserite in qualunque regolamento. 
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Kristina Mislov, ŘŜƭ aƛƴƛǎǘŜǊƻ ŎǊƻŀǘƻ ǇŜǊ ƭΩ!ƎǊƛŎƻƭǘǳǊŀΣ ǇǊŜƴŘŜ ŀǘǘƻ ŘŜƭƭΩŜƴƻǊƳŜ ƳƻƭŜ Řƛ Řŀǘƛ ŘŜƎƭƛ ǳƭǘƛƳƛ ŘǳŜ 

giorni. Comunica ai partecipanti di aver parlato coi propri colleghi della pesca, di aver ascoltato le 

presentazioni e, sebbene le conclusioni sul problema sembrino corrette, è indispensabile preservare la 

ǎƻǎǘŜƴƛōƛƭƛǘŁ ŘŜƭ ǎŜǘǘƻǊŜ ƴŜƭ ǘŜƳǇƻΤ ǉǳŜƭƭŀ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀ ŝ ǳƴΩŀǘǘƛǾƛǘŁ ǘǊŀƳŀƴŘŀǘŀ Řƛ ǇŀŘǊŜ ƛƴ ŦƛƎƭƛƻ Ŝ ǎŜ ƛƭ ǎŜǘǘƻǊŜ 

non viene preservato, scomparirà. Bisogna tener viva la conoscenza, poiché si tratta di abilità che non 

vengono insegnate nelle università, bensì trasmesse. Ciò significa che anche i pescatori devono prendere 

parte al processo. Essi dispongono inoltre di conoscenze specifiche sulla gestione delle risorse e tale abilità è 

essenziale. Se applichiamo misure che i pescatori non comprendono o nelle quali non credono, le stesse 

falliranno. I pescatori devono avere fiducia nelle amministrazioni e sentire che anche i loro figli potranno 

vivere di questo settore. 

Nel corso di questi due giorni abbiamo visto tante nuove tecnologie e modelli disponibili. Sappiamo di dover 

proteggere gli ecosistemi, ma stiamo creando modelli scientifici che sembrerebbero non tenere conto della 

molteplicità delle specie e della natura multi-specifica della pesca. I modelli ed i metodi utilizzati dovrebbero 

essere gli stessi ovunque nel Mediterraneo ed essere applicati nello stesso modo, avvalendosi di tutta la 

conoscenza esistente, per poter progredire.  

Oscar Sagué Pla, IFSUA (pesca ricreativa) esprime il comune timore sullo stato della costa, dove il pesce 

scarseggia sempre più, come sostenuto anche dai colleghi della pesca artigianale, i quali condividono lo stesso 

spazio e pescano le stesse specie. Questi due settori, pesca commerciale e pesca ricreativa, sembrano 

ƛƴŎƻƭǇŀǊǎƛ ŀ ǾƛŎŜƴŘŀΣ Ƴŀ ǎƛŀƳƻ ǘǳǘǘƛ ǊŜǎǇƻƴǎŀōƛƭƛΣ ƛƴŎƭǳǎƛ Ǝƭƛ ŀƳƳƛƴƛǎǘǊŀǘƻǊƛΦ [ŀ ƎŜǎǘƛƻƴŜ ŘŜƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀ 

costiero è fondamentale e tutto il settore ed i portatori di interesse dovrebbero occuparsi insieme della sua 

gestione. Si dovrebbe anche creare un sistema di monitoraggio basato su un approccio di ecosistema, 

tenendo conto di tutti gli attori e di tutti gli aspetti. I pescatori della pesca ricreativa, come quelli della pesca 

commerciale, hanno anni di esperienza e competenza, che potrebbero essere utili per comprendere cosa sta 

accadendo negli ecosistemi stessi. I piani di gestione pluriennali sono validi perché prendono in 

considerazione tutti gli aspetti. Sottolinea come sia indispensabile registrare tutte le catture: gli sbarchi della 

ǇŜǎŎŀ ǊƛŎǊŜŀǘƛǾŀΣ ŀǊǘƛƎƛŀƴŀƭŜΣ ǎǳōŀŎǉǳŜŀΣ ŀƭƭŀ ƭŜƴȊŀ Řŀ ƎŀǊŀ Ŝ ŎƻǎƜ ǾƛŀΦ [ΩŜŘǳŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ ƎƛƻǾŀƴƛ ǇŜǎŎŀǘƻǊƛ ŝ 

altrettanto importante, perché è cosi che si forma un pescatore responsabile del futuro. 

Michel Sponar, DG Ambiente CE, concorda con la visione collettiva che cioè sia arrivato il momento di agire. 

Dƭƛ ƛƴŘƛŎŀǘƻǊƛ ŘŜǎŎǊƛǘǘƛǾƛ ŀƳōƛŜƴǘŀƭƛ ŎƻƳǇǊŜƴŘƻƴƻ ƭŀ ǇŜǎŎŀΦ [ŀ ǇǊƛƻǊƛǘŁ ŝ ǳƴƻ ǎǘǊǳƳŜƴǘƻ ŎƻƴƎƛǳƴǘƻΥ ƭΩƘŀōƛǘŀǘ 

ƛƴǎƛŜƳŜ ŀƭƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŜŎƻƴƻƳƛŎƻΣ ǇŜǊ ǘǳǘŜƭŀǊŜ ƭΩŀōōƻƴŘŀƴȊŀ Ŝ ƭŀ ŘƛǾŜǊǎƛǘŁΣ ǊƛŘǳŎŜƴŘƻ ƭΩƛƳǇŀǘǘƻ ƴŜƎŀǘƛǾƻ 

ǎǳƭƭΩŀƳōƛŜƴǘŜΦ /ƻƳǳƴƛŎŀ ŀƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ƭΩŜǎƛǎǘŜƴȊŀ Řƛ ǳƴƻ ǎǘǊǳƳŜƴǘƻ Řƛ ƳƻƴƛǘƻǊŀƎƎƛƻ Ŝ ǎƻǊǾŜƎƭƛŀƴȊŀ ŜΣ ŜƴǘǊƻ 

marzo, gli stati membri dovranno inviare i propri programmi ed i primi dati, in modo da valutare se le direttive 

produrranno gli effetti attesi. Esprime la volontà di lavorare più direttamente con la DG MARE e sottolinea 

come anche gli stati membri debbano migliorare il proprio dialogo. Cita le direttive sulle acque reflue urbane 

che finiscono in mare; i rifiuti sono un grande problema e si sta provando di tutto per fare in modo che le 

ŘƛǊŜǘǘƛǾŜ ǎǳƛ ǊƛŦƛǳǘƛ ǎƛŀƴƻ ŀǇǇƭƛŎŀǘŜ Ŏƻƴ ŜŦŦŜǘǘƻ ƛƳƳŜŘƛŀǘƻΦ 9Ω ƴŜŎŜǎǎŀǊƛƻ ǳƴ ŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ƛƴǘŜƎǊŀǘƻ ŎƘŜ ǎƛŀ 

compreso e correttamente applicato, per far sì che gli sforzi fatti in un paese non siano vanificati dalle azioni 

ƛƴ ǳƴΩŀƭǘǊŀ ŀǊŜŀΦ  

Marco Affronte, parlamentare europeo, Commissione per la Pesca (PECH), conferma la struttura della 

codecisione, ricordando che il Parlamento Europeo è coinvolto dopo che le proposte sono pervenute alla CE, 

lavorando sulle migliorie ed accettando le responsabilità nei confronti dei cittadini. Si rende conto della 

necessità di decisioni rapide in questa fase e riconosce che alcune decisioni richiedono tempo a causa della 
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lunghezza delle procedure in essere. I piani pluriennali sono al momento in fase di discussione e vi sono 

alcune questioni fondamentali da chiarire; esprime la sincera speranza che si arrivi a decisioni chiave e che le 

ǎƛ ƛƳǇƭŜƳŜƴǘƛ ƛƴ ǘŜƳǇƛ ǊŀǇƛŘƛΦ {ƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ Řƛ ǳƴŀ ǾƛǎƛƻƴŜ ŎƘƛŀǊŀ di quello che si prevede a uno, tre 

o cinque anni. Il Parlamento Europeo è in attesa di questa visione concreta.  

João Aguiar MachadoΣ 5ƛǊŜǘǘƻǊŜ DŜƴŜǊŀƭŜ ŘŜƭƭŀ 5D a!w9Σ ǊƛƴƎǊŀȊƛŀ ǘǳǘǘƛ ƛ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀƴǘƛ ǇŜǊ ƭΩŜƭŜǾŀǘƻ 

contenuto formativo delle due giornate di seminario, che gli hanno permesso di comprendere come il 

aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ǎƛŀ ǳƴΩŀǊŜŀ ŦƻƴŘŀƳŜƴǘŀƭŜΣ ŜŘ Ƙŀ ǇŀǊǘŜŎƛǇŀǘƻ ŀ ǘǳǘǘŜ ƭŜ ǎŜǎǎƛƻƴƛ ǇŜǊ ŀŎǉǳƛǎƛǊŜ ŎƻƴƻǎŎŜƴȊŀΦ 

Sembrerebbe che i pescatori siano consapevoli della situazione; sono soggetti sociali che devono guadagnarsi 

Řŀ ǾƛǾŜǊŜ Ŝ ŘǳƴǉǳŜ ǎƛ ŘŜǾŜ ƳƛƴƛƳƛȊȊŀǊŜ ƭΩƛƳǇŀǘǘƻ ŘŜƭƭŜ ƳƛǎǳǊŜ ǎǳ ǉǳŜǎǘŀ ǇǊƻŦŜǎǎƛƻƴŜΣ ŎƻǎƜ ŎƘŜ Ǉƻǎǎŀ 

continuare a sopravvivere nel medio periodo. 

Va rafforzata la collaborazione coi paesi terzi e dobbiamo guardare a nuovi metodi di gestione. Ad oggi il 

aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ŝ ǎǘŀǘƻ ƎŜǎǘƛǘƻ Řŀ ǳƴ Ǉǳƴǘƻ Řƛ Ǿƛǎǘŀ ǘŜŎƴƛŎƻΣ Ƴŀ ƻǊŀ ǎƛ ǊŜƴŘŜ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛƻ ǳƴ ŎƻƴǘǊƻƭƭƻ ǎǳƭƭΩŀŎŎŜǎǎƻ 

alle risorse, limitando i giorni in mare e le catture. Bisogna proseguire in questa direzione, implementando 

misure a tutti i tre livelli, che dovranno anche lavorare insieme. Le misure nazionali devono essere 

immediatamente attuate e, nel frattempo, gli stati membri devono adottare misure a livello nazionale e 

regionale per affrontare la situazione, coinvolgendo il sud del Mediterraneo, con una piena ed effettiva 

partecipazione di questi paesi. Si rendono necessarie misure vincolanti, basate su una discussione aperta e 

costruttiva.  

Giampaolo Buonfiglio, Presidente del MEDAC. In sintesi, sono necessari modelli in un contesto 

regionalizzato; tutti i relatori hanno sottolineato lo stesso concetto, anche se da punti di vita differenti. Tutti 

Ƙŀƴƴƻ ǇŀǊƭŀǘƻ ƴŜƭƭŀ ƴŜŎŜǎǎƛǘŁ Řƛ ƭŀǾƻǊŀǊŜ ǎǳ ƳƛǎǳǊŜ ǘŜŎƴƛŎƘŜΣ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ Řƛ ǳƴŀ ǾƛǎƛƻƴŜ ǇƻƭƛǘƛŎŀ Ŝ Řƛ ǳƴŀ 

strategia con un forte coinvolgimento dei portatori di interesse, inclusi i paesi terzi, ed una maggiore 

ŎƻƴǎƛŘŜǊŀȊƛƻƴŜ Řƛ ǘǳǘǘƛ Ǝƭƛ ŀǎǇŜǘǘƛ ǎƻŎƛƻŜŎƻƴƻƳƛŎƛ ƴŜƭƭΩŀƳōƛǘƻ Řƛ ǳƴŀ ƴǳƻǾŀ ǎǘǊŀǘŜƎƛŀΦ 

Dibattito e conclusioni  

 

Antonio Pucillo, coordinatore nazionale per la pesca del sindacato ETF, comunica che avrebbe apprezzato 

essere stato invitato a partecipare al dibattito del mattino in qualità di rappresentante dei lavoratori del 

settore della pesca. Chiede se siano state pianificate azioni per mitigare le ripercussioni socioeconomiche di 

una riduzione ŘŜƭƭŜ ŎŀǘǘǳǊŜ Ŝ ŘŜƛ ƎƛƻǊƴƛ Řƛ ǇŜǎŎŀΣ ŎƘŜ ŎƻƳǇƻǊǘŜǊŜōōŜ ǳƴŀ ŎƻƴǘǊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩƻŎŎǳǇŀȊƛƻƴŜ ƛƴ ǳƴ 

settore che versa già in una situazione critica. 

 

Lƭ ƳƻŘŜǊŀǘƻǊŜ DŀƳōǎ ǊƛǎǇƻƴŘŜ ŀŦŦŜǊƳŀƴŘƻ ŎƘŜ ƭΩƛƳǇŀǘǘƻ ǎƻŎƛƻŜŎƻƴƻƳƛŎƻ ǾƛŜƴŜ ŜǎŀƳƛƴŀǘƻ ŜƭŀōƻǊŀƴŘƻ ƭŜ 

informazioni ǇǊƻǾŜƴƛŜƴǘƛ ŘŀƎƭƛ ǎǘŀǘƛ ƳŜƳōǊƛ Ŝ Řŀ ŀǎǎƻŎƛŀȊƛƻƴƛ ǉǳŀƭƛ ƭΩ9¢CΦ wƛōŀŘƛǎŎŜ ŎƘŜ ƭŀ ŎǊƛǎƛ ŜŎƻƴƻƳƛŎŀ ŀ 

ǎǳŘ ŘŜƭƭΩ9ǳǊƻǇŀ ŝ ŘƛŦŦǳǎŀ Ŝ ƴƻƴ ƛƴǘŜǊŜǎǎŀ ǎƻƭƻ ƛƭ ǎŜǘǘƻǊŜ ŘŜƭƭŀ ǇŜǎŎŀΦ Esorta ad una più stretta cooperazione 

con i paesi terzi per affrontare la questione deƭƭΩƛƳǇƻǊǘŀȊƛƻƴŜ Řƛ ǇǊƻŘƻǘǘƛ ƛǘǘƛŎƛ ŘŀƭƭΩŜǎǘŜǊƻΣ ǇŜǊ ŎƻƭƳŀǊŜ ƛƭ Ǿǳƻǘƻ 

ǇǊƻǾƻŎŀǘƻ Řŀƭƭŀ ŎƻƴǘǊŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭΩƻŦŦŜǊǘŀ ŘŜƭ ƳŜǊŎŀǘƻ ŜǳǊƻǇŜƻΣ ŘƻǾǳǘŀ ŀƭƭŀ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ Řƛ ǇŜǎŎŀ Φ  

 

Nunzio Stoppiello, Federcoopesca ς Puglia, esprime il suo consenso, dicendo che in Europa la tendenza è 

quella di focalizzarsi sui prodotti per i quali sia possibile assicurŀǊŜ ǳƴŀ ŎƻƴǘƛƴǳƛǘŁ ŘŜƭƭΩƻŦŦŜǊǘŀ e la pesca non 

è in grado di farlo. Ribadisce che, da un punto di vista commerciale, il settore vive un momento di difficoltà 
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nella vendita dei prodotti ittici ed i prezzi di vendita sono molto bassi. Sottolinea che le risorse stesse sono 

un fattore importantissimo e si auspicano collaborazione e sinergia tra pescatori e comunità scientifica. 

 

Paolo Pignalosa di Oceanis S.r.l commenta il sistema di controllo, affermando che la Guardia Costiera in Italia 

ǎǾƻƭƎŜ ŎƻƴǘǊƻƭƭƛ ŎƘŜ ǇƻǘǊŜōōŜǊƻ ŜǎǎŜǊŜ Ǿƛǎǘƛ ŎƻƳŜ ƻǇǇǊŜǎǎƛǾƛΣ Ƴŀ ƭΩǳƴƛŎƻ ƳƻŘƻ ǇŜǊ ŎƻƳōŀǘǘŜǊŜ ƭΩƛƭƭŜƎŀƭƛǘŁ ƴŜƭƭŀ 

zona è quello di fare in modo che vi siano obiettivi condivisi e che tutti i diversi attori collaborino 

reciprocamente, incoraggiando un cambiamento culturale che porti a migliori pratiche e risultati efficaci. 

 

Corrado Piccinetti, Università di Bologna, ricorda che il Regolamento Mediterraneo 2006 è entrato in vigore 

nel 2012 e le valutazioni presentate nel corso di questo seminario si basano su dati del 2013 e dunque 

ǊƛŦƭŜǘǘƻƴƻ ǳƴ ǎƻƭƻ ŀƴƴƻ Řƛ ŀǘǘƛǾƛǘŁ Řŀƭ ƳƻƳŜƴǘƻ ŘŜƭƭΩŜƴǘǊŀǘŀ ƛƴ ǾƛƎƻǊŜ ŘŜƭ ǊŜƎƻƭŀƳŜƴǘƻΦ Cƛƴƻ ŀƭ мффу, sono 

state pescate 400.000 tonnellate di pesce, mentre nel 2013 il totale è stato di solo 200.000 tonnellate circa; 

una riduzione superiore al 50%, che non dovrebbe essere sottovalutata. Chiede se vi siano stime disponibili 

su quanto ancora la flotta dovrebbe essere ridotta.   

  

Rafael Mas (EMPA) sottolinea chŜ ŝ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛƻ ǾŀƭǳǘŀǊŜ ƭŀ ǊŜŘŘƛǘƛǾƛǘŁ Ŝ ŘŜǘŜǊƳƛƴŀǊŜ ǎŜ ǳƴΩǳƭǘŜǊƛƻǊŜ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ 

vada effettivamente a vantaggio delle risorse, e, in tal caso, sarebbe necessario prevedere efficaci mezzi di 

compensazione.  

 

Paolo Pelusi ό[9D!/hhtύ ŎƻƳƳŜƴǘŀ ǎǳƭƭΩǳǎƻ ŘŜƛ ŦƻƴŘƛ C9!at ǇŜǊ ŀǘǘǳǘƛǊŜ Ǝƭƛ ŜŦŦŜǘǘƛ Řƛ ǳƴΩǳƭǘŜǊƛƻǊŜ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ 

affermando che, nella maggior parte dei casi, le clausole di condizionalità significano che queste misure non 

possono essere sfruttate. Qualunque parametro o misura pianificata necessita di una discussione 

approfondita con i rappresentanti del settore; suggerisce quindi tre parole chiave per riassumere le misure 

da adottare: condivisione, gradualità e flessibilità. Senza azioni congiunte e condivise, le misure non 

raggiungerebbero un livello applicativo elevato; è necessario un periodo di adattamento sufficientemente 

ƭǳƴƎƻ Ŝ ǎŜǊǾŜ ŦƭŜǎǎƛōƛƭƛǘŁ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊƴƻ ŘŜƭƭŜ ƳƛǎǳǊŜΦ 
 

Vadis Paesanti di Federcoopesca DƻǊƻ Ŧŀ ǊƛŦŜǊƛƳŜƴǘƻ ŀƭƭΩƛƴǘŜǊǾŜƴǘƻ ǇǊŜŎŜŘŜƴǘŜ Ŝ ǎǳƎƎŜǊƛǎŎŜ ŎƘŜ ǎƛ ŘƻǾǊŜōōŜ 

essere pazienti. La pesca è una professione che si fonda principalmente sul trasferimento delle esperienze. 

Gli incentivi a disposizione per la demolizione andrebbero impiegati per rinnovare le imbarcazioni esistenti, 

che nel migliore dei casi hanno almeno 40 anni. Infine richiede ǳƴΩŀǎǎŜƎƴŀȊƛƻƴŜ Řƛ ŦƻƴŘƛ ŀƭƭŀ ŦƻǊƳŀȊƛƻƴŜΣ ǇŜǊ 

consentire a tutte le parti di comprendere i cambiamenti in atto. 

Fabrizio De Pascale (UILA Pesca) ricorda come una piena considerazione degli effetti socio-economici sia 

stata richiesta sin dalla presentazione della riforma della PCP. Si deve tenere conto anche del principio di 

proporzionalità; se le conseguenze per il settore sono insopportabili, allora i regolamenti introdotti 

ǇƻǘǊŜōōŜǊƻ ŜǎǎŜǊŜ ŘƛŎƘƛŀǊŀǘƛ ƛƭƭŜƎƛǘǘƛƳƛΤ ǎƛ ŦƻǊƴƛǎŎŜ ƭΩŜǎŜƳǇƛƻ ŘŜƭƭŀ {ǇŀƎƴŀ Ŝ ŘŜƭƭŀ ǊƛŦƻǊƳŀ ŘŜƭ ǎŜǘǘƻǊŜ 

cotoniero nel 2006.  

A proposito di governance, sottolinea che i regolamenti UE sono applicabili alle imbarcazioni registrate nei 

ǇŀŜǎƛ ¦9 Ŝ ƴŜƭƭŜ ŀŎǉǳŜ ŎƘŜ ǊƛŎŀŘƻƴƻ ƴŜƭƭŀ ƎƛǳǊƛǎŘƛȊƛƻƴŜ ¦9Φ L ǊŜƎƻƭŀƳŜƴǘƛ ŘŜƭƭŀ /Dta ŎƻǇǊƻƴƻ ƭΩƛƴǘŜǊƻ ōŀŎƛƴƻ 
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Ŝ ǉǳƛƴŘƛ ŀƴŘǊŜōōŜ ǊŀŦŦƻǊȊŀǘŀ ƭΩƛƴǘŜǊŀȊƛƻƴŜ Ŏƻƴ ƭŀ /Dta ǇŜǊ ŜǎǎŜǊŜ ƴŜƭƭŀ ǇƻǎƛȊƛƻƴŜ Řƛ ŀŘƻǘǘŀǊŜ ƳƛǎǳǊŜ Řƛ 

gestione congiunte.  

 

Marco Spinadin, Federcoopesca, esprime la preoccupazione delle organizzazioni dei produttori, per il 

conflitto percepito tra pescatori e ricerca. Conferma la volontà di discutere sulle soluzioni, ma qualunque 

azione deve essere condivisa e la relativa durata concordata a priori. La ricerca si basa su dati che hanno 

almeno due anni, mentre i pescatori vivono ed operano nel presente.  Se si chiede loro di seguire pratiche 

che promuovano la qualità, la trasparenza e la certificazione solo per rimuovere aree di pesca, allora il 

conflitto non sarà superato. 

 

Marc Planas, CRPMEM LR sottolinea che la PCP si basa sugli stock di pesca e gli attrezzi utilizzati sono 

integrati, ma in molti casi le misure sono di impossibile applicazione perché tecnicamente inadeguate; 

sarebbe ad esempio necessario scegliere una dimensione ed una forma delle maglie che siano adatte al 

Mediterraneo. Per quanto riguarda i piani di gestione, suggerisce che sarebbe adeguato concentrarsi, per 

iniziare, sui distretti marittimi più vasti. 

 

Eusebio Esgleas Pares, Presidente di FNCCP, ricorda che, anche se dura da accettare, la situazione è reale e 

la sostenibilità delle risorse deve essere garantita, insieme a quella socio-economica: si dovrà mettere in atto 

un sistema compensatorio per il settore.  

 

Fabio Fiorentino, IAMC CNR, aggiunge che questo è un momento storico; ricorda le prime stime eseguite 

ƴŜƎƭƛ ŀƴƴƛ ΩфлΣ ǉǳŀƴŘƻ ƭŜ ǇŜǊŎŜƴǘǳŀƭƛ Řƛ ƳƻǊǘŀƭƛǘŁ ŜǊŀƴƻ ōŜƴ ƭƻƴǘŀƴŜ ŘŀƭƭΩa{¸Φ bŜƎƭƛ ǳƭǘƛƳƛ ŀƴƴƛ ǎƛ ŝ ŀǎǎƛǎǘƛǘƻ 

ad un costante miglioramento nelle condizioni di sfruttamento. La pesca di alcuni crostacei arriva a 10.000 

ǘƻƴƴŜƭƭŀǘŜκŀƴƴƻ Ŝ ŎΩŝ ǎǘŀǘŀ ǳƴŀ ƎǊŀŘǳŀƭŜ ǊƛŘǳȊƛƻƴŜ ƴŜƭƭŀ ƳƻǊǘŀƭƛǘŁ Řƛ ǇŜǎŎŀΦ {ƻƴƻ Ǌƛǎǳƭǘŀǘƛ ƛƴŀǎǇŜǘǘŀǘƛ ŎƘŜ 

dimostrano come non sia vero che le misure di gestione della pesca non abbiano dato un contributo 

significativo. Continua dicendo che dovremmo concentrarci sulla qualità, piuttosto che sulla quantità dei 

prodotti ittici, aumentandone il valore aggiunto.  

   

Laura Pisano della European Anglers Alliance afferma che la discussione aveva preso una brutta piega e che 

ƛƭ ǎŜƳƛƴŀǊƛƻ ŝ ǎǘŀǘƻ ƭΩƻŎŎŀǎƛƻƴŜ ǇŜǊ ƭŀǾƻǊŀǊŜ ƛƴǎƛŜƳŜ ǾŜǊǎƻ ǳƴŀ ǎƻƭǳȊƛƻƴŜΦ 

 

Il rappresentante di Oceana ricorda come vi siano state discussioni proficue e che ora si dovrebbe proseguire 

con le azioni. La Commissione, i rappresentanti di settore e le ONG hanno avanzato molte idee interessanti 

ŜŘ ƻǊŀ ŀƭƭΩƛƳǇŜƎƴƻ ŘŜƛ ǇƻǊǘŀǘƻǊƛ Řƛ ƛƴǘŜǊŜǎǎŜ ŘŜǾƻƴƻ ŦŀǊŜ ǎŜƎǳƛǘƻ ƭŜ ŀȊƛƻƴƛΣ ŎƻǎƜ ŎƻƳŜ ǎƛ ŝ Ǿƛǎǘƻ ƛƴ Ǉŀǎǎŀǘƻ ǇŜǊ 

il tonno rosso.  

 

Serena Maso Řƛ DǊŜŜƴǇŜŀŎŜ ŜǎǇǊƛƳŜ ƭΩƛŘŜŀ ŎƘŜ ǎƛŀ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛƻ ǳƴ ŎŀƳōƛŀƳŜƴǘƻ ƴŜƭƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ǇŜǊ ŜǾƛǘŀǊŜ Řƛ 

ǊƛǇŜǘŜǊŜ ƭŜ ǎǘŜǎǎŜ ƛŘŜŜ ƻƎƴƛ Ǿƻƭǘŀ ŎƘŜ ŎΩŝ ǳƴ ƛƳǇƻǊǘŀƴǘŜ ƛƴŎƻƴǘǊƻΦ   
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Alessandro BuzziΣ !/L tŜǎŎŀ ǎƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƭΩƛƳǇƻǊǘŀƴȊŀ Řƛ ŀǾŜǊ ƛƴǘǊƻŘƻǘǘƻ ƴǳƻǾƛ ŜƭŜƳŜƴǘƛ ŀǘǘǊŀǾŜǊǎƻ ƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ 

ŘŜƭƭΩŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΣ Ŏƻƴ ǎŎŜƴŀǊƛ Řƛ ŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ ŎƻƴŎǊŜǘƛΣ ƛƴ ǇŀǊǘƛŎƻƭŀǊŜ ŀǘǘǊŀǾŜǊǎƻ ƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ ŦƻƴŘŀǘƻ ǎǳƭƭŀ 

pianificazione spaziale. Le soluzioni dovrebbero coinvolgere gli operatori, ad esempio nella gestione della 

produzione e dei mercati. Gli strumenti per implementare queste misure sono contenuti nei piani di gestione 

ŀ ƭǳƴƎƻ ǘŜǊƳƛƴŜΦ {ƻǘǘƻƭƛƴŜŀ ƭΩŜǎƛƎŜƴȊŀ Řƛ ǊƛŘǳǊǊŜ ƛƭ ǘŜƳǇƻ ŎƘŜ ƛƴǘŜǊŎƻǊǊŜ ǘǊŀ ƭŀ ǊŀŎŎƻƭǘŀ ŘŜƛ Řŀǘƛ Ŝ ƭŀ ǾŀƭǳǘŀȊƛƻƴŜ 

degli stock, in particolare per le specie con un ciclo di vita breve. 

 

Anastasia Miliou di Archipelagos riflette sul fatto che si disponga degli strumenti, ma che questi non siano 

stati applicati adeguatamente. La mentalità tra le comunità di pescatori sta cambiando, si prendono sempre 

più iniziative, ma aumenta anche la burocrazia e per questo motivo si devono definire le priorità. Come punto 

di partenza, si possono tutelare gli habitat, le aree corallifere e così via, col coinvolgimento di tutti i settori.  

 

Marta Cavallé, in rappresentanza del settore della pesca artigianale, afferma che i pescatori accetteranno i 

limiti se saranno coinvolti nel processo decisionale, ma il coinvolgimento deve essere reale, se si vuole che le 

regole siano accettate e rispettate. 

 

Il moderatore Gambs interviene affermando di non aver percepito una grande contraddizione tra la comunità 

scientifica ed i pescatori; si deve ora riflettere sulle misure da adottare. Questo seminario ha dimostrato 

come sia necessario coinvolgere tutti i portatori di interesse. Sottolinea che il Regolamento Mediterraneo si 

applica a tutti ƛ ǇǊƻŘƻǘǘƛ ŎƘŜ ŜƴǘǊŀƴƻ ƴŜƭƭΩ¦9Τ ƭŀ ǘŀƎƭƛŀ ƳƛƴƛƳŀ ǎƛ ŀǇǇƭƛŎŀ ŀ ǘǳǘǘƛ ƛ ŦƻǊƴƛǘƻǊƛΤ ǉǳŀƭƻǊŀ ƛ ǇǊƻŘƻǘǘƛ 

ŀǊǊƛǾƛƴƻ Řŀ ǇŀŜǎƛ ƴƻƴ ¦9Σ ŝ ǇƻǎǎƛōƛƭŜ ōƭƻŎŎŀǊƭƛ ƳŜŘƛŀƴǘŜ ƛƭ ƳƻƴƛǘƻǊŀƎƎƛƻ Ŝ ƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƛ ǊŜƎƻƭŀƳŜƴǘƛΦ 

Sottolinea inoltre che i regolamenti della CGPM si applicano in tutto il Mediterraneo, ma sono indispensabili 

ƛƭ ŎƻƴǎŜƴǎƻ Ŝ ƭΩŀŎŎƻǊŘƻ Řƛ ǘǳǘǘƛ Ǝƭƛ ǎǘŀǘƛ ƳŜƳōǊƛΦ 9ǾƛŘŜƴȊƛŀ ŎƻƳŜ ƛƭ wŜƎƻƭŀƳŜƴǘƻ aŜŘƛǘŜǊǊŀƴŜƻ ƴƻƴ ǎƛŀ ǇŜǊŦŜǘǘƻΣ 

ma è quello al momento in essere tra gli stati membri e si deve garantire il rispetto delle regole. Eventuali 

ǎƻǎǘƛǘǳȊƛƻƴƛ ŦǳǘǳǊŜ ǇǊŜǎǳǇǇƻƴƎƻƴƻ ƭΩŜǎƛǎǘŜƴȊŀ Řƛ ǊŜƎƻƭŀƳŜƴǘƛ ǇƛǴ ŜŦŦƛŎŀŎƛΦ  

 

Giampaolo Buonfiglio, Presidente del Medac interviene per evidenziare quanto segue: 1) le misure tecniche 

non sono sufficienti, se non inserite in politiche generali, e devono essere ampiamente concordate per 

ƛƴŎƻǊŀƎƎƛŀǊƴŜ ƭΩŀǇǇƭƛŎŀȊƛƻƴŜΤ нύ ŝ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛŀ ǳƴΩƛƴǘŜƴǎƛŦƛŎŀȊƛƻƴŜ ŘŜƭƭŜ ŀǘǘƛǾƛǘŁ Řƛ ǊƛŎŜǊŎŀΣ Ŏƻƴ ǇŀǊǘƛŎƻƭŀǊŜ 

ǊƛŦŜǊƛƳŜƴǘƻ ŀƭƭΩŀǇǇǊƻŎŎƛƻ Řƛ ŜŎƻǎƛǎǘŜƳŀΤ оύ ƛƭ ǘŜƳǇƻ ŎƘŜ ǎŀǊŜōōŜ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛƻ ǇŜǊ ǊŜŘƛƎŜǊŜ i nuovi piani di 

ƎŜǎǘƛƻƴŜ ŝ ƛƴŎƻƳǇŀǘƛōƛƭŜ Ŏƻƴ ƭΩŜǎƛƎŜƴȊŀ Řƛ ŀƎƛǊŜ ǊŀǇƛŘŀƳŜƴǘŜΤ ŝ ǉǳƛƴŘƛ ƴŜŎŜǎǎŀǊƛƻ ŀƎƛǊŜ ǎǳƭƭŀ ōŀǎŜ ŘŜƛ Ǉƛŀƴƛ 

vecchi, inserendovi nuovi strumenti (ad esempio la pianificazione spaziale) e coinvolgendo maggiormente 

tutti i portatori di interesse; 4) lo sviluppo delle attività di controllo a terra, sui mercati; 5) fermo temporaneo 

e definitivo delle attività di pesca con il supporto del FEAMP; 6) riduzione ed eliminazione delle catture 

accessorie mediante piani di gestione dei rigetti; 7) rafforzamento del dialogo con i paesi terzi, 

armonizzazione dei regolamenti e gestione a livello di bacino.  

 

Lƭ ƳƻŘŜǊŀǘƻǊŜ ǊƛƴƎǊŀȊƛŀ Ŝ ŎƘƛǳŘŜ ƭΩƛƴŎƻƴǘǊƻΦ 
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Ref.: 91/2016        Roma, 10 de marzo de 2016 

 

 

Seminario de alto nivel sobre el estado de las poblaciones de peces en el Mediterráneo y sobre 
el enfoque de la PPC 

Catania, Italia, 9 y 10 de febrero de 2016 

Informe del Consejo Consultivo del Mediterráneo 

 

El seminario de alto nivel sobre el estado de las poblaciones de peces en el Mediterráneo, organizado 

conjuntamente por los servicios de la Comisión Europea encargados de la conservación y el control de la 

pesca en el Mediterráneo y el Mar Negro (DG MARE) y el Consejo Consultivo del Mediterráneo (MEDAC), se 

desarrolló en Catania, Italia, en los días 9 y 10 de febrero de 2016. Durante la reunión, se sucedieron 

ponencias en las que varios científicos ofrecieron un diagnóstico del estado de los recursos, seguidas de una 

mesa redonda en la que se debatieron posibles medidas para abordar la alarmante situación, con la 

participación de gobiernos y partes interesadas. La lista completa de participantes se adjunta al presente 

informe. 

El moderador fue Hubert Gambs, DG MARE, que inauguró el seminario y dio la bienvenida a los participantes. 

Después de transmitir información de índole logística a los asistentes, dio las gracias al MEDAC por haber 

tenido la iniciativa de organizar el seminario y al Ministerio italiano por haber sido anfitrión del encuentro en 

la isla de Sicilia. Recordó que, para la Comisión, el objetivo principal era encontrar respuestas para los retos 

que plantea la preocupante situación del Mediterráneo y avanzar hacia el acuerdo de una hoja de ruta que 

permita conseguir objetivos a corto y medio plazo mediante un enfoque a tres niveles: Estado Miembro, 

Unión Europea y acción internacional; fortalecer el marco cooperativo y forjar una visión común entre los 

países en aras de unas medidas de gestión conjuntas. 

El moderador presentó el programa y las ponencias que sucederían a los discursos de apertura, para luego 

dar la palabra al representante del país anfitrión, el subsecretario de Estado italiano, Giuseppe Castiglione. 

El Sr. Castiglione dio la bienvenida a los participantes y a las autoridades presentes, extendiendo su 

agradecimiento al comisario europeo Karmenu Vella y al MEDAC por haber escogido Sicilia para la 

celebración del seminario. Hizo mención del carácter simbólico de la localización geográfica de la isla, en el 

centro del Mediterráneo, y, en ese sentido, expresó su gratitud a la Comisión Europea por la atención que 

había prestado a la región, haciendo hincapié en que el sector necesitaba de políticas adecuadas que solo 

podían conseguirse mediante esfuerzos conjuntos. El objetivo de los dos días de encuentro sería hacerse una 

idea de los datos de que se dispone y de las diferentes posturas para ver cómo se puede avanzar con 

evaluaciones concretas, tanto en el seno de la Comisión Europea como fuera de ella, progresando juntos en 

lugar de simplemente desplazar a otra parte las responsabilidades, adoptando un enfoque interdisciplinario 

con modelos que puedan aplicarse realmente en este espacio compartido. Habló sobre la complejidad que 

entraña la región, con pesquerías de múltiples especies, y recalcó la importancia que reviste la participación 

de los pescadores en el proceso, en aras de la conservación de los recursos y de la biodiversidad sin que haya 

impactos negativos en el valor socioeconómico del sector. 
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El Sr. Castiglione habló de la Política Pesquera Común (PPC) como de una herramienta clave, refiriéndose al 

artículo 18, que introduce procedimientos regionalizados de gobernanza, y haciendo hincapié en la 

importancia de hacer que países terceros participen en este proceso, potencialmente por medio de la 

Comisión General de Pesca del Mediterráneo (CGPM). El crecimiento del sector pesquero a lo largo y ancho 

de la región era evidente y se hizo necesario adoptar las medidas adecuadas para garantizar una utilización 

más prudente de los recursos marinos disponibles sin subestimar el cariz transversal de la cuestión. Este 

encuentro constituyó una oportunidad para que la Comisión Europea y el MEDAC debatiesen cómo proceder 

en su objetivo de conservar el sector pesquero en el Mediterráneo, con el apoyo de la CGPM y de la FAO, por 

medio de sus proyectos regionales, así como con la participación de todos los interesados, que contribuirían 

a atajar el problema cada uno en un nivel diferente. Volvió a dar la bienvenida a los asistentes del encuentro 

y extendió su agradecimiento a los organizadores que lo hicieron posible. 

El comisario europeo Karmenu Vella dio las gracias al Sr. Castiglione. Extendió la bienvenida a los asistentes 

del seminario de alto nivel sobre el estado de las poblaciones de peces en el Mediterráneo y sobre el enfoque 

de la PPC y dio las gracias al MEDAC por haber tenido la iniciativa de abordar esta cuestión tan importante. 

También expresó su gratitud hacia las autoridades italianas por haber albergado el encuentro en la ciudad 

de Catania. En primer lugar, el Sr. Vella señaló a los participantes la celebración de la reunión de julio de 

2015, la consulta anual de la Comisión sobre el «Estado de las Poblaciones de Peces y el Rendimiento 

Económico de las Flotas Pesqueras», durante la que se reiteró la notable disminución de las poblaciones de 

peces mediterráneas a pesar de los esfuerzos invertidos por el sector, entre los que destaca la reducción de 

la flota. El presidente del MEDAC, Giampaolo Buonfiglio, refrendó firmemente la observación y se decidió 

que había que determinar estrategias de intervención urgente. 

El Sr. Vella se remitió a los hechos: las poblaciones de peces en el Mediterráneo se están reduciendo, algunas 

están incluso a punto de agotarse y el 93% de las poblaciones evaluadas son objeto de sobreexplotación. 

Existen numerosas razones: la contaminación y el cambio climático desempeñan sin duda un papel en este 

contexto, y cabe tener claro que la sobrepesca extensiva es una de las principales causas. Por otra parte, 

también es cierto que, en el caso de demasiadas poblaciones, todavía no hay datos suficientes disponibles. 

En la zona oriental del Mediterráneo, por ejemplo, existen grandes lagunas en series temporales que impiden 

la extracción de conclusiones significativas. Además, la mitad de los peces capturados en el Mediterráneo ni 

siquiera se declara. Pero esa falta de información no puede servir de excusa para postergar la acción. Entre 

las muchas razones que exigen una actuación rápida se encuentran los propios pescadores, cuyo sustento 

depende de que haya poblaciones de peces sanas. El comisario europeo recalcó que, aunque las poblaciones 

son compartidas con países terceros, a su entender la Comisión Europea debería liderar la búsqueda de 

soluciones, especialmente en lo que se refiere a especies capturadas principalmente por flotas de la Unión 

Europea. Por lo tanto, es primordial que haya un debate sobre lo que puede hacerse a nivel comunitario en 

el que asumamos nuestras responsabilidades como formuladores de políticas, pescadores, científicos y 

miembros de la sociedad civil. Se subrayó el hecho de que se han registrado grandes avances, sobre todo 

gracias a la reforma de la Política Pesquera Común, a la adopción por parte de los Estados Miembros de 

planes nacionales de gestión centrados en las principales pesquerías en el marco del Reglamento sobre el 

Mediterráneo, así como al establecimiento de zonas protegidas de pesca y a la labor conjunta de las 

organizaciones de productores de la Unión Europea para colocar la región en la senda de las prácticas de 

pesca sostenibles. La reforma aprobada de la PPC pone a nuestra disposición los medios políticos y 

financieros para actuar, entre los que se encuentran posibilidades de financiación en el marco del Fondo 

Europeo Marítimo y de Pesca (FEMP). La PPC debe ejecutarse plenamente si se quiere conseguir el objetivo 
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del rendimiento máximo sostenible (RMS) para 2020 como fecha límite. Sin embargo, dado que tendrán que 

pasar algunos años hasta que los planes de gestión de la Unión Europea comiencen a tener efecto, no es 

viable que nos quedemos de brazos cruzados viendo cómo menguan los recursos. Si no actuamos ya, nos 

enfrentamos al gran riesgo de que las poblaciones se reduzcan hasta un punto de no retorno. 

El Sr. Vella insistió en que revertir la tendencia exigiría enormes esfuerzos, pero que los científicos aseguran 

que el potencial de recuperación de las poblaciones del mar Mediterráneo todavía era muy alto. Recalcó 

también la importancia de la creatividad y del uso de las nuevas tecnologías a la hora de pensar en soluciones. 

Dicho esto, el cometido de la reunión era determinar dónde podrían concentrarse la acción inmediata y las 

medidas adicionales reuniendo a ministros de todos los países del Mediterráneo durante la feria Seafood 

Expo Global de Bruselas, en el mes de abril. Además, informó a los asistentes de que viajaría a varios países 

asociados clave para conseguir su compromiso, estudiar soluciones y evaluar las numerosas oportunidades 

que puede ofrecer la economía azul, así como de que continuaría trabajando con la CGPM por la posición 

clave que ocupa. Terminó renovando su agradecimiento al MEDAC por haber tenido la iniciativa de organizar 

este seminario y a los anfitriones italianos por haberlo hecho posible, y encomió el compromiso demostrado 

por los ministros presentes en el encuentro. 

El moderador dio las gracias al Sr. Vella y pasó a dar la bienvenida a los miembros del Parlamento Europeo 

que habían asistido a la reunión, para luego dar el uso de la palabra a Giampaolo Buonfiglio, presidente del 

MEDAC. 

El Sr. Buonfiglio dio la bienvenida a los asistentes y expresó su satisfacción por la organización de este 

seminario de alto nivel, que supone una importante fase del proceso en favor de una mayor sostenibilidad 

en el sector pesquero. Recalcó que el MEDAC representaba a partes interesadas profesionales del sector 

pesquero que, de consuno, desempeñan el papel que tiene el MEDAC de presentar dictámenes y propuestas 

a la Comisión Europea con el objetivo de agilizar la aplicación de la PPC en la región. Asimismo, señaló que el 

MEDAC también lo componen grupos de trabajo que con gran entrega se esfuerzan para dar cobertura a 

todos y cada uno de los aspectos clave, y que las funciones de dichos grupos se deciden cada año junto con 

la Comisión Europea con el objetivo de conseguir indicaciones y posturas de utilidad. Recalcó que el MEDAC 

también reconocía la necesidad de un cambio de ritmo, vistos los retos crecientes a los que se enfrenta el 

sector. Afirmó que celebrar este seminario ha sido posible gracias al compromiso del gobierno italiano, pero 

que nos encontramos ante el comienzo de un nuevo reto que debemos afrontar conjuntamente y al que no 

debe hacer frente únicamente la parte europea del Mediterráneo. Es necesario, pues, ampliar la visión 

geográfica e ideológica y adoptar un enfoque ecosistémico. La PPC es solo una de las  piezas de un mosaico 

mucho más grande que tiene ante sí la CGPM. La política que ha elaborado Europa hasta el día de hoy tiene 

varios efectos, pero los resultados todavía no llegan a ser del todo satisfactorios. El MEDAC, junto con sus 

asociados, se esfuerza por encontrar el modo más apropiado de avanzar haciendo, al mismo tiempo, que la 

PPC sea más efectiva. Las cuestiones que nos ocupan en estos dos días de seminario deben abordarse 

minuciosamente si se quiere progresar con un impulso renovado. 

Andrés Hermida (Director de Pesca del Ministerio de Agricultura, Alimentación y Medio Ambiente de España) 

tomó el uso de la palabra. Dio las gracias al subsecretario italiano, a los representantes presentes y a todos 

los asistentes. Expresó su gratitud al MEDAC y a la Comisión Europea por haber organizado conjuntamente 

este seminario en el corazón del Mediterráneo. Informó a los asistentes de que España es conocedora del 

desequilibrio en las poblaciones de peces que constatan los informes científicos, y adelantó que los expertos 

presentes hablarían de un descenso en la biomasa con grandes posibilidades de recuperación siempre y 
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cuando podamos corregir la situación: en España ya se estaban aplicando medidas mediante el plan integral 

para la pesca y planes locales que se han aprobado. Se informó a los asistentes de que para el plan integral 

nacional se habían establecido puntos de referencia biológica con miras a conseguir el RMS. Además se ha 

llevado a cabo una reducción de la capacidad de la flota, se han aplicado medidas centradas en la selectividad 

de las artes de pesca, se han realizado suspensiones temporales de las actividades pesqueras, se han creado 

zonas restringidas y se ha reforzado la protección de las zonas costeras. Sin embargo, a pesar de estas 

medidas, los informes científicos disponibles, y especialmente los más recientes, confirman que la 

sobrepesca va en aumento y que la biomasa decrece. Por lo tanto, el Sr. Hermida cree que es muy necesario 

revisar los esfuerzos que se están haciendo. Señaló que este no es un problema que afecte solo a España, 

sino que el Mediterráneo en su conjunto se encuentra en una situación preocupante y que es primordial que 

se trabaje de consuno para encaminar la pesca en el Mediterráneo hacia la consecución del RMS, de 

conformidad con la PPC. El Sr. Hermida continuó indicando que, desde el punto de vista de las autoridades 

españolas, serían necesarios una mayor sensibilización y un mayor conocimiento de los procesos de gestión 

a lo largo y ancho de la región, y que este foro podría prestar el apoyo necesario. Los principales puntos que 

hay que considerar son: 1) En la aplicación de medidas adicionales deben tenerse en cuenta los efectos de 

dichas medidas en la estabilidad socioeconómica de la comunidad pesquera. 2) Al evaluar los recursos 

deberíamos tener en cuenta el cambio climático y otros factores, lo cual no se ha estudiado debidamente. 3) 

No debemos desatender la naturaleza única del Mediterráneo. 4) Todos los países deben participar para que 

no se dé una discriminación aleatoria. El Sr. Hermida renovó su agradecimiento a los organizadores por haber 

hecho posible el seminario. 

Ante MiǑura se dirigió a los asistentes en nombre del nuevo ministro croata, que acababa de asumir su cargo. 

Afirmó tener pleno conocimiento de la pésima situación de las poblaciones de peces y recalcó que en Croacia 

la pesca es una actividad que reviste extrema importancia, y que estaba en juego el sustento mismo de las 

zonas costeras e insulares. Los fondos de la Comisión Europea se estaban invirtiendo en infraestructuras en 

ese momento, pero Croacia también tenía intereses reales en preservar la sostenibilidad por medio de la 

aplicación de medidas de gestión. Desde su punto de vista, los criterios aplicados eran demasiado generales, 

y sería más interesante analizar segmentos individuales para considerar las diferentes comunidades costeras 

de manera independiente. También señaló la importancia que tiene la pesca de pequeños pelágicos para el 

Adriático (y, claro está, para todo el Mediterráneo), y dijo que Croacia estaba a la espera de propuestas en 

lo referente a este tipo específico de pesca. Podría ser un buen contexto para probar las medidas de gestión 

de las directrices de la PPC. Recordó que Italia, Eslovenia y Croacia habían estado trabajando muy bien juntas 

durante muchos años, y que incluso antes de adherirse a la Unión Europea ya cooperaban en el marco de la 

CGPM. Informó a los asistentes sobre los planes nacionales de gestión que se estaban aplicando para reducir 

la capacidad de la flota y las jornadas de pesca, así como sobre las medidas nacionales con vistas a gestionar 

las restricciones y vedas espaciales y temporales para proteger a los juveniles y a la biomasa frezante. Dichas 

medidas darían frutos pero solo en el plazo de varios años. Hizo hincapié en que lo más importante era 

gestionar el sector basándose en principios apropiados: todos los aspectos mencionados son eslabones de 

una cadena y no elementos aislados. Para acabar, indicó que ya se habían registrado resultados relacionados 

con las medidas aplicadas, como, por ejemplo, la recuperación de las poblaciones de atún rojo. Sin embargo, 

dado que se trata de una especie depredadora, su recuperación conlleva efectos en los pequeños pelágicos 

de los que se alimentan. No puede concebirse un plan de gestión sencillo para el Mediterráneo, que es un 

complejo conglomerado de numerosas pequeñas piezas. Necesitamos un enfoque global, de múltiples 

facetas y riguroso a la hora de aplicar medidas efectivas. Solo cuando consigamos un enfoque de esas 
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características podremos ver mejoras. Dio las gracias de nuevo a los organizadores por la oportunidad de 

participar en este encuentro que supone un primer paso en la búsqueda de soluciones duraderas. 

Roderick Galdes, secretario parlamentario de Agricultura, Pesca y Derechos de los Animales en el Ministerio 

de Desarrollo Sostenible, Medio Ambiente y Cambio Climático de Malta, tomó el uso de la palabra. Mostró 

su agradecimiento a los organizadores y saludó a los participantes del encuentro, señalando que este 

seminario se concatenaba directamente con la conferencia internacional sobre Asesoramiento Económico 

en la Gestión de la Pesca, celebrada en Malta a principios de febrero. Insistió en que el asesoramiento 

ecológico y biológico constituían una base importante para la toma de decisiones. Entender lo que ocurre 

realmente y ceñirse a un enfoque común es el único modo de saber cómo proceder a la hora de gestionar 

recursos. Con el mejor asesoramiento se pueden tomar las mejores decisiones. La situación del Mediterráneo 

es muy compleja y las estrictas medidas que se han impuesto últimamente han supuesto un mazazo para el 

sector pesquero. Sin embargo, la situación actual comportará mayores obligaciones. Subrayó que sería 

fundamental contar con un enfoque común que permitiese trabajar desde la base hacia arriba en la gestión 

de la pesca. Opinó que la Unión Europea tiene que funcionar de manera más productiva y centrarse en ayudar 

a sus asociados. Juntos contamos con lo que necesitamos para salir airosos de esta situación, y confiamos 

plenamente en el comisario para que guíe al Mediterráneo hacia un futuro más sostenible. El Sr. Galdes dijo 

que esperaba que el seminario nos hiciese entrar en una nueva fase en lo que concierne la colaboración y 

que los decisores presentes pudiesen operar cambios en las políticas basándose en ese nuevo espíritu 

colaborativo. 

¢ŀƴƧŀ {ǘǊƴƛǑŀΣ ǎŜŎǊŜǘŀǊƛŀ ŘŜ ŜǎǘŀŘƻ ŘŜƭ aƛƴƛǎǘŜǊƛƻ ŘŜ !ƎǊƛŎǳƭǘǳǊŀ ŜǎƭƻǾŜƴƻΣ ǎŜ ŘƛǊƛƎƛƽ ŀ ƭƻǎ ŀǎƛǎǘŜƴǘŜǎ ȅ Řƛƻ ƭŀǎ 

gracias a todos los miembros de la organización de este seminario tan importante. Las autoridades eslovenas 

mostraron su acuerdo con que el estado de las poblaciones de peces y, más exactamente, de los recursos 

pesqueros era crítico, y con el hecho de que debemos actuar conjuntamente para hacer frente a esta 

responsabilidad común. Como ya había dicho el representante croata, un enfoque común de gestión es un 

ejemplo de buenas prácticas y el plan de pequeños pelágicos se está aplicando en el marco de la CGPM. 

También existe una recomendación conjunta en el norte del Adriático relativa a la obligación de 

desembarque. Hizo hincapié en que Eslovenia había actuado para garantizar la gestión sostenible en el norte 

del Adriático por medio de las siguientes medidas: de conformidad con el artículo 19 del Reglamento sobre 

el Mediterráneo, no se extienden nuevas licencias y esto ha ayudado a las poblaciones de peces; el cese 

permanente de las actividades ha restado embarcaciones a la flota que capturaba pequeños pelágicos; las 

limitaciones a la pesca aplicadas desde 2011 han reducido el desembarque de pequeños pelágicos en un 87%, 

por ejemplo. Teniendo en cuenta lo anteriormente dicho, Eslovenia apoya el debate sobre las medidas de 

gestión pero recalca que en el futuro será importante recordar los esfuerzos que ya se han realizado en el 

pasado, porque el sector pesquero esloveno ya ha reducido los esfuerzos al máximo posible y lo fundamental 

ahora es garantizar la supervivencia de la pesca tradicional y a pequeña escala en el país. Una reducción 

mayor de los esfuerzos traería consigo una carga financiera y administrativa que recaería sobre los hombros 

del gobierno esloveno y los del propio sector pesquero. Si las mencionadas medidas se consideran 

indispensables, entonces tendrá que haber exenciones para Eslovenia. Asimismo señaló que también hay 

otras actividades que repercuten negativamente en las poblaciones de peces y que deben abordarse. 

El moderador extendió la bienvenida a los expertos invitados y dio comienzo a la sesión dedicada a las 

presentaciones científicas. 
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Presentación 1: Ciencias y Pesca en la Unión Europea: panorama de la cuenca mediterránea. Norman 

Graham, presidente del Comité Científico, Técnico y Económico de Pesca de la Comisión Europea (CCTEP). 

Las diapositivas de la presentación están disponibles en la página web del seminario de alto nivel y figuran 

como anexo del presente informe. 

El Sr. Graham dio las gracias a los organizadores por la invitación y describió brevemente el CCTEP, su 

estructura y sus actividades, haciendo hincapié en la gran atención que presta al Mediterráneo, por ejemplo, 

por medio de la evaluación de poblaciones clave y del examen del funcionamiento de los planes plurianuales 

de los países. 

En cuanto al asesoramiento en materia de evaluación, ofreció una visión general de la actividad científica del 

Comité, basada en la división que hace la CGPM de las áreas del Mediterráneo y del Mar Negro en unidades 

de evaluación: las subáreas geográficas FAO-CGPM (SAG). Explicó que la evaluación de las poblaciones de 

peces en el Mediterráneo es una tarea compleja debido a una serie de factores, especialmente la gran 

cantidad de especies y SAG en las que a menudo se llevan a cabo evaluaciones separadas (se somete a 

evaluación una misma especie en cada una de las SAG de manera independiente) y con series temporales 

muy cortas. Comparó brevemente el enfoque del CCTEP con el del Consejo Internacional para la Exploración 

del Mar (CIEM) e hizo hincapié en la importancia que reviste la CGPM en el panorama general dada la 

dimensión no comunitaria del sector pesquero. En lo referente a la evaluación de poblaciones de peces, 

señaló que para cada población existe una ficha de asesoramiento que contiene información sobre su 

evolución en el tiempo, orientaciones, opciones de captura y puntos de referencia, así como un informe de 

evaluación que contiene detalles sobre parámetros biológicos, una descripción de la pesquería, las medidas 

de gestión que existen, datos de encuestas sobre capturas y esfuerzos y detalles sobre la metodología de 

evaluación aplicada. Para cada población se presta asesoramiento en materia de capturas en torno al logro 

del índice de mortalidad por pesca que produce el rendimiento máximo sostenible (FRMS) y sobre los efectos 

en términos de capturas reales. El Sr. Graham dio algunos ejemplos que ilustran cómo se llevan a cabo las 

evaluaciones para los diferentes grupos de especies: pequeños pelágicos, crustáceos, demersales y 

poblaciones comerciales, y demostró la existencia de un nivel alarmante de sobreexplotación. Los datos 

aportados mostraron a los participantes que, de las 64 poblaciones evaluadas, 61 (> 95%) se capturan por 

encima del FRMS. En cuanto a la situación de las poblaciones, básicamente casi todas las poblaciones sufren 

sobreexplotación y la biomasa es baja; el reclutamiento se ve obstaculizado por la falta de ejemplares 

adultos; los recursos demersales están en peor situación que los pequeños pelágicos y los crustáceos, y el 

caso de la merluza despierta una especial preocupación. 

Por lo que se refiere a los planes nacionales de gestión, informó a los asistentes de que numerosas 

poblaciones de peces resultan incompatibles con la PPC debido a los patrones de alta explotación y, además, 

muchas de ellas necesitan urgentemente planes de recuperación. Pero una de las principales problemáticas 

es la que representan las poblaciones transfronterizas, que se incluyen en varios planes nacionales 

independientemente de su distribución real, lo cual significa que una gestión a mayor escala sería mucho 

más adecuada. El Sr. Graham explicó que sería necesario hacer modificaciones para atender a los objetivos 

de la PPC, lo que implicaría cambios en el alcance geográfico, encaminándolo hacia un nivel regional más 

adecuado; mejoras en la ejecución de los planes de gestión y la aprobación de normas de control de las 

capturas y puntos de referencia límite y objetivo. 
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El Sr. Graham llegó a la conclusión de su presentación proponiendo a los asistentes algunos puntos clave para 

su examen, entre los que se encontraba la necesidad de reforzar los enfoques de gestión actuales guiándose 

por las necesidades de gestión a lo largo del proceso científico y de asesoramiento. 

Dicho esto, el punto clave que apuntaló su presentación fue el hecho de que la legislación en materia de 

capacidad y esfuerzo aplicada hasta el momento no haya reducido la mortalidad por pesca en el caso de las 

especies demersales. Sería necesaria una reducción ulterior de entre el 50 y el 60% para alcanzar el FRMS. 

Presentación 2: Diagnosis de las poblaciones de peces y posibles escenarios futuros: pequeños pelágicos. 

Philippe Cury, científico experimentado del Instituto de Investigación para el Desarrollo de Marsella (Francia). 

Las diapositivas de la presentación están disponibles en la página web del seminario de alto nivel y figuran 

como anexo del presente informe. 

El Sr. Cury dijo que para él era un honor y una responsabilidad el poder dirigirse a la audiencia de este 

seminario de alto nivel. Explicó a los asistentes que a pesar de contar con una dilatada carrera que le había 

llevado por todo el mundo, nunca se había encontrado con una situación tan preocupante como lo es la 

situación en que se encuentra el Mediterráneo en la actualidad. Retomó las palabras del comisario para decir 

que debemos emprender una nueva senda de manera inmediata y así revertir la tendencia, al tiempo que 

velamos por el equilibrio de la situación socioeconómica. No es algo imposible: hay casos de éxito, como el 

del atún rojo. Sin embargo, como apuntaba el Sr. Graham, dos tercios de las poblaciones de peces del 

Mediterráneo no constan en ningún registro y la sobrepesca es muy intensa. La disminución de las capturas 

y la reducción de esfuerzos están bien documentados, pero el Sr. Cury señaló que en algunos casos hay 

constancia de que en las evaluaciones realizadas existen subestimaciones de hasta un 30%, lo cual hace que 

el panorama sea más desolador. 

Luego pasó a presentar estudios sobre especies de pequeños pelágicos, principalmente sardinas y anchoas 

del Mediterráneo, basándose en series temporales desde los años 1980 en adelante. La situación que 

describió era muy interesante: en efecto, nos preocupa la disminución repentina de las capturas observada 

en los últimos años en comparación con los datos disponibles de años anteriores en las series temporales. 

Los esfuerzos pesqueros han sido ampliamente estudiados y parece ser que no pueden considerarse una 

causa; al contrastar las capturas con la biomasa, puede verse que el índice de explotación está a un nivel 

aceptable; parece que el reclutamiento no se ha visto afectado en el golfo de León; se ha desestimado la 

posibilidad de que las enfermedades sean una causa; y también se ha descartado la teoría de la alta presencia 

de depredadores como el atún. Parecería acertado pensar, pues, que las especies de pequeños pelágicos 

simplemente no están prosperando. El Mediterráneo se ve afectado por el cambio climático, que ha alterado 

las condiciones, calentado las aguas y reducido las cantidades de zooplancton, haciendo que los peces no 

encuentren suficiente alimento. Este factor, relacionado con las condiciones marinas, ha ido ganando cada 

vez más aceptación en la comunidad científica como una causa probable, y exonera por lo tanto a la actividad 

pesquera. 

El Sr. Cury presentó más resultados de estudios a los participantes, y describió las variables que se ven 

afectadas por el entorno y por factores relacionados con el conjunto del ecosistema y la interacción entre 

especies. Los recursos de pequeños pelágicos son especialmente importantes en el seno del ecosistema y, 

por lo tanto, es fundamental mantener sus niveles para que no haya efectos negativos. Entre los varios 

estudios presentados, había uno relacionado con las aves marinas que había establecido un punto de 

referencia límite, en el marco de un enfoque ecosistémico para la pesca, en términos de disponibilidad de 

biomasa de pequeños pelágicos para las aves marinas. Demostraba que el índice de supervivencia de las aves 
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dependía de los pequeños pelágicos de los que se alimentaban, y el umbral objetivo era de alrededor de 1/3 

de la cantidad máxima de recursos de pequeños pelágicos, que deberían permanecer en el mar para hacer 

posible la supervivencia de las aves marinas y, por ende, del ecosistema en su conjunto. Se presentó un 

ejemplo extraído de un estudio realizado en Namibia que probaba que la sobreexplotación de los pequeños 

pelágicos había alterado todo el ecosistema y había generado un desequilibrio que se tradujo en una gran 

proliferación de la biomasa de medusas, lo que a su vez demuestra que debe haber un equilibrio adecuado 

para la supervivencia del ecosistema. Los mamíferos marinos y las especies de peces de gran tamaño también 

deben sobrevivir para garantizar la resiliencia del ecosistema. 

El Sr. Cury también comparó el enfoque ecosistémico tradicional con el enfoque ecosistémico precautorio a 

la hora de estudiar la resiliencia del ecosistema por medio de patrones de explotación de peces forrajeros, e 

instó a la cautela cuando no se disponga de mucha información sobre estas especies y sus interacciones con 

los depredadores y el entorno. A continuación se presentaron estudios sobre el atún rojo y se recomendó de 

nuevo el enfoque precautorio a falta de certeza científica. 

En cuanto a la Agenda 2030 para los Objetivos de Desarrollo Sostenible, recalcó la necesidad de un enfoque 

científico integral y multidisciplinario para toda la cuenta mediterránea con el objetivo de comprender 

plenamente las poblaciones y su desarrollo, por ejemplo, con estudios que cuantifiquen los efectos de 

factores externos. También hay disponible un acervo de experiencia internacional que cabe aprovechar, 

especialmente en lo referente al desarrollo de marcos integrales generadores de hipótesis. 

La Directiva Marco sobre la Estrategia Marina de la Unión Europea está ya adoptando una perspectiva más 

amplia con el objetivo de conseguir un buen estado ecológico para 2020 y, en ese contexto, por primera vez 

se tienen en cuenta los elementos ecosistémicos y los efectos antrópicos a nivel comunitario. El Sr. Cury 

terminó la presentación haciendo un resumen de las principales cuestiones científicas: llevar a cabo estudios 

científicos integrados y multidisciplinarios que abarquen toda la cuenca; promover redes científicas; 

fomentar el acceso a bases de datos; realizar investigación sobre indicadores y determinar umbrales y puntos 

de referencia límite, impulsando la investigación sobre planificación espacial. Señaló también las cuestiones 

clave relacionadas con la gobernanza integrada: aplicación de los indicadores del buen estado ecológico de 

la Directiva Marco e indicadores ecosistémicos; elaboración de un marco integral por medio de la creación 

de hipótesis de la mano de las partes interesadas; fomentar la planificación espacial y el establecimiento de 

extensas áreas marinas protegidas (AMP) para su conservación; impulsar la pesca a pequeña escala 

sostenible y bien gestionada; y elaborar casos de estudio que generen resultados positivos. 

 

 

Presentación 3: Diagnosis de las poblaciones de peces y posibles escenarios futuros: recursos demersales. 

Eduardo Balguerías Guerra, del Instituto Español de Oceanografía. Las diapositivas de la presentación están 

disponibles en la página web del seminario de alto nivel y figuran como anexo del presente informe. 

El Sr. Balguerías dio las gracias a los organizadores del encuentro. Informó a los participantes de que su 

presentación se dividiría en estas cinco partes: indicadores de pesca; evaluaciones; estado de las poblaciones; 

dificultades; y medidas propuestas. Señaló también que no entraría en detalle sobre las tres primeras 

cuestiones porque los ponentes anteriores ya las habían cubierto suficientemente. 



 

100 

 

Comenzó explicando que el Mediterráneo es solo la pequeña pieza de un puzle mayor, pero que aun así es 

entraña complejidades, con pesquerías en que se capturan múltiples especies con diferentes artes, 

principalmente por medio de buques de pesca artesanal esparcidos en un gran número de lugares de 

desembarque. Los recursos demersales representan alrededor de un 30% de las capturas totales registradas 

en las áreas del Mediterráneo y del Mar Negro. En términos de capacidad, la flota italiana es la más grande 

con diferencia. El ponente describió ante los asistentes algunos indicadores de pesca para después pasar a 

explicar cómo se lleva a cabo la evaluación de recursos en los dos principales organismos técnicos que 

analizan con regularidad las poblaciones de peces del Mediterráneo: la CGPM y el CCTEP. Comentó la división 

que hace la FAO en subáreas geográficas y el problema que plantea la consideración de poblaciones que son 

transfronterizas o transzonales. Demostró también que la evaluación de especies no es uniforme, sino que 

solo seis o siete son las que se evalúan con mayor frecuencia debido a su importancia comercial, mientras 

que el resto no se someten a evaluación en absoluto, como habían dicho otros ponentes. Por otra parte, el 

Mediterráneo occidental recibe una mayor atención en lo que se refiere a la evaluación de las poblaciones, 

una tendencia que se va diluyendo conforme se avanza hacia la parte oriental. Luego pasó a dar una visión 

general del estado de las poblaciones según datos de ambas fuentes, anotando que la metodología de 

evaluación aplicada varía de una fuente a otra. 

Ya en el tema de las dificultades, el Sr. Balguerías hizo notar el desequilibrio cuantitativo y cualitativo en 

términos de datos que existe a lo largo y ancho de la región y entre las diferentes especies, así como la 

indisponibilidad de series temporales históricas que a lo mejor existen pero a las que no se puede acceder. 

Como ya se ha dicho, los resultados de los estudios se ven obstaculizados por una cobertura geográfica y 

temporal incompleta y por la falta de conocimientos sobre algunos parámetros básicos de carácter biológico 

y/o poblacional. Añadió que la metodología normalizada se utiliza solo en algunas zonas y, lo que es peor, 

parece ser que no existe una coordinación directa entre los dos organismos que con regularidad realizan 

evaluaciones de las poblaciones. Solicitó aclaraciones en lo referente a los diferentes niveles de gobernanza 

de los varios organismos de la zona y expresó su deseo de que se fomente una mayor participación de las 

partes interesadas. 

Medidas propuestas: en primer lugar mencionó la idea de ejecutar un programa conjunto de recopilación de 

datos en la zona, así como la posibilidad de recuperar datos existentes y crear una base de datos abierta, 

creando sinergias, buscando el beneficio mutuo y alineando prioridades. Hizo hincapié en la importancia de 

debatir todos los problemas subyacentes para poder progresar. La cuestión más acuciante pareció ser la 

reducción de la mortalidad por pesca (F) para el caso particular de la merluza. El potencial de recuperación 

es elevado según los datos históricos. 

Presentación 4: El Mediterráneo: Estado del ecosistema y otros efectos del cambio climático. Simone 

Libralato, del Instituto Nacional de Oceanografía y Geofísica Experimental de Trieste (Italia). Las diapositivas 

de la presentación están disponibles en la página web del seminario de alto nivel y figuran como anexo del 

presente informe. 

Se informó a los participantes sobre estudios realizados en el campo de los efectos antrópicos acumulativos 

sobre el ecosistema mediterráneo. Se tuvieron en cuenta diferentes factores que se consideraron atendiendo 

a un sistema de ponderación. El Sr. Libralato señaló que el Mediterráneo es un mar oligotrófico que presenta 

una marcada diferencia en términos de productividad primara entre su parte occidental y su parte oriental, 

así como variaciones en otras propiedades bioquímicas a lo largo y ancho del área. Describió el sistema de 

modelos tridimensional para recalcar la importancia de considerar el Mediterráneo como un todo. También 
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realizó una breve demostración de los patrones de circulación del agua y de la conectividad: los factores que 

influyen en la circulación y sus efectos en la productividad. Informó a los asistentes de que estudiando las 

masas de agua en profundidad a nivel local sería posible determinar los factores que influyen en la biomasa 

de especies de peces. Habló de los efectos de las alteraciones en las temperaturas de la superficie marina y 

en la salinidad. Señaló que los estudios no se centran solo en los efectos directos sobre especies más 

sensibles, sino que también consideran factores indirectos derivados de cambios de temperatura o 

estratificación de las aguas que afectan a la productividad, ya que los niveles de nutrientes y los ciclos 

bioquímicos se ven alterados en diferentes áreas. Una mengua de la clorofila y de la disponibilidad de 

nutrientes puede causar cambios en la composición biológica de algunas zonas. Otro factor que se estudia 

es la acidificación de los océanos. Muchas especies son especialmente sensibles a este parámetro y estos 

factores, sumados, redundan en cambios directos e indirectos en el entorno que han sido objeto de estudio. 

Se presentaron las previsiones hasta el año 2050. 

El ponente informó a los participantes de que la siguiente fase de los estudios versaba sobre los efectos sobre 

especies específicas, comenzando por las más sensibles, como las macroalgas y los lechos de vegetación 

marina, considerando la situación actual y utilizando los datos bioquímicos disponibles para proyectar 

posibles escenarios futuros. El mismo método se aplicó en el caso de los afloramientos coralígenos, que 

constituyen otro indicador clave de biodiversidad. Las previsiones muestran que grandes zonas del 

Mediterráneo serán desfavorables para los corales y otros organismos marinos sensibles. Y aquí es donde se 

habló de los efectos directos del cambio climático sin que hubiese referencia alguna a las especies 

comerciales, lo que demuestra que los efectos del cambio climático inciden a todos los niveles. Lo que hay 

que hacer ahora es integrar estos factores de presión en las dinámicas de las diferentes especies de peces, 

para permitir a los científicos comparar los efectos que se dan a numerosos niveles en el marco del enfoque 

ecosistémico, incorporando los procesos bioquímicos y la interacción entre especies a los diferentes 

escenarios de efectos posibles en aras de un mejor entendimiento y, por ende, una mejor fundamentación 

de los procesos de toma de decisiones. 

El Sr. Libralato recordó a los asistentes que los cambios en los parámetros medioambientales (temperatura, 

salinidad, acidez, etc.) favorecen la presencia de especies invasoras que encuentran en el Mediterráneo un 

entorno cada vez más favorable y que compiten con las especies autóctonas acaparando su hábitat, 

devorando su alimento y alterando las dinámicas de depredación; una situación que empeora con los efectos 

que tienen los cambios en esos parámetros sobre las especies autóctonas. Dicho esto, comentó también que 

con el paso del tiempo algunas de esas especies invasivas podrían adquirir valor comercial. 

Luego pasó a presentar una herramienta que se está elaborando con el objetivo de estudiar la respuesta de 

un enfoque ecosistémico ante la pesca con múltiples especies objetivo por medio de un modelo desarrollado 

para evaluar el efecto de la aplicación del FRMS en las especies objetivo (partiendo de la base de que la 

selectividad se gestiona a la perfección y no considerándola como una variable). Esta herramienta tiene por 

objetivo optimizar las capturas de las especies evaluadas en aras de una correcta gestión de los propios 

recursos, teniendo en cuenta las especies con las que interactúan, como los depredadores, que se verán 

afectadas. Aunque dicha herramienta se encuentra en las primeras fases de aplicación, podría ser útil a la 

hora de optimizar las capturas de especies objetivo en el marco de un enfoque ecosistémico allá donde los 

efectos son visibles únicamente por medio de la utilización de este tipo de modelos. La integración de los 

factores del cambio climático resultará en procesos y efectos. Es posible estudiar los efectos sinérgicos y 

antagónicos del clima y la pesca en el marco de un enfoque ecosistémico considerando no solo la biomasa y 
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las capturas por especie sino también los indicadores ecosistémicos, lo que puede llevar a un cambio en la 

estrategia. 

Recalcó que son necesarios muchos más datos. Todavía existe mucha incertidumbre en torno a este enfoque. 

Sin embargo, hizo hincapié en el carácter fundamental de los sistemas tridimensionales complejos, pues 

integran los patrones espaciales y la conectividad en los procesos de gestión y toma de decisiones. 

El moderador dio las gracias al Sr. Libralato por su presentación y abrió el turno de preguntas y repuestas en 

presencia de los expertos. 

P1. Fabrizio De Pascale, UILA Pesca (Italia), cuestionó la afirmación de que las cantidades de capturas se 

habían subestimado entre un 30% y un 40%, preguntando que en qué datos estaba basada la misma: ¿datos 

de los Estados Miembros? También preguntó si las estadísticas eran las mismas que las de la FAO. 

El Sr. Graham respondió que habría que preguntar a los gobiernos nacionales si los datos eran diferentes de 

los recopilados por la FAO. En principio deberían ser los mismos que los del programa de recopilación de 

datos. 

El Sr. Libralato dijo que los datos que constaban en las evaluaciones se comparan normalmente con los que 

se obtienen directamente de los mercados en el área de que se trate, así que los datos oficiales se basan en 

la situación que existe a nivel local. 

El Sr. Balguerías explicó que los datos utilizados deberían ser los mismos, pero que no siempre es así. La Unión 

Europea cuenta con un marco de recopilación de datos que bebe de las administraciones nacionales y esos 

mismos datos son los que deberían enviarse a la FAO, aunque a veces se hace en un formato diferente. En 

España, las estadísticas oficiales se cotejan con los resultados científicos y se utilizan conjuntamente. 

El Sr. Cury confirmó el uso de estadísticas de la FAO y explicó que se había calculado la cantidad de capturas 

no declaradas y que los resultados apuntaban a que los datos de la FAO contenían subestimaciones. Los datos 

utilizados eran independientes y provenían de científicos. Apuntó también que hay países que ni siquiera 

consideran los datos recopilados por los pescadores. 

P2. Alessandro Buzzi, ACI Pesca (Italia), puso en tela de juicio el enfoque que se ha venido aplicando hasta 

ahora, teniendo en cuenta los datos presentados por los expertos científicos que muestran que se 

sobreexplota un 90% de las poblaciones de peces. Se han aplicado medidas que al parecer no han surtido 

efecto, y por eso cuestionó la necesidad de continuar reduciendo el esfuerzo, preguntándose si la 

sostenibilidad socioeconómica de dichas medidas se había tomado en debida consideración, ya que es este 

un factor cada vez más importante. 

El Sr. Graham contestó que la sostenibilidad socioeconómica del sector era, claro está, algo fundamental. Si 

reducimos ahora la presión que ejerce la pesca, en el futuro las capturas serán más abundantes y habrá una 

mejora a nivel socioeconómico. El problema es dar ese paso: tenemos que asegurarnos de que nuestros 

puntos de referencia son los más adecuados para proceder correctamente. 

El Sr. Cury explicó que los peces que están siendo objeto de explotación son los últimos recursos salvajes y la 

naturaleza podría sorprendernos, pero si no gestionamos las poblaciones de peces como es debido y las 

reconstituimos cuando aún podemos, la sorpresa que nos dé la naturaleza podría ser negativa. Algunso países 

han tomado la medida de cesar la actividad pesquera directamente para poder reconstituir las poblaciones. 

Se trata de una elección política difícil, pero es un proceso a largo plazo y debe haber subsidios para los 
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pescadores. También apuntó que las poblaciones afectadas no pueden recuperarse si no se frena la pesca. 

Reiteró que sería muy difícil poner fin a la pesca por completo y hacer que los operadores cambien de 

actividad. Tendría que hacerse en el marco de una estrategia a largo plazo. 

 

P3. Javier Garat, CEPESCA (España), pidió una aclaración con respecto a la diferencia del 30% entre los datos 

reales y los datos declarados, haciendo mención de una publicación reciente de Daniel Pauly y Dirk Zeller, de 

enero de 2016, en la revista Nature Communications, artículo 10244 con título Catch reconstructions reveal 

that global marine fisheries catches are higher than reported and declining όΨUn ejercicio de reconstrucción 

de capturas revela que la cantidad real de capturas de la pesca marina mundial es mayor que la cantidad 

ŘŜŎƭŀǊŀŘŀΣ ȅ ǉǳŜ Ŝǎǘł ŘƛǎƳƛƴǳȅŜƴŘƻΩύΦ 

El Sr. Graham contestó que había discrepancias en cuanto a esos datos, pero que estaba claro que había 

incertidumbre, añadiendo que no tenía ninguna solución inmediata para el problema de los datos 

divergentes. 

El Sr. Cury respondió que es bien sabido por todos que los datos disponibles no son perfectos, y que la 

divergencia existente entre los datos de Pauly y los que publica la FAO no son ninguna sorpresa. Hay varios 

factores que generan subestimaciones en los datos, como la pesca ilegal y la pérdida de biomasa como 

consecuencia de la acción de los depredadores, que no pueden cuantificarse de manera exacta. Sin embargo, 

y tomando este último ejemplo, se ha determinado que la cantidad de atunes rojos en el golfo de Vizcaya no 

puede explicar por sí sola la reducción de la biomasa de pequeños pelágicos. 

El Sr. Balguerías contestó en lo referente al estudio de Pauly diciendo que, en el caso del Atlántico, parece 

que habría una sobreestimación de la divergencia, y que, en su opinión, Pauly hace presunciones demasiado 

generales. El Sr. Balguerías apuntó que, a pesar de que es probable que haya subestimaciones considerables 

en los datos sobre capturas, el modelo de Pauly había hecho demasiado hincapié en la divergencia. Dio el 

ejemplo de un método exitoso de recopilación de datos utilizado en Islandia, donde ha sido posible la 

cooperación entre la comunidad científica y los pescadores gracias a la confianza mutua. Los resultados 

fueron buenos, aunque limitados a solo ciertas flotas. 

P4. Marta Carreras, OCEANA, solicitó respuestas en lo referente a la cuestión de la conservación marina, 

haciendo un llamamiento a compromisos concretos con vistas al plazo de 2020 y preguntando si, en el 

contexto descrito durante este encuentro, son o no necesarias medidas de emergencia, como el cierre total 

de áreas o el cese de las capturas de determinadas especies. 

El moderador respondió que las posibles medidas de conservación serían abordadas en la sesión de tarde.  

Sesión de tarde, 9 de febrero 

Presentación 5: Conservación y control en el Mediterráneo y el Mar Negro. Xavier Vázquez, DG MARE. Las 

diapositivas de la presentación están disponibles en la página web del seminario de alto nivel y figuran como 

anexo del presente informe. 

El Sr. Vázquez comenzó explicando que el diagnóstico establecido y aceptado por todas las partes es que el 

estado de las principales poblaciones comerciales es extremadamente preocupante y no hay tiempo para 

quedarnos de brazos cruzados. El objetivo primero de este seminario debe ser, por lo tanto, confirmar el 

diagnóstico común para después articular una hoja de ruta que nos permita acordar cómo proceder, 
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teniendo en cuenta las soluciones que ofrece la PPC y las medidas preventivas existentes, que ya se están 

aplicando a lo largo y ancho del área, aunque de manera poco homogénea, y que hasta ahora no han logrado 

mejorar la situación de las poblaciones de peces. Señaló a los asistentes la existencia de dos niveles de 

urgencia: uno a corto plazo (2016/2017) y otro a medio plazo (2018/2019), dando ejemplos de medidas y 

recomendaciones que ya existen y recalcando que, aunque algunas medidas puedan ser dolorosas y cueste 

adoptarlas, o aunque sean difíciles de aceptar para aquellos que tendrán que aplicarlas, es necesario actuar 

de todas maneras. Pueden ejecutarse de manera inmediata actividades horizontales o iniciativas nacionales 

independientes. 

 

Se describieron los diferentes niveles de intervención: el comunitario y el internacional. En el primer caso 

podemos considerar la adopción inmediata de medidas recogidas en la PPC; a nivel internacional, tenemos 

las recomendaciones de la Comisión Internacional para la Conservación del Atún Atlántico (CICAA) y de la 

CGPM, que en su mayor parte constituyen medidas preventivas. Se mencionó el canal de Sicilia, para el que 

se han obtenido resultados recientes que demuestran que debemos reducir las capturas de merluza en un 

70% de manera inmediata y las capturas de camarón de altura en un 20% sin mayor dilación. Estos objetivos 

podrían conseguirse por medio de una reducción del esfuerzo en términos de días de mar, una reducción de 

la capacidad, el cierre de áreas o cualquier otra combinación de medidas de inmediata aplicación, pues 

existen pruebas de que en las zonas donde ya se aplican medidas estrictas el estado de las poblaciones de 

merluza es hasta cuatro veces mejor que en otras zonas del Mediterráneo. Hizo hincapié en la necesidad de 

inculcar en la región la idea de que necesitamos actuar ya para cambiar los niveles de poblaciones de peces. 

A pesar de las críticas que pueda recibir la investigación de Pauly o los datos en los que se haya basado, no 

puede cabernos duda de que existe pesca ilegal y no reglamentada y de que hay lagunas en los registros de 

datos de desembarques. Ni siquiera los datos de los diarios de navegación son completamente precisos a 

ciencia cierta a no ser que se cuente kilo por kilo todo lo que se vende a los restaurantes. Por no hablar de 

todos los datos que se pierden (lo que además puede constituir evasión fiscal). 

El ponente explicó que aplicar la PPC en el Mediterráneo era complicado pero que existen algunos objetivos 

claros: reducir las capturas accesorias y registrar todas las capturas son aspectos clave. Tomando el ejemplo 

de la merluza y las especies demersales asociadas, una medida podría ser, simplemente, desplazar a los 

pescadores hacia zonas con una menor concentración de juveniles para permitir que las poblaciones se 

reconstituyan. También será necesario mejorar la selectividad en términos reales. El control es asimismo 

importante para garantizar que se respetan los reglamentos, incluyendo los relativos a los tamaños mínimos 

de desembarque para la conservación. Es necesario reforzar la aplicación de la legislación. El ponente dio 

algunos ejemplos más sobre medidas comunitarias e internacionales, recalcando que toda intervención 

técnica exige una intensificación de las tareas de seguimiento, vigilancia y control. 

El Sr. Vázquez volvió al tema clave que vertebra este seminario: la necesidad de llegar a una hoja de ruta. 

Habló de la posibilidad de adaptar el proceso de recopilación de datos para que satisfaga los nuevos 

requisitos derivados de la reforma de la PPC, mejorando la calidad y la cantidad de los datos sobre 

poblaciones y colaborando con el FEMP para identificar las necesidades (explicó a los asistentes que la DG 

MARE ya está trabajando en ello). Apuntó que algunas poblaciones ya están bien documentadas. También 

se intentará racionalizar el sistema para que los Estados Miembros tengan más fácil la tarea de la recopilación 

de datos. Luego habrá que hablar sobre las actividades que haya que desarrollar y decidir quién hará qué y 
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cuándo, trabajando de consuno para revertir la situación. La cuestión es si todas las partes interesadas 

caminan en la misma dirección y tienen el mismo destino. 

Presentación 6: Apoyo a las medidas de conservación y control en el Mediterráneo. Fabrizia Benini, DG 

MARE. Las diapositivas de la presentación están disponibles en la página web del seminario de alto nivel y 

figuran como anexo del presente informe. 

La Sra. Benini presentó los aspectos clave del Fondo Europeo Marítimo y de Pesca (FEMP) y, más 

exactamente, qué es lo que se puede financiar por medio del Fondo y cuáles son los retos que plantea el 

futuro. Para poder utilizar los fondos, la iniciativa de que se trate debe enmarcarse en una de las prioridades 

que la Unión Europea haya identificado como prioridades de financiación de la Unión (PU). Las PU1 y PU3 

son las que más relación guardan con las cuestiones que nos ocupan. PU1: El fomento de una pesca que sea 

sostenible desde el punto de vista medioambiental, eficiente en el uso de los recursos, competitiva y basada 

en los conocimientos. PU3: El fomento de la aplicación de la PPC. 

Explicó a los asistentes de que el FEMP debe contribuir a la consecución de los objetivos de explotación 

sostenible que establece la PPC, y por eso queda excluida cualquier operación que pueda aumentar la 

capacidad de pesca (o que ayude a las embarcaciones a detectar la presencia de peces). La PU1 podría 

conseguirse por medio de la aplicación de medidas relacionadas con la flota y, más exactamente, recurriendo 

a ceses permanentes y temporales de la actividad pesquera para garantizar el equilibrio entre la capacidad 

pesquera y las oportunidades de pesca disponibles. Para ello, el FEMP prevé una tasa de cofinanciación del 

50%. En el caso de la aplicación de medidas que garanticen la reducción de los efectos de la pesca en el medio 

marino, incluyendo la reducción o la evitación de capturas accesorias y la protección y la restauración de la 

biodiversidad acuática de los ecosistemas, el FEMP prevé una tasa de cofinanciación de hasta el 75%. En el 

marco de la PU3, el objetivo de fomentar la ejecución de la PPC se conseguirá apoyando las reglas de control 

y aplicación de la misma, para lo que el FEMP prevé una tasa de cofinanciación del 90%, y por medio de la 

recopilación de datos relacionados con el sector pesquero, para lo que se prevé una tasa de cofinanciación 

del 80%. 

Las medidas relativas a las flotas pesqueras pueden traducirse en el cese permanente o temporal de la 

actividad pesquera. En cuanto a los ceses permanentes, constituyen un cambio estructural que resulta en la 

retirada de una embarcación del registro. La embarcación de que se trate deberá provenir de un segmento 

desequilibrado y ha de quedar claro que la ayuda económica recibida no puede utilizarse para reinvertir en 

una embarcación nueva con fines en el sector pesquero. La Sra. Benini recordó que estas ayudas financieras 

estarían disponibles solo hasta diciembre de 2017, por lo que sería apropiado actuar a la mayor brevedad 

posible. El cese temporal también es una posibilidad, aunque existen límites para su solicitud que se hicieron 

necesarios cuando se detectaron usos indebidos de la financiación en el período de convocatoria anterior. El 

Fondo también prevé financiación para situaciones de emergencia y medidas de conservación, 

contemplando un trato preferente para el caso de la pesca a pequeña escala. 

En el marco de la PPC reformada, habló del apoyo al control y a la aplicación y del apoyo que el FEMP presta 

en el ámbito de la recopilación de datos. Y, por último, presentó la asignación de fondos a programas 

operativos. Dio una visión general de las principales medidas del FEMP y las principales PU descritas durante 

la presentación y que vienen a reforzar las medidas preventivas de conservación que ya existen y las medidas 

adicionales de conservación de las que se ha hablado durante el seminario. Concluyó haciendo hincapié en 

que los Estados Miembros deben tomar las medidas administrativas necesarias desde ya para comenzar a 

justificar los gastos, porque los fondos que no se utilicen serán fondos perdidos. Los gatos tienen que 
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justificarse antes de diciembre de 2018. Animó a los Estados Miembros a determinar medidas para su 

aplicación, recordando que las asignaciones de financiación podrían modificarse en función de las 

necesidades reales. DG MARE tiene las puertas abiertas para mantener conversaciones con los Estados 

Miembros sobre sus respectivas necesidades individuales. 

El moderador dio las gracias a la Sra. Benini por su presentación y abrió el debate. 

El Sr. Frédéric Gueudar-Delahaye, el director francés de Pesca Marítima y Acuicultura, dio las gracias a la 

Comisión, al MEDAC y a las autoridades presentes. Pidió disculpas en nombre del ministro por no haber 

podido acudir al encuentro y aseguró que el gobierno francés estaba de acuerdo con muchas de las 

conclusiones que llevaron a la organización de este seminario. Subrayó tres puntos clave. El primero tenía 

que ver con los diferentes factores que afectan a las poblaciones de peces en el Mediterráneo: la actividad 

pesquera no es la única variable que hay que tener en cuenta. En segundo lugar, apuntó que se han hecho 

grandes esfuerzos en los últimos años y que los gobiernos y los profesionales ya han estado trabajando para 

conseguir estos objetivos, así que estaría fuera de lugar decir que no se ha trabajado en ello todavía. Hay que 

sospesar las medidas más efectivas y tener una visión más equilibrada del sector. El tercer y último punto 

tenía que ver con el aspecto socioeconómico, porque la sostenibilidad del sector es algo vital. Informó a los 

asistentes de que el gobierno francés estaba trabajando en estrecha colaboración con la Comisión y, en lo 

referente al FEMP, que se seleccionarían las medidas más adecuadas para evitar retrasos en términos de 

aplicación. 

El profesor Stefano Cataudella, presidente de la Comisión General de Pesca del Mediterráneo de la FAO 

(CGPM), tomó la palabra e inmediatamente aclaró las cuestiones sobre gobernanza que habían surgido 

durante el seminario. La CGPM elabora medidas de carácter obligatorio, aunque existe una diferencia entre 

elaborar medidas y aplicarlas. El marco jurídico está claro para los Estados Miembros. Son los Estados 

Miembros los que deben presentar las propuestas y, por medio de un memorando de entendimiento 

específico, es posible conseguir un procedimiento para la aplicación. La CGPM es un órgano regional que 

elabora medidas vinculantes y dado que es el máximo órgano judicial del Mediterráneo, los Estados 

Miembros deben aplicar las recomendaciones a las que se ha llegado de manera conjunta y que han sido 

aprobadas a nivel regional. También explicó, sin embargo, que la aplicación de esas medidas obligatorias 

depende de la confianza política que exista entre países, abandonando la lógica del control y tendiendo más 

a la diplomacia y la confianza. Como presidente, está a la disposición de la CGPM y de los Estados Miembros. 

El moderador abrió el turno de preguntas. 

El presidente de la Federación Catalana de Asociaciones de Pesca recalcó que, aunque es bien sabido que 

estamos ante un grave problema, cabe recordar que la situación actual del sector pesquero en el 

Mediterráneo afecta por encima de todo a los pescadores y a los armadores, que han invertido en su negocio 

generación tras generación. Dijo que la contaminación podría ser un factor importante, porque parece ser 

que los niveles de nutrientes han disminuido considerablemente y con ellos la calidad y la cantidad de 

organismos marinos. La reestructuración del sector es, por lo tanto, un peso con el que no deben cargar 

únicamente los trabajadores de la pesca. 

El director general del Departamento Regional de Pesca en el Mediterráneo de Sicilia tomó el uso de la 

palabra y, en la línea de las intervenciones anteriores, hizo hincapié en el problema al que se enfrenta la 

pesca tradicional. No es viable eliminar un sector únicamente porque los recursos sean escasos. Por cada 

pescador que hay en el mar hay otras siete personas en tierra con un empleo relacionado directamente con 
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el sector pesquero. El aspecto socioeconómico es ineludible. Tenemos que concentrarnos en la creación de 

un programa, porque parece ser que la pesca tradicional está pagando el pato de los desatinos de la pesca 

comercial. Hizo hincapié en el reto que supone crear un sistema común a 27 países diferentes cuando no 

todos ellos están sujetos a las mismas reglas. 

El Sr. Cury dijo que es cierto que los países de la Unión Europea no pueden hacer frente solos a la tarea de 

mejorar la situación, pero que también es verdad que los Estados europeos son los causantes de buena parte 

del problema y por lo tanto deben actuar. Además, está CGPM, cuyas reglas son vinculantes, lo que significa, 

por ejemplo, que para el caso del canal de Sicilia, las medidas son aplicables a la pesca tunecina, maltesa e 

italiana en los mismos términos. Los países de la UE deben permitir la plena aplicación de los reglamentos de 

la CGPM. 

Sobre la contaminación, el Sr. Curry recordó que, en toneladas, hay más plástico que peces en el 

mediterráneo; más basura que recursos. La contaminación la causan a menudo moléculas resultantes de la 

industria. Constituye un problema para los peces y un peligro para la salud humana. 

El Sr. Libralato, de Trieste, respondió en referencia a la cuestión de los niveles nutricionales. Se espera que 

haya una mengua de la productividad debido a la falta de nutrientes, pero esta no puede considerarse como 

la causa única de la falta de recursos. Además, si las medidas se aplican a un modelo complejo como el que 

presentó, los efectos solo serán visibles después de muchos años, así que lo que estamos viendo ahora podría 

deberse a actuaciones y medidas de tiempo atrás: los sistemas complejos no gozan de efectos inmediatos 

cuando se aplica una medida. 

Fabio Fiorentino, investigador italiano que ha participado en la evaluación de poblaciones demersales, 

intervino para expresar su acuerdo con la necesidad de que exista una perspectiva común. En cuanto a los 

datos, sin embargo, explicó que según su experiencia la cuestión de la biomasa real está algo menos clara. Si 

se analiza la biomasa total se ve que hay series temporales considerablemente largas para 23 especies 

diferentes que se han evaluado y, en su opinión, no se trata de emergencias reales, excepto en algunos pocos 

casos, ya que no existen datos suficientes que sostengan dicha afirmación. Está claro que hay sobrepesca, 

pero la prognosis no puede ser la del agotamiento de las poblaciones. Para obtener una mejora en términos 

de F, hay que mejorar la explotación por medio de medidas de gestión que reduzcan la capacidad de la flota, 

como se ha hecho en el caso de la pesca de arrastre en Sicilia. 

El Sr. Graham contestó que la ventana de oportunidades para la intervención es reducida y que aunque es 

cierto que no conocemos el nivel crítico de biomasa, este no es motivo suficiente para quedarse de brazos 

cruzados cuando lo que sí sabemos es que nos enfrentamos a una situación de sobrepesca crónica. Y tampoco 

está claro si la ventana de observación con que contamos nos está mostrando la biomasa real. 

Oscar Sagué Pla, IFSUA, tomó la palabra y cuestionó la falta de referencias a la pesca recreativa en la 

recopilación de datos y las estadísticas de la Comisión Europea. Ignorar este aspecto del sector significa no 

tener en debida consideración a algunas partes interesadas que podrían tener efectos considerables en el 

ecosistema. Dijo también que dado que la mayor parte de la pesca es pesca a pequeña escala, deberíamos 

ser capaces de estudiar más especies de las que se están estudiando actualmente, ya que se exige a los 

pescadores registrar todos los datos referentes a las capturas. También hizo mención de estudios que se han 

realizado en las Islas Canarias y que demuestran que la pesca recreativa causa un impacto mayor que la pesca 

profesional. Este podría ser el caso también en algunas zonas del Mediterráneo, así que no estaría de más 

investigar en ese sentido. 
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El Sr. Balguerías agradeció las preguntas y contestó que se trata de problemas muy reales. Como dijo durante 

su presentación, los datos se recopilan a partir de todas las fuentes, entre las que se encuentra la pesca 

recreativa, y de todos los Estados Miembros. En cuanto al número de especies, no es la Comisión Europea 

únicamente quien las selecciona. En un mundo ideal, las más de 400 especies serían objeto de evaluación. 

El Sr. Graham también intervino sobre la cuestión de la pesca recreativa para recalcar que existe un marco 

jurídico para la recopilación de datos, pero que se limita a determinadas poblaciones de peces. Se está 

progresando lentamente en esa dirección, porque hay una gran cantidad de pescadores que practican la 

pesca recreativa, pero son necesarios datos más robustos antes de que esta faceta pueda incorporarse a la 

labor del CCTEP. 

La representante de Greenpeace, Serena Maso, presentó la Declaración conjunta de las ONG ante el 

seminario de alto nivel sobre el estado de las poblaciones de peces en el Mediterráneo, que figura como 

anexo en el presente informe. En nombre de las organizaciones firmantes de la declaración, expresó una gran 

preocupación por la situación del Mediterráneo y señaló que no podía lograrse la sostenibilidad económica 

y social si no se conseguía antes una sostenibilidad medioambiental. La actividad pesquera debe frenarse en 

el caso de las poblaciones que estén en estado crítico y, más a largo plazo, debería ejecutarse un programa 

de reconstitución de las poblaciones que comience en las zonas de reclutamiento. También es fundamental 

que las reglas existentes se apliquen con los niveles adecuados de cumplimiento. 

Antonio Pucillo, coordinador nacional de pesca del sindicato italiano FLAI CGIL, tomó la palabra para expresar 

una postura opuesta, diciendo que a su parecer los graves problemas socioeconómicos a los que se enfrenta 

el sector no se han abordado en suficiente profundidad. Exigir mayores sacrificios al sector y añadir más 

costos revertirá en ceses masivos de la actividad pesquera. Debemos buscar alternativas que permitan a los 

pescadores ganarse la vida. Proteger el entorno es importante, pero el coste humano debe ser la prioridad. 

Laura Pisano, de la Alianza Europea de Pescadores de caña, expresó preocupación por el hecho de que el 

debate se centrase en la gestión de poblaciones de peces y los artes de pesca sin considerar las diferentes 

medidas que necesitan los diferentes entornos. Aquellos que practican la pesca recreativa se han dado 

cuenta de que en las aguas interiores no existe una gestión específica pero sí espectaculares niveles de 

biodiversidad, lo que hace que estas zonas revistan una gran importancia. Lo que ocurre es que los artes 

permitidos en esas zonas son los mismos que se utilizan mar adentro, y lo mejor sería adaptar la gestión a las 

características de las diferentes áreas. Además, algunos tipos de actividad pesquera se están acercando cada 

vez más a tierra, y es necesario proteger los entornos de pesca de esas zonas en términos de hábitat y 

recursos. 

Kristina Mislov, en representación de las asociaciones de pescadores croatas, recordó que las medidas de 

gestión se han venido aplicando durante años y que el estado actual de las poblaciones, como de hecho ha 

quedado demostrado durante el seminario, deriva de los modelos utilizados en el año 2013. En el marco de 

la CGPM, con la aplicación de los primeros programas, Croacia ha reducido en gran medida los días de mar. 

Por ejemplo, en el año 2015, los pescadores se quedaron en puerto 82 días a pesar de que los fondos de la 

Unión Europea solo subvencionarán un mes. El año anterior, hubo un cese de 90 días para los que no hubo 

subvenciones disponibles. Los resultados de estas medidas, si es que los hay, serán visibles en el año 2018. 

Los pescadores lo están pasando mal, pero las medidas se están aplicando. Hizo por lo tanto hincapié en que 

la labor en ese sentido está en curso. 
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Gilberto Ferrari, presidente de la asociación italiana Federcoopesca, hizo uso de la palabra para subrayar que 

toda la información aportada durante el seminario era importante, pero que se ha concentrado únicamente 

en unas pocas de las cientos de especies afectadas. Dijo que le preocupaba que el mensaje que destilase el 

seminario fuese el de una reducción general del 50% en la actividad pesquera en el Mediterráneo. Es cierto 

que el FEMP apoyará al sector a determinados niveles, pero cabe recordar que ya se han aplicado medidas y 

que, por ejemplo, la flota italiana ya se ha reducido en un 40% en los últimos diez años. Se trata de cambios 

estructurales irreversibles. Expresó su opinión de que el sector debería asumir responsabilidades a varios 

niveles. El enfoque debería ser regional pero tendría que tener en cuenta las medidas que ya se han aplicado 

en algunos países, como Italia, que ya cuentan con una elaborada normativa en el campo. 

El Sr. Vázquez señaló que el MEDAC se está empeñando a nivel de la cuenca por la reducción de las capturas 

accesorias, uno de los principales objetivos de la PPC. En mayo de este año los Estados Miembros presentarán 

propuestas conjuntas de planes de gestión de descartes con vistas a su aplicación a partir de 2017, centrados 

en aquellas especies con un tamaño mínimo de referencia para su conservación. Idealmente, incluirán 

medidas reales para reducir las capturas accesorias, no como los planes para especies de pequeños pelágicos, 

que contenían exenciones de minimis. 

Marc Planas, del Comité Regional de Pesca Marítima y Cultivos Marinos (CRPMEM) de Languedoc-Rosellón, 

tomó la palabra y apuntó que cualquier medida debe debatirse y decidirse junto con los pescadores, y que 

debe fomentarse la confianza si se quiere que la PPC sea efectiva. Los pescadores están intentando respetar 

la PPC, pero en el pasado no funcionó, en su opinión, porque no era de aplicación en todo el Mediterráneo. 

También sacó a colación el tema de la contaminación, que al parecer podría haber tenido efectos en las 

poblaciones de peces según las observaciones que han hecho los propios pescadores y no según estudios 

científicos. Además, un 50% de la flota ha no se dedica a la actividad pesquera y, por lo tanto, una mayor 

reducción sería algo difícil de soportar para el sector. Mostró su acuerdo con la necesidad de unir esfuerzos 

de manera transversal, explotando el conocimiento a todos los niveles, con el objetivo de diseñar planes de 

gestión que se apliquen progresivamente con el apoyo y la participación de los pescadores. 

José Manuel González Gil de Bernabé, secretario general de la Federación Nacional de Cofradías de 

Pescadores, presentó cuatro puntos clave. El primero tenía que ver con las medidas relativas a la flota. Habló 

de la flota de pez espada, que quedaría sujeta a estrictas medidas, y preguntó si la competencia desleal se 

había tenido en cuenta. El segundo punto tenía que ver con las poblaciones de atún rojo, que se han 

recuperado pero, aun así, como consecuencia de las medidas de la CICAA, las embarcaciones no pueden 

capturar esta especie por cuestiones burocráticas. En tercer lugar, apuntó que la pesca recreativa y deportiva 

no revestían la misma importancia que el sector profesional, pero que el sistema de sanciones les afectaba 

mucho menos. Y, por último, dijo que con tantos datos biológicos, sociales y económicos que recopilar, va a 

parecer que los pescadores salen al mar a rellenar formularios en lugar de a faenar. Es necesario reducir la 

burocracia. 

El Sr. Vázquez contestó que a menudo se dice que los pescadores no son capaces de hacer frente al papeleo, 

pero que hay un amplio abanico de tecnologías a disposición que deberían hacerlo posible. El debate 

prosiguió con el nivel de las sanciones que se aplican a los pescadores de recreo. 

El moderador cerró la sesión recalcando que el asesoramiento científico debe guiarse por las necesidades de 

gestión, como ya se había dicho. Parece que estamos lejos de cumplir los objetivos de la PPC y por lo tanto 

es necesario que todos tomemos cartas en el asunto. Hizo hincapié en que la sobreexplotación es solo uno 

de los problemas y que es necesario que haya investigación a varios niveles. Otras cuestiones clave son la 
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sostenibilidad, que es fundamental para la viabilidad del sector, y la aplicación de las normas y su 

cumplimiento. 

Este seminario debería entenderse como un primer paso en el marco de los esfuerzos para encontrar 

soluciones que favorezcan un mejor equilibrio, sobre la base del principio de cogestión. Dicho esto, una 

actuación rápida es fundamental. De los debates se destila la idea de que una ulterior reducción de las flotas 

será inevitable. Se trata de una medida que deberá adoptarse a todos los niveles de manera sincrónica 

(nacional, comunitario e internacional) y contando con todos los asociados clave de países terceros. 

Día 2, 10 de febrero: La gestión de retos, como el de las responsabilidades 

El presidente del MEDAC, Giampaolo Buonfiglio, tomó la palabra y habló a los participantes sobre el tema de 

la gestión, al hilo de las presentaciones técnicas que se habían realizado. 

Buonfiglio subrayó que, en el Mediterráneo, las políticas de conservación de la PPC no habían tenido los 

mismos efectos debido a varios factores, entre los que se encuentran: 

- el retraso en la adquisición de datos para las evaluaciones de poblaciones de cada año; 

- el marcado carácter multiespecies de los sistemas de capturas, con variabilidad estacional y espacial; 

- el solapamiento entre flotas en áreas de distribución y las poblaciones compartidas (entre los propios 

Estados Miembros de la Unión Europea y entre estos últimos y países terceros); 

- las aguas territoriales de los países costeros solo se extienden hasta 12 millas náuticas, a excepción del 

algunos casos específicos; 

- las migraciones estacionales de las poblaciones desde una costa sujeta a las actividades de una determinada 

flota hacia otra costa sujeta a las actividades de otra flota diferente; 

- una ilegalidad generalizada y la dificultad de ejercer un control efectivo; 

- un mayor número de sistemas pesqueros y una amplia gama de artes de pesca; 

- los puntos de desembarque esparcidos a lo largo de la costa; 

- una prevalencia de flotas de pesca a pequeña escala y de actividades de pesca artesanal; 

- la diferente segmentación de las respectivas flotas de los Estados Miembros; 

- la falta de políticas de gestión de las áreas costeras; 

- el no considerar debidamente la pesca y las pesquerías recreativas a la hora de formular políticas; 

- la insuficiencia de asesoramiento científico debida a la falta de financiación de la investigación por parte de 

los Estados Miembros (solo hay 30 especies evaluadas); y 

 - la reducción limitada del esfuerzo de pesca. 

Estos y otros factores han hecho que el sistema de cuotas sea más difícil de adoptar en el Mediterráneo. En 

este momento hay un sistema de cuotas que se aplica a una especie (el atún rojo). Una CGPM plenamente 

operativa, algo que se ha conseguido en los últimos años, es, a efectos prácticos, el único modo posible de 

avanzar hacia la armonización y la aplicación de criterios de sostenibilidad para las actividades de pesca que 
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desarrollen en la cuenca todas las Partes Contratantes implicadas, siempre que la adopción de las 

recomendaciones de la CGPM tengan carácter obligatorio para los países comunitarios y los no comunitarios. 

La superación de los retos que hasta ahora han impedido llevar a cabo diagnosis adecuadas y oportunas es 

fundamental en el marco de una nueva estrategia para la pesca en el Mediterráneo. Deben tenerse en cuenta 

las enseñanzas extraídas de experiencias pasadas (buenas y malas) y hay que introducir elementos 

innovadores que permitan mejorar las herramientas con que ya contamos para la política de conservación y 

gestión, que todavía es inadecuada. 

Se tendrán en cuenta algunos de estos factores en los planes plurianuales, pero está claro que, si no se 

aceleran las primeras fases del proceso de toma de decisiones, el factor tiempo se convertirá en el principal 

obstáculo de todo el proceso. 

En resumidas cuentas, el MEDAC considera las medidas que se presentan a continuación como prioritarias 

para conseguir los objetivos establecidos en la PPC, en el Mediterráneo, para las poblaciones de peces de la 

UE. 

A) Doblar los esfuerzos de investigación y de evaluación de poblaciones, haciendo que cubran el mayor 

número de poblaciones posibles e intentando acortar el tiempo que transcurre entre la recopilación 

de datos y la evaluación final. La recopilación de datos debería abarcar también los desembarques 

de pesca recreativa para las poblaciones pertinentes. 

B) En el marco de la Estrategia Marina, considerar y evaluar los efectos que tienen otras actividades en 

el entorno y en los recursos pesqueros (perforaciones y otras actividades costeras, contaminación 

por aguas residuales de la costa, unidades marítimas de regasificación, etc.), desarrollando las 

actividades de pesquisa e investigación necesarias para definir el Buen Estado Ecológico. 

C) Intensificar las actividades de control, especialmente en tierra, a lo largo de la cadena de suministro 

(mercados), con la ayuda de la tecnología digital y otras herramientas que permitan hacer un 

seguimiento de la calidad y la cantidad de desembarques para evitar actividades fraudulentas. Habría 

que intensificar también las labores de control en el mar en aquellas áreas donde la actividad 

pesquera esté prohibida (de manera temporal o permanente). 

D) En función de lo dispuesto en los planes plurianuales en lo referente a la limitación o la reducción de 

los esfuerzos de pesca que mayor impacto causen, considerar con la debida cautela, a nivel de la 

CGPM, la posibilidad de aplicar totales admisibles de capturas (TAC) y cuotas para algunas especies 

objetivo en sistemas de capturas monoespecie (o sistemas menos multiespecie), como en el caso de 

los pequeños pelágicos. Además, es necesario introducir en todos los planes plurianuales (también 

en el marco de la Estrategia Marina) un enfoque ecosistémico para la gestión de las pesquerías con 

un fuerte componente de planificación espacial como elemento vinculante, para determinar «áreas 

de no pesca» (hábitats esenciales de peces, áreas donde haya una alta concentración de juveniles, 

etc.), y para limitar la variedad de actividades de pesca, implantando una división de áreas y 

sometiéndolas a rotaciones de ceses totales o parciales en función del sistema de pesca. Mejorar las 

herramientas de sistemas de control y seguimiento como las del Sistema de Información Geográfica 

(SIG) sería especialmente interesante en este contexto, porque las imágenes satelitales ofrecen la 

posibilidad de ver y evaluar las diferentes operaciones de flota reales, sea cual sea el puerto en que 

estén basadas las flotas de pesca comercial de que se trate. 

E) Un factor estratégico en el que debe hacerse gran hincapié es el empoderamiento y la formación de 

todos los pescadores (de la pesca comercial y recreativa), por medio de su participación en la toma 
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de decisiones y también mediante iniciativas específicas con vistas a la difusión de buenas prácticas 

(acuerdos interprofesionales, suspensión voluntaria de la actividad pesquera, asociaciones con 

institutos de investigación y ONG, métodos de autogestión y autocontrol, etc.). Este factor debería 

considerarse también parte integrante de los planes plurianuales. 

F) Abordar la emergencia de la sobrepesca en el Mediterráneo: el FEMP aportará herramientas y 

oportunidades que se gestionarán en los diferentes Estados Miembros en función de sus respectivos 

programas nacionales. Varias medidas contempladas en el FEMP podrían contribuir de manera 

significativa a la racionalización del esfuerzo pesquero y al impulso de iniciativas que vayan en la línea 

de los planes plurianuales. 

G) Reforzar el diálogo con países terceros por medio de la CGPM en lo referente a las poblaciones 

compartidas y con el objetivo de armonizar el enfoque de los Estados costeros, comunitarios o no, 

con vistas a una política pesquera mediterránea. 

H) Abordar la compleja cuestión de la jurisdicción de las aguas del Mediterráneo. En un contexto de 

tensiones y disputas no resueltas, a lo largo del tiempo han sido innumerables las declaraciones 

unilaterales y de otros tipos que se han realizado y que han exacerbado las problemáticas que afectan 

a las zonas de inestabilidad política, provocando incidentes frecuentes e incertidumbre generalizada 

entre las flotas europeas en amplias zonas del Mediterráneo.  

I) Los sistemas costeros son un hábitat esencial para muchas especies, tanto de pesca comercial como 

de pesca recreativa. También constituyen importantes hábitats de cría. Las medidas de gestión que 

se han adoptado hasta ahora, que se han centrado en aspectos técnicos y en la reducción del 

esfuerzo, no han sido fructuosas. Es fundamental para el futuro del mar Mediterráneo que se pongan 

en marcha planes de gestión que abarquen todo el conjunto del sistema costero de que se trate, y 

que tengan en cuenta tanto el sector de la pesca comercial como el sector de la pesca recreativa. 
Presentación 7: Planificación espacial: hacia un nuevo enfoque para la gestión de la pesca. Tommaso Russo, 

Universidad Tor Vergata (Roma, Italia). Las diapositivas de la presentación están disponibles en la página web 

del seminario de alto nivel y figuran como anexo del presente informe. 

El ponente dio una visión general de la planificación espacial como herramienta, presentando la paradoja del 

conocimiento: el hombre ha acumulado una gran cantidad de información sobre el entorno, pero hasta hace 

poco era el propio comportamiento del hombre el eslabón más débil. Pero la situación ha cambiado en las 

últimas décadas y se han elaborado nuevos sistemas, como el sistema de localización de buques y el sistema 

de información automatizado, que hacen un seguimiento de los barcos de pesca y sus actividades y permiten 

así realizar un análisis detallado de sus movimientos. Obviamente, la disponibilidad de estas herramientas 

revolucionarias se está tornando cada vez más útil a la hora de recopilar información sobre el 

comportamiento humano en el seno del ecosistema con el objetivo de adoptar una legislación más adecuada 

y conforme con una gestión de alcance ecosistemático. Informó de que la comunidad científica italiana había 

intentado aprovechar esta oportunidad para elaborar un enfoque de nueva generación. Esta investigación se 

basa en dos pilares: en Itafishnet y en los programas de análisis y recopilación de datos. 

El ponente señaló que la gestión espacial de las áreas marinas no es una fórmula mágica que solucione los 

problemas abordados durante el seminario. Se trata de sistemas complejos y existen otras actividades 

humanas que tienen efectos en los ecosistemas y que no tienen nada que ver con la pesca. Son muchos los 

factores que influyen en las restricciones espaciales a la pesca y muchas las opiniones al respecto de estas 

medidas, que a veces no son tan efectivas como se esperaba y que, por lo tanto, tienen que aplicarse junto 

con otras. Este campo depende de herramientas digitalizadas e imaginería satelital, y se están desarrollando 
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también tecnologías estadísticas y modelos matemáticos. La creación de estas herramientas ayudará a los 

científicos a superar los obstáculos a los que se enfrentan actualmente y a utilizar de manera adecuada los 

datos disponibles y cada vez más numerosos. El paquete completo está a la entera disposición de la 

comunidad científica, lo que permite combinar, normalizar e integrar los datos aportados por el sistema de 

localización de buques y el sistema de información automatizado. Los datos sobre las actividades de buques 

o grupos de buques pueden analizarse de modo espaciotemporal para poder observar sus efectos en la zona. 

Los dispositivos de seguimiento captan una gran cantidad de información sobre el esfuerzo de pesca. Por 

ejemplo, en el contexto de los debates de este seminario, los datos de este sistema pueden mostrarnos la 

realidad operativa de los espacios que cubren nuestras flotas para saber exactamente dónde se está 

empleando ese esfuerzo. Para citar un ejemplo, se ha registrado un aumento del número de días de pesca 

por mes. Estos datos pueden incorporarse a modelos bioeconómicos con el objetivo de analizar los 

programas existentes. 

El ponente puso como ejemplo un estudio que modelaba la estrategia de la pesca de pequeños pelágicos en 

el Adriático y que mostraba que el aspecto económico era uno de los principales factores determinantes, lo 

que puede parecer obvio, pero es que además, al compararlo con el coste del combustible y otros factores, 

se ha podido observar que la actividad pesquera es más eficiente cuando los beneficios son mayores. El Sr. 

Russo también describió una plataforma llamada SMART: spatially explicit bio economic model for assessing 

and managing demersal fisheries (SMART, por sus siglas en inglés: modelo bioeconómico espacialmente 

explícito para la evaluación y la gestión de la pesca demersal). Este sistema permite predecir los efectos a 

corto plazo que tiene la gestión de los esfuerzos de pesca sobre las especies explotadas y sobre el 

rendimiento de las pesquerías. También hace posible realizar un modelo de lo que ocurriría en una 

determinada zona si se interviniese en la zona adyacente, teniendo en cuenta la ecuación de costes y 

beneficios (factores económicos) que afecta a los pescadores. Los resultados muestran también que si se 

refuerza la protección de una zona de cría, la zona adyacente también se ve beneficiada. Se ha probado que 

si se aplica la planificación espacial, los cambios en los patrones de explotación conducirían a mejoras 

considerables en el estado de las poblaciones y también en el aspecto socioeconómico. 

Terminó hablando sobre los nuevos patrones basándose en estudios de casos y sobre posibles medidas. Dio 

el ejemplo de un estudio reciente realizado en el área de Pomo Pit, en el Adriático, considerada una zona 

muy importante por la presencia de numerosas especies en diferentes fases de su ciclo vital. Han sido muchos 

los estudios que se han realizado a lo largo de los años y que han recalcado este hecho, demostrando la 

necesidad de una gestión específica de esta zona para garantizar la protección y la mejora de las poblaciones. 

Mencionó estudios realizados en el marco del proyecto AdriaMed de la FAO, que han demostrado 

científicamente el carácter crítico del área de Pomo Pit. Como resultado, se prohibió la pesca de arrastre a 

todas las flotas que operaban en el Adriático por el tiempo de un año (medidas espaciotemporales), lo cual 

fue posible gracias a la tecnología elaborada para la localización de los buques y a la adopción de un enfoque 

precautorio. 

El Sr. Russo concluyó apuntando que la gestión espacial, conjugada con otras medidas, podría constituir un 

enfoque eficaz para mejorar los patrones de explotación y contar con una mayor eficacia en el control. 

Presentación 8: Control: el uso de las tecnologías y la innovación para fomentar el cumplimiento. Pascal 

Savouret, Agencia Europea de Control de la Pesca (AECP). Las diapositivas de la presentación están 

disponibles en la página web del seminario de alto nivel y figuran como anexo del presente informe. 
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Al hilo de la presentación anterior, el ponente informó a los asistentes sobre el potencial de las tecnologías 

de control basadas en la vigilancia marítima: cómo adaptar los patrones de comportamiento y hacer que las 

tecnologías sean más eficaces sin ser demasiado costosas. La ventaja que tiene este sistema en el 

Mediterráneo es evidente, porque es relativamente sencillo dividir la cuenca en áreas delimitadas de control 

y porque los puntos de concentración de las pesquerías son bastante claros. Por otra parte, no podemos 

olvidar la compleja situación geopolítica de la región, que también tiene consecuencias. 

Además, las comunidades que circundan el Mediterráneo suelen ser urbanas, por lo que existe una interfaz 

inmediata entre los buques que llegan al puerto y los consumidores (el mercado) que hace que sea difícil 

gestionar y controlar los productos una vez desembarcados. El turismo también ha influido en la situación 

actual, así como la pesca recreativa, que en cierto modo genera solapamientos con la pesca comercial. Todos 

estos aspectos deben tenerse en cuenta, junto con el hecho de que las áreas en que se desarrollan estas 

actividades son muy reducidas debido a la limitada plataforma continental. Desde el punto de vista del 

cumplimiento, el Mediterráneo tiene unas características muy propias y, por lo tanto, existen sistemas 

innovadores en el campo del control y la vigilancia. 

Los datos recopilados son de dos tipos: los que aportan de manera voluntaria los propios pescadores, por 

medio de la instalación de dispositivos de a bordo, como cámaras de televigilancia (CCTV) y sistemas de a 

bordo de detección de buques (ruta y velocidad); y los que se recopilan de manera no cooperativa, como los 

datos que se recaban a distancia sin contar con la colaboración del buque de que se trate. Posteriormente, 

estos datos pueden integrarse con datos de la Unión Europea (diarios de navegación y sistemas electrónicos 

de presentación de informes) que se están digitalizando gradualmente. El ponente también mencionó de 

pasada los sistemas de localización de buques y los sistemas de información automatizados, ya que se había 

hablado de ellos en mayor profundidad durante la presentación anterior. 

Se está trabajando en la innovación tecnológica, haciendo posible la obtención de datos provenientes de 

satélites, modernos sistemas de radares transhorizonte, drones y aeronaves de vigilancia. El ponente dio 

ejemplos de diferentes sistemas existentes en Europa, explicando su funcionamiento y las frecuencias que 

utilizan. 

El objetivo de la combinación de estas tecnologías es conseguir un conocimiento pleno de lo que ocurre en 

el mar para poder reaccionar ante situaciones que pudieran tener efectos inmediatos en la seguridad o el 

entorno, impedir infracciones en tiempo real (por ejemplo, cuando se registre actividad en un punto de 

desembarque no autorizado), hacer un seguimiento de los niveles de cumplimiento, controlar la pesca no 

declarada y no reglamentada y vigilar la actividad de las flotas no comunitarias. Con la aplicación de la 

prohibición de desembarques de enero de 2015, es posible comprobar que no se estén haciendo descartes 

en el mar. Se coteja la información proveniente de los sistemas cooperativos y no cooperativos para 

confirmar la identidad y las actividades que desarrollan los buques, teniendo en cuenta que los buques de la 

UE con una longitud total de menos de 15 m no llevan incorporado el sistema de localización de buques y 

que los de longitud total inferior a 12 m no están obligados a instalar a bordo el sistema de información 

automatizado. Para esos casos, el Sr. Savouret habló de la posibilidad de recopilar datos sin necesidad de 

instalar equipos aparatosos en pequeñas embarcaciones: simplemente registrando los datos en el mar, con 

ayuda de un teléfono móvil o tableta, y enviándolos una vez cerca de la costa cuando haya cobertura o 

mediante un sistema de conexión inalámbrica. 

El ponente informó a los participantes de que se están desarrollando programas informáticos con 

capacidades mejoradas de detección y recopilación de datos por medio de la combinación de información 
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proveniente de diferentes sistemas, que incluyen la vigilancia de zonas protegidas y la posible aplicación de 

algoritmos de comportamiento. Servirán para establecer sistemas paralelos a la reducción de los esfuerzos 

de pesca. Unas labores de vigilancia eficaces pueden facilitar la evaluación del esfuerzo (también el de países 

terceros), dado que las embarcaciones son más eficientes y la capacidad aumenta con las nuevas tecnologías, 

con vistas a una perspectiva holística del sector y de los factores que en él influyen. 

Mesa redonda ς Hacia una nueva estrategia de la PPC en el Mediterráneo y posibles medidas para hacer 

frente a la emergencia. 

El moderador, el periodista italiano Gennaro Sangiuliano, presentó el tema de la mesa y recordó los orígenes 

griegos de la ciudad de Catania, haciendo alusión a los remotos orígenes de la actividad pesquera. Rogó a los 

participantes que fuesen concisos en sus intervenciones para dar dinamismo a la mesa redonda. 

Stefano Cataudella dio las gracias al moderador y comentó su presentación del día anterior sobre el papel 

de la CGPM y la cadena jerárquica. Recalcó que todos los conceptos recogidos en las presentaciones se habían 

formalizado a un alto nivel. Luego pasó a dar una descripción general de la CGPM: es un órgano del sistema 

de las Naciones Unidas con 24 miembros (23 Estados Miembros y la Unión Europea) entre los que no existe 

división alguna. Cada uno de ellos tiene un voto de igual valor. Es el único foro del Mediterráneo cuyos 

miembros firman acuerdos conjuntos. La CGPM es una herramienta puesta al servicio de los Estados. No 

toma decisiones. Apoya a los países en función de sus peticiones. Explicó brevemente que la Comisión celebra 

períodos de sesiones anuales y desempeña su labor en el tiempo que transcurre entre dichos períodos de 

sesiones por medio de sus comités: el Comité Científico Consultivo, el Comité de Acuicultura, el Comité de 

Cumplimiento, el Comité de Administración y Finanzas y sus órganos auxiliares. Concluyó con la idea ya 

mencionada de que la Unión Europea, habiendo sido la mayor explotadora de los recursos, debería actuar 

ante la situación actual y servir después de modelo al resto del Mediterráneo. 

Ante MiǑura, del Ministerio de Agricultura croata, dio las gracias al moderador, añadiendo únicamente que 

son necesarios detalles específicos relativos a los plazos para la adopción de medidas y recalcando que habría 

que empezar a utilizar las tecnologías presentadas durante el seminario y no solo las herramientas 

convencionales que se han venido usando hasta ahora para hacer una revisión de la situación general antes 

de adoptar nuevas medidas. 

Marina Petrou, directora de Pesca, de Grecia, dio las gracias al moderador y reiteró que la postura griega 

coincidía con las ideas expresadas en las presentaciones. Cada país tiene sus propias características. En Grecia 

hay muchos puertos pero pocos datos científicos. Informó a los participantes de la mesa de que se habían 

hecho muchos esfuerzos a nivel nacional para garantizar que las medidas aplicadas a todo el Mediterráneo 

pudiesen aplicarse también a Grecia y obtener los mejores resultados. También subrayó la importancia del 

control por medio de medidas que sean fáciles de aplicar, teniendo en cuenta la longitud de la línea de costa: 

el control por satélite de todos los barcos de longitud total superior a 12 m y de todos los buques atuneros 

sería algo ideal. El enfoque precautorio nacional incluye cuadernos de navegación electrónicos y medidas de 

cese temporal de la pesca demersal. La venta de pez espada y atún rojo queda prohibida cuando las capturas 

de estas especies sean accesorias. También se aplican otras medidas en coordinación con otros Estados que 

tienen que complementarse con un apoyo socioeconómico al sector, pues la pesca constituye una gran parte 

del tejido social heleno. 

Riccardo Rigillo, director de Pesca, de Italia. La situación que se nos ha presentado deja claro que tenemos 

que actuar de inmediato y que, si bien la pesca es una actividad antigua, hoy en día se practica de un modo 
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muy moderno y necesitamos un enfoque también moderno para poder gestionarla. La CGPM es una 

herramienta esencial y constituye un marco de acuerdo regional en el que se pueden aplicar reglas de manera 

eficaz. La Comisión Europea e Italia forman parte de este sistema, y puede que la gestión conjunta de 

poblaciones de peces sea un procedimiento complicado, pero también es significativo. Los planes de gestión 

nacionales, como consta en Reglamento de base de la Comisión Europea, también son una herramienta 

importante, pero la clave es la regionalización: la posibilidad de que los Estados Miembros acuerden medidas 

conjuntas, siempre que haya consentimiento por parte de la Comisión Europea, por medio de un acto 

delegado. Esto nos permite centrar nuestra labor de manera directa en las poblaciones de peces, 

garantizando la sostenibilidad tanto ecológica como económica. Otro objetivo es el RMS, aunque llevará 

tiempo introducirlo por completo en el sistema. Tenemos que identificar las herramientas adecuadas, que 

sean sencillas de aplicar y controlar y que sean compatibles con el objetivo del RMS, centrándonos en las 

especies objetivo prioritarias. La situación del Mediterráneo es muy específica y esto ha hecho que se 

desarrolle de manera diferente al resto de Europa. Es necesario aplicar procedimientos claros para todas las 

poblaciones de la Unión Europea que se gestionan de manera conjunta. La investigación debe aportar los 

datos adecuados para la gestión y, a su vez, la gestión debe dar indicaciones claras a la comunidad científica. 

Andreina Fenech Farrugia, del gobierno de Malta, apuntó que el asesoramiento científico ya existe. Ahora, 

los investigadores y los gobiernos deben unir esfuerzos con el sector para aplicar las mejores medidas 

posibles en aras de la recuperación de las poblaciones. Aconsejó asumir responsabilidades, aplicar medidas 

ambiciosas e iniciar debates para colocar al resto de países en la senda correcta. 

Marina Argyrou, Departamento de Pesa de Chipre, señaló la importancia de mantener el buen estado 

ecológico y dijo que debían considerarse medidas urgentes para este fin. Tenemos que colmar la brecha del 

conocimiento científico y tener una idea clara de los varios grados de sensibilidad que hay en las diferentes 

zonas (áreas de cría, etc.). Los tres niveles de actuación son, como ya se ha dicho: nacional, comunitario e 

internacional. También es importante proporcionar asesoramiento y formación para obtener una respuesta 

común y evaluar la pertinencia de los planes nacionales. La participación de los Estados por medio de la FAO 

también es esencial. Hizo hincapié en la necesidad de normalizar los métodos de asesoramiento y 

recopilación de datos, así como de mejorar los datos científicos. 

Frédéric Gueudar Delahaye, del Ministerio de Agricultura y Pesca francés, saludó a los asistentes. Insistió en 

que hay que pasar a la acción, pero que cabe volver a decir que también estamos esforzándonos porque haya 

sostenibilidad desde el punto de vista económico y pesquero. Otra cuestión importante es la variación en 

algunas características específicas del Mediterráneo. El contexto geográfico y socioeconómico varía 

ampliamente, pero la PPC nos permite tener estos factores en cuenta. Al diseñar planes específicos para el 

Mediterráneo, tenemos que asegurarnos de que las normativas no se solapen, teniendo en cuenta el objetivo 

general del RMS. 

José Miguel Corvinos La Fuente, de la Dirección General de Recursos Pesqueros y Acuicultura de España, dio 

las gracias al moderador y apuntó que ya se habían dicho casi todas las cosas importantes. Dado que la PPC 

no se basa en un sistema de TAC o de cuotas, cualquier reducción del esfuerzo significa o la reducción de la 

capacidad o la aplicación medidas técnicas (como las especificaciones relativas a las artes de pesca). El plan 

de gestión español prevé una reducción del 20% de la capacidad, ya en curso, y un posible aumento de la 

selectividad de artes de pesca tras estudiar la eficacia de las mallas en función de su tamaño. La naturaleza 

específica de la pesca hace que las nuevas tecnologías, a menudo, puedan contrarrestar la reducción del 

esfuerzo. Hay que tener en cuenta la estacionalidad, por medio de la aplicación de ceses temporales o la 
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reducción de algunos sectores o áreas. También podría reforzarse la labor de conservación de las zonas 

costeras. Además, el orador hizo hincapié en la necesidad de revisar los tamaños mínimos de referencia para 

la conservación y de identificar las zonas sensibles para gestionarlas en consecuencia. Cualquier medida que 

se adopte tendrá repercusiones económicas, así que habrá que estudiarlas bien porque no podemos permitir 

que las medidas afecten al sector de manera que haya que recurrir a actividades secundarias con el objetivo 

de mejorar los ingresos y reducir los costes derivados del mantenimiento de los buques. 

No debemos olvidar cuán pequeño es el Mediterráneo en comparación con el resto del mundo y cuán grande 

es el número de países que están explotando sus recursos. Por ello, las medidas de gestión deben ser 

conjuntas y deben también ser respetadas por las flotas de países terceros, por medio de la CGPM. 

Otros puntos de vista: 

Marco Costantini, del Fondo Mundial para la Naturaleza (WWF). Estos dos días de ponencias y debate han 

demostrado que la situación en la que se encuentran las poblaciones es desoladora. El WWF cree que ya 

contamos con las herramientas que necesitamos y lo que tenemos que hacer ahora es acelerar nuestra 

actuación. Los planes de gestión mencionados, de vital importancia, tienen que implantarse rápidamente o 

no conseguiremos el objetivo del RMS. Tenemos que tomar medidas en lo que concierne los esfuerzos de 

pesca, a largo plazo y a varios niveles: local, nacional e internacional. Tenemos que sentar a la mesa a los 

países terceros y llegar a una solución de manera colectiva. También habría que hacer saber a los 

consumidores que sus decisiones podrían tener impacto en los niveles de sostenibilidad. Consumir y capturar 

peces es una acción ecológica y medioambiental. 

Javier Garat, presidente de Europêche, dio las gracias al comisario Vella por su compromiso en la 

organización de este seminario de alto nivel durante un Europêche bastante preocupante. Parece ser que 

hay buenas noticias: los científicos dicen que todavía estamos a tiempo si adoptamos las medidas adecuadas 

ya. A los pescadores les preocupa que no vaya a haber recursos en el futuro y nosotros tenemos que ser 

realistas. Hay que examinar el sistema de gestión de la Unión Europea y hay que adoptar medidas, 

fomentando la participación activa de los pescadores. También debemos tener en cuenta que el Reglamento 

del Mediterráneo comenzó a debidamente plenamente solo a partir de 2012, así que habrá que esperar para 

ver los resultados. Cuando comiencen a ser visibles los efectos del Reglamento, la situación mejorará. Desde 

el pasado mes de julio, Europêche ha preferido adoptar un enfoque de abajo a arriba, y se ha reunido en 

primer lugar con los pescadores por medio de sus organizaciones. Se acordaron medidas prácticas que 

pueden revertir la situación, y se estudiaron las propuestas españolas, cuyo enfoque podría funcionar en 

función de la financiación disponible a pesar de que su naturaleza reduce las posibilidades de una aplicación 

en todo el conjunto del Mediterráneo. 

Habló de los depredadores, como el atún rojo y los delfines, y de su impacto en los recursos de pequeños 

pelágicos. Aunque es cierto que los pescadores tienen un cierto grado de responsabilidad, también hay otros 

factores, de origen antrópico o no, que influyen en el estado de los recursos. Aun así, son los pescadores los 

que tienen que adoptar las medidas. Es necesario examinar ese desequilibrio e incluir en las normativas la 

pesca con caña y otros tipos de pesca recreativa, así como las actividades de países terceros. 

Kristina Mislov, del Ministerio de Agricultura croata, agradeció la gran cantidad de datos aportados durante 

los dos días de seminario. Dijo a los asistentes de que había hablado con colegas del mundo de la pesca, que 

había escuchado las presentaciones y, aunque las conclusiones parecen ser correctas en lo que respecta a la 

problemática actual, debemos velar por la sostenibilidad del sector en todo momento. La pesca es un oficio 
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que se transmite de generación a generación, y si no velamos por su sostenibilidad, simplemente acabará 

desapareciendo. Es necesario proteger los conocimientos, porque las habilidades no se enseñan en la 

universidad sino que se transmiten de padres a hijos. Y los pescadores tienen, por lo tanto, que participar en 

el proceso. Además, cuentan con un conocimiento muy especial en lo que concierne la gestión de los 

recursos, y su pericia es fundamental. Si aplicamos medidas que los pescadores no entienden o medidas en 

las que ellos no creen, entonces no funcionarán. Los pescadores tienen que poder confiar en los gobiernos, 

y tienen que estar seguros de que sus hijos también podrán ganarse la vida en el sector. 

En estos dos días hemos podido examinar todas las tecnologías y modelos que tenemos a nuestro alcance. 

Sabemos que tenemos que proteger los ecosistemas, pero estamos creando modelos científicos que, al 

parecer, no tienen en cuenta la naturaleza multiespecie de las pesquerías. Los modelos y métodos deberían 

ser los mismos a lo largo y ancho del Mediterráneo, y tienen que aplicarse de igual manera, concentrando 

todo el conocimiento en el mismo lugar para poder avanzar. 

Oscar Sagué Pla, de IFSUA (pesca recreativa), expresó la preocupación compartida relativa al estado de las 

zonas costeras, donde cada vez hay menos peces, tal y como explican algunos colegas de la pesca a pequeña 

escala que comparten el mismo espacio y las mismas especies objetivo. Parece que los sectores de la pesca 

recreativa y la pesca comercial se echan la culpa el uno al otro, pero todos tenemos parte de culpa, 

incluyendo a las administraciones. 

La gestión de los ecosistemas costeros es esencial y debería llevarse a cabo conjuntamente por parte de 

todos los sectores y partes interesadas. También deberíamos crear un sistema de vigilancia basado en un 

enfoque ecosistémico que tenga en cuenta todos los aspectos y a todos los interesados. Los pescadores de 

la pesca recreativa, como los de la pesca comercial, cuentan con años de experiencia y conocimientos que 

podrían resultar útiles para entender qué es lo que está ocurriendo con los ecosistemas. Los planes de gestión 

plurianuales funcionan bien porque tienen todos los aspectos necesarios en cuenta. Recalcó que es necesario 

que se declaren todas las capturas: los desembarcos de la pesca recreativa, de la pesca a pequeña escala, de 

la pesca submarina, de la pesca con caña, etc. La capacitación de jóvenes pescadores también reviste 

importancia con vistas a la formación de futuras generaciones de pescadores responsables. 

Michel Sponar, de la DG Medio Ambiente de la Comisión Europea, mostró su acuerdo con la impresión 

general de que ha llegado el momento de pasar a la acción. Las pesquerías figuran entre los indicadores 

descriptivos vivos del medio ambiente. La prioridad es una herramienta combinada: un enfoque de hábitat 

junto con uno económico, preservando la abundancia y la diversidad y reduciendo a la vez los efectos 

negativos sobre el entorno. Informó a los participantes de la existencia de un sistema de control y vigilancia 

y de que, a partir de marzo, los Estados Miembros deben enviar sus programas con los primeros datos para 

que podamos evaluar si estas directivas van a lograr que obtengamos los resultados esperados. Expresó su 

deseo de trabajar en colaboración más estrecha con DG MARE y recalcó que el fortalecimiento del diálogo 

es algo que también atañe a los Estados Miembros. Habló de directivas sobre residuos urbanos, porque este 

tipo de residuos acaba en el mar. Los desechos constituyen una gran problemática y se está haciendo todo 

lo posible para garantizar que las directivas sobre residuos se aplican debidamente y con efecto inmediato. 

Es necesario adoptar un enfoque integral, que se entienda y se aplique de la manera debida, para 

asegurarnos de que los esfuerzos que se hacen en un determinado país no caen en saco roto como 

consecuencia de las actividades que se desarrollan en otra zona. 

Marco Affronte, miembro del Parlamento Europeo, Comisión de Pesca (PECH), recordó el proceso de 

codecisión explicando que el Parlamento Europeo entra en juego una vez que las propuestas han llegado a 
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la Comisión Europea, para aplicar mejoras y aceptar responsabilidades para con los ciudadanos. Reconoció 

la necesidad de decisiones rápidas en este momento y admitió que algunas de las decisiones llevan más 

tiempo como consecuencia de la lentitud de los procedimientos existentes. Los planes plurianuales se están 

debatiendo en este momento y hay algunas cuestiones de base que necesitan ser aclaradas. Dijo que de 

verdad le gustaría que las decisiones pudiesen tomarse y aplicarse rápidamente. Señaló la necesidad de que 

haya una perspectiva clara de lo que se prevé hacer en el plazo de uno, tres o cinco años. El Parlamento 

Europeo está a la espera de esa perspectiva concreta. 

João Aguiar Machado, director general de la DG MARE, dio las gracias a los participantes por estos dos días 

de seminario tan instructivos que le habían permitido entender que el Mediterráneo es un espacio 

fundamental. Asistió a todas las sesiones para hacer acopio de conocimientos. Parece ser que los pescadores 

son conocedores de la situación y constituyen entidades sociales que tienen que ganarse la vida, por lo que 

debemos reducir al máximo los efectos que las medidas que tomemos puedan tener en esta profesión, para 

que pueda continuar sobreviviendo a medio plazo. 

Es necesario el fortalecimiento de la colaboración con países terceros, y tenemos que explorar nuevos 

métodos de gestión. Hasta el día de hoy, el Mediterráneo se ha gestionado desde un punto de vista técnico, 

pero ahora es preciso que haya un control del acceso a los recursos por medio del establecimiento de límites 

en términos de días de mar y de capturas. Habrá que avanzar en esta dirección cuando se apliquen medidas 

a los tres niveles, que tendrán que coordinarse. Las medidas nacionales deben aplicarse inmediatamente y, 

al mismo tiempo, los Estados Miembros tienen que adoptar medidas a nivel nacional y regional para abordar 

la situación, en colaboración plena y eficaz con los países de la costa sur del Mediterráneo. Hay que llegar a 

medidas vinculantes que sean fruto de un debate abierto y constructivo. 

Giampaolo Buonfiglio, presidente del MEDAC. En resumidas cuentas, necesitamos modelos en un contexto 

regionalizado. Todos los ponentes han hecho hincapié en el mismo concepto aunque desde puntos de vista 

diferentes. Todos han hablado de la necesidad de concentrarse en medidas técnicas en el marco de una 

perspectiva y una estrategia políticas con amplia participación de las partes interesadas, y entre ellas los 

países terceros, prestando mayor atención a los aspectos socioeconómicos en el marco de una nueva 

estrategia. 

Debate y conclusiones 

Antonio Pucillo, coordinador nacional de pesca en la Federación Europea de Trabajadores del Transporte 

(ETF), dijo que le habría gustado que le hubiesen invitado a participar en la sesión matutina en calidad de 

representante de los trabajadores del sector pesquero. Preguntó si se preveían medidas para suavizar las 

repercusiones socioeconómicas derivadas de una reducción de las capturas y de los días de mar, lo cual 

significaría una disminución de los puestos de trabajo en un sector que ya se encuentra en una situación 

crítica. 

Contestó el moderador, el Sr. Gambs, explicando que los efectos socioeconómicos se estudian procesando 

la información que llega de los Estados Miembros y de las asociaciones como la propia ETF. Reiteró que la 

crisis económica del sur de Europa tiene un carácter generalizado y que por lo tanto no afecta únicamente al 

sector pesquero. Defendió la idea de una cooperación más estrecha con los países terceros a fin de abordar 

la cuestión de los productos pesqueros que se importan para colmar la falta de oferta que provoca la 

reducción del suministro en los mercados europeos como resultado del descenso en la actividad pesquera. 
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Nunzio Stoppiello, de Federcoopesca región Apulia, dijo estar de acuerdo con la idea de que, en Europa, la 

tendencia es centrarse en productos para los que es posible garantizar un suministro continuo, y la pesca no 

se encuentra en una situación en la que eso sea posible. Insistió en que, desde el punto de vista comercial, 

el sector está encontrando obstáculos a la hora de vender productos pesqueros a precios de venta muy bajos. 

Recalcó que los propios recursos son el factor más importante y dijo que esperaba que hubiese colaboración 

y sinergias entre las comunidades de pescadores y de científicos. 

Paolo Pignalosa, de Oceanis S.R.L., se refirió al sistema de control, apuntando que la guarda costera italiana 

lleva a cabo controles que casi podrían calificarse de opresivos. Sin embargo, la única manera de luchar contra 

las actividades ilegales en la región es garantizar que contamos con objetivos compartidos y con una buena 

cooperación entre las partes interesadas, fomentando un cambio de mentalidad que conduzca a mejores 

prácticas y a resultados concretos. 

Corrado Piccinetti, de la Universidad de Bolonia, recordó que el Reglamento del Mediterráneo de 2006 entró 

en vigor en 2012 y que las evaluaciones presentadas durante el seminario se basaban en datos de 2013, por 

lo que hacen referencia a un solo año de actividad desde que se introdujese el Reglamento. Hasta el año 

1998 se capturaban 400.000 toneladas de pescado, mientras que en 2013 la cantidad ascendía solamente a 

alrededor de 200.000 toneladas: un descenso de más del 50% no debería pasar desapercibido. Preguntó si 

había estimaciones disponibles sobre cuánto más se reducirían las flotas. 

Rafael Mas (EMPA) hizo hincapié en la necesidad de evaluar la rentabilidad y determinar si esa reducción 

ulterior beneficiaría realmente a los recursos. Si es así, habría que establecer algún medio eficaz de 

compensación. 

Paolo Pelusi (LEGACOOP) habló sobre la idea de utilizar la financiación del FEMP para amortiguar los efectos 

de una ulterior reducción, señalando que, en la mayoría de los casos, las cláusulas de condicionalidad impiden 

que se recurra a este tipo de medidas. Cualquier medida o parámetro previsto tiene que someterse a un 

debate en profundidad con los representantes del sector. Luego propuso tres palabras clave para resumir la 

línea de las medidas que han de tomarse: unión, gradualidad y flexibilidad. Sin una acción conjunta y de 

consuno, las medidas no tendrían una tasa alta de aplicación; se necesita bastante tiempo en aras de la 

adaptación; y tiene que haber un cierto grado de flexibilidad en las medidas. 

Vadis Paesanti, de Federcoopesca Goro, hizo referencia a la intervención anterior y dijo que teníamos que 

ser pacientes. La pesca es un oficio que depende en gran medida de la transferencia de experiencia. Los 

incentivos que se destinan actualmente a la demolición de buques deberían utilizarse para renovar las 

embarcaciones existentes que, en el caso de las más nuevas, tienen más de 40 años. Para terminar, pidió que 

se asignasen fondos a la formación con el objetivo de contribuir a que todas las partes entiendan los cambios 

que se están produciendo. 

Fabrizio De Pascuale (UILA Pesca) recordó que la plena consideración de los efectos socioeconómicos es algo 

que se ha venido pidiendo desde que se presentase la reforma de la PPC. También hay que tener en cuenta 

el principio de proporcionalidad: si las repercusiones para la industria se tornan insoportables, habrá que 

declarar ilegítimas las normativas adoptadas. Puso el ejemplo de la reforma del sector algodonero en España, 

en 2006. 

En cuanto a la gobernanza, insistió en que los reglamentos europeos se aplican a embarcaciones registradas 

en Estados Miembros de la Unión Europea y en aguas jurisdiccionales comunitarias. Las normativas de la 
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CGPM cubren la cuenca en su totalidad y, por lo tanto, debería reforzarse la interacción con dicha Comisión 

con el objetivo de adoptar medidas de gestión conjuntas. 

Marco Spinadin, de Federcoopesca, expresó la preocupación de las organizaciones de productores por el 

conflicto percibido entre pescadores e investigadores. Confirmó que están dispuestos a debatir soluciones, 

pero las medidas deben ser conjuntas y deben tener una duración establecida de antemano. La investigación 

depende de datos que tienen por lo menos dos años de antigüedad, y los pescadores viven y trabajan en el 

presente. Si se les pide que se ajusten a una serie de prácticas que fomentan la calidad, la transparencia y la 

certificación para luego quitarles las áreas de pesca, el conflicto nunca terminará. 

Marc Planas, del CRPMEM LR, señaló que la PPC se articula en base a poblaciones de peces y luego se integran 

las artes de pesca utilizadas, pero, en muchos casos, es imposible aplicar las medidas porque son inadecuadas 

desde el punto de vista técnico. Por ejemplo, sería necesario escoger un tamaño y una forma de malla que 

sean apropiados para el Mediterráneo. En cuanto a los planes de gestión, explicó que sería apropiado 

concentrarse, para empezar, en las circunscripciones marítimas más grandes. 

Eusebio Esgleas Pares, presidente de la Federación Nacional Catalana de Cofradías de Pescadores (FNCCP), 

dijo que, aunque sea difícil aceparlo, la situación ante la que nos encontramos es la realidad. Hay que 

garantizar tanto la sostenibilidad de los recursos como la sostenibilidad socioeconómica, y habrá que poner 

en marcha un sistema de compensaciones para el sector.  

Fabio Fiorentino, de IAMC CNR, añadió que nos encontramos en un momento histórico. Recordó las primeras 

estimaciones que se hicieron a principios de los 90, cuando los índices de mortalidad estaban muy lejos del 

RMS. En los últimos años hemos sido testigos de una mejora en las condiciones de explotación. Se han 

registrado picos en la pesca de ciertos crustáceos, de más de 10 000 toneladas anuales, y se ha dado una 

reducción gradual de la mortalidad por pesca. Son resultados inesperados que demuestran que no es cierto 

que las medidas de gestión de las pesquerías no hayan contribuido de manera significativa. Dijo también que 

deberíamos centrarnos en la calidad y no tanto en la cantidad de los productos pesqueros, aumentando el 

valor añadido. 

Laura Pisano, de la Alianza Europea de Pescadores de caña, apuntó que el debate había adoptado un cariz 

negativo y que había que entender el seminario como una oportunidad para unir esfuerzos en aras de una 

solución. 

El representante de Oceana dijo que había habido algunos debates muy útiles y que ahora había que pasar 

de las palabras a la acción. La Comisión, los representantes del sector y las ONG han presentado ideas muy 

interesantes, y ahora hay que obtener los resultados con el compromiso de las partes interesadas, como se 

hizo en el pasado en el caso del atún rojo. 

Serena Maso, de Greenpeace, expresó la opinión de que es necesario cambiar el enfoque para evitar repetir 

las mismas ideas cada vez que se celebre un encuentro importante. 

Alessandro Buzzi, de ACI Pesca, insistió en la importancia de haber introducido nuevos componentes por 

medio del enfoque ecosistémico, con escenarios de aplicación concretos, en particular mediante el enfoque 

de planificación espacial. Las soluciones deben incluir a los operadores, en el campo de la gestión de la 

producción y de los mercados. Las herramientas para aplicar estas medidas se encuentran en los planes de 

gestión a largo plazo. Subrayó la necesidad de reducir el lapso de tiempo que transcurre entre la recopilación 
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de los datos y la evaluación de las poblaciones, especialmente en el caso de las poblaciones con un ciclo vital 

corto. 

Anastasia Miliou, de Archipelagos, lanzó la reflexión de que contamos con las herramientas necesarias, pero 

que no las hemos utilizado como es debido. La mentalidad de las comunidades de pescadores está 

cambiando y son ellos los que toman, cada vez más, la iniciativa. Sin embargo, existe una interminable 

retahíla de procedimientos burocráticos, por lo que es necesario establecer prioridades. Para empezar, 

podemos proteger los hábitats, las áreas coralígenas, etc., con la colaboración de todos los sectores. 

Marta Cavallé, en representación del sector de la pesca a pequeña escala, dijo que los pescadores aceptarían 

los límites si participaban en calidad de asociados en el proceso de toma de decisiones, pero que es necesario 

que haya una participación real si queremos que las normas se acepten y se respeten. 

El moderador, el Sr. Gambs, intervino para apuntar que él no había percibido esa gran contradicción entre la 

comunidad de científicos y la comunidad de pescadores. Ahora tenemos que pensar en las medidas que 

debemos tomar. Este seminario ha demostrado que todas las partes interesadas deben implicarse. Subrayó 

que el Reglamento del Mediterráneo se aplica a todos los productos que entren en la Unión Europea y el 

tamaño mínimo se aplica a todos los proveedores. Los productos que llegan de fuera de la Unión Europea 

pueden bloquearse por medio del control y de la aplicación de las normativas pertinentes. Explicó también 

que las normas de la CGPM son de aplicación para todo el Mediterráneo, pero que es necesario el consenso 

y el acuerdo de todos los Estados Miembros. Dijo que el Reglamento del Mediterráneo no es perfecto, pero 

es el reglamento que hay a disposición de los Estados Miembros actualmente y hay que garantizar su 

cumplimiento. Si se reemplaza en el futuro tendrá que ser porque se hayan establecido reglas mejores y más 

eficaces. 

Giampaolo Buonfiglio, presidente del MEDAC, intervino para señalar los siguientes puntos: 1) las medidas 

técnicas no son suficientes si no se enmarcan en políticas generales, y deberán ser objeto de pleno acuerdo 

si se quiere fomentar su aplicación; 2) la intensificación de las tareas de investigación es algo necesario, 

especialmente en lo referente al enfoque ecosistémico; 3) el tiempo que se tardaría en elaborar los nuevos 

planes de gestión no es compatible con la necesidad de actuar con premura, por lo que habrá que incorporar 

nuevas herramientas a los planes antiguos (por ejemplo, la planificación espacial) y dar aún mayor cabida a 

la participación de las partes interesadas; 4) el desarrollo de labores de control en tierra, en los mercados; 5) 

el cese temporal y permanente de la actividad pesquera con el apoyo del FEMP; 6) la reducción y la 

eliminación de las capturas accesorias por medio de planes de gestión de descartes; y 7) el fortalecimiento 

del diálogo con países terceros, la armonización de normas y la gestión a nivel de la cuenca. 

El moderador extendió su agradecimiento a los participantes y dio por finalizado el encuentro. 
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ɄɟɤŰ:  91/2016        Ʌɩɛɖ,  10  ɀɎɟŰɘɞɡ  2016 

 
ɆŮɛɘɜɎɟɘɞ Ɉɣɖɚɞɨ Ⱥˊɘˊɏŭɞɡ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ Űɖɜ əŬŰɎůŰŬůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ əŬɘ Űɖɜ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ 

Űɖɠ ȾȷɚɄ.  

ȾŬŰɎɜɘŬ , ȽŰŬɚɑŬ , 9-10 ūŮɓɟɞɡŬɟɑɞɡ  2016 

ȰəɗŮůɖ ɀŮůɞɔŮɘŬəɞɨ ɆɡɛɓɞɡɚŮɡŰɘəɞɨ Ɇɡɛɓɞɡɚɑɞɡ  

 

ɇɞ ɆŮɛɘɜɎɟɘɞ Ɉɣɖɚɞɨ Ⱥˊɘˊɏŭɞɡ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ Űɖɜ əŬŰɎůŰŬůɖ Űɤɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ, 

ůɡɜŭɘɞɟɔŬɜɩɗɖəŮ Ŭˊɧ Űɘɠ ŬɟɛɧŭɘŮɠ ɡˊɖɟŮůɑŮɠ Űɖɠ ȺˊɘŰɟɞˊɐɠ ɔɘŬ Űɖɜ ŭɘŬŰɐɟɖůɖ əŬɘ Űɞɜ ɏɚŮɔɢɞ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ əŬɘ Űɖɜ 

ɀŬɨɟɖ ŪɎɚŬůůŬ (ũȹ ȷɚɘŮɡŰɘəɐɠ ɄɞɚɘŰɘəɐɠ) əŬɘ Űɞ ɆɡɛɓɞɡɚŮɡŰɘəɧ Ɇɡɛɓɞɨɚɘɞ ɔɘŬ Űɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ (MEDAC). ɇɞ 

ůŮɛɘɜɎɟɘɞ űɘɚɞɝŮɜɐɗɖəŮ ůŰɖɜ ȽŰŬɚɑŬ əŬɘ ɏɚŬɓŮ ɢɩɟŬ ůŰɖɜ ȾŬŰɎɜɘŬ ůŰɘɠ 9 əŬɘ 10 ūŮɓɟɞɡŬɟɑɞɡ 2016. ȾŬŰɎ Űɖɜ ŭɘɎɟəŮɘŬ 

Űɖɠ ůɡɜɎɜŰɖůɖɠ ɧˊɞɡ ɏɚŬɓŬɜ ɛɏɟɞɠ Ůəˊɟɧůɤˊɞɘ Űɖɠ ŭɘɞɑəɖůɖɠ əŬɘ ɞɘ ɚɞɘˊɏɠ ɞɛɎŭŮɠ ůɡɛűŮɟɧɜŰɤɜ ,ɞɘ ŮˊɘůŰɐɛɞɜŮɠ 

ɡˊɏɓŬɚɚŬɜ  ɛɑŬ ŭɘŬɔɜɤůŰɘəɐ ɏəɗŮůɖ Űɖɠ ˊɞɟŮɑŬɠ Űɤɜ ˊɧɟɤɜ Ůɜɩ ŬəɞɚɞɨɗɖůŮ ɛɘŬ ůɡɕɐŰɖůɖ ůŰɟɞɔɔɡɚɞɨ ŰɟŬˊŮɕɘɞɨ ɧˊɞɡ 

ŬɜŬűɏɟɗɖəŬɜ ɞɘ ŮɜŬɚɚŬəŰɘəɏɠ ˊɟɞŰɎůŮɘɠ ˊɞɡ ɡˊɎɟɢɞɡɜ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŬɜŰɘɛŮŰɤˊɘůŰŮɑ ɖ ŬɜɖůɡɢɖŰɘəɐ əŬŰɎůŰŬůɖ ˊɞɡ 

ŮˊɘəɟŬŰŮɑ.  Ƀ ˊɚɐɟɖɠ əŬŰɎɚɞɔɞɠ Űɤɜ ůɡɛɛŮŰŮɢɧɜŰɤɜ ŮˊɘůɡɜɎˊŰŮŰŬɘ ůŰɖɜ ˊŬɟɞɨůŬ ɏəɗŮůɖ. 

ɇɞɜ ɟɧɚɞ Űɞɡ ůɡɜŰɞɜɘůŰɐ ŬɜɏɚŬɓŮ ɞ əɞɠ Hubert Gambs Ŭˊɞ Űɖɜ ũŮɜɘəɐ ȹɘŮɨɗɡɜůɖ ȷɚɘŮɡŰɘəɐɠ ɄɞɚɘŰɘəɐɠ. ȾɐɟɡɝŮ Űɖɜ 

ɏɜŬɟɝɖ Űɖɠ ůɡɜŮŭɟɑŬůɖɠ əŬɘ ŮɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ. ȰŭɤůŮ ɛŮɟɘəɏɠ ˊɟŬəŰɘəɏɠ ˊɚɖɟɞűɞɟɑŮɠ əŬɘ ŮɡɢŬɟɑůŰɖůŮ 

Űo MEDAC  ˊɞɡ ˊɐɟŮ Űɖɜ ˊɟɤŰɞɓɞɡɚɑŬ ɜŬ ɞɟɔŬɜɩůŮɘ ŬɡŰɧ Űɞ ůŮɛɘɜɎɟɘɞ . ȺɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Ůˊɑůɖɠ əŬɘ Űɞ ɘŰŬɚɘəɧ ɡˊɞɡɟɔŮɑɞ 

ˊɞɡ űɘɚɞɝɏɜɖůŮ Űɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ ůŰɖɜ ɆɘəŮɚɑŬ. ŪɨɛɘůŮ ɧŰɘ ɞ ɓŬůɘəɧɠ ůŰɧɢɞɠ ɔɘŬ Űɖɜ ȺˊɘŰɟɞˊɐ ɐŰŬɜ ɜŬ ɓɟŮɘ ŬˊŬɜŰɐůŮɘɠ 

ůŰŬ ŮɟɤŰɐɛŬŰŬ ˊɞɡ ɗɏŰŮɘ ɖ ŬɜɖůɡɢɖŰɘəɐ əŬŰɎůŰŬůɖ ˊɞɡ ŬűɞɟɎ Űɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ əŬɘ ɜŬ ɚɖűɗɞɨɜ ɓɐɛŬŰŬ ɞɨŰɤɠ ɩůŰŮ ɜŬ 

ŮˊɘŰŮɡɢɗŮɑ ɛɑŬ ůɡɛűɤɜɑŬ ɔɘŬ ɏɜŬɜ ɞŭɘəɧ ɢɎɟŰɖ ˊɞɡ ɗŬ ŮˊɘŰɟɏɣŮɘ Űɖɜ ŮˊɑŰŮɡɝɖ ɓɟŬɢɡɢɟɧɜɘɤɜ əŬɘ ɛŮůɞˊɟɧɗŮůɛɤɜ ůŰɧɢɤɜ, 

əɘɜɞɨɛŮɜɖ ůŮ ŰɟɑŬ ŮˊɑˊŮŭŬ: əɟɎŰɞɠ ɛɏɚɞɠ, ȺɡɟɤˊŬɥəɐ Ȱɜɤůɖ əŬɘ ȹɘŮɗɜɐɠ ȹɟɎůɖ. ɆŰɧɢɞɠ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŮɑɜŬɘ ɖ 

ŮɜŭɡɜɎɛɤůɖ Űɞɡ ˊɚŬɘůɑɞɡ  ůɡɜŮɟɔŬůɑŬɠ əŬɘ ɖ ŭɘŬɛɧɟűɤůɖ  Ůɜɧɠ əɞɘɜɞɨ ɞɟɎɛŬŰɞɠ ɔɘŬ Űɘɠ ɢɩɟŮɠ ɏŰůɘ ɩůŰŮ ɜŬ ɚɖűɗɞɨɜ 

əɞɘɜɎ ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɎ ɛɏŰɟŬ.  

Ƀ ůɡɜŰɞɜɘůŰɐɠ ˊŬɟɞɡůɑŬůŮ  Űɖɜ ɖɛŮɟɖůɑŬ ŭɘɎŰŬɝɖ əŬɗɩɠ əŬɘ Űɘɠ ˊŬɟɞɡůɘɎůŮɘɠ ˊɞɡ ɗŬ Ŭəɞɚɞɡɗɐůɞɡɜ Űɘɠ ŮɜŬɟəŰɐɟɘŮɠ 

ɞɛɘɚɑŮɠ. ȰŭɤůŮ  ɛŮŰɎ Űɞɜ ɚɧɔɞ ůŰɞɜ Ůəˊɟɧůɤˊɞ Űɖɠ ɢɩɟŬɠ ˊɞɡ űɘɚɞɝŮɜŮɑ Űɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ , ůŰɞɜ ȽŰŬɚɧ ŭɖɚŬŭɐ ɡűɡˊɞɡɟɔɧ 

Giuseppe Castiglione. Ƀ əɞɠ Castiglione əŬɚɤůɧɟɘůŮ  Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ əŬɗɩɠ əŬɘ Űɞɡɠ Ůəˊɟɞůɩˊɞɡɠ Űɤɜ Ŭɟɢɩɜ əŬɘ 

ŮɡɢŬɟɘůŰŮɑ Űɞɜ ȺˊɑŰɟɞˊɞ əɞ Vella  əŬɘ Űo ɀȺDAC ɔɘŬ Űɖɜ Ůˊɘɚɞɔɐ Űɞɡɠ ɜŬ ɚɎɓŮɘ ɢɩɟŬ ŬɡŰɐ ɖ ůɡɜɎɜŰɖůɖ ůŰɖɜ ɆɘəŮɚɑŬ. 

ŪɨɛɘůŮ  Űɖɜ ůɡɛɓɞɚɘəɐ ůɖɛŬůɑŬ Űɖɠ ˊŮɟɘɞɢɐɠ ˊɞɡ ɔŮɤɔɟŬűɘəɎ ɓɟɑůəŮŰŬɘ ůŰɞ əɏɜŰɟɞ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ əŬɘ ŮɝɏűɟŬůŮ  Űɖɜ 

ɘəŬɜɞˊɞɑɖůɐ Űɞɡ ɔɘŬ Űɖɜ Ŭɟɤɔɐ Űɖɠ ȺȺ ˊɟɞɠ Űɖɜ ůɡɔəŮəɟɘɛɏɜɖ ˊŮɟɘɞɢɐ ŰɞɜɑɕɞɜŰŬɠ ɧŰɘ ɞ əɚɎŭɞɠ ŬˊŬɘŰŮɑ Űɘɠ əŬŰɎɚɚɖɚŮɠ 

ˊɞɚɘŰɘəɏɠ ˊɞɡ ɛˊɞɟɞɨɜ ɜŬ ŭɘŬɛɞɟűɤɗɞɨɜ ɛɧɜɞɜ ɛɏůŬ Ŭˊɧ ɏɜŬ ˊɚŬɑůɘɞ ůɡɜŮɟɔŬůɑŬɠ. Ƀɘ ŭɨɞ ɛɏɟŮɠ Űɘɠ ůɡɜɎɜŰɖůɖɠ ɗŬ 

ůɡɛɓɎɚɞɡɜ ůŰɞ ɜŬ ŭɘŬɛɞɟűɤɗŮɑ ɛɑŬ ɘŭɏŬ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ ŰŬ ŭɘŬɗɏůɘɛŬ ŭŮŭɞɛɏɜŬ əŬɘ Űɘɠ ŭɘŬűɞɟŮŰɘəɏɠ ŬˊɧɣŮɘɠ ɞɨŰɤɠ ɩůŰŮ ɜŬ 

ɓɟŮɗŮɑ ɏɜŬɠ Űɟɧˊɞɠ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ɔɑɜɞɡɜ ůɡɔəŮəɟɘɛɏɜŮɠ ŬɝɘɞɚɞɔɐůŮɘɠ əŬɘ ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ Űɖɠ ȺȺ ŬɚɚɎ əŬɘ ŮəŰɧɠ ŬɡŰɩɜ. 

ŪŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ůɡɛˊɧɟŮɡůɖ əŬɘ ɧɢɘ ɛŮŰɎɗŮůɖ Űɤɜ Ůɡɗɡɜɩɜ Ŭɚɚɞɨ , ɛŮ ɓɎůɖ ɛɑŬ ŭɘŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɐ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ ɛŮ 

ˊɟɧŰɡˊŬ ˊɞɡ ɛˊɞɟɞɨɜ ɜŬ ŮűŬɟɛɞůŰɞɨɜ ůŮ ŬɡŰɧ Űɞɜ əɞɘɜɧ ɢɩɟɞ. Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ɏəŬɜŮ  ɛɘŬ ŬɜŬűɞɟɎ ůŰɖɜ ˊɞɚɡˊɚɞəɧŰɖŰŬ 

Űɖɠ ˊŮɟɘűɏɟŮɘŬɠ ɧˊɞɡ ɞɘ ŬɚɘŮɡŰɘəɞɑ ůŰɧɚɞɘ ɏɢɞɡɜ ɝŮɢɤɟɘůŰɎ ɢŬɟŬəŰɖɟɘůŰɘəɎ əŬɘ ŰɧɜɘůŮ Űɖɜ ůɖɛŬůɑŬ Űɖɠ Ůɛˊɚɞəɐɠ Űɤɜ 

Ŭɚɘɏɤɜ ůŰɖɜ ŭɘŬŭɘəŬůɑŬ ŭɘŬŰɐɟɖůɖɠ Űɤɜ ˊɧɟɤɜ əŬɘ Űɖɠ ɓɘɞˊɞɘəɘɚɧŰɖŰŬɠ ɢɤɟɑɠ ɜŬ ˊɟɞəɨɣɞɡɜ ɞɘəɞɜɞɛɘəɏɠ əŬɘ əɞɘɜɤɜɘəɏɠ 

ɕɖɛɑŮɠ ɔɘŬ Űɞɜ əɚɎŭɞ.  

Ƀ əɞɠ Castiglione  ŬɜŬűɏɟɗɖəŮ ůŰɖɜ Ⱦɞɘɜɐ ȷɚɘŮɡŰɘəɐ ɄɞɚɘŰɘəɐ (ȾȷɚɄ) ɗŮɤɟɩɜŰŬɠ ɧŰɘ ŮɑɜŬɘ ɏɜŬ ŮɟɔŬɚŮɑɞ əɚŮɘŭɑ. 

ȷɜɏűŮɟŮ Űɞ Ɏɟɗɟɞ 18 Űɞ ɞˊɞɑɞ ˊɟŬɔɛŬŰŮɨŮŰŬɘ  Űɞ ɗɏɛŬ Űɤɜ ˊŮɟɘűŮɟŮɘɞˊɞɘɖɛɏɜɤɜ ŭɘŬŭɘəŬůɘɩɜ ŭɘŬəɡɓɏɟɜɖůɖɠ əŬɘ ŰɧɜɘůŮ 

Űɖɜ ůɖɛŬůɑŬ Űɖɠ Ůɛˊɚɞəɐɠ ŰɟɑŰɤɜ ɢɤɟɩɜ ůŮ ŬɡŰɐ Űɖɜ ŭɘŬŭɘəŬůɑŬ, əŬŰɎ ˊɟɞŰɑɛɖůɖ ɛɏůɤ Űɖɠ CFCM (ũŮɜɘəɐɠ ȺˊɘŰɟɞˊɐɠ 

ȷɚɘŮɑŬɠ ɔɘŬ Űɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ) ȼ ŬɜɎˊŰɡɝɖ Űɞɡ ŬɚɘŮɡŰɘəɞɨ əɚɎŭɞɡ ůŰɖɜ ˊŮɟɘűɏɟŮɘŬ ŮɑɜŬɘ ɏɜŬ ŬŭɘŬɛűɘůɓɐŰɖŰɞ ɔŮɔɞɜɧɠ əŬɘ 

ŬˊŬɘŰɞɨɜŰŬɘ ŰŬ əŬŰɎɚɚɖɚŬ ɛɏŰɟŬ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŮɝŬůűŬɚɘůŰŮɑ ɛɘŬ ˊɘɞ ˊɟɞůŮəŰɘəɐ ɢɟɐůɖ Űɤɜ ŭɘŬɗɏůɘɛɤɜ ɗŬɚŬůůɑɤɜ 

ˊɧɟɤɜ ɢɤɟɑɠ ɜŬ ɡˊɞŰɘɛɖɗŮɑ ɖ ŭɘŬəɚŬŭɘəɐ űɨůɖ ŬɡŰɞɨ Űɞɡ ɗɏɛŬŰɞɠ. ȼ ůɡɜɎɜŰɖůɖ ŬɡŰɐ ŬˊɞŰɏɚŮůŮ ŮɡəŬɘɟɑŬ ɔɘŬ Űɖɜ 
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ȺɡɟɤˊŬɥəɐ ȺˊɘŰɟɞˊɐ əŬɘ Űɞ MEDAC ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ůɡɕɖŰɐůɞɡɜ   Űɖɜ ˊɞɟŮɑŬ ˊɞɡ ɗŬ Ŭəɞɚɞɡɗɐůɞɡɜ ɤɠ ˊɟɞɠ Űɖɜ 

ŭɘŬŰɐɟɖůɖ Űɞɡ ŬɚɘŮɡŰɘəɞɨ əɚɎŭɞɡ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ ɛŮ Űɖɜ ɡˊɞůŰɐɟɘɝɖ Űɤɜ ɄŮɟɘűŮɟŮɘŬəɩɜ ɄɟɞɔɟŬɛɛɎŰɤɜ Űɖɠ FAO əŬɘ 

Űɖɠ ũȺȷɀ əŬɗɩɠ əŬɘ ɛŮ Űɖɜ Ůɛˊɚɞəɐ ɧɚɤɜ Űɤɜ ŮɜŭɘŬűŮɟɞɛɏɜɤɜ ˊɞɡ ɗŬ ůɡɛɓɎɚɞɡɜ ůŰɖɜ Ůˊɑɚɡůɖ Űɞɡ ˊɟɞɓɚɐɛŬŰɞɠ ůŮ 

ŭɘŬűɞɟŮŰɘəɧ ŮˊɑˊŮŭɞ.  ȾŬɚɤůɧɟɘůŮ əŬɘ ˊɎɚɘ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ ůŰɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ əŬɘ ŮɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Űɞɡɠ ɞɟɔŬɜɤŰɏɠ ˊɞɡ 

əŬŰɏůŰɖůŬɜ ŭɡɜŬŰɐ Űɖɜ ˊɟŬɔɛŬŰɞˊɞɑɖůɐ Űɖɠ.  

Ƀ ȺˊɑŰɟɞˊɞɠ Karmenu Vella, ŮɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Űɞɜ əɞ Castiglione. ȾŬɚɤůɧɟɘůŮ ɛŮ Űɖɜ ůŮɘɟɎ Űɞɡ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ ůŮ 

ŬɡŰɧ Űɞ ɆŮɛɘɜɎɟɘɞ Ɉɣɖɚɞɨ Ⱥˊɘˊɏŭɞɡ ɔɘŬ Űɖɜ əŬŰɎůŰŬůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ əŬɘ ɔɘŬ Űɖɜ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ Űɖɠ 

ȾȷɚɄ. ȺɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Ůˊɑůɖɠ Űɞ MEDAC ˊɞɡ ŬɜɏɚŬɓŮ Űɖɜ ˊɟɤŰɞɓɞɡɚɑŬ ɜŬ ŬůɢɞɚɖɗŮɑ ɛŮ Űɞ Űɧůɞ ůɖɛŬɜŰɘəɧ ŬɡŰɧ ɗɏɛŬ 

əŬɗɩɠ əŬɘ Űɘɠ ɘŰŬɚɘəɏɠ Ŭɟɢɏɠ ɔɘŬ Űɖɜ űɘɚɞɝŮɜɑŬ Űɖɠ ůɡɜɎɜŰɖůɖɠ ůŰɖɜ ȾŬŰɎɜɘŬ. O əɞɠ Vella  ŮˊɏůŰɖůŮ Űɖɜ ˊɟɞůɞɢɐ Űɤɜ 

ůɡɛɛŮŰŮɢɧɜŰɤɜ ˊɟɤŰɑůŰɤɠ ůŰɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ ˊɞɡ ɏɔɘɜŮ Űɞɜ Ƚɞɨɚɘɞ Űɞɡ 2015 əŬɘ ˊɞɡ ŬˊɞŰŮɚŮɑ ɛɏɟɞɠ Űɤɜ ŮŰɐůɘɤɜ 

ŭɘŬɓɞɡɚŮɨůŮɤɜ Űɖɠ ȺˊɘŰɟɞˊɐɠ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ Űɖɜ çȾŬŰɎůŰŬůɖ Űɤɜ ȷɚɘŮɡŰɘəɩɜ ȷˊɞɗŮɛɎŰɤɜ əŬɘ Űɖɜ Ƀɘəɞɜɞɛɘəɐ ȷˊɧŭɞůɖ 

Űɤɜ ȷɚɘŮɡŰɘəɩɜ ɆŰɧɚɤɜè. ɀŮ Űɖɜ ŮɡəŬɘɟɑŬ ŬɡŰɐ ŰɞɜɑůŰɖəŮ ɖ ŭɟŬɛŬŰɘəɐ ˊŰɩůɖ  Űɤɜ ɛŮůɞɔŮɘŬəɩɜ ŬɚɘŮɡɛɎŰɤɜ ˊŬɟô ɧɚŮɠ 

Űɘɠ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŮɠ ˊɞɡ əŬŰŬɓɚɐɗɖəŬɜ Ŭˊɧ Űɞɜ əɚɎŭɞ , ůɡɛˊŮɟɘɚŬɛɓŬɜɞɛɏɜɤɜ əŬɘ Űɤɜ ɛŮɘɩůŮɤɜ ůŰɞɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɧ ůŰɧɚɞ. 

ɇɞɜ ˊɟɞɓɚɖɛŬŰɘůɛɧ Űɞɡ ȺˊɘŰɟɧˊɞɡ ɛɞɘɟɎůŰɖəŮ əŬɘ ɞ ɄɟɧŮŭɟɞɠ Űɞɡ MEDAC Gianpaolo Buonfiglio əŬɘ Ůɚɐűɗɖ ɖ 

ŬˊɧűŬůɖ ɜŬ əŬŰŬɓɚɖɗŮɑ ɛɘŬ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŬ ŮɜŰɞˊɘůɛɞɨ ɎɛŮůɤɜ ůŰɟŬŰɖɔɘəɩɜ ˊŬɟɏɛɓŬůɖɠ.  

Ƀ əɞɠ Vella ɡˊŮɜɗɨɛɘůŮ ɞɟɘůɛɏɜŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ: Űɞ 93% Űɤɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ˊɞɡ ɏɢɞɡɜ ŬɝɘɞɚɞɔɖɗŮɑ, ŰɡɔɢɎɜɞɡɜ 

ɡˊŮɟŮəɛŮŰɎɚɚŮɡůɖɠ ɔɘŬ ˊɞɘəɑɚɞɡɠ ɚɧɔɞɡɠ. ȼ ŬŰɛɞůűŬɘɟɘəɐ ɟɨˊŬɜůɖ əŬɘ ɞɘ əɚɘɛŬŰɘəɏɠ ŬɚɚŬɔɏɠ ůɑɔɞɡɟŬ ˊŬɑɕɞɡɜ  əɎˊɞɘɞ 

ɟɧɚɞ ŬɚɚɎ ŭŮɜ ɡˊɎɟɢŮɘ ŬɛűɘɓɞɚɑŬ ɧŰɘ ɖ ŮəŰŮŰŬɛɏɜɖ ɡˊŮɟŬɚɑŮɡůɖ ŮɑɜŬɘ ɏɜŬ Ŭˊɧ ŰŬ ɓŬůɘəɎ ŬɑŰɘŬ. ȺɑɜŬɘ Ůˊɑůɖɠ ŬɚɐɗŮɘŬ 

ɧŰɘ ŭŮɜ ɡˊɎɟɢɞɡɜ ŮˊŬɟəɐ ůŰɞɘɢŮɑŬ ɔɘŬ ˊɞɚɚɎ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ. ɆŰɞ ŬɜŬŰɞɚɘəɧ ɛɏɟɞɠ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ ɔɘŬ ˊŬɟɎŭŮɘɔɛŬ, ɡˊɎɟɢɞɡɜ 

ůɞɓŬɟɎ əŮɜɎ ˊɞɡ Ůɛˊɞŭɑɕɞɡɜ Űɖɜ ůɡɜŬɔɤɔɐ ɚɞɔɘəɩɜ ůɡɛˊŮɟŬůɛɎŰɤɜ. ȺəŰɧɠ Ŭˊɧ ŬɡŰɧ, Űɞ ɐɛɘůɡ Űɤɜ ŬɚɘŮɡɛɎŰɤɜ ůŰɖɜ 

ɀŮůɧɔŮɘɞ, ŭŮɜ əŬŰŬɔɟɎűɞɜŰŬɘ. ɇŬ əŮɜɎ ŬɡŰɎ ůŰŬ ŬˊŬɘŰɞɨɛŮɜŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ ŭŮɜ ɛˊɞɟɞɨɜ ɜŬ ɢɟɖůɘɛɞˊɞɘɖɗɞɨɜ ɤɠ 

ŭɘəŬɘɞɚɞɔɑŬ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ əŬɗɡůŰŮɟɐůŮɘ ɖ ŬɜɎɚɖɣɖ ŭɟɎůŮɤɜ. ȺɜŬɠ Ŭˊɧ Űɞɡɠ ɚɧɔɞɡɠ ɔɘŬ Űɞɡɠ ɞˊɞɑɞɡɠ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ 

ɡˊɎɟɝŮɘ ɎɛŮůɖ əɘɜɖŰɞˊɞɑɖůɖ ŮɑɜŬɘ ɧŰɘ ɞɘ ɑŭɘɞɘ ɞɘ ŬɚɘŮɑɠ ŮɝŬɟŰɞɨɜ Űɖɜ Ůˊɘɓɑɤůɐ Űɞɡɠ Ŭˊɧ Űɖɜ ɨˊŬɟɝɖ ɡɔɘɩɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ.   

Ƀ ŮɡɟɤˊŬɑɞɠ ȺˊɑŰɟɞˊɞɠ ŰɧɜɘůŮ ɧŰɘ ɛɞɚɞɜɧŰɘ ŰŬ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ŮɑɜŬɘ əɞɘɜɎ ɛŮ ŰɟɑŰŮɠ ɢɩɟŮɠ, ɡˊɎɟɢŮɘ ɖ ɓŬɗŮɘɎ ˊŮˊɞɑɗɖůɖ ɧŰɘ 

ɖ ȺȺ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ˊŬɑɝŮɘ əŬɗɞɟɘůŰɘəɧ ɟɧɚɞ ůŰɖɜ ŬɜŬɕɐŰɖůɖ ɚɨůŮɤɜ  ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ůŮ ɧŰɘ ŬűɞɟɎ ŰŬ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ˊɞɡ 

ˊɟɤŰɑůŰɤɠ ŬɚɘŮɨɞɜŰŬɘ Ŭˊɧ ůŰɧɚɞɡɠ Űɖɠ ȺȺ. ȺɑɜŬɘ ůɡɜŮˊɩɠ əŬɗɞɟɘůŰɘəɐɠ ůɖɛŬůɑŬɠ ɜŬ ůɡɕɖŰɖɗŮɑ Űɞ Űɘ ɗŬ ɛˊɞɟɞɨůŮ ɜŬ 

ɔɑɜŮɘ ůŮ ŮˊɑˊŮŭɞ ȺȺ. ŪŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŬɜŬɚɎɓɞɡɛŮ Űɘɠ ŮɡɗɨɜŮɠ ɛŬɠ ɤɠ ɡˊŮɨɗɡɜɞɘ ɔɘŬ Űɖɜ ɢɎɟŬɝɖ ˊɞɚɘŰɘəɩɜ, ɛŬɕɑ ɛŮ Űɞɡɠ 

ŮˊɘůŰɐɛɞɜŮɠ əŬɘ Űɖɜ  əɞɘɜɤɜɑŬ Űɤɜ ˊɞɚɘŰɩɜ.  ɇɞɜɑůŰɖəŮ ɧŰɘ ɐŭɖ ɏɢɞɡɜ ɔɑɜŮɘ ˊɞɚɚɎ Ŭəɧɛɖ əŬɘ ůŮ ŮˊɑˊŮŭɞ ɛŮŰŬɟɟɨɗɛɘůɖɠ 

ɛŮ Űɖɜ Ⱦɞɘɜɐ ȷɚɘŮɡŰɘəɐ ɄɞɚɘŰɘəɐ ŬɚɚɎ əŬɘ ɛŮ Űɖɜ ɡɘɞɗɏŰɖůɖ Ůɗɜɘəɩɜ  ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɩɜ ˊɟɞɔɟŬɛɛɎŰɤɜ Ŭˊɧ ŰŬ əɟɎŰɖ ɛɏɚɖ 

ɔɘŬ Űɞɡɠ ɓŬůɘəɞɨɠ ŬɚɘŮɡŰɘəɞɨɠ ůŰɧɚɞɡɠ ˊɞɡ ɡˊɧəŮɘɜŰŬɘ ůŰɖɜ ɀŮůɞɔŮɘŬəɐ ɁɞɛɞɗŮůɑŬ əŬɗɩɠ əŬɘ ɛŮ Űɖɜ ŭɖɛɘɞɡɟɔɑŬ 

ˊɟɞůŰŬŰŮɡɛɏɜɤɜ ˊŮɟɘɞɢɩɜ ŬɚɘŮɑŬɠ. Ƀɘ ɞɟɔŬɜɩůŮɘɠ ˊŬɟŬɔɤɔɩɜ Űɖɠ ȺȺ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ Ůˊɑůɖɠ ɜŬ əŬɗɞŭɖɔɐůɞɡɜ Űɘɠ 

ˊŮɟɘűɏɟŮɘŮɠ ˊɟɞɠ Űɖɜ əŬŰŮɨɗɡɜůɖ ɓɘɩůɘɛɤɜ ˊɟŬəŰɘəɩɜ ŬɚɘŮɑŬɠ. ȼ ɡɘɞɗŮŰɖɗŮɑůŬ ɛŮŰŬɟɟɨɗɛɘůɖ Űɖɠ Ⱦɞɘɜɐɠ ȷɚɘŮɡŰɘəɐɠ 

ɄɞɚɘŰɘəɐɠ ˊŬɟɏɢŮɘ ŰŬ ˊɞɚɘŰɘəɎ əŬɘ ɞɘəɞɜɞɛɘəɎ ɛɏůŬ ɔɘŬ ŭɟɎůɖ , ůɡɛˊŮɟɘɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɠ əŬɘ ŭɡɜŬŰɧŰɖŰŮɠ ɢɟɖɛŬŰɞŭɧŰɖůɖɠ  

ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ Űɞɡ ȺɡɟɤˊŬɥəɞɨ ɇŬɛŮɑɞɡ ŪŬɚɎůůɘŬɠ ɄɞɚɘŰɘəɐɠ əŬɘ ȷɚɘŮɑŬɠ. ȼ ȾȷɚɄ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŮűŬɟɛɞůŰŮɑ ˊɚɐɟɤɠ 

ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŮˊɘŰŮɡɢɗŮɑ ɞ ůŰɧɢɞɠ Űɖɠ ɀɏɔɘůŰɖɠ ȸɘɩůɘɛɖɠ ȷˊɧŭɞůɖɠ (MSY) ɛɏɢɟɘ Űɞ 2020 Űɞ ŬɟɔɧŰŮɟɞ. ɄɎɜŰɤɠ, 

ŮˊŮɘŭɐ ɗŬ ɢɟŮɘŬůŰɞɨɜ ɛŮɟɘəɎ ɢɟɧɜɘŬ ˊɟɘɜ ɜŬ űŬɜɞɨɜ ŰŬ ˊɟɩŰŬ ŬˊɞŰŮɚɏůɛŬŰŬ Űɤɜ ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɩɜ ˊɟɞɔɟŬɛɛɎŰɤɜ Űɖɠ ȺȺ, 

ŭŮɜ ŮɑɜŬɘ ŭɡɜŬŰɧɜ ɜŬ ˊŮɟɘɛɏɜŮɘ əŬɜŮɑɠ əŬɘ ɜŬ ɓɚɏˊŮɘ Űɞɡɠ ˊɧɟɞɡɠ ɜŬ űɗɑɜɞɡɜ. ȷɜ ŭŮɜ ŬɜŬɚɎɓɞɡɛŮ ŭɟɎůɖ ŰɩɟŬ, ɡˊɎɟɢŮɘ 

ɞ ůɞɓŬɟɧɠ əɑɜŭɡɜɞɠ ɜŬ ɛŮɘɤɗɞɨɜ ŰŬ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ůŮ ɏɜŬ ůɖɛŮɑɞ ɢɤɟɑɠ ŮˊɘůŰɟɞűɐ.  

Ƀ əɞɠ Vella ŰɧɜɘůŮ ɧŰɘ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŬɜŰɘůŰɟŬűŮɑ ɖ ŰɎůɖ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ əŬŰŬɓɚɖɗɞɨɜ ɘŭɘŬɑŰŮɟŮɠ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŮɠ. Ƀɘ 

ŮˊɘůŰɐɛɞɜŮɠ ɧɛɤɠ ŬɜɏűŮɟŬɜ ɧŰɘ Űɞ ŭɡɜŬɛɘəɧ ŬɜɎəŰɖůɖɠ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ ˊŬɟŬɛɏɜŮɘ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ɡɣɖɚɧ. 

ɇɧɜɘůŮ Ůˊɑůɖɠ Űɖɜ ůɖɛŬůɑŬ Űɖɠ ŭɖɛɘɞɡɟɔɘəɐɠ ůəɏɣɖɠ əŬɘ Űɖɠ ɢɟɐůɖɠ ɜɏɤɜ ŰŮɢɜɞɚɞɔɘɩɜ ůŰɖɜ ŬɜŮɨɟŮůɖ ɚɨůŮɤɜ. ɆŰɧɢɞɠ 

Űɖɠ ůɡɜɎɜŰɖůɖɠ ŮɜŰɞɨŰɞɘɠ , ˊŬɟŬɛɏɜŮɘ ɞ ŮɜŰɞˊɘůɛɧɠ Űɤɜ Űɞɛɏɤɜ ɧˊɞɡ ɗŬ ɛˊɞɟɞɨůŮ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ɎɛŮůɖ ŭɟɎůɖ Ůɜɩ ɗŬ 

ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ɚɖűɗɞɨɜ ɛɏŰɟŬ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ůɡɜŬɜŰɖɗɞɨɜ ɡˊɞɡɟɔɞɑ Ŭˊɧ ɧɚŮɠ Űɘɠ ɛŮůɞɔŮɘŬəɏɠ ɢɩɟŮɠ Űɞɜ ȷˊɟɑɚɘɞ əŬŰɎ Űɖɜ 

ŭɘɎɟəŮɘŬ Űɖɠ ɏəɗŮůɖɠ Seafood Expo Global ůŰɘɠ ȸɟɡɝɏɚɚŮɠ. ȺɜɖɛɏɟɤůŮ Ůˊɑůɖɠ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ ɧŰɘ ɗŬ ŰŬɝɘŭɏɣŮɘ ůŮ 

ŬɟəŮŰɏɠ ɢɩɟŮɠ ɓŬůɘəɩɜ ŮŰŬɑɟɤɜ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŮˊɘŰɨɢŮɘ Űɖɜ ŭɏůɛŮɡůɐ Űɞɡɠ, ɜŬ ŭɘŮɟŮɡɜɐůŮɘ ɚɨůŮɘɠ , ɜŬ ŬɝɘɞɚɞɔɐůŮɘ Űɘɠ 

ŮɡəŬɘɟɑŮɠ ˊɞɡ ɛˊɞɟŮɑ ɜŬ ɛŬɠ ˊŬɟɎůɢŮɘ ɖ ɔŬɚɎɕɘŬ ɞɘəɞɜɞɛɑŬ əŬɘ ɜŬ ŮɝŬůűŬɚɘůŰŮɑ ɖ ůɡɜŮɟɔŬůɑŬ ɛŮ Űɖɜ ũȺȷɀ, 

ɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɠ ɡˊɧɣɖ Űɞɜ əɞɛɓɘəɧ Űɖɠ ɟɧɚɞ. Ƀ ŮˊɑŰɟɞˊɞɠ ɏəɚŮɘůŮ Űɖɜ ˊŬɟɏɛɓŬůɐ Űɞɡ ŮɡɢŬɟɘůŰɩɜŰŬɠ əŬɘ ˊɎɚɘ Űɞ MEDAC 
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ɔɘŬ Űɖɜ ˊɟɧŰŬůɖ ˊɞɡ ɡˊɏɓŬɚŮ ɤɠ ˊɟɞɠ Űɖɜ ŭɘɞɟɔɎɜɤůɖ ŬɡŰɞɨ Űɞɡ ůŮɛɘɜŬɟɑɞɡ, əŬɗɩɠ əŬɘ Űɞɡɠ ȽŰŬɚɞɨɠ ŬɛűɘŰɟɨɤɜŮɠ ˊɞɡ 

əŬŰɏůŰɖůŬɜ ŭɡɜŬŰɐ ŬɡŰɐ Űɖ ŭɘɞɟɔɎɜɤůɖ. ȺɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Ůˊɑůɖɠ ɔɘŬ Űɖɜ ůɡɜŭɟɞɛɐ Űɞɡɠ ɧɚɞɡɠ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ 

ɡˊɞɡɟɔɞɨɠ.   

Ƀ ůɡɜŰɞɜɘůŰɐɠ ŮɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Űɞɜ əɞ Vella əŬɘ əŬɚɤůɧɟɘůŮ ŰŬ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜŬ  ɛɏɚɖ Űɞɡ ȺɡɟɤˊŬɥəɞɨ Ⱦɞɘɜɞɓɞɡɚɑɞɡ. 

ȾŬŰɧˊɘɜ ɏŭɤůŮ Űɞɜ ɚɧɔɞ ůŰɞɜ əɞ  Giampaolo Buonfiglio, ˊɟɧŮŭɟɞ Űɞɡ MEDAC. 

Ƀ əɞɠ Buonfiglio əŬɚɤůɧɟɘůŮ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ əŬɘ ŮɝɎűɟŬůŮ Űɖɜ ɘəŬɜɞˊɞɑɖůɐ Űɞɡ ɔɘŬ Űɖɜ ɞɟɔɎɜɤůɖ ŬɡŰɞɨ Űɞɡ 

ůŮɛɘɜŬɟɑɞɡ ɡɣɖɚɞɨ Ůˊɘˊɏŭɞɡ, ɗŮɤɟɩɜŰŬɠ ɧŰɘ ŮɑɜŬɘ ɛɑŬ ůɖɛŬɜŰɘəɐ űɎůɖ ůŰɖɜ ŭɘŬŭɘəŬůɑŬ ˊɟɞɠ Űɖɜ ŮˊɑŰŮɡɝɖ ɛŮɔŬɚɨŰŮɟɖɠ 

ɓɘɤůɘɛɧŰɖŰŬɠ ůŰɞɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɧ əɚɎŭɞ.  ɇɧɜɘůŮ ɧŰɘ Űɞ MEDAC ŮəˊɟɞůɤˊŮɑ Űɞɡɠ ůɡɛűŮɟɞɜŰɞɨɢɞɡɠ ůŰɞɜ əɚɎŭɞ Űɤɜ 

ŮˊŬɔɔŮɚɛŬŰɘɩɜ Ŭɚɘɏɤɜ ˊɞɡ Ŭˊɧ əɞɘɜɞɨ ɓɞɖɗɞɨɜ Űɖɜ MEDAC ɜŬ ŮˊɘŰŮɚɏůŮɘ Űɞɜ ɏɟɔɞ  Űɖɠ. ɈˊɎɟɢɞɡɜ ɛŮŰŬɝɨ ŬɡŰɩɜ 

ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ŭɟŬůŰɐɟɘŮɠ ɞɛɎŭŮɠ ŮɟɔŬůɑŬɠ ˊɞɡ əŬɚɨˊŰɞɡɜ əɎɗŮ ɓŬůɘəɧ ɗɏɛŬ. Ƀɘ ŭɟŬůŰɖɟɘɧŰɖŰŮɠ ŬɡŰɩɜ Űɤɜ ɞɛɎŭɤɜ 

ŬˊɞŰŮɚɞɨɜ ŬɜŰɘəŮɑɛŮɜɞ ŮŰɐůɘŬɠ ůɡɛűɤɜɑŬɠ ɛŮ Űɖɜ ȺȺ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ˊɟɞəɨɣɞɡɜ ɢɟɐůɘɛŮɠ ŮɜŭŮɑɝŮɘɠ əŬɘ ŬˊɧɣŮɘɠ. ɇɧɜɘůŮ 

ɧŰɘ Űɞ MEDAC ŬɜŬɔɜɩɟɘůŮ Ůˊɑůɖɠ Űɖɜ ŬɜɎɔəɖ ɜŬ ŬɚɚɎɝŮɘ ůŰɎůɖ ɚɧɔɤ Űɤɜ ɏɜŰɞɜɤɜ ˊɟɞɓɚɖɛŬŰɘůɛɩɜ ˊɞɡ ɡˊɎɟɢɞɡɜ 

ůŰɞɜ əɚɎŭɞ. ȾŬŰɏůŰɖ ŭɡɜŬŰɐ ɖ ůɨɔəɚɘůɖ ŬɡŰɞɨ Űɞɡ ůŮɛɘɜŬɟɑɞɡ ɛŮ Űɖɜ Ŭɟɤɔɐ Űɖɠ ɘŰŬɚɘəɐɠ əɡɓɏɟɜɖůɖɠ, ŬɡŰɧ ɧɛɤɠ 

ŬˊɞŰŮɚŮɑ ŬˊŬɟɢɐ ɛɑŬɠ ɜɏŬɠ ˊɟɧəɚɖůɖɠ ˊɞɡ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŬɜŰɘɛŮŰɤˊɘůŰŮɑ Ŭˊɧ əɞɘɜɞɨ əŬɘ ɧɢɘ ɛɧɜɞɜ Ŭˊɧ Űɖɜ ŮɡɟɤˊŬɥəɐ, 

ˊɚŮɡɟɎ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ, Ůɜɩ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŭɘŮɡɟɡɜɗŮɑ Űɞ ˊŮŭɑɞ əŬɘ ɔŮɤɔɟŬűɘəɎ əŬɘ ɘŭŮɞɚɞɔɘəɎ əŬɘ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ɛɘŬ 

ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ ˊɞɡ ɗŬ ůɡɜɡˊɞɚɞɔɑɕŮɘ əŬɘ Űɞ ɞɘəɞůɨůŰɖɛŬ. ȼ ȾȷɚɄ ŬˊɞŰŮɚŮɑ ɛɧɜɞɜ ɛɘŬ ɣɖűɑŭŬ Űɞɡ ɣɖűɘŭɤŰɞɨ ˊɞɡ ɓɚɏˊŮɘ 

ɖ ũȺȷɀ əŬɘ ɖ ˊɞɚɘŰɘəɐ ˊɞɡ ŮűɎɟɛɞůŮ ɛɏɢɟɘ ůŰɘɔɛɐɠ ɖ ȺȺ ŮɑɢŮ ŬɟəŮŰɏɠ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ ŬɚɚɎ ŰŬ ŬˊɞŰŮɚɏůɛŬŰŬ ŭŮɜ ŮɑɜŬɘ 

ŬˊɧɚɡŰŬ ɘəŬɜɞˊɞɘɖŰɘəɎ. ɇɞ MEDAC Ŭˊɧ əɞɘɜɞɨ ɛŮ Űɞɡɠ ŮŰŬɑɟɞɡɠ Űɞɡ ŬɜŬɕɖŰɎŮɘ Űɟɧˊɞɡɠ ɔɘŬ ɜŬ ˊɟɞɢɤɟɐůŮɘ 

əŬɗɘůŰɩɜŰŬɠ Űɖɜ ɛŮŰŬɟɟɨɗɛɘůɖ Űɖɠ ȾȷɚɄ Ŭəɧɛɖ ˊɘɞ ŬˊɞŰŮɚŮůɛŬŰɘəɐ. ɇŬ ɗɏɛŬŰŬ ˊɞɡ ɓɟɑůəɞɜŰŬɘ ůŰɞ ŰɟŬˊɏɕɘ əŬŰɎ Űɖɜ 

ŭɘɎɟəŮɘŬ ŬɡŰɞɨ Űɞɡ ŭɘɐɛŮɟɞɡ ůŮɛɘɜŬɟɑɞɡ, ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ Űɨɢɞɡɜ ɘŭɘŬɑŰŮɟɖɠ ˊɟɞůɞɢɐɠ Ŭɜ ɗɏɚɞɡɛŮ ɜŬ ůɡɜŮɢɑůɞɡɛŮ ɛŮ 

ŬɜŬɜŮɤɛɏɜŮɠ ŭɡɜɎɛŮɘɠ.  

Ƀ əɞɠ Andrés Hermida (ŭɘŮɡɗɡɜŰɐɠ ȷɚɘŮɑŬɠ ůŰɞ ȽůˊŬɜɘəɧ ɈˊɞɡɟɔŮɑɞ ũŮɤɟɔɑŬɠ, ȹɘŬŰɟɞűɐɠ əŬɘ ɄŮɟɘɓɎɚɚɞɜŰɞɠ) ˊɐɟŮ Űɞɜ 

ɚɧɔɞ ŮɡɢŬɟɘůŰɩɜŰŬɠ Űɞɜ ȽŰŬɚɧ ɡűɡˊɞɡɟɔɧ, Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ Ůəˊɟɞůɩˊɞɡɠ əŬɘ Űɞɡɠ ůɡɛɛŮŰɏɢɞɜŰŮɠ. ȺɝɏűɟŬůŮ Űɖɜ 

Ůɡɔɜɤɛɞůɨɜɖ Űɞɡ ůŰɞ MEDAC əŬɘ Űɖɜ ȺȺ ɔɘŬ Űɖɜ ŭɘɞɟɔɎɜɤůɖ ŬɡŰɞɨ Űɞɡ ůŮɛɘɜŬɟɑɞɡ ůŰɖɜ əŬɟŭɘɎ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ. 

ȺɜɖɛɏɟɤůŮ Űɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ ɧŰɘ ɖ ȽůˊŬɜɑŬ ɔɜɤɟɑɕŮɘ ŰŬ ˊɟɞɓɚɐɛŬŰŬ ɛŮ ŰŬ ŬˊɞɗɏɛŬŰɎ Űɖɠ ɧˊɤɠ ˊɟɞəɨˊŰɞɡɜ Ŭˊɧ Űɖɜ 

ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɐ ɏəɗŮůɖ əŬɘ ŬɜɏűŮɟŮ ɧŰɘ ɞɘ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɘ ŮɛˊŮɘɟɞɔɜɩɛɞɜŮɠ ɗŬ ŬɜŬűŮɟɗɞɨɜ ůŰɞ ɗɏɛŬ Űɖɠ ˊŰɩůɖɠ Űɖɠ 

ɓɘɞɛɎɕŬɠ ɛŮ ɡɣɖɚɎ ŮˊɑˊŮŭŬ ŬɜɎəŰɖůɖɠ ůŮ ˊŮɟɑˊŰɤůɖ ˊɞɡ ɗŬ ɛˊɞɟɏůŮɘ ɜŬ ɓŮɚŰɘɤɗŮɑ ɖ əŬŰɎůŰŬůɖ . ɆŰɖɜ ȽůˊŬɜɑŬ 

ŮűŬɟɛɧɕɞɜŰŬɘ ɐŭɖ ɛɏŰɟŬ ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ Űɞɡ ɞɚɞəɚɖɟɤɛɏɜɞɡ ˊɟɞɔɟɎɛɛŬŰɞɠ ŬɚɘŮɑŬɠ ŬɚɚɎ ɏɢɞɡɜ ŮɔəɟɘɗŮɑ əŬɘ ŰɞˊɘəɎ 

ˊɟɞɔɟɎɛɛŬŰŬ. ȼ ůɡɜɎɜŰɖůɖ ŮɜɖɛŮɟɩɗɖəŮ ɧŰɘ ůŮ ɧŰɘ ŬűɞɟɎ Űɞ ɞɚɞəɚɖɟɤɛɏɜɞ Ůɗɜɘəɧ ůɢɏŭɘɞ, ɏɢɞɡɜ ŭɖɛɘɞɡɟɔɖɗŮɑ 

ɓɘɞɚɞɔɘəɎ ůɖɛŮɑŬ ŬɜŬűɞɟɎɠ Ůɜ ɧɣŮɘ Űɖɠ ŮˊɑŰŮɡɝɖɠ Űɖɠ MSY (ɀŮɔɘůŰɖɠ ȸɘɩůɘɛɖɠ ȷˊɧŭɞůɖɠ). ȺəŰɧɠ ŬɡŰɞɨ ɡˊɖɟɝŮ əŬɘ 

ɛɑŬ ɛŮɑɤůɖ ůŰɖɜ ɢɤɟɖŰɘəɧŰɖŰŬ Űɞɡ ůŰɧɚɞɡ , ůŰŬ ŰŮɢɜɘəɎ ɛɏŰɟŬ ˊɞɡ ŮˊɘəŮɜŰɟɩɜɞɜŰŬɘ ůŰɖɜ ŮˊɘɚŮəŰɘəɧŰɖŰŬ Űɤɜ 

ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ ŮɟɔŬɚŮɑɤɜ, ˊɟɞůɤɟɘɜɐ ŬɜŬůŰɞɚɐ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ ŭɟŬůŰɖɟɘɞŰɐŰɤɜ , ŮűŬɟɛɞɔɐ ˊŮɟɘɞɟɘůɛɏɜɤɜ ɕɤɜɩɜ əŬɘ 

ˊŮɟŬɘŰɏɟɤ ˊɟɞůŰŬůɑŬ ˊŬɟɎəŰɘɤɜ ˊŮɟɘɞɢɩɜ. Ⱥɜ ŰɞɨŰɞɘɠ , ˊŬɟô ɧɚɖ Űɖɜ ɚɐɣɖ ŬɡŰɩɜ Űɤɜ ɛɏŰɟɤɜ, ɞɘ ɡˊɎɟɢɞɡůŮɠ 

ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɏɠ ŮəɗɏůŮɘɠ əŬɘ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ɞɘ ˊɚɏɞɜ ˊɟɧůűŬŰŮɠ , ŮˊɘɓŮɓŬɘɩɜɞɡɜ ɧŰɘ ɖ ɡˊŮɟŬɚɘŮɑŬ ˊŬɟɞɡůɘɎɕŮɘ Ŭɜɞŭɘəɏɠ ŰɎůŮɘɠ 

əŬɘ ɖ ɓɘɞɛɎɕŬ ɛŮɘɩɜŮŰŬɘ . ɈˊɎɟɢŮɘ ɚɞɘˊɧɜ ɛɑŬ ůŬűɐɠ ŬɜɎɔəɖ ŬɜŬůəɧˊɖůɖɠ Űɤɜ ˊɟɞůˊŬɗŮɘɩɜ ˊɞɡ ɔɑɜɞɜŰŬɘ. ȷɜɏűŮɟŮ ɧŰɘ 

Űɞ ˊɟɧɓɚɖɛŬ ŭŮɜ ŬűɞɟɎ ɛɧɜɞɜ Űɖɜ ȽůˊŬɜɑŬ ŬɚɚɎ ɧŰɘ ɧɚɖ ɖ ɀŮůɧɔŮɘɞɠ ɓɟɑůəŮŰŬɘ ŬɜŰɘɛɏŰɤˊɖ ɛŮ ɛɘŬ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ 

ˊɟɞɓɚɖɛŬŰɘəɐ əŬŰɎůŰŬůɖ. ȺɑɜŬɘ ɚɞɘˊɧɜ ůɖɛŬɜŰɘəɧ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ůɡɜŮɟɔŬůɑŬ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ Ŭɟɢɑůɞɡɜ ɜŬ 

ˊɟɞůŬɜŬŰɞɚɑɕɞɜŰŬɘ ŰŬ ŬɚɘŮɡŰɘəɎ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ ˊɟɞɠ Űɖɜ ŮˊɑŰŮɡɝɖ Űɖɠ ɀɏɔɘůŰɖɠ ȸɘɩůɘɛɖɠ ȷˊɧŭɞůɖɠ ɧˊɤɠ ŬɜŬűɏɟŮŰŬɘ 

ůŰɖɜ Ⱦɞɘɜɐ ȷɚɘŮɡŰɘəɐ ɄɞɚɘŰɘəɐ.    

Ƀ əɞɠ Hermida  ůɡɜɏɢɘůŮ ŰɞɜɑɕɞɜŰŬɠ ɧŰɘ əŬŰɎ Űɖɜ Ɏˊɞɣɖ Űɖɠ ɘůˊŬɜɘəɐɠ əɡɓɏɟɜɖůɖɠ ɗŬ ɐŰŬɜ ŬɜŬɔəŬɑɞ ɜŬ ŬɡɝɖɗŮɑ ɖ 

ŮɡŬɘůɗɖŰɞˊɞɑɖůɖ əŬɘ ɖ ɔɜɩůɖ Űɤɜ ŭɘŬŭɘəŬůɘɩɜ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖɠ ůŮ ɧɚɖ Űɖɜ ˊŮɟɘűɏɟŮɘŬ əŬɘ ɧŰɘ ŬɡŰɧ Űɞ űɧɟɞɡɛ ɗŬ ɛˊɞɟɞɨůŮ 

ɜŬ ˊŬɟɎůɢŮɘ Űɖɜ ŬɜŬɔəŬɑŬ ɡˊɞůŰɐɟɘɝɖ. ɈˊɎɟɢɞɡɜ ɛŮɟɘəɎ ɓŬůɘəɎ ůɖɛŮɑŬ ˊɞɡ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ɏɢŮɘ əŬɜŮɑɠ əŬŰɎ ɜɞɡ: 1. ɖ 

ŮűŬɟɛɞɔɐ Ůɗɜɘəɩɜ ɛɏŰɟɤɜ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ɚɎɓŮɘ ɡˊɧɣɖ Űɖɠ Űɖɜ ŮˊɑˊŰɤůɖ ˊɞɡ ɏɢɞɡɜ ůŰɖɜ əɞɘɜɤɜɘəɞ-ɞɘəɞɜɞɛɘəɐ 

ůŰŬɗŮɟɧŰɖŰŬ Űɖɠ ŬɚɘŮɡŰɘəɐɠ əɞɘɜɧŰɖŰŬɠ. 2. ůŰɖɜ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖ Űɤɜ ˊɧɟɤɜ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ɚɎɓɞɡɛŮ ɡˊɧɣɖ ɛŬɠ Űɘɠ əɚɘɛŬŰɘəɏɠ 

ŬɚɚŬɔɏɠ əŬɗɩɠ əŬɘ Ɏɚɚɞɡɠ ˊŬɟɎɔɞɜŰŮɠ . ȷɡŰɧ ŮɑɜŬɘ ɏɜŬ ůɖɛŮɑɞ ˊɞɡ ŭŮɜ ɏɢŮɘ ůɡɕɖŰɖɗŮɑ ŮˊŬɟəɩɠ. 3. ŭŮɜ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ 

ˊŬɟŬɔɜɤɟɑɕɞɡɛŮ Űɖɜ ɛɞɜŬŭɘəɐ űɨůɖ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ 4. ɧɚŮɠ ɞɘ ɢɩɟŮɠ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŮɛˊɚŬəɞɨɜ ɏŰůɘ ɩůŰŮ ɜŬ ɛɖɜ ɔɑɜɞɡɜ 
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ŰɡɢŬɑŮɠ ŭɘŬəɟɑůŮɘɠ. ɇɏɚɞɠ ɞ əɞɠ Hermida  ŮɡɢŬɟɘůŰŮɑ əŬɘ ˊɎɚɘ Űɞɡɠ ɞɟɔŬɜɤŰɏɠ ˊɞɡ əŬŰɏůŰɖůŬɜ ŭɡɜŬŰɐ Űɖɜ ŭɘɞɟɔɎɜɤůɖ 

ŬɡŰɞɨ Űɞɡ ůŮɛɘɜŬɟɑɞɡ.  

 Ƀ əɞɠ Ante Misura ˊɐɟŮ Űɞɜ ɚɧɔɞ Ůɝ ɞɜɧɛŬŰɞɠ Űɞɡ ɜɏɞɡ ȾɟɞɎŰɖ ɡˊɞɡɟɔɞɨ ˊɞɡ ŮɑɢŮ ɛɧɚɘɠ ŬɜŬɚɎɓŮɘ. ȺɝɏűɟŬůŮ Űɖɜ 

ˊɚɐɟɖ əŬŰŬɜɧɖůɐ Űɞɡ ɔɘŬ Űɖɜ əŬŰɎůŰŬůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ŰɞɜɑɕɞɜŰŬɠ ˊŬɟɎɚɚɖɚŬ ɧŰɘ ůŰɖɜ ȾɟɞŬŰɑŬ ɖ ŬɚɘŮɑŬ ŮɑɜŬɘ ɛɘŬ 

ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ůɖɛŬɜŰɘəɐ ŭɟɎůɖ əŬɘ ɧŰɘ ŭɘŬəɡɓŮɨŮŰŬɘ ɖ ɑŭɘŬ ɖ Ůˊɘɓɑɤůɖ Űɤɜ ˊŬɟɎəŰɘɤɜ ˊŮɟɘɞɢɩɜ əŬɘ Űɤɜ ɜɐůɤɜ. ɇŬ əɞɜŭɨɚɘŬ 

Űɖɠ ȺȺ  ɢɟɖůɘɛɞˊɞɘɞɨɜŰŬɘ Ůˊɑ Űɞɡ ˊŬɟɧɜŰɞɠ ɔɘŬ ɡˊɞŭɞɛɏɠ ŬɚɚɎ ɖ ȾɟɞŬŰɑŬ ŮɜŭɘŬűɏɟŮŰŬɘ ɜŬ ŭɘŬŰɖɟɐůŮɘ Űɖɜ ɓɘɤůɘɛɧŰɖŰŬ 

ɛɏůŬ Ŭˊɧ Űɖɜ ŮűŬɟɛɞɔɐ ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɩɜ ɛɏŰɟɤɜ. ȺɝɏűɟŬůŮ Ůˊɑůɖɠ Űɖɜ Ɏˊɞɣɖ ɧŰɘ ŰŬ əɟɘŰɐɟɘŬ ˊɞɡ ŮűŬɟɛɧɕɞɜŰŬɘ ŮɑɜŬɘ 

ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ɔŮɜɘəɎ Ůɜɩ ɗŬ ɐŰŬɜ ˊŮɟɘůůɧŰŮɟɞ ůəɧˊɘɛɞ ɜŬ ŬɜŬɚɡɗɞɨɜ ŰŬ ɛŮɛɞɜɤɛɏɜŬ ŰɛɐɛŬŰŬ ɏŰůɘ ɩůŰŮ ɜŬ ɛˊɞɟɏůŮɘ ɜŬ 

ŮɝŮŰŬůŰŮɑ ɖ əɎɗŮ ˊŬɟɎəŰɘŬ əɞɘɜɧŰɖŰŬ ɝŮɢɤɟɘůŰɎ. ȷɜŬűɏɟɗɖəŮ Ůˊɑůɖɠ ůŰɖɜ ůɖɛŬůɑŬ Űɤɜ ɛɘəɟɩɜ ˊŮɚŬɔɘəɩɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ 

ɔɘŬ Űɖɜ ȷŭɟɘŬŰɘəɐ (ŬɚɚɎ əŬɘ ɔɘŬ ɧɚɖ Űɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ) əŬɘ ŮɑˊŮ ɧŰɘ ɖ ȾɟɞŬŰɑŬ ˊŮɟɘɛɏɜŮɘ ˊɟɞŰɎůŮɘɠ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ Űɞɜ 

ůɡɔəŮəɟɘɛɏɜɞ ůŰɧɚɞ. ȾŬŰɏɚɖɝŮ ɚɏɔɞɜŰŬɠ ɧŰɘ ɖ ˊŮɟɘɞɢɐ ŬɡŰɐ ŮɑɜŬɘ əŬŰɎɚɚɖɚɖ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŮɚŮɔɢɗɞɨɜ ŰŬ ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɎ 

ɛɏŰɟŬ ůŰɞ ˊɚŬɑůɘɞ Űɤɜ əŬŰŮɡɗɡɜŰɖɟɑɤɜ ɔɟŬɛɛɩɜ Űɖɠ ȾȷɚɄ. ŪɨɛɘůŮ ɧŰɘ ɖ ȽŰŬɚɑŬ, ɖ ɆɚɞɓŮɜɑŬ əŬɘ ɖ ȾɟɞŬŰɑŬ 

ůɡɜŮɟɔɎůŰɖəŬɜ ůŰŮɜɎ ɔɘŬ ˊɞɚɚɎ ɢɟɧɜɘŬ Ŭəɧɛɖ əŬɘ ˊɟɘɜ Ŭˊɧ Űɖɜ ɏɜŰŬɝɖ ůŰɖɜ ȺȺ, ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ Űɖɠ ũȺȷɀ. ȺɜɖɛɏɟɤůŮ 

Ůˊɑůɖɠ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ ɔɘŬ ŰŬ ŮɗɜɘəɎ ˊɟɞɔɟɎɛɛŬŰŬ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖɠ ˊɞɡ ŮűŬɟɛɧɕɞɜŰŬɘ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ɛŮɘɤɗŮɑ ɖ 

ɢɤɟɖŰɘəɧŰɖŰŬ əŬɘ ɞɘ ŬɚɘŮɡŰɘəɏɠ ɛɏɟŮɠ ŬɚɚɎ əŬɘ ɔɘŬ ŰŬ ŮɗɜɘəɎ ɛɏŰɟŬ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖɠ ɢɤɟɘəɩɜ əŬɘ ɢɟɞɜɘəɩɜ ˊŮɟɘɞɟɘůɛɩɜ ɛŮ 

ůəɞˊɧ ɜŬ ˊɟɞůŰŬŰŮɡŰŮɑ ɞ ɔɧɜɞɠ əŬɘ ɖ ɓɘɞɛɎɕŬ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ Űɤɜ ɔŮɜɜɖŰɧɟɤɜ. ɇŬ ɛɏŰɟŬ ŬɡŰɎ ɗŬ Ŭˊɞűɏɟɞɡɜ 

ŬˊɞŰŮɚɏůɛŬŰŬ ŬɚɚɎ ɛɧɜɞɜ ɛŮŰɎ Ŭˊɧ ŬɟəŮŰɎ ɢɟɧɜɘŬ. ɇɧɜɘůŮ ɧŰɘ ɞ ˊɘɞ ůɖɛŬɜŰɘəɧɠ ˊŬɟɎɔɞɜŰŬɠ ɐŰŬɜ ɖ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖ Űɞɡ 

əɚɎŭɞɡ ůɨɛűɤɜŬ ɛŮ ůɤůŰɏɠ Ŭɟɢɏɠ. ȳɚŮɠ ɞɘ ˊŰɡɢɏɠ ˊɞɡ ŬɜŬűɏɟɗɖəŬɜ ŬˊɞŰŮɚɞɨɜ əɟɑəɞɡɠ ůŮ ɛɑŬ ŬɚɡůɑŭŬ  əŬɘ ɧɢɘ 

ɛŮɛɞɜɤɛɏɜŮɠ ˊŰɡɢɏɠ. ɇɏɚɞɠ ŬɜɏűŮɟŮ ɧŰɘ ɐŭɖ ŮɑɢŬɜ ŮˊɘŰŮɡɢɗŮɑ ɞɟɘůɛɏɜŬ ŬˊɞŰŮɚɏůɛŬŰŬ ɛŮŰɎ Ŭˊɧ ŰŬ ɛɏŰɟŬ ˊɞɡ ŮɚɐűɗɖůŬɜ 

. ũɘŬ ˊŬɟɎŭŮɘɔɛŬ ˊŬɟɞɡůɘɎůŰɖəŮ ɛɑŬ ŬɜɎəŬɛɣɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ Ůɟɡɗɟɞɨ Űɧɜɞɡ. ȺˊŮɘŭɐ ɧɛɤɠ ˊɟɧəŮɘŰŬɘ ɔɘŬ ŬɟˊŬəŰɘəɎ, 

ɖ ŬɜɎəŬɛɣɖ ŬɡŰɐ ŮɑɢŮ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ əŬɘ ůŰŬ ɛɘəɟɎ ˊŮɚŬɔɘəɎ ˊɞɡ ŬˊɞŰŮɚɞɨɜ Űɞ ɗɐɟŬɛŬ. ȹŮɜ ɛˊɞɟŮɑ ɜŬ ɡˊɎɟɢŮɘ ɏɜŬ ŮɜɘŬɑɞ  

ˊɟɧɔɟŬɛɛŬ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖɠ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ ˊɞɡ ŬˊɞŰŮɚŮɑ ɏɜŬ ůɨɛˊɚŮɔɛŬ ɛɘəɟɩɜ Ůˊɑ ɛɏɟɞɡɠ ɛɞɜɎŭɤɜ. ɉɟŮɘŬɕɧɛŬůŰŮ ɛɘŬ 

ˊɞɚɨˊɚŮɡɟɖ ɞɚɞəɚɖɟɤɛɏɜɖ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ ˊɞɡ ɜŬ ŭɘŬɗɏŰŮɘ ŬɡůŰɖɟɧŰɖŰŬ ůŰɖɜ ŮűŬɟɛɞɔɐ ŬˊɞŰŮɚŮůɛŬŰɘəɩɜ ɛɏŰɟɤɜ. ɀɧɜɞɜ 

ɛŮ ŬɡŰɧɜ Űɞɜ Űɟɧˊɞ ɛˊɞɟŮɑ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ɓŮɚŰɑɤůɖ. Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ŰŮɚŮɘɩɜŮɘ ŮɡɢŬɟɘůŰɩɜŰŬɠ ɔɘŬ ɛɘŬ Ŭəɧɛɖ űɞɟɎ Űɞɡɠ 

ɞɟɔŬɜɤŰɏɠ Űɖɠ ůɡɜɎɜŰɖůɖɠ ˊɞɡ Űɞɡ ɏŭɤůŬɜ Űɖɜ ŮɡəŬɘɟɑŬ ɜŬ ˊɎɟŮɘ ɛɏɟɞɠ ůŮ ŬɡŰɐ Űɖ ŭɘɞɟɔɎɜɤůɖ ˊɞɡ ŬˊɞŰŮɚŮɑ Űɞ ˊɟɩŰɞ 

ɓɐɛŬ ůŰɖɜ ŬɜŮɨɟŮůɖ ɚɨůŮɤɜ 

Ƀ əɞɠ Roderick Galdes, əɞɘɜɞɓɞɡɚŮɡŰɘəɧɠ ɔɟŬɛɛŬŰɏŬɠ ɔɘŬ Űɖɜ ũŮɤɟɔɑŬ, Űɖɠ ȷɚɘŮɑŬ əŬɘ ŰŬ ȹɘəŬɘɩɛŬŰŬ Űɤɜ Ȼɩɤɜ ůŰɞ 

ɈˊɞɡɟɔŮɑɞ ȸɘɩůɘɛɖɠ ȷɜɎˊŰɡɝɖɠ , ɄŮɟɘɓɎɚɚɞɜŰɞɠ əŬɘ ȾɚɘɛŬŰɘəɩɜ ȷɚɚŬɔɩɜ Űɖɠ ɀɎɚŰŬɠ, ˊɐɟŮ Űɞɜ ɚɧɔɞ.  ȺɡɢŬɟɑůŰɖůŮ 

Űɞɡɠ ɞɟɔŬɜɤŰɏɠ əŬɘ ɢŬɘɟɏŰɖůŮ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ ŰɞɜɑɕɞɜŰŬɠ ɧŰɘ Űɞ ůŮɛɘɜɎɟɘɞ ŬɡŰɧ ŬəɞɚɞɨɗɖůŮ Ŭɛɏůɤɠ ɛŮŰɎ Ŭˊɧ Űɖɜ 

ȹɘŮɗɜɐ ȹɘɎůəŮɣɖ ɔɘŬ ɃɘəɞɜɞɛɘəɎ ŪɏɛŬŰŬ ůŰɖɜ ȷɚɘŮɡŰɘəɐ ȹɘŬɢŮɑɟɘůɖ ˊɞɡ ɏɔɘɜŮ ůŰɖɜ ɀɎɚŰŬ ůŰɘɠ Ŭɟɢɏɠ ūŮɓɟɞɡŬɟɑɞɡ. 

ȷɜɏűŮɟŮ ɧŰɘ ɖ ɔɜɩůɖ ɞɘəɞɚɞɔɘəɩɜ əŬɘ ɓɘɞɚɞɔɘəɩɜ ɗŮɛɎŰɤɜ ŬˊɞŰŮɚŮɑ ůɖɛŬɜŰɘəɐ ɓɎůɖ ɔɘŬ Űɖɜ ɚɐɣɖ ŬˊɞűɎůŮɤɜ əŬɘ  ɔɘŬ 

Űɖɜ əŬŰŬɜɧɖůɖ Űɤɜ ŰŮəŰŬɘɜɧɛŮɜɤɜ. ɀŮ ɓɎůɖ ɛɘŬ əɞɘɜɐ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ ŮɑɜŬɘ ɞ ɛɧɜɞɠ Űɟɧˊɞɠ ɔɘŬ ɜŬ əŬŰŬɜɞɐůŮɘ əŬɜŮɑɠ Űɘ 

ˊɞɟŮɑŬ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŬəɞɚɞɡɗɐůŮɘ ůŰɖɜ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖ Űɤɜ ˊɧɟɤɜ. ȼ əŬɚɐ Ůɜɖɛɏɟɤůɖ ŮˊɘŰɟɏˊŮɘ Űɖɜ ɚɐɣɖ ůɤůŰɩɜ 

ŬˊɞűɎůŮɤɜ. ȼ əŬŰɎůŰŬůɖ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ ŮɑɜŬɘ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ˊɞɚɨˊɚɞəɖ əŬɘ ŰŬ ŬɡůŰɖɟɎ ɛɏŰɟŬ ˊɞɡ ˊɟɧůűŬŰŬ ŮˊɘɓɚɐɗɖəŬɜ  

ɡˊɐɟɝŬɜ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ɞŭɡɜɖɟɎ ɔɘŬ Űɞɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɧ əɚɎŭɞ. ȼ ˊŬɟɞɨůŬ əŬŰɎůŰŬůɖ ˊɎɜŰɤɠ ɗŬ ŭɖɛɘɞɡɟɔɐůŮɘ əŬɘ ɎɚɚŮɠ  

ɡˊɞɢɟŮɩůŮɘɠ. ȼ əɞɘɜɐ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ ŮɑɜŬɘ ŬɜŬɔəŬɑŬ ůŮ ɛɑŬ ůɡɜŮɟɔŬůɑŬ Ŭˊɧ ŮˊɎɜɤ ˊɟɞɠ ŰŬ əɎŰɤ ɤɠ ˊɟɞɠ Űɖɜ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖ 

Űɞɡ əɚɎŭɞɡ Űɖɠ ŬɚɘŮɑŬɠ. Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ŬɜŬűɏɟŮɘ Űɖɜ Ɏˊɞɣɐ Űɞɡ ɧŰɘ ɖ ȺȺ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŭŮůɛŮɡŰŮɑ ɛŮ ˊŮɟɘůůɧŰŮɟɞ 

ˊŬɟŬɔɤɔɘəɧ Űɟɧˊɞ əŬɘ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŮůŰɘɎůŮɘ Űɖɜ ˊɟɞůɞɢɐ Űɖɠ ůŰɖɜ ˊŬɟɞɢɐ ɓɞɐɗŮɘŬɠ ůŰɞɡɠ ŮŰŬɑɟɞɡɠ Űɖɠ. ȷˊɧ əɞɘɜɞɨ 

ɡˊɎɟɢɞɡɜ ɞɘ ˊɟɞɦˊɞɗɏůŮɘɠ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ůŰŮűɗɞɨɜ ɞɘ ˊɟɞůˊɎɗŮɘɏɠ ɛŬɠ Ŭˊɧ ŮˊɘŰɡɢɑŬ əŬɘ ɡˊɎɟɢŮɘ ɛŮɔɎɚɖ ŮɛˊɘůŰɞůɨɜɖ 

ůŰɞ ˊɟɧůɤˊɞ Űɞɡ ȺˊɘŰɟɧˊɞɡ əŬɘ ůŰɖɜ ɘəŬɜɧŰɖŰɎ Űɞɡ ɜŬ əŬɗɞŭɖɔɐůŮɘ Űɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ ůŮ ɏɜŬ ˊɘɞ ɓɘɩůɘɛɞ ɛɏɚɚɞɜ. Ƀ əɞɠ 

Galdes ŮɝɏűɟŬůŮ Űɖɜ ŮɚˊɑŭŬ ɧŰɘ Űɞ ůŮɛɘɜɎɟɘɞ ɗŬ ɛˊɞɟɏůŮɘ ɜŬ ɞŭɖɔɐůŮɘ ůŮ ɏɜŬ Ɏɚɚɞ ˊŮŭɑɞ ůɡɜŮɟɔŬůɑŬɠ ɧˊɞɡ ɞɘ 

ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɘ ˊɞɡ ˊŬɑɟɜɞɡɜ ŬˊɞűɎůŮɘɠ  ɗŬ ŮɑɜŬɘ ůŮ ɗɏůɖ ɜŬ ɝŮəɘɜɐůɞɡɜ ˊɞɚɘŰɘəɏɠ ŬɚɚŬɔɏɠ ˊɎɜɤ ůŮ ŬɡŰɐ Űɖ ɓɎůɖ.  

ȼ ůɚɞɓɏɜŬ ɡűɡˊɞɡɟɔɧɠ ũŮɤɟɔɑŬɠ Tanja Strniġa, ˊɐɟŮ Űɞɜ ɚɧɔɞ ůŰɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ ŮɡɢŬɟɘůŰɩɜŰŬɠ Űɞɡɠ Ŭɟɛɧŭɘɞɡɠ ɔɘŬ Űɖɜ 

ŭɘɞɟɔɎɜɤůɖ ŬɡŰɞɨ Űɞɡ ůɖɛŬɜŰɘəɞɨ ůŮɛɘɜŬɟɑɞɡ. ȼ əɡɓɏɟɜɖůɖ Űɖɠ ɆɚɞɓŮɜɑŬɠ ůɡɛűɤɜŮɑ ɧŰɘ ɖ əŬŰɎůŰŬůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ 

əŬɘ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ɞɘ ŬɚɘŮɡŰɘəɞɑ ˊɧɟɞɘ ɓɟɑůəɞɜŰŬɘ ůŮ ɏɜŬ əɟɑůɘɛɞ ůɖɛŮɑɞ əŬɘ ɧŰɘ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ əɞɘɜɐ ŭɟɎůɖ 

ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŬɜŰɘɛŮŰɤˊɘůŰŮɑ  ŬɡŰɐ ɖ əɞɘɜɐ Ůɡɗɨɜɖ. ȳˊɤɠ ɐŭɖ ŬɜɏűŮɟŮ ɞ Ůəˊɟɧůɤˊɞɠ Űɖɠ ȾɟɞŬŰɑŬɠ, ɖ əɞɘɜɐ 

ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɐ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ ŬˊɞŰŮɚŮɑ ˊŬɟɎŭŮɘɔɛŬ ɓɏɚŰɘůŰɖɠ ˊɟŬəŰɘəɐɠ əŬɘ Űɞ ˊɟɧɔɟŬɛɛŬ Űɤɜ ɛɘəɟɩɜ ˊŮɚŬɔɘəɩɜ 
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ŮűŬɟɛɧɕŮŰŬɘ ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ Űɞɡ ũȺȷɀ. ɈˊɎɟɢŮɘ Ůˊɑůɖɠ əŬɘ ɛɘŬ əɞɘɜɐ ůɨůŰŬůɖ ůŰɖɜ ɓɧɟŮɘɞ ȷŭɟɘŬŰɘəɐ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ Űɖɜ 

ɡˊɞɢɟɏɤůɖ ŮəűɧɟŰɤůɖɠ.  ȼ ɞɛɘɚɐŰɟɘŬ ŰɞɜɑɕŮɘ Ůˊɑůɖɠ ɧŰɘ ɖ ɆɚɞɓŮɜɑŬ ŬɜɏˊŰɡɝŮ ŭɟɎůŮɘɠ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŮɝŬůűŬɚɑůŮɘ Űɖɜ 

ɓɘɩůɘɛɖ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖ ůŰɖɜ ɓɧɟŮɘɞ ȷŭɟɘŬŰɘəɐ, ɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɠ ŰŬ ˊŬɟŬəɎŰɤ ɛɏŰɟŬ: ɛŮ ɓɎůɖ Űɞ Ɏɟɗɟɞ 19 Űɞɡ ɀŮůɞɔŮɘŬəɞɨ 

ȾŬɜɞɜɘůɛɞɨ, ŭŮɜ ŮəŭɑŭɞɜŰŬɘ ɜɏŮɠ ɎŭŮɘŮɠ əŬɘ ŬɡŰɧ Ŭˊɏɓɖ ˊɟɞɠ ɧűŮɚɞɠ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ. ȼ ɛɧɜɘɛɖ ŭɘŬəɞˊɐ Űɤɜ 

ŭɟŬůŰɖɟɘɞŰɐŰɤɜ ɞŭɐɔɖůŮ ůŰɖɜ ŬˊɞɛɎəɟɡɜůɖ Ŭˊɧ Űɞɜ ůŰɧɚɞ ůəŬűɩɜ ˊɞɡ ŬɚɑŮɡŬɜ ɛɘəɟɎ ˊŮɚŬɔɘəɎ Ůɑŭɖ. Ƀ ˊŮɟɘɞɟɘůɛɧɠ 

Űɖɠ ŬɚɘŮɑŬɠ Ŭˊɧ Űɞ 2011 ɛŮɑɤůŮ Űɘɠ ŮəűɞɟŰɩůŮɘɠ ɛɘəɟɩɜ ˊŮɚŬɔɘəɩɜ əŬŰɎ 87% ɔɘŬ ˊŬɟɎŭŮɘɔɛŬ. ȿŬɛɓɎɜɞɜŰŬɠ ɡˊɧɣɖ 

ŬɡŰɧ, ɖ ɆɚɞɓŮɜɑŬ ŮɑɜŬɘ ɡˊɏɟ Űɖɠ ůɡɕɐŰɖůɖɠ ɔɘŬ ɛɏŰɟŬ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖɠ ŬɚɚɎ ŰɞɜɑɕŮɘ ɧŰɘ ůŰɞ ɛɏɚɚɞɜ ɗŬ ŮɑɜŬɘ ˊɞɚɨ ůɖɛŬɜŰɘəɧ 

ɜŬ ɚɖűɗŮɑ ɡˊɧɣɖ ɧŰɘ ɏɢɞɡɜ ɐŭɖ ɔɑɜŮɘ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŮɠ ůŰɞ ˊŬɟŮɚɗɧɜ Ŭűɞɨ ɞ ŬɚɘŮɡŰɘəɧɠ ůŰɧɚɞɠ Űɖɠ ɆɚɞɓŮɜɑŬɠ ɛŮɑɤůŮ ɐŭɖ 

Űɘɠ ŬɚɘŮɡŰɘəɏɠ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŮɠ ůŰɞ ɛɏŰɟɞ Űɞɡ ŭɡɜŬŰɞɨ əŬɘ ŰɩɟŬ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŭɘŬůűŬɚɑůŮɘ Űɖɜ Ůˊɘɓɑɤůɖ Űɤɜ ˊŬɟŬŭɞůɘŬəɩɜ 

ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ ůəŬűɩɜ əŬɘ Űɞɡ əɚɎŭɞɡ Űɖɠ ŬɚɘŮɑŬɠ ɛɘəɟɐɠ əɚɑɛŬəŬɠ ůŰɖɜ ɢɩɟŬ. ɃˊɞɘŬŭɐˊɞŰŮ ˊŮɟŬɘŰɏɟɤ ɛŮɑɤůɖ ɗŬ 

ůɡɜŮˊɎɔŮŰɞ ɞɘəɞɜɞɛɘəɧ əŬɘ ŭɘɞɘəɖŰɘəɧ ɓɎɟɞɠ ɔɘŬ Űɖɜ əɡɓɏɟɜɖůɖ Űɖɠ ɆɚɞɓŮɜɑŬɠ ŬɚɚɎ əŬɘ ɔɘŬ Űɞɜ ɑŭɘɞ Űɞɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɧ 

əɚɎŭɞ. ȷɜ ŬˊɞŭŮɘɢŰŮɑ ɧŰɘ ŰŬ ɛɏŰɟŬ ŬɡŰɎ ŮɑɜŬɘ ŬɜŬɔəŬɑŬ, ŰɧŰŮ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ˊɟɞɓɚŮűɗɞɨɜ ŮɝŬɘɟɏůŮɘɠ ɔɘŬ Űɖɜ ɆɚɞɓŮɜɑŬ. ȼ 

ɞɛɘɚɐŰɟɘŬ ŰɧɜɘůŮ Ůˊɑůɖɠ ɧŰɘ ɡˊɎɟɢɞɡɜ əŬɘ ɎɚɚŮɠ ŭɟŬůŰɖɟɘɧŰɖŰŮɠ ˊɞɡ ɛˊɞɟŮɑ ɜŬ ŮˊɖɟŮɎůɞɡɜ ŬɟɜɖŰɘəɎ ŰŬ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ˊɞɡ 

ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ Ŭɝɘɞɚɞɔɖɗɞɨɜ. 

Ƀ ůɡɜŰɞɜɘůŰɐɠ əŬɚɤůɧɟɘůŮ Űɞɡɠ ˊɟɞůəŮəɚɖɛɏɜɞɡɠ ŮɛˊŮɘɟɞɔɜɩɛɞɜŮɠ əŬɘ ɝŮəɑɜɖůŮ Űɖɜ ůɡɜŮŭɟɑŬůɖ ˊɞɡ ɐŰŬɜ 

ŬűɘŮɟɤɛɏɜɖ ůŮ ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɏɠ ˊŬɟɞɡůɘɎůŮɘɠ.  

ɄŬɟɞɡůɑŬůɖ  1: EE ȺˊɘůŰɐɛɖ əŬɘ ȷɚɘŮɑŬ : ɛɑŬ ŬɜŬůəɧˊɖůɖ Űɖɠ ɚŮəɎɜɖɠ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ  ï Norman Graham, 

ɄɟɧŮŭɟɞɠ Űɖɠ ȺˊɘůŰɖɛɞɜɘəɐɠ, ɇŮɢɜɘəɐɠ əŬɘ Ƀɘəɞɜɞɛɘəɐɠ ȺˊɘŰɟɞˊɐɠ Űɖɠ ȺȺ ɔɘŬ Űɖɜ ȷɚɘŮɑŬ (STECF). Ƀɘ ŭɘŬűɎɜŮɘŮɠ ˊɞɡ 

ˊŬɟɞɡůɘɎůŰɖəŬɜ ŭɘŬŰɑɗŮɜŰŬɘ ůŰɖɜ Ůɘŭɘəɐ ɘůŰɞůŮɚɑŭŬ Űɞɡ ɆŮɛɘɜŬɟɑɞɡ Ɉɣɖɚɞɨ Ⱥˊɘˊɏŭɞɡ əŬɗɩɠ əŬɘ ɤɠ ˊŬɟɎɟŰɖɛŬ ůŮ 

ŬɡŰɐ Űɖɜ ɏəɗŮůɖ. 

Ƀ əɞɠ Graham ŮɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Űɞɡɠ ɞɟɔŬɜɤŰɏɠ ɔɘŬ Űɖɜ ˊɟɧůəɚɖůɖ ˊɞɡ Űɞɡ ŬˊɖɨɗɡɜŬɜ ɜŬ ŮɑɜŬɘ ɏɜŬɠ Ŭˊɧ Űɞɡɠ ɞɛɘɚɖŰɏɠ. 

ɆɡɜɏɢɘůŮ ɛŮ ɛɑŬ ůɨɜŰɞɛɖ ˊŮɟɘɔɟŬűɐ Űɞɡ STECF , Űɖɠ ŭɞɛɐɠ əŬɘ Űɤɜ ŭɟŬůŰɖɟɘɞŰɐŰɤɜ Űɞɡ , ŰɞɜɑɕɞɜŰŬɠ Űɖɜ ůɖɛŬůɑŬ ˊɞɡ 

ɏɢŮɘ ɜŬ ůɡɛˊŮɟɘɚɖűɗŮɑ ɖ ɀŮůɧɔŮɘɞɠ ůŰɘɠ ŬɝɘɞɚɞɔɐůŮɘɠ Űɤɜ ɓŬůɘəɩɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ əŬɘ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ˊŬɟɎɚɚɖɚŬ əŬɘ 

Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖ Űɤɜ Ůɗɜɘəɩɜ ˊɞɚɡŮŰɩɜ ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɩɜ ˊɟɞɔɟŬɛɛɎŰɤɜ. (ɀȷɅ)   

ɆŰɞɜ ŰɞɛɏŬ Űɖɠ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖɠ, ˊŬɟɏɗŮůŮ ɛɘŬ ŬɜŬűɞɟɎ ůŰɘɠ ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɏɠ ŭɟŬůŰɖɟɘɧŰɖŰŮɠ Űɖɠ ȺˊɘŰɟɞˊɐɠ ɛŮ ɓɎůɖ Űɞɜ 

ɢɤɟɘůɛɧ ˊɞɡ əɎɜŮɘ ɖ ũȺȷɀ  ůŮ ɕɩɜŮɠ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖɠ ,ůŰɖɜ ˊŮɟɘɞɢɐ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ əŬɘ Űɖɠ ɀŬɨɟɖɠ ŪɎɚŬůůŬɠ:  

ɡˊɞˊŮɟɘɞɢɏɠ FAO ũȺȷɀ (GSA) . ɇɧɜɘůŮ ɧŰɘ ɖ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ ŮɑɜŬɘ ˊɞɚɨˊɚɞəɖ Ůɝô ŬɘŰɑŬɠ 

ɛɑŬɠ ůŮɘɟɎɠ ˊŬɟŬɔɧɜŰɤɜ əŬɘ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ɚɧɔɤ Űɞɡ ɡɣɖɚɞɨ Ŭɟɘɗɛɞɨ GSA əŬɘ Ůɘŭɩɜ ɔɘŬ ŰŬ ɞˊɞɑŬ ɔɑɜɞɜŰŬɘ ůɡɢɜɎ ɝŮɢɤɟɘůŰɏɠ 

ŬɝɘɞɚɞɔɐůŮɘɠ (ŰŬ ɑŭɘŬ Ůɑŭɖ ŬɝɘɞɚɞɔɞɨɜŰŬɘ ɝŮɢɤɟɘůŰɎ ůŮ əɎɗŮ GSA), əŬɘ ˊɞɚɨ ůɡɢɜɎ ɞɘ ůŮɘɟɏɠ əŬɚɨˊŰɞɡɜ ɏɜŬ ɛɘəɟɧ 

ɢɟɞɜɘəɧ ŭɘɎůŰɖɛŬ.  AɜŰɘˊŬɟɏɓŬɚŮ   Ůɜ ůɡɜŰɞɛɑŬ Űɖɜ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ Űɞɡ STECF ůŮ ůɢɏůɖ ɛŮ ŬɡŰɐ Űɞɡ ICES əŬɘ ŰɧɜɘůŮ Űɖɜ 

ůɖɛŬůɑŬ Űɖɠ ũȺȷɀ ůŰɞ ɧɚɞ ɗɏɛŬ, ɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɠ ɡˊɧɣɖ Űɖɜ ɛɖ ŮɡɟɤˊŬɘəɐ ŭɘɎůŰŬůɖ Űɞɡ ŬɚɘŮɡŰɘəɞɨ əɚɎŭɞɡ. ɆŰɘɠ 

ˊŮɟɘˊŰɩůŮɘɠ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖɠ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ, ŬɜɏűŮɟŮ ɧŰɘ ɔɘŬ əɎɗŮ ŬˊɧɗŮɛŬ ɡˊɎɟɢŮɘ ɏɜŬ ůɡɛɓɞɡɚŮɡŰɘəɧ ɏɜŰɡˊɞ ɛŮ 

ˊɚɖɟɞűɞɟɑŮɠ ɔɘŬ Űɖɜ ŬɜɎˊŰɡɝɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ɛŮ Űɞ ˊɏɟŬůɛŬ Űɞɡ ɢɟɧɜɞɡ, ɔɘŬ Ůˊɘɚɞɔɏɠ ŬɚɑŮɡůɖɠ əŬɘ ɔɘŬ ůɖɛŮɑŬ 

ŬɜŬűɞɟɎɠ. ɈˊɎɟɢŮɘ Ůˊɑůɖɠ əŬɘ ɛɑŬ ɏəɗŮůɖ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖɠ ɔɘŬ əɎɗŮ ŬˊɧɗŮɛŬ. ȺəŮɑ ˊŬɟŬŰɑɗŮɜŰŬɘ ˊŬɟŬŭŮɑɔɛŬŰŬ  ɔɘŬ 

ɓɘɞɚɞɔɘəɏɠ ˊŬɟŬɛɏŰɟɞɡɠ, ˊŮɟɘɔɟŬűɐ Űɤɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ, ɡˊɎɟɢɞɜŰŮɠ ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɞɑ ˊɧɟɞɘ , ŭŮŭɞɛɏɜŬ ŬɚɑŮɡůɖɠ əŬɘ 

ŬɚɘŮɡŰɘəɐɠ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŬɠ əŬɗɩɠ əŬɘ ůŰɞɘɢŮɑŬ ɔɘŬ Űɖɜ ɛŮɗɞŭɞɚɞɔɑŬ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖɠ ˊɞɡ ɏɢŮɘ ɢɟɖůɘɛɞˊɞɘɖɗŮɑ. ɄŬɟɏɢɞɜŰŬɘ 

ůɡɛɓɞɡɚɏɠ ŬɚɑŮɡůɖɠ ɔɘŬ əɎɗŮ ŬˊɧɗŮɛŬ ɔɘŬ Űɖɜ ŮˊɑŰŮɡɝɖ Űɞɡ Fmsy (ɗɜɖůɘɛɧŰɖŰŬ ŬɚɘŮɡɛɎŰɤɜ ůŮ ůɢɏůɖ ɛŮ Űɖɜ ɓɘɩůɘɛɖ 

Ŭˊɧŭɞůɖ) əŬɗɩɠ əŬɘ ɔɘŬ Űɖɜ ŮˊɑˊŰɤůɖ ˊɞɡ ˊɟɞəɨˊŰŮɘ ɔɘŬ ŰŬ ŬɚɘŮɨɛŬŰŬ. Ƀ əɞɠ Graham ɏŭɤůŮ ůŰɞɘɢŮɑŬ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ Űɞɜ 

Űɟɧˊɞ ŭɘŮɝŬɔɤɔɐɠ Űɤɜ ŬɝɘɞɚɞɔɐůŮɤɜ ɔɘŬ ůɡɔəŮəɟɘɛɏɜŮɠ ɞɛɎŭŮɠ Ůɘŭɩɜ: ɛɘəɟɎ ˊŮɚŬɔɘəɎ, ɞůŰɟŬəɞŮɘŭɐ, ɓŮɜɗɞˊŮɚŬɔɘəɎ 

əŬɘ ŮɛˊɞɟɘəɎ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ, ŬˊɞŭŮɘəɜɨɞɜŰŬɠ ɧŰɘ ɖ ɡˊŮɟŮəɛŮŰɎɚɚŮɡůɖ ɏɢŮɘ űŰɎůŮɘ ůŮ ɡˊŮɟŬɜɖůɡɢɖŰɘəɧ ŮˊɑˊŮŭɞ. ɇŬ 

ˊŬɟŮɢɧɛŮɜŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ ɏŭŮɘɝŬɜ ɧŰɘ Ŭˊɧ ŰŬ 64 ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ˊɞɡ ŬɝɘɞɚɞɔɐɗɖəŬɜ , ŰŬ 61 (> 95%) ɏɢɞɡɜ ŮˊɑˊŮŭŬ ŬɚɑŮɡůɖɠ 

ɡɣɖɚɧŰŮɟŬ Ŭˊɧ Űɞ Fmsy. ɋɠ ˊɟɞɠ Űɖɜ əŬŰɎůŰŬůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ, ŬɜɏűŮɟŮ ɧŰɘ ůɢŮŭɧɜ ɧɚŬ ŰŬ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ŬˊɞŰŮɚɞɨɜ 

ŬɜŰɘəŮɑɛŮɜɞ ɢɟɧɜɘŬɠ ɡˊŮɟŮəɛŮŰɎɚɚŮɡůɖɠ əŬɘ ɧŰɘ ɖ ɓɘɞɛɎɕŬ ŮɑɜŬɘ ɢŬɛɖɚɐ. ȼ ŬɜŬɜɏɤůɖ ˊɚɖɗɡůɛɞɨ ˊŬɟŬəɤɚɨŮŰŬɘ ɚɧɔɤ 

ɏɚɚŮɘɣɖɠ Ůɜɖɚɑəɤɜ . ɇŬ ɓŮɜɗɞˊŮɚŬɔɘəɎ Ůɑŭɖ ɓɟɑůəɞɜŰŬɘ ůŮ ɢŮɘɟɧŰŮɟɖ əŬŰɎůŰŬůɖ ůŮ ůɨɔəɟɘůɖ ɛŮ ŰŬ ɛɘəɟɎ 

ɓŮɜɗɞˊŮɚŬɔɘəɎ , ŰŬ ɞůŰɟŬəɞŮɘŭɐ əŬɘ Űɞɜ ɛˊŬəŬɚɘɎɟɞ əŬɘ ŬɡŰɧ ˊɟɞəŬɚŮɑ ɘŭɘŬɑŰŮɟɖ ŬɜɖůɡɢɑŬ.  
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ɆŮ ɧŰɘ ŬűɞɟɎ ŰŬ ŮɗɜɘəɎ ˊɟɞɔɟɎɛɛŬŰŬ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖɠ, ɞɘ  ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɘ ŮɜɖɛŮɟɩɗɖəŬɜ ɧŰɘ ˊɞɚɚɎ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ŬˊŮŭŮɑɢɗɖůŬɜ 

ŬůɨɛɓŬŰŬ ɛŮ Űɖɜ ȾȷɚɄ ɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɠ ɡˊɧɣɖ Űɞ ɛɞɜŰɏɚɞ ɡɣɖɚɐɠ ŮəɛŮŰɎɚɚŮɡůɖɠ ˊɞɡ Ŭəɞɚɞɡɗɞɨɜ. ɄɏɟŬɜ ŬɡŰɞɨ 

ɡˊɎɟɢɞɡɜ əŬɘ ˊɞɚɚɎ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ˊɞɡ ŬˊŬɘŰɞɨɜ əŬŰŮˊŮɘɔɧɜŰɤɠ Űɖɜ ŮűŬɟɛɞɔɐ ˊɟɞɔɟŬɛɛɎŰɤɜ ŬɜŬŭɘɎɟɗɟɤůɖɠ.  ȰɜŬ Ŭˊɧ 

ŰŬ ɓŬůɘəɎ ɗɏɛŬŰŬ ˊɎɜŰɤɠ, ŬűɞɟɎ ŰŬ ŭɘŬůɡɜɞɟɘŬəɎ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ ˊɞɡ ɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɘ ɡˊɧɣɖ ůŮ ŬɟəŮŰɎ ŮɗɜɘəɎ ˊɟɞɔɟɎɛɛŬŰŬ 

ŬɜŮɝɎɟŰɖŰŬ Ŭˊɧ Űɖɜ ˊɟŬɔɛŬŰɘəɐ Űɞɡɠ əŬŰŬɜɞɛɐ, əɎŰɘ ˊɞɡ ŭŮɑɢɜŮɘ ɧŰɘ ɗŬ ɐŰŬɜ ˊɞɚɨ ˊŮɟɘůůɧŰŮɟɞ əŬŰɎɚɚɖɚɖ ɛɘŬ 

ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖ ŮɡɟɨŰŮɟɖɠ əɚɑɛŬəŬɠ. Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ŰɧɜɘůŮ ɧŰɘ ŮɑɜŬɘ ŬɜŬɔəŬɑɞ ɜŬ ɡˊɎɟɝɞɡɜ ŬɚɚŬɔɏɠ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ 

ŮˊɘɓŮɓŬɘɤɗɞɨɜ ɞɘ ůŰɧɢɞɘ Űɖɠ ȾȷɚɄ. ȷɡŰɧ ɗŬ ůɡɜŮˊɎɔŮŰɞ ŰɟɞˊɞˊɞɘɐůŮɘɠ ůŰɞ ɔŮɤɔɟŬűɘəɧ Ůɨɟɞɠ ɏŰůɘ ɩůŰŮ ɜŬ ɡˊɎɟɢŮɘ 

ɏɜŬ ˊŮɟɘůůɧŰŮɟɞ ˊŮɟɘűŮɟŮɘɞˊɞɘɖɛɏɜɞ ŮˊɑˊŮŭɞ. ŪŬ ˊɟɏˊŮɘ Ůˊɑůɖɠ ɜŬ ɔɑɜɞɡɜ ɓŮɚŰɘɩůŮɘɠ ůŰɖɜ ŮűŬɟɛɞɔɐ Űɤɜ 

ŭɘŬɢŮɘɟɘůŰɘəɩɜ ˊɟɞɔɟŬɛɛɎŰɤɜ əŬɘ ɜŬ ɡɘɞɗŮŰɖɗɞɨɜ əŬɜɧɜŮɠ, ɜŬ ŰŮɗɞɨɜ ɧɟɘŬ   əŬɘ ɜŬ ɡˊɎɟɝɞɡɜ ůɖɛŮɑŬ ŬɜŬűɞɟɎɠ.  

Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ɞɚɞəɚɐɟɤůŮ Űɖɜ ɞɛɘɚɑŬ Űɞɡ ŬɜŬűɏɟɞɜŰŬɠ ɛŮɟɘəɎ əɞɛɓɘəɎ ůɖɛŮɑŬ ˊɞɡ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ɚɖűɗɞɨɜ ɡˊɧɣɖ, ɧˊɤɠ ɖ 

ŬɜɎɔəɖ ŮɜŭɡɜɎɛɤůɖɠ Űɤɜ ŭɘŬŭɘəŬůɘɩɜ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖɠ ɧˊɞɡ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŰɞɜɘůŰŮɑ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ɖ ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɐ əŬɘ 

ůɡɛɓɞɡɚŮɡŰɘəɐ ˊŰɡɢɐ. ɇɞ ɓŬůɘəɧ ůɖɛŮɑɞ Űɖɠ ˊŬɟɞɡůɑŬůɖɠ ˊɎɜŰɤɠ, ɐŰŬɜ Űɞ ɔŮɔɞɜɧɠ ɧŰɘ ɞɘ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŮɠ əŬɘ ɞɘ ɟɡɗɛɑůŮɘɠ 

ˊɞɡ ɏɢɞɡɜ ɔɑɜŮɘ ɛɏɢɟɘ ůɐɛŮɟŬ ŭŮɜ əŬŰɎűŮɟŬɜ ɜŬ ɛŮɘɩůɞɡɜ Űɖɜ ɗɜɖůɘɛɧŰɖŰŬ ɔɘŬ ŰŬ ɓŮɜɗɞˊŮɚŬɔɘəɎ Ůɑŭɖ. ŪŬ ŬˊŬɘŰɖɗŮɑ 

ɛɑŬ ˊŮɟŬɘŰɏɟɤ ɛŮɑɤůɖ ɛŮŰŬɝɨ 50% əŬɘ 60%, ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŮˊɘŰŮɡɢɗŮɑ Űɞ F msy. 

ɄŬɟɞɡůɑŬůɖ  2: ȹɘɎɔɜɤůɖ Űɤɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ əŬɘ ˊɘɗŬɜɎ ɛŮɚɚɞɜŰɘəɎ ůŮɜɎɟɘŬ ïɛŮɟɘəɞɑ ˊŮɚŬɔɘəɞɑ ˊɧɟɞɘ 

Philippe Cury, ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɧɠ ůɡɜŮɟɔɎŰɖɠ ůŰɞ  Institut de Recherche pour le Développement ůŰɖɜ ɀŬůůŬɚɑŬ (ũŬɚɚɑŬ). 

Ƀɘ ŭɘŬűɎɜŮɘŮɠ ˊɞɡ ˊŬɟɞɡůɘɎůŰɖəŬɜ ŭɘŬŰɑɗŮɜŰŬɘ ůŰɖɜ Ůɘŭɘəɐ ɘůŰɞůŮɚɑŭŬ Űɞɡ ɆŮɛɘɜŬɟɑɞɡ Ɉɣɖɚɞɨ Ⱥˊɘˊɏŭɞɡ əŬɗɩɠ əŬɘ ɤɠ 

ˊŬɟɎɟŰɖɛŬ ůŮ ŬɡŰɐ Űɖɜ ɏəɗŮůɖ. 

Ƀ əɞɠ Cury ŮɝɏűɟŬůŮ Űɘɠ ŮɡɢŬɟɘůŰɑŮɠ Űɞɡ əŬɘ Űɞ ŬɑůɗɖɛŬ Ůɡɗɨɜɖɠ ˊɞɡ ɜɘɩɗŮɘ ŬˊŮɡɗɨɜɞɜŰŬɠ Űɞ ɚɧɔɞ ůŮ ŬɡŰɧ Űɞ ůŮɛɘɜɎɟɘɞ 

Ɉɣɖɚɞɨ Ⱥˊɘˊɏŭɞɡ. ȺɜɖɛŮɟɩɜŮɘ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ ɧŰɘ əŬŰɎ Űɖɜ ŭɘɎɟəŮɘŬ  ɛɑŬɠ ɛŬəɟɎ ůŰŬŭɘɞŭɟɞɛɑŬɠ ůŮ ˊɞɚɚɎ ɛɏɟɖ 

Űɞɡ əɧůɛɞɡ, ŭŮɜ ůɡɜɎɜŰɖůŮ ˊɞŰɏ ɛɘŬ Űɧůɞ ŬɜɖůɡɢɖŰɘəɐ əŬŰɎůŰŬůɖ ɧˊɤɠ ŬɡŰɐ ˊɞɡ ŮˊɘəɟŬŰŮɑ ŬɡŰɐ Űɖ ůŰɘɔɛɐ  ůŰɖɜ 

ɀŮůɧɔŮɘɞ. ȺˊŬɜɏɚŬɓŮ ŰŬ ɧůŬ ŬɜɏűŮɟŮ ɞ ȺˊɑŰɟɞˊɞɠ, ɧŰɘ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ŭɖɚŬŭɐ ɜŬ ɝŮəɘɜɐůɞɡɛŮ ɛɘŬ ɜɏŬ ˊɞɟŮɑŬ ɛŮ ɎɛŮůŬ 

ŬˊɞŰŮɚɏůɛŬŰŬ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŬɜŰɘůŰɟɏɣɞɡɛŮ Űɖɜ ŰɎůɖ ŭɘŬŰɖɟɩɜŰŬɠ ˊŬɟɎɚɚɖɚŬ Űɖɜ əɞɘɜɤɜɘəɞ-ɞɘəɞɜɞɛɘəɐ əŬŰɎůŰŬůɖ. 

ȷɡŰɧ ŮɑɜŬɘ ŮűɘəŰɧ, ɧˊɤɠ ɛŬɠ ŭŮɑɢɜɞɡɜ ˊŬɟŬŭŮɑɔɛŬŰŬ ɧˊɤɠ ɖ ˊŮɟɑˊŰɤůɖ Űɞɡ Ůɟɡɗɟɞɨ Űɧɜɞɡ. ȳˊɤɠ ŬɜɏűŮɟŮ ɧɛɤɠ əŬɘ ɞ 

əɞɠ Graham, ŰŬ ŭɡɞ ŰɟɑŰŬ Űɤɜ ɛŮůɞɔŮɘŬəɩɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ŭŮɜ ŮɑɜŬɘ əŬŰŬɔŮɔɟŬɛɛɏɜŬ əŬɘ ɖ ɡˊŮɟ ŮəɛŮŰɎɚɚŮɡůɖ ŮɑɜŬɘ ˊɞɚɨ 

ůɞɓŬɟɐ. Ȱɢɞɡɜ əŬŰŬɔɟŬűŮɑ ɛŮɘɤɛɏɜŮɠ ŰɎůŮɘɠ ŬɚɑŮɡůɖɠ əŬɗɩɠ əŬɘ ɛɑŬ ɛŮɑɤůɖ Űɖɠ ŬɚɘŮɡŰɘəɐɠ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŬɠ ŬɚɚɎ ůŮ 

ɞɟɘůɛɏɜŮɠ ˊŮɟɘˊŰɩůŮɘɠ ŬɜŬűɏɟŮŰŬɘ ɧŰɘ ɞɘ ŬɝɘɞɚɞɔɐůŮɘɠ ˊɞɡ ɏɢɞɡɜ ɔɑɜŮɘ ɏɢɞɡɜ ɡˊɞŰɘɛɐůŮɘ Űɖɜ əŬŰɎůŰŬůɖ əŬŰɎ 30% əŬɘ 

ŬɡŰɧ əŬɗɘůŰɎ ŰŬ ˊɟɎɔɛŬŰŬ Ŭəɧɛɖ ˊɘɞ ɕɞűŮɟɎ.  

Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ˊŮɟɜɎŮɘ əŬŰɧˊɘɜ ůŰɖɜ ˊŬɟɞɡůɑŬůɖ ɛŮɚŮŰɩɜ ɔɘŬ ŰŬ ˊŮɚŬɔɘəɎ Ůɑŭɖ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ, ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ɔɘŬ Űɖɜ ůŬɟŭɏɚŬ 

əŬɘ Űɞɜ ɔŬɨɟɞ ɛŮ ɓɎůɖ ůŰɞɘɢŮɑŬ Ŭˊɧ Űɞ 1980 əŬɘ ɛŮŰɎ. ȼ əŬŰɎůŰŬůɖ ˊɞɡ ˊŮɟɘɔɟɎűŮŰŬɘ ŮɑɜŬɘ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ŮɜŭɘŬűɏɟɞɡůŬ.  

ɄɟɎɔɛŬŰɘ, ɡˊɎɟɢŮɘ ˊɟɞɓɚɖɛŬŰɘůɛɧɠ ɔɘŬ Űɖɜ ŬɘűɜɑŭɘŬ ɛŮɑɤůɖ Űɤɜ ŬɚɘŮɡɛɎŰɤɜ ŰŬ ŰŮɚŮɡŰŬɑŬ ɢɟɧɜɘŬ ůŮ ůɨɔəɟɘůɖ ɛŮ ŰŬ 

ůŰɞɘɢŮɑŬ ˊɞɡ ɡˊɎɟɢɞɡɜ Ŭˊɧ ŰŬ ˊɟɞɖɔɞɨɛŮɜŬ ɢɟɧɜɘŬ. ȼ ŬɚɘŮɡŰɘəɐ ˊɟɞůˊɎɗŮɘŬ ɏɢŮɘ ɛŮɚŮŰɖɗŮɑ ŭɘŮɝɞŭɘəɎ əŬɘ Ŭˊɧ ɧŰɘ 

űŬɑɜŮŰŬɘ ŭŮɜ ŮɑɜŬɘ ɡˊŮɨɗɡɜɖ ɔɘŬ Űɖɜ ɡˊɎɟɢɞɡůŬ əŬŰɎůŰŬůɖ. ȼ ŬɜŰɘˊŬɟɎɗŮůɖ Űɤɜ ŬɚɘŮɡɛɎŰɤɜ əŬɘ Űɖɠ ɓɘɞɛɎɕŬɠ ŭŮɑɢɜŮɘ 

ɧŰɘ ɡˊɎɟɢŮɘ ɏɜŬ ˊɞůɞůŰɧ ŮəɛŮŰɎɚɚŮɡůɖɠ ˊɞɡ ŮɑɜŬɘ ŬˊɞŭŮəŰɧ. ȼ ŬɜŬɜɏɤůɖ ˊɚɖɗɡůɛɞɨ ŭŮɜ űŬɑɜŮŰŬɘ ɜŬ ˊŬɟɞɡůɘɎɕŮɘ 

ˊɟɧɓɚɖɛŬ ůŰɞɜ Ⱦɧɚˊɞ Űɞɡ ȿɏɞɜŰɞɠ. ȹŮɜ ɡˊɎɟɢŮɘ ˊɘɗŬɜɧŰɖŰŬ ɜŬ ŬˊɞŭɞɗŮɑ ɖ əŬŰɎůŰŬůɖ ůŮ əɎˊɞɘŬ ŬůɗɏɜŮɘŬ ɐ ůŰɖɜ 

ɡɣɖɚɐ ˊŬɟɞɡůɑŬ ŬɟˊŬəŰɘəɩɜ ɧˊɤɠ ɞ Űɧɜɞɠ. ȼ ŬˊɎɜŰɖůɖ űŬɑɜŮŰŬɘ ɜŬ ŮɑɜŬɘ ɧŰɘ ŰŬ ɛɘəɟɎ ˊŮɚŬɔɘəɎ Ůɑŭɖ, ŬˊɚɎ əŬɘ ɛɧɜɞɜ 

ŭŮɜ Ůɡŭɞəɘɛɞɨɜ. ȼ ɀŮůɧɔŮɘɞɠ ŮˊɖɟŮɎɕŮŰŬɘ Ŭˊɧ Űɘɠ əɚɘɛŬŰɘəɏɠ ŬɚɚŬɔɏɠ ˊɞɡ ɎɚɚŬɝŬɜ Űɘɠ ɡˊɎɟɢɞɡůŮɠ ůɡɜɗɐəŮɠ , ɗɏɟɛŬɜŬɜ 

ŰŬ ɨŭŬŰŬ əŬɘ ɛŮɑɤůŬɜ Űɘɠ ˊɞůɧŰɖŰŮɠ ɕɤɞˊɚŬɔəŰɧɜ ɛŮ ůɡɜɏˊŮɘŬ ŰŬ ɣɎɟɘŬ ɜŬ ɛɖɜ ɏɢɞɡɜ ˊɚɏɞɜ ŮˊŬɟəɐ Űɟɞűɐ . ɆŰɖɜ 

ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɐ əɞɘɜɧŰɖŰŬ ŬɡŰɧɠ ɞ ˊŬɟɎɔɞɜŰŬɠ ɛŬɕɑ ɛŮ Űɘɠ ŮˊɘəɟŬŰɞɨůŮɠ ůɡɜɗɐəŮɠ ůŰɖɜ ɗɎɚŬůůŬ ɗŮɤɟŮɑŰŬɘ ɧɚɞ əŬɘ 

ˊŮɟɘůůɧŰŮɟɞ ɏɜŬ ˊɘɗŬɜɧ ŬɑŰɘɞ ŬˊɞəɚŮɑɞɜŰŬɠ ɛŮ ŬɡŰɧ Űɞɜ Űɟɧˊɞ Űɘɠ ŬɚɘŮɡŰɘəɏɠ ŭɟŬůŰɖɟɘɧŰɖŰŮɠ.  

Ƀ əɞɠ Cury ɡˊɏɓŬɚŮ ůŰɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ ˊŮɟŬɘŰɏɟɤ ŬˊɞŰŮɚɏůɛŬŰŬ Ŭˊɧ ɛŮɚɏŰŮɠ əŬɘ ˊŮɟɘɏɔɟŬɣŮ Űɘɠ ɛŮŰŬɓɚɖŰɏɠ ˊɞɡ 

ŮˊɖɟŮɎɕɞɜŰŬɘ Ŭˊɧ Űɞ ˊŮɟɘɓɎɚɚɞɜ əŬɘ Ŭˊɧ ˊŬɟɎɔɞɜŰŮɠ ˊɞɡ ɏɢɞɡɜ ůɢɏůɖ ɛŮ Űɞ ɧɚɞ ɞɘəɞůɨůŰɖɛŬ . ȺɑɜŬɘ ůɡɜŮˊɩɠ 

ůɖɛŬɜŰɘəɧ ɜŬ ŭɘŬŰɖɟɖɗɞɨɜ ŰŬ ŮˊɑˊŮŭŬ ɞɨŰɤɠ ɩůŰŮ ɜŬ ɛɖɜ ˊɟɞəɨɣɞɡɜ ŬɟɜɖŰɘəɏɠ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ . ɆŰɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ 

ɡˊɞɓɚɐɗɖəŮ ɛŮŰŬɝɨ Űɤɜ Ɏɚɚɤɜ əŬɘ ɛɑŬ ɛŮɚɏŰɖ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ ɗŬɚɎůůɘŬ ˊŰɖɜɎ , ˊɞɡ ˊŬɟɏɗŮůŮ ɏɜŬ ɞɟɘŬəɧ ůɖɛŮɑɞ ŬɜŬűɞɟɎɠ 

ɔɘŬ Űɖɜ ŬɚɘŮɑŬ Ŭˊɧ Űɖɜ Ɏˊɞɣɖ Űɖɠ ɓɘɞɛɎɕŬɠ Űɤɜ ɛɘəɟɩɜ ˊŮɚŬɔɘəɩɜ ɔɘŬ ŰŬ ɗŬɚɎůůɘŬ ˊŰɖɜɎ. ɇɞ ˊɞůɞůŰɧ Ůˊɘɓɑɤůɖɠ Űɤɜ 

ˊŰɖɜɩɜ ŬˊŮŭŮɑɢɗɖ ɧŰɘ ůɡɜŭɏŮŰŬɘ ɛŮ ŰŬ ɛɘəɟɎ ˊŮɚŬɔɘəɎ ɛŮ ŰŬ ɞˊɞɑŬ ŰɟɏűɞɜŰŬɘ. ɇɞ ɞɟɘŬəɧ əŬŰɩűɚɘ ŮɑɜŬɘ ˊŮɟɑˊɞɡ Űɞ 1/3 
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Űɞɡ ɛɏɔɘůŰɞɡ ˊɞůɞɨ Űɤɜ ɛɘəɟɩɜ ˊŮɚŬɔɘəɩɜ ˊɧɟɤɜ ˊɞɡ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ˊŬɟŬɛŮɑɜŮɘ ůŰɖɜ ɗɎɚŬůůŬ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ 

ɛɞ́ɟɏůɞɡɜ ɜŬ Ůˊɘɓɘɩůɞɡɜ ŰŬ ɗŬɚɎůůɘŬɠ ˊŰɖɜɎ əŬɘ əŬŰɎ ůɡɜɏˊŮɘŬ ɧɚɞ Űɞ ɞɘəɞůɨůŰɖɛŬ. ɄŬɟŬŰɏɗɖəŮ ɏɜŬ ˊŬɟɎŭŮɘɔɛŬ 

Ŭˊɧ ɛɑŬ ɛŮɚɏŰɖ ůŰɖɜ ɁŬɛɑɛˊɘŬ ˊɞɡ ŬˊɏŭŮɘɝŮ ɧŰɘ ɖ ɡˊŮɟŮəɛŮŰɎɚŮɡůɖ ɛɘəɟɩɜ ˊŮɚŬɔɘəɩɜ Ůɘŭɩɜ ɎɚɚŬɝŮ ɧɚɞ Űɞ 

ɞɘəɞůɨůŰɖɛŬ əŬɘ ŭɖɛɘɞɨɟɔɖůŮ ɛɘŬ ŬɜɘůɞɟɟɞˊɑŬ ˊɞɡ ɞŭɐɔɖůŮ ůŮ ɛɑŬ ɛŮɔɎɚɖ Ŭɨɝɖůɖ Űɖɠ ɓɘɞɛɎɕŬɠ Űɤɜ ɛŮŭɞɡůɩɜ , 

ŬˊɞŭŮɘəɜɨɞɜŰŬɠ ɛŮ ŬɡŰɧɜ Űɞɜ Űɟɧˊɞ ɧŰɘ ɖ ůɤůŰɐ ɘůɞɟɟɞˊɑŬ ŮɑɜŬɘ ˊɟɞŬˊŬɘŰɞɨɛŮɜɞ ɔɘŬ Űɖɜ Ůˊɘɓɑɤůɖ Űɞɡ ɞɘəɞůɡůŰɐɛŬŰɞɠ. 

ŪŬ ˊɟɏˊŮɘ Ůˊɑůɖɠ ɜŬ ɛˊɞɟɞɨɜ ɜŬ Ůˊɘɓɘɩɜɞɡɜ əŬɘ ŰŬ ɗŬɚɎůůɘŬ ɗɖɚŬůŰɘəɎ əŬɗɩɠ əŬɘ ŰŬ ɛŮɔɎɚŬ Ůɑŭɖ ɣŬɟɘɩɜ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ 

ɜŬ ŭɘŬůűŬɚɘůŰŮɑ ɖ ŬɜɗŮəŰɘəɧŰɖŰŬ Űɞɡ ɞɘəɞůɡůŰɐɛŬŰɞɠ.  

Ƀ əɞɠ Cury ůɡɜɏəɟɘɜŮ Ůˊɑůɖɠ ŰŬ ůɡɛɓŬŰɘəɎ ůŮ ůɢɏůɖ ɛŮ ŰŬ ˊɟɞɚɖˊŰɘəɎ ůɡůŰɐɛŬŰŬ ůŰɖɜ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ Űɞɡ ˊŮɟɘɓɎɚɚɞɜŰɞɠ 

əŬɘ ůŰɖɜ ŭɘŮɟŮɨɜɖůɖ Űɖɠ ŬɜɗŮəŰɘəɧŰɖŰŬɠ Űɞɡ ɞɘəɞůɡůŰɐɛŬŰɞɠ ɛɏůŬ Ŭˊɧ  ɛɞɜŰɏɚŬ ŮəɛŮŰɎɚɚŮɡůɖɠ Ɏɚɚɤɜ ɗŬɚŬůůɑɤɜ 

Ůɘŭɩɜ (forage fish) , ɧˊɞɡ ůɡɜɘůŰɎŰŬɘ ɛŮɔŬɚɨŰŮɟɖ ˊɟɞůɞɢɐ ɧŰŬɜ ŭŮɜ ɡˊɎɟɢŮɘ ŮˊŬɟəɐɠ ˊɚɖɟɞűɧɟɖůɖ ɔɘŬ ŬɡŰɎ ŰŬ Ůɑŭɖ əŬɘ 

Űɖɜ ŬɚɚɖɚŮˊɑŭɟŬůɐ Űɞɡɠ ɛŮ ŰŬ ŬɟˊŬəŰɘəɎ əŬɘ Űɞ ˊŮɟɘɓɎɚɚɞɜ Űɞɡɠ. Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ŮɜɖɛɏɟɤůŮ ˊŮɟŬɘŰɏɟɤ əŬɘ ɔɘŬ Űɘɠ ɛŮɚɏŰŮɠ 

ɔɘŬ Űɞɜ Ůɟɡɗɟɧ Űɧɜɞ əŬɘ ůɡɜɏůŰɖůŮ ɛɑŬ ůŰɎůɖ ˊɟɧɚɖɣɖɠ Ŭˊɧ Űɖɜ ůŰɘɔɛɐ ˊɞɡ ŭŮɜ ɡűɑůŰŬɜŰŬɘ ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɏɠ ɓŮɓŬɘɧŰɖŰŮɠ.  

ɆŮ ɧŰɘ ŬűɞɟɎ Űɞ ɢɟɞɜɞŭɘɎɔɟŬɛɛŬ Űɞɡ 2030 ɔɘŬ Űɞɡɠ ůŰɧɢɞɡɠ Űɖɠ ȸɘɩůɘɛɖɠ ȷɜɎˊŰɡɝɖɠ , ŰɧɜɘůŮ ɧŰɘ ɡˊɎɟɢŮɘ ŬɜɎɔəɖ ɔɘŬ 

ɛɑŬ ɞɚɞəɚɖɟɤɛɏɜɖ ŭɘŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɐ ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɐ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ ɔɘŬ ɧɚɖ Űɖɜ ɚŮəɎɜɖ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ɔɑɜɞɡɜ 

ŬˊɧɚɡŰŬ əŬŰŬɜɞɖŰɎ ŰŬ ŬˊɞɗɏɛŬŰŬ əŬɘ ɖ ŬɜɎˊŰɡɝɐ Űɞɡɠ. ŪŬ ˊɟɏˊŮɘ Ůˊɑůɖɠ ɜŬ ˊɟɞɓɚŮűɗɞɨɜ ɛŮɚɏŰŮɠ ˊɞɡ ɗŬ 

ˊɞůɞŰɘəɞˊɞɘɐůɞɡɜ Űɖɜ ŮˊɑˊŰɤůɖ Ɏɚɚɤɜ ŮɝɤŰŮɟɘəɩɜ ˊŬɟŬɔɧɜŰɤɜ. ɈˊɎɟɢŮɘ Ůˊɑůɖɠ əŬɘ ɛɑŬ ŭŮɝŬɛŮɜɐ ŭɘŮɗɜɩɜ ŮɛˊŮɘɟɘɩɜ 

Ŭˊɧ ɧˊɞɡ ɡˊɎɟɢŮɘ ŭɡɜŬŰɧŰɖŰŬ ɜŬ ŬɜŰɚɐůɞɡɛŮ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ůŰɖɜ ŬɜɎˊŰɡɝɖ ɞɚɞəɚɖɟɤɛɏɜɤɜ ˊɚŬɘůɑɤɜ ˊɞɡ ɞŭɖɔɞɨɜ ůŰɖɜ 

ŭɘŬɛɧɟűɤůɖ ůŮ ůŮɜŬɟɑɤɜ.  

ȼ ȺɡɟɤˊŬɘəɐ ɃŭɖɔɑŬ ɄɚŬɑůɘɞ ɔɘŬ Űɖɜ ŪŬɚɎůůɘŬ ɆŰɟŬŰɖɔɘəɐ ɡɘɞɗŮŰŮɑ ɛɘŬ ŮɡɟɨŰŮɟɖ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ ɛŮ ůŰɧɢɞ Űɖɠ ŮˊɑŰŮɡɝɖ 

ɛɘŬɠ ȾŬɚɐɠ ɄŮɟɘɓŬɚɚɞɜŰɘəɐɠ ȾŬŰɎůŰŬůɖɠ ŮɜŰɧɠ Űɞɡ 2020 əŬɘ ɏɢɞɜŰŬɠ ɔɘŬ ˊɟɩŰɖ űɞɟɎ əŬŰɎ ɜɞɡ ůŰɞɘɢŮɑŬ Űɞɡ 

ɞɘəɞůɡůŰɐɛŬŰɞɠ əŬɗɩɠ əŬɘ Űɘɠ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ ˊɎɜɤ ůŰɞɜ Ɏɜɗɟɤˊɞ ˊɞɡ ɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɘ ɡˊɧɣɖ ůŮ ŮˊɑˊŮŭɞ ȺȺ. Ƀ əɞɠ Cury 

əŬŰɏɚɖɝŮ ůŰɖɜ ɞɛɘɚɑŬ Űɞɡ ŬɜŬəŮűŬɚŬɘɩɜɞɜŰŬɠ ŰŬ ɓŬůɘəɎ ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɎ ɗɏɛŬŰŬ : ɞɚɞəɚɖɟɤɛɏɜŮɠ əŬɘ ŭɘŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɏɠ 

ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɏɠ ɛŮɚɏŰŮɠ ůŮ ŮˊɑˊŮŭɞ ɚŮəɎɜɖɠ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ, ˊɟɞɩɗɖůɖ ŮˊɘůŰɖɛɞɜɘəɩɜ ŭɘəŰɨɤɜ, ˊɟɞɩɗɖůɖ ˊɟɧůɓŬůɖɠ 

ůŮ ɓɎůɖ ŭŮŭɞɛɏɜɤɜ , ŭɘŮɝŬɔɤɔɐ ŮɟŮɡɜɩɜ ɔɘŬ ŭŮɑəŰŮɠ , ŮɜŰɞˊɘůɛɧɠ əŬŰɤűɚɑɤɜ əŬɘ ɞɟɘŬəɩɜ ůɖɛŮɑɤɜ ŬɜŬűɞɟɎɠ, ˊɟɞɩɗɖůɖ 

ɏɟŮɡɜŬɠ ɔɘŬ Űɞɜ ɢɤɟɘəɧ ůɢŮŭɘŬůɛɧ. ȷɜŬűɏɟɗɖəŮ ůŰŬ ɓŬůɘəɎ ɗɏɛŬŰŬ ˊɞɡ Ŭűɞɟɞɨɜ Űɖɜ ɞɚɞəɚɖɟɤɛɏɜɖ ŭɘŬəɡɓɏɟɜɖůɖ 

ɧˊɤɠ :ŮűŬɟɛɞɔɐ GES/MFD əŬɘ ŭŮɘəŰɩɜ ɞɘəɞůɡůŰɐɛŬŰɞɠ, ŬɜɎˊŰɡɝɖ ɞɚɞəɚɖɟɤɛɏɜɞɡ ˊɚŬɘůɑɞɡ ɛɏůŬ Ŭˊɧ Űɖɜ 

ŭɘŬɛɧɟűɤůɖ Ůɜɧɠ ůŮɜŬɟɑɞɡ ɛŮ Űɞɡɠ ŮɜŭɘŬűŮɟɧɛŮɜɞɡɠ, ˊɟɞɩɗɖůɖ ɢɤɟɘəɞɨ ůɢŮŭɘŬůɛɞɨ əŬɘ ɛŮɔɎɚɤɜ MPA ɔɘŬ Űɖɜ 

ůɡɜŰɐɟɖůɖ , ˊɟɞɩɗɖůɖ ɓɘɩůɘɛɤɜ , ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ ůəŬűɩɜ ɛɘəɟɐɠ əɚɑɛŬəŬɠ , ŬɜɎˊŰɡɝɖ ˊŮɟɘˊŰɤůɘɞɚɞɔɘəɩɜ ɛŮɚŮŰɩɜ ˊɞɡ 

ɞŭɖɔɞɨɜ ůŰɖɜ ŮˊɑŰŮɡɝɖ ɗŮŰɘəɩɜ ŬˊɞŰŮɚŮůɛɎŰɤɜ.  

ɄŬɟɞɡůɑŬůɖ  3: ȹɘɎɔɜɤůɖ Űɤɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ əŬɘ ˊɘɗŬɜɎ ɛŮɚɚɞɜŰɘəɎ ůŮɜɎɟɘŬ - ˊɖɔɏɠ ɓŮɜɗɞˊŮɚŬɔɘəɩɜ  

Eduardo Balguerías Guerra Ŭˊɧ  Instituto Español de Oceanografía.  Ƀɘ ŭɘŬűɎɜŮɘŮɠ ˊɞɡ  ˊŬɟɞɡůɘɎůŰɖəŬɜ ɡˊɎɟɢɞɡɜ ůŰɖɜ 

ɘůŰɞůŮɚɑŭŬ ˊɞɡ ɏɢŮɘ ŭɖɛɘɞɡɟɔɖɗŮɑ ɔɘŬ ŬɡŰɧ Űɞ ɆŮɛɘɜɎɟɘɞ Ɉɣɖɚɞɨ Ⱥˊɘˊɏŭɞɡ ŬɚɚɎ əŬɘ ɤɠ ůɡɜɜɖɛɏɜŬ ůŰɖɜ ɏəɗŮůɖ .  

Ƀ əɞɠ   Balguerías ŮɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Űɞɡɠ ŭɘɞɟɔŬɜɤŰɏɠ Űɖɠ ůɡɜɎɜŰɖůɖɠ. ȺɜɖɛɏɟɤůŮ Űɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ ɧŰɘ ɗŬ ɢɤɟɑůŮɘ Űɖɜ 

ˊŬɟɞɡůɑŬůɐ Űɞɡ ůŰŬ ˊŬɟŬəɎŰɤ ˊɏɜŰŮ ůɖɛŮɑŬ: ŭŮɑəŰŮɠ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ, ŬɝɘɞɚɞɔɐůŮɘɠ, əŬŰɎůŰŬůɖ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ, ŭɡůəɞɚɑŮɠ, 

ˊɟɞŰŮɘɜɧɛŮɜŮɠ ŭɟɎůŮɘɠ. ȷɜɏűŮɟŮ Ůˊɑůɖɠ ɧŰɘ ŭŮɜ ɗŬ ɡˊŮɘůɏɟɢŮŰɞ ůŮ ɛŮɔɎɚŮɠ ɚŮˊŰɞɛɏɟŮɘŮɠ ɤɠ ˊɟɞɠ ŰŬ ŰɟɑŬ ˊɟɩŰŬ ɗɏɛŬŰŬ 

Ŭűɞɨ ŮɑɢŬɜ ɐŭɖ əŬɚɡűɗŮɑ Ŭˊɧ Űɞɡɠ ŰɟŮɘɠ ɞɛɘɚɖŰɏɠ ˊɞɡ ŮɑɢŬɜ ˊɟɞɖɔɖɗŮɑ.  

Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ɗɨɛɘůŮ ɧŰɘ ɖ ɀŮůɧɔŮɘɞɠ ŮɑɜŬɘ ɛɑŬ ɛɘəɟɐ ˊŮɟɘɞɢɐ ůŮ ˊŬɔəɧůɛɘŬ əɚɑɛŬəŬ ŬɚɚɎ ˊŬɟɞɡůɘɎɕŮɘ ˊɞɚɡˊɚɞəɧŰɖŰŮɠ 

ůŮ ɧŰɘ ŬűɞɟɎ ŰŬ ŬɚɘŮɡŰɘəɎ ˊɞɡ ŭɘŬɗɏŰɞɡɜ ˊɞɚɚɎ ŮɟɔŬɚŮɑŬ əŬɘ ˊɞɡ ŬɚɘŮɨŮɞɡɜ ŭɘɎűɞɟŬ Ůɑŭɖ, ˊɞɡ ŮɑɜŬɘ ɛɘəɟɐɠ əɚɑɛŬəŬɠ 

əŬɘ ˊɞɡ ŮˊŮəŰŮɑɜɞɜŰŬɘ ůŮ ɏɜŬɜ ɛŮɔɎɚɞ Ŭɟɘɗɛɧ ůɖɛŮɑɤɜ ŮəűɧɟŰɤůɖɠ. Ƀɘ ɓŮɜɗɞˊŮɚŬɔɘəɞɑ ˊɧɟɞɘ ŬɜŰɘˊɟɞůɤˊŮɨɞɡɜ Űɞ 30% 

ˊŮɟɑˊɞɡ Űɤɜ ŬɜŬűŮɟɧɛŮɜɤɜ ŬɚɘŮɡɛɎŰɤɜ ůŰɘɠ ˊŮɟɘɞɢɏɠ Űɖɠ ɀŮůɞɔŮɑɞɡ əŬɘ Űɖɠ ɀŬɨɟɖɠ ŪɎɚŬůůŬɠ. ɆŮ ɧŰɘ ŬűɞɟɎ Űɞ ɗɏɛŬ 

Űɖɠ ɢɤɟɖŰɘəɧŰɖŰŬɠ, ɞ ɘŰŬɚɘəɧɠ ůŰɧɚɞɠ ŮɑɜŬɘ ůŬűɩɠ ɞ ɛŮɔŬɚɨŰŮɟɞɠ. ȷɜŬűɏɟɞɜŰŬɘ ɛŮɟɘəɞɑ ŭŮɑəŰŮɠ ůŰɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ 

ˊɟɘɜ ɜŬ ˊŮɟɎůŮɘ ɞ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ůŰɖɜ ˊŮɟɘɔɟŬűɐ Űɖɠ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖɠ Űɤɜ ˊɧɟɤɜ Ŭˊɧ ŭɨɞ ŰŮɢɜɘəɞɨɠ űɞɟŮɑɠ ˊɞɡ ˊɟɞɓŬɑɜɞɡɜ ůŮ 

ŰŬəŰɘəɐ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ: Űɖɜ ũȺȷɀ əŬɘ Űɞ STECF, . ȷɜŬűɏɟɗɖəŮ ůŰɞɜ ŭɘŬɢɤɟɘůɛɧ ˊɞɡ 

əɎɜŮɘ ɖ FAO ůŮ ŭɘɎűɞɟŬ  GSA əŬɘ ůŰɞ ˊɟɧɔɟŬɛɛŬ Űɖɠ ŬɜŰɑɚɖɣɖɠ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ˊɞɡ ŮɑɜŬɘ ŭɘŬůɡɜɞɟɘŬəɎ ɐ 

ŮˊŮəŰŮɑɜɞɜŰŬɘ ůŮ ŭɨɞ ɢɩɟŮɠ. ȾŬŰɏŭŮɘɝŮ Ůˊɑůɖɠ ɧŰɘ ɖ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖ Űɤɜ Ůɘŭɩɜ ŭŮɜ ŮɑɜŬɘ ŮɜɘŬɑŬ , ɧŰɘ ɛɧɜɞɜ 6 ɐ 7 
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ŬɝɘɞɚɞɔɞɨɜŰŬɘ ůɡɢɜɎ ɚɧɔɤ Űɖɠ Ůɛˊɞɟɘəɐɠ Űɞɡɠ ůɖɛŬůɑŬɠ ɧˊɤɠ ŬɜŬűɏɟɗɖəŮ ɐŭɖ əŬɘ ůŮ ˊɟɞɖɔɞɨɛŮɜŮɠ ˊŬɟɞɡůɘɎůŮɘɠ. 

ȺəŰɧɠ Ŭˊɧ ŬɡŰɧ, ɖ ɀŮůɧɔŮɘɞɠ ˊɟɞůŮɚəɨŮɘ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ Űɖɜ ˊɟɞůɞɢɐ ůŮ ɧŰɘ ŬűɞɟɎ Űɖɜ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ Ůɜɩ 

əŬɗɩɠ əɘɜɞɨɛŮɗŬ ˊɟɞɠ ŬɜŬŰɞɚɎɠ, ɡˊɎɟɢŮɘ ɚɘɔɧŰŮɟɖ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖ. ɄŬɟŬŰɖɟŮɑ ɧŰɘ ɖ ɛŮɗɞŭɞɚɞɔɑŬ Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖɠ ˊŬɟɞɡůɘɎɕŮɘ 

ŭɘŬűɞɟɏɠ ŬɚɚɎ ŭɑɜŮɘ ůŰɞɡɠ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɡɠ ɛɑŬ ɘŭɏŬ ůɢŮŰɘəɎ ɛŮ Űɖɜ əŬŰɎůŰŬůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ ůɨɛűɤɜŬ ɛŮ ůŰɞɘɢŮɑŬ 

ˊɞɡ ˊɟɞɏɟɢɞɜŰŬɘ əŬɘ Ŭˊɧ Űɘɠ ŭɨɞ ˊɖɔɏɠ.  

ɆŮ ɧŰɘ ŬűɞɟɎ Űɘɠ ɡűɘůŰɎɛŮɜŮɠ ŭɡůəɞɚɑŮɠ, ɞ əɞɠ Balguerías ŬɜŬűɏɟŮɘ ɧŰɘ ɡˊɎɟɢɞɡɜ ˊɞůɞŰɘəɎ əŬɘ ˊɞɘɞŰɘəɎ ŮŰŮɟɧəɚɖŰŬ 

ůŰɞɘɢŮɑŬ ůŮ ɧɚɖ Űɖɜ ˊŮɟɘűɏɟŮɘŬ ŬɚɚɎ əŬɘ ɛŮŰŬɝɨ Űɤɜ Ůɘŭɩɜ. ɈˊɎɟɢŮɘ Ůˊɑůɖɠ əŬɘ ɏɜŬ ɗɏɛŬ ɤɠ ˊɟɞɠ Űɖɜ ŭɘŬɗŮůɘɛɧŰɖŰŬ 

Űɤɜ ɘůŰɞɟɘəɩɜ ůŰɞɘɢŮɑɤɜ ˊɞɡ ɡˊɎɟɢɞɡɜ ŬɚɚɎ ˊɞɡ ŭŮɜ ŮɑɜŬɘ ˊɟɞůɓɎůɘɛŬ. ȳˊɤɠ ɐŭɖ ŬɜŬűɏɟɗɖəŮ, ɖ ŬŰŮɚɐɠ əɎɚɡɣɖ ůŮ 

ŮˊɑˊŮŭɞ ɔŮɤɔɟŬűɘəɧ əŬɘ ɢɟɞɜɘəɧ, əŬɗɩɠ əŬɘ ɖ ɏɚɚŮɘɣɖ ɔɜɩůŮɤɜ ɛŮɟɘəɩɜ ɓɘɞɚɞɔɘəɩɜ əŬɘ ˊɚɖɗɡůɛɘŬəɩɜ ˊŬɟŬɛɏŰɟɤɜ , 

ˊŬɟŮɛˊɞŭɑɕɞɡɜ ŰŬ ŬˊɞŰŮɚɏůɛŬŰŬ Űɖɠ ɏɟŮɡɜŬɠ. ŪɡɛɑɕŮɘ ɧŰɘ ɖ ˊɟɧŰɡˊɖ ɛŮɗɞŭɞɚɞɔɑŬ ɢɟɖůɘɛɞˊɞɘŮɑŰŬɘ ɛɧɜɞɜ ůŮ ɞɟɘůɛɏɜŮɠ 

ˊŮɟɘɞɢɏɠ əŬɘ űŬɑɜŮŰŬɘ ɧŰɘ ŭŮɜ ɡˊɎɟɢŮɘ ɎɛŮůɞɠ ůɡɜŰɞɜɘůɛɧɠ ɛŮŰŬɝɨ Űɤɜ ŭɨɞ űɞɟɏɤɜ ˊɞɡ ŭɘŮɝɎɔɞɡɜ ŰŬəŰɘəɎ Űɖɜ 

Ŭɝɘɞɚɧɔɖůɖ Űɤɜ ŬˊɞɗŮɛɎŰɤɜ. Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ɕɐŰɖůŮ ɜŬ ŭɞɗɞɨɜ ŭɘŮɡəɟɘɜɐůŮɘɠ ɤɠ ˊɟɞɠ ŰŬ ŭɘɎűɞɟŬ ŮˊɑˊŮŭŬ ŭɘŬəɡɓɏɟɜɖůɖɠ 

Űɤɜ ŭɘŬűɧɟɤɜ űɞɟɏɤɜ ůŰɖɜ ˊŮɟɘɞɢɐ əŬɘ ŮɝɏűɟŬůŮ Űɖɜ ŮɚˊɑŭŬ ɧŰɘ ɗŬ ˊɟɞɤɗɖɗŮɑ ɖ ɘŭɏŬ ɛɑŬɠ ɛŮɔŬɚɨŰŮɟɖɠ Ůɛˊɚɞəɐɠ Űɤɜ 

ŮɜŭɘŬűŮɟɞɛɏɜɤɜ.  

ɄɟɞŰŮɘɜɧɛŮɜŮɠ ŭɟɎůŮɘɠ: ŬɜŬűɏɟŮŰŬɘ əŬŰô ŬɟɢɎɠ  ɖ ˊɟɞɞˊŰɘəɐ Űɖɠ ŮűŬɟɛɞɔɐɠ Ůɜɧɠ ˊɟɞɔɟɎɛɛŬŰɞɠ əɞɘɜɐɠ ůɡɔəɏɜŰɟɤůɖɠ 

ŭŮŭɞɛɏɜɤɜ ůŰɖɜ ˊŮɟɘɞɢɐ əŬɗɩɠ əŬɘ ɖ ŭɡɜŬŰɧŰɖŰŬ ɜŬ ŬɜŬəŰɖɗɞɨɜ ŰŬ ɡˊɎɟɢɞɜŰŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ əŬɘ ɜŬ ŭɖɛɘɞɡɟɔɖɗŮɑ ɛɑŬ 

ŬɜɞɘəŰɐ ɓɎůɖ ŭŮŭɞɛɏɜɤɜ, ɜŬ ŭɖɛɘɞɡɟɔɖɗɞɨɜ ůɡɜɏɟɔŮɘŮɠ əŬɘ ɜŬ ɝŮˊŮɟŬůŰɞɨɜ ɞɘ ŮˊɘűɡɚɎɝŮɘɠ. ȷɡŰɧ ɗŬ ŬˊɞɓŮɑ ˊɟɞɠ 

ŬɛɞɘɓŬɑɞ ɧűŮɚɞɠ əŬɘ ɗŬ ŮˊɘŰɟɏɣŮɘ ɜŬ əŬɗɞɟɘůŰɞɨɜ ɞɘ ˊɟɞŰŮɟŬɘɧŰɖŰŮɠ. ɇɞɜɑɕŮŰŬɘ ɖ ůɖɛŬůɑŬ Űɖɠ ůɡɕɐŰɖůɖɠ ɧɚɤɜ Űɤɜ 

ɡˊɞəŮɑɛŮɜɤɜ ˊɟɞɓɚɖɛɎŰɤɜ ɏŰůɘ ɩůŰŮ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ɖ ŭɡɜŬŰɧŰɖŰŬ ˊɟɞɧŭɞɡ. ɇɞ ˊɚɏɞɜ ˊɘŮůŰɘəɧ ɗɏɛŬ ŮɑɜŬɘ ɖ ɛŮɑɤůɖ Űɞɡ F 

əɡɟɑɤɠ ůŰɖɜ ˊŮɟɑˊŰɤůɖ Űɞɡ ɛˊŬəŬɚɘɎɟɞɡ. ȳˊɤɠ ɏɢŮɘ ŭŮɑɝŮɘ ɖ ɘůŰɞɟɑŬ, ɡˊɎɟɢŮɘ ɏɜŬ ɛŮɔɎɚɞ ŭɡɜŬɛɘəɧ ŬɜɎəŰɖůɖɠ. 

ɄŬɟɞɡůɑŬůɖ 4: H ɀŮůɧɔŮɘɞɠ : ȾŬŰɎůŰŬůɖ Űɞɡ ɞɘəɞůŰɡůŰɐɛŬŰɞɠ əŬɘ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ Ŭˊɧ Űɘɠ əɚɘɛŬŰɘəɏɠ ŬɚɚŬɔɏɠ 

Simone Libralato, Istituto Nazionale di Oceanografia e Geofisica Sperimentale,ɇŮɟɔɏůŰɖ,ȽŰŬɚɑŬ Ƀɘ ŭɘŬűɎɜŮɘŮɠ ˊɞɡ  

ˊŬɟɞɡůɘɎůŰɖəŬɜ ɡˊɎɟɢɞɡɜ ůŰɖɜ ɘůŰɞůŮɚɑŭŬ ˊɞɡ ɏɢŮɘ ŭɖɛɘɞɡɟɔɖɗŮɑ ɔɘŬ ŬɡŰɧ Űɞ ɆŮɛɘɜɎɟɘɞ Ɉɣɖɚɞɨ Ⱥˊɘˊɏŭɞɡ ŬɚɚɎ əŬɘ 

ɤɠ ůɡɜɜɖɛɏɜŬ ůŰɖɜ ɏəɗŮůɖ  

Ƀɘ ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɘ ŮɜɖɛŮɟɩɗɖəŬɜ ɔɘŬ Űɘɠ ɛŮɚɏŰŮɠ ˊɞɡ ɏɢɞɡɜ ŭɘŮɝŬɢɗŮɑ əŬɘ ˊɞɡ Ŭűɞɟɞɨɜ Űɖɜ ůɡůɤɟŮɡŰɘəɐ ŮˊɑŭɟŬůɖ Űɞɡ 

Ŭɜɗɟɩˊɘɜɞɡ ˊŬɟɎɔɞɜŰŬ ůŰɞ ɛŮůɞɔŮɘŬəɧ ɞɘəɞůɨůŰɖɛŬ. ȺɚɐűɗɖůŬɜ ɡˊɧɣɖ ˊɞɚɚɞɑ ˊŬɟɎɔɞɜŰŮɠ əŬɘ ɢŬɟŰɞɔɟŬűɐɗɖəŬɜ 

ůɨɛűɤɜŬ ɛŮ ɏɜŬ ůɨůŰɖɛŬ ůŰɎɗɛɘůɖɠ. ȷɜŬűɏɟɗɖəŮ ɧŰɘ ɖ ɀŮůɧɔŮɘɞɠ ŮɑɜŬɘ ɛɑŬ ɞɚɘɔɞŰɟɞűɘəɐ ɗɎɚŬůůŬ ˊɞɡ ˊŬɟɞɡůɘɎɕŮɘ 

ɏɜŰɞɜŮɠ ŭɘŬűɞɟɏɠ ůŰɞɜ ŰɞɛɏŬ Űɖɠ ˊɟɤŰɞɔŮɜɞɨɠ ˊŬɟŬɔɤɔɘəɧŰɖŰŬɠ Ŭˊɧ Űɖɜ ŭɡŰɘəɐ ɛɏɢɟɘ Űɖɜ ŬɜŬŰɞɚɘəɐ Űɖɠ ˊɚŮɡɟɎ, əŬɗɩɠ 

əŬɘ ůɖɛŬɜŰɘəɏɠ ŬɚɚŬɔɏɠ ɤɠ ˊɟɞɠ Űɘɠ ɓɘɞɢɖɛɘəɏɠ ɘŭɘɧŰɖŰŮɠ ůŮ ɧɚɖ Űɖɜ ˊŮɟɘɞɢɐ. ɇɞ ŰɟɘůŭɘɎůŰŬŰɞ ůɨůŰɖɛŬ Űɞɡ 

ɡˊɞŭŮɑɔɛŬŰɞɠ ˊŮɟɘŮɔɟɎűɖ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŰɞɜɘůŰŮɑ ɖ ůɖɛŬůɑŬ Űɞɡ ɜŬ ɚŬɛɓɎɜŮŰŬɘ ɡˊɧɣɖ ɖ ɀŮůɧɔŮɘɞɠ ůŰɞ ůɨɜɞɚɧ Űɖɠ. 

ɄŬɟŬŰɏɗɖəŮ Ůˊɑůɖɠ ɛɑŬ ůɨɜŰɞɛɖ ŮˊɑŭŮɘɝɖ Űɤɜ ɛɞɜŰɏɚɤɜ əɡəɚɞűɞɟɑŬɠ Űɞɡ ɜŮɟɞɨ əŬɗɩɠ əŬɘ Űɤɜ ŭɘŬűɧɟɤɜ ůɡůɢŮŰɘůɛɩɜ, 

Űɤɜ ˊŬɟŬɔɧɜŰɤɜ ŭɖɚŬŭɐ ˊɞɡ ŮˊɖɟŮɎɕɞɡɜ Űɖɜ əɡəɚɞűɞɟɑŬ əŬɘ ɞɘ ŮˊɘŭɟɎůŮɘɠ ˊɞɡ ɏɢɞɡɜ ůŰɖɜ ˊŬɟŬɔɤɔɘəɧŰɖŰŬ.  Ƀɘ 

ˊŬɟɘůŰɎɛŮɜɞɘ ŮɜɖɛŮɟɩɗɖəŬɜ ɧŰɘ ɛŮɚŮŰɩɜŰŬɠ ůŮ ɓɎɗɞɠ Űɖɜ ɡŭɎŰɘɜɖ ɛɎɕŬ ůŮ Űɞˊɘəɧ ŮˊɑˊŮŭɞ, ɛˊɞɟŮɑ əŬɜŮɑɠ ɜŬ 

ˊɟɞůŭɘɞɟɑůŮɘ Űɞɡɠ ˊŬɟɎɔɞɜŰŮɠ ˊɞɡ ŮˊɖɟŮɎɕɞɡɜ Űɖɜ ɓɘɞɛɎɕŬ Űɤɜ ŭɘŬűɧɟɤɜ Ůɘŭɩɜ ɣŬɟɘɩɜ.  ɆɡɕɖŰɐɗɖəŬɜ  Ůˊɑůɖɠ ɞɘ 

ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ Űɤɜ ŬɚɚŬɔɩɜ ůŰɖɜ ɗŮɟɛɞəɟŬůɑŬ ůŰɖɜ ŮˊɘűɎɜŮɘŬ Űɖɠ ɗɎɚŬůůŬɠ əŬɗɩɠ əŬɘ ɞɘ ŬɚɚŬɔɏɠ ůŰɞɜ ɓŬɗɛɧ 

ŬɚɛɡɟɧŰɖŰŬɠ. ɇɞɜɑůŰɖəŮ ɧŰɘ ɞɘ ɛŮɚɏŰŮɠ ŭŮɜ ŮůŰɘɎɕɞɜŰŬɘ ɛɧɜɞɜ ůŰɘɠ ɎɛŮůŮɠ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ ůŰŬ ˊɘɞ ŮɡŬɑůɗɖŰŬ Ůɑŭɖ ŬɚɚɎ əŬɘ 

ůŰɞɡɠ ɏɛɛŮůɞɡɠ ˊŬɟɎɔɞɜŰŮɠ  ˊɞɡ ˊɟɞəɨˊŰɞɡɜ Ŭˊɧ ŬɚɚŬɔɏɠ ůŰɖɜ ɗŮɟɛɞəɟŬůɑŬ, Ŭˊɧ Űɖɜ ůŰɟɤɛŬŰɞˊɞɑɖůɖ Űɤɜ ɡŭɎŰɤɜ 

əŬɘ əŬŰɎ ůɡɜɏˊŮɘŬ Ŭˊɧ Űɖɜ ˊŬɟŬɔɤɔɘəɧŰɖŰŬ . ũɘŬ  ˊŬɟɎŭŮɘɔɛŬ ,ŰŬ ŮˊɑˊŮŭŬ Űɤɜ ɗɟŮˊŰɘəɩɜ ɞɡůɘɩɜ əŬɘ ɞɘ ɓɘɞɢɖɛɘəɞɑ 

əɨəɚɞɘ ŬɚɚɎɕɞɡɜ ůŮ əɎɗŮ ˊŮɟɘɞɢɐ. ȼ ɛŮɑɤůɖ ůŰɖɜ ŭɘŬɗŮůɘɛɧŰɖŰŬ ɗɟŮˊŰɘəɩɜ ɞɡůɘɩɜ əŬɗɩɠ əŬɘ ɢɚɤɟɞűɨɚɚɖɠ ɛˊɞɟŮɑ ɜŬ 

ˊɟɞəŬɚɏůŮɘ ŬɚɚŬɔɏɠ ůŰɖɜ ɓɘɞɚɞɔɘəɐ ůɨɜɗŮůɖ ɞɟɘůɛɏɜɤɜ ˊŮɟɘɞɢɩɜ. ȰɜŬɠ Ɏɚɚɞɠ ˊŬɟɎɔɞɜŰŬɠ ˊɞɡ ɛŮɚŮŰɐɗɖəŮ ŮɑɜŬɘ ɖ 

ɞɝɑɜɘůɖ Űɤɜ ɤəŮŬɜɩɜ. ɄɞɚɚɎ Ůɑŭɖ ŮɑɜŬɘ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ ŮɡŬɑůɗɖŰŬ ůŮ ŬɡŰɐ Űɖɜ ˊŬɟɎɛŮŰɟɞ əŬɘ ŬɡŰɧ ˊɟɞəŬɚŮɑ ɎɛŮůŮɠ əŬɘ 

ɏɛɛŮůŮɠ ŬɚɚŬɔɏɠ ůŰɞ ˊŮɟɘɓɎɚɚɞɜ. Ƀɘ ŬɚɚŬɔɏɠ ŬɡŰɏɠ ɏɢɞɡɜ ɢŬɟŰɞɔɟŬűɖɗŮɑ əŬɘ ˊŬɟɞɡůɘɎůŰɖəŬɜ ˊɟɞɓɞɚɏɠ ɛɏɢɟɘ Űɞ 2050. 

Ƀɘ ůɡɛɛŮŰɏɢɞɜŰŮɠ ŮɜɖɛŮɟɩɗɖəŬɜ ɧŰɘ ɖ ŮˊɧɛŮɜɖ űɎůɖ Űɤɜ ɛŮɚŮŰɩɜ ŬűɞɟɎ Űɘɠ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ ůŮ ůɡɔəŮəɟɘɛɏɜŬ Ůɑŭɖ 

ɝŮəɘɜɩɜŰŬɠ Ŭˊɧ ŰŬ ˊɘɞ ŮɡŬɑůɗɖŰŬ ɧˊɤɠ Űɘɠ ɗŬɚɎůůɘŮɠ ɛɘəɟɞŬɚɔɏɠ əŬɘ Űɞ ɡˊɞɗŬɚɎůůɘɞ ɚɘɓɎŭɘ űɡəɘɩɜ. ȿŬɛɓɎɜŮŰŬɘ ɡˊɧɣɖ 

ɖ ˊŬɟɞɨůŬ əŬŰɎůŰŬůɖ əŬɘ ŮűŬɟɛɧɕɞɜŰŬɘ ŰŬ ɡˊɎɟɢɞɜŰŬ ɓɘɞɢɖɛɘəɎ ůŰɞɘɢŮɑŬ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŭɖɛɘɞɡɟɔɖɗɞɨɜ ůŮɜɎɟɘŬ ɔɘŬ 

Űɞ ɛɏɚɚɞɜ. ȼ ɑŭɘŬ ɛɏɗɞŭɞɠ ŮűŬɟɛɧůŰɖəŮ əŬɘ ůŮ əɞɟŬɚɚɘɞɔŮɜɐ ŮɜŭɘŬɘŰɐɛŬŰŬ   ˊɞɡ ŬˊɞŰŮɚɞɨɜ ɏɜŬɜ Ɏɚɚɞ ŭŮɑəŰɖ 
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ɓɘɞˊɞɘəɘɚɧŰɖŰŬɠ. ɇŬ ɛŮɚɚɞɜŰɘəɎ ůŮɜɎɟɘŬ ˊɟɞɓɚɏˊɞɡɜ ɧŰɘ ɛŮɔɎɚŮɠ ˊŮɟɘɞɢɏɠ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ ɗŬ ɔɑɜɞɡɜ ŬűɘɚɧɝŮɜŮɠ ɔɘŬ ŰŬ 

əɞɟɎɚɚɘŬ əŬɘ ɔɘŬ Ɏɚɚɞɡɠ ŮɡŬɑůɗɖŰɞɡɠ ɗŬɚɎůůɘɞɡɠ ɞɟɔŬɜɘůɛɞɨɠ.  ȰɔɘɜŮ ɛɑŬ ŬɜŬűɞɟɎ ůŰɘɠ ɎɛŮůŮɠ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ Űɤɜ 

əɚɘɛŬŰɘəɩɜ ŬɚɚŬɔɩɜ ŭɑɢɤɠ əŬɛɘɎ ŬɜŬűɞɟɎ ůŮ ŮɛˊɞɟɘəɎ Ůɑŭɖ, ŬˊɞŭŮɘəɜɨɞɜŰŬɠ ɧŰɘ ɞɘ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ Űɤɜ əɚɘɛŬŰɘəɩɜ ŬɚɚŬɔɩɜ 

ɔɑɜɞɜŰŬɘ ŬɘůɗɖŰɏɠ ůŮ ɧɚŬ ŰŬ ŮˊɑˊŮŭŬ. ȺɑɜŬɘ ŰɩɟŬ ŬɜŬɔəŬɑɞ ɜŬ ŮɜůɤɛŬŰɤɗɞɨɜ ŬɡŰɞɑ ɞɘ ˊŬɟɎɔɞɜŰŮɠ ˊɑŮůɖɠ ůŰɖɜ ŭɡɜŬɛɘəɐ 

Űɤɜ ŭɘŬűɧɟɤɜ ŬɚɘŮɡŰɘəɩɜ Ůɘŭɩɜ. ɀŮ ŬɡŰɧ Űɞɜ Űɟɧˊɞ ɗŬ ŮˊɘŰɟŬˊŮɑ ůŰɞɡɠ ŮˊɘůŰɐɛɞɜŮɠ ɜŬ ůɡɔəɟɑɜɞɡɜ Űɘɠ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ ůŮ 

ŭɘɎűɞɟŬ ŮˊɑˊŮŭŬ ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ Űɞɡ ɞɘəɞůɡůŰɐɛŬŰɞɠ , ŮɜůɤɛŬŰɩɜɞɜŰŬɠ Űɘɠ ɓɘɞɢɖɛɘəɏɠ ŭɘŮɟɔŬůɑŮɠ əŬɘ Űɘɠ ŬɚɚɖɚŮˊɘŭɟɎůŮɘɠ 

ɛŮŰŬɝɨ Űɤɜ Ůɘŭɩɜ ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ ŭɘŬűɧɟɤɜ ůŮɜŬɟɑɤɜ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ɛŮɔŬɚɨŰŮɟɖ əŬŰŬɜɧɖůɖ əŬɘ ɜŬ 

ɡˊɞůŰɖɟɘɢŰɞɨɜ ɞɘ ŭɘŬŭɘəŬůɑŮɠ ɚɐɣɖɠ ŬˊɞűɎůŮɤɜ.  

ȰɔɘɜŮ Ůˊɑůɖɠ ɛɑŬ ɡˊŮɜɗɨɛɘůɖ ɧŰɘ ɞɘ ŬɚɚŬɔɏɠ ůŰɘɠ ˊŮɟɘɓŬɚɚɞɜŰɘəɏɠ ˊŬɟŬɛɏŰɟɞɡɠ (ɗŮɟɛɞəɟŬůɑŬ, ŬɚŬŰɧŰɖŰŬ, ɞɝɨŰɖŰŬ əɚˊ)  

Ůɡɜɞɞɨɜ Űɖɜ ˊŬɟɞɡůɑŬ ɢɤɟɞəŬŰŬəŰɖŰɘəɩɜ Ůɘŭɩɜ ˊɞɡ ɓɟɑůəɞɡɜ ɘŭɘŬɑŰŮɟŬ əŬŰɎɚɚɖɚŮɠ ůɡɜɗɐəŮɠ ůŰɖɜ ɀŮůɧɔŮɘɞ əŬɘ əŬŰɎ 

ůɡɜɏˊŮɘŬ ŬɜŰŬɔɤɜɑɕɞɜŰŬɘ ɛŮ ŰŬ ɡˊɎɟɢɞɜŰŬ Ůɑŭɖ.  ɄŮɟɘɞɟɑɕɞɡɜ Űɞɡɠ ɓɘɩůɘɛɞɡɠ ɞɘəɧŰɞˊɞɡɠ , ŭɖɛɘɞɡɟɔɞɨɜ ɡˊŮɟɓɧůəɘůɖ 

əŬɘ ˊɟɞəŬɚɞɨɜ ŬɚɚŬɔɏɠ ůŰɖɜ űɡůɘəɐ ŭɡɜŬɛɘəɐ Űɤɜ ŬɟˊŬəŰɘəɩɜ . ȷɡŰɐ ɖ əŬŰɎůŰŬůɖ ŮˊɖɟŮɎɕŮŰŬɘ ˊŮɟŬɘŰɏɟɤ Ŭˊɧ Űɘɠ 

ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ Űɤɜ ŬɚɚŬɔɩɜ ůŮ ŬɡŰɏɠ Űɘɠ ɑŭɘŮɠ ˊŬɟŬɛɏŰɟɞɡɠ ˊɎɜɤ ůŰŬ ŭɘŬɛɏɜɞɜŰŬ Ůɑŭɖ. ȷɜŬűɏɟɗɖəŮ ˊɎɜŰɤɠ  ɧŰɘ ɛŮ Űɞ 

ˊɏɟŬůɛŬ Űɞɡ ɢɟɧɜɞɡ ŮɜŭŮɢɞɛɏɜɤɠ ŭɘŬˊɘůŰɤɗŮɑ ɧŰɘ ɛŮɟɘəɎ Ŭˊɧ ŰŬ ɢɤɟɞəŬŰŬəŰɖŰɘəɎ Ůɑŭɖ ɛˊɞɟŮɑ ɜŬ ɏɢɞɡɜ Ůɛˊɞɟɘəɐ ŬɝɑŬ.  

ȾŬŰɧˊɘɜ , ɏɔɘɜŮ ɛɑŬ ˊŬɟɞɡůɑŬůɖ ůŰɖɜ ůɡɜɎɜŰɖůɖ Űɤɜ ŮɟɔŬɚŮɑɤɜ ˊɞɡ ɏɢɞɡɜ ŬɜŬˊŰɡɢɗŮɑ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ɛŮɚŮŰɖɗŮɑ ɖ 

ŬˊɎɜŰɖůɖ ɛɘŬ ɞɘəɞůɡůŰŮɛɘəɐɠ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖɠ ůŰŬ ŬɚɘŮɡŰɘəɎ ɛŮ ˊɞɚɚŬˊɚɞɨɠ ůŰɧɢɞɡɠ, ɛɏůɤ Ůɜɧɠ ɛɞɜŰɏɚɞɡ ˊɞɡ ɏɢŮɘ 

ŬɜŬˊŰɡɢɗŮɑ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ŬɝɘɞɚɞɔɖɗŮɑ   ɖ ŮˊɑˊŰɤůɖ Űɖɠ ŮűŬɟɛɞɔɐɠ Űɞɡ Fmsy ůŰŬ Ůɑŭɖ ůŰɧɢɞɡɠ ( ɡˊɞɗɏŰɞɜŰŬɠ ɧŰɘ 

ɡˊɎɟɢŮɘ ɎɟɘůŰɖ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖ Űɖɠ ŮˊɘɚŮəŰɘəɧŰɖŰŬɠ , ɢɤɟɑɠ ɜŬ ŮəɚŬɛɓɎɜŮŰŬɘ ɤɠ ɛŮŰŬɓɚɖŰɐ) . ɇɞ ŮɟɔŬɚŮɑɞ ŬɡŰɧ ɏɢŮɘ ůŰɧɢɞ 

ɜŬ ɓŮɚŰɘůŰɞˊɞɘɐůŮɘ ŰŬ ŬɚɘŮɨɛŬŰŬ ɔɘŬ ŰŬ ŬɝɘɞɚɞɔɞɨɛŮɜŬ Ůɑŭɖ ˊɟɞəŮɘɛɏɜɞɡ ɜŬ ɡˊɎɟɝŮɘ ůɤůŰɐ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖ Űɤɜ ɑŭɘɤɜ Űɤɜ 

ˊɧɟɤɜ  ɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɠ ɡˊɧɣɖ ŰŬ Ůɑŭɖ ˊɞɡ ŬɚɚɖɚŮˊɘŭɟɞɨɜ ɛŬɕɑ Űɞɡɠ əŬɘ ˊɞɡ ŮˊɖɟŮɎɕɞɜŰŬɘ, ɧˊɤɠ ŰŬ ŬɟˊŬəŰɘəɎ. ɀɞɚɞɜɧŰɘ 

Űɞ ŮɟɔŬɚŮɑɞ ŬɡŰɧ ɓɟɑůəŮŰŬɘ ůŮ Ŭɟɢɘəɧ ŮˊɑˊŮŭɞ ŮűŬɟɛɞɔɐɠ ,ɗŬ ɛˊɞɟɞɨůŮ ɜŬ ŬˊɞŭŮɘɢŰŮɑ ɢɟɐůɘɛɞ ůŰɖɜ ɓŮɚŰɘůŰɞˊɞɑɖůɖ 

Űɤɜ ŬɚɘŮɡɛɎŰɤɜ ɔɘŬ Ůɑŭɖ ůŰɧɢɞɡɠ ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ ɛɑŬɠ ɞɘəɞůɡůŰŮɛɘəɐɠ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖɠ ɧˊɞɡ ɞɘ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ əŬɗɑůŰŬɜŰŬɘ 

ŮɛűŬɜŮɑɠ ɛɧɜɞɜ ɢɟɖůɘɛɞˊɞɘɩɜŰŬɠ ŬɡŰɎ ŰŬ ɛɞɜŰɏɚŬ . ɀɘŬ ˊŮɟŬɘŰɏɟɤ ɞɚɞəɚɐɟɤůɖ ɛŮ ˊŬɟɎɔɞɜŰŮɠ ˊɞɡ Ŭűɞɟɞɨɜ əɚɘɛŬŰɘəɏɠ 

ŬɚɚŬɔɏɠ ɗŬ ɛˊɞɟɞɨůŮ ɜŬ ůɡɔəŮɟɎůŮɘ ŭɘŬŭɘəŬůɑŮɠ əŬɘ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ. ȺɑɜŬɘ ŭɡɜŬŰɧɜ ɜŬ ɛŮɚŮŰɖɗɞɨɜ ɞɘ ůɡɜɏɟɔŮɘŮɠ əŬɘ ɞɘ 

ŬɜŰŬɔɤɜɘůŰɘəɏɠ ŮˊɘˊŰɩůŮɘɠ Űɞɡ əɚɑɛŬŰɞɠ ůŰŬ ˊɚŬɑůɘŬ ɛɑŬ ɞɘəɞůɡůŰŮɛɘəɐɠ ˊɟɞůɏɔɔɘůɖɠ ɧˊɞɡ ɗŬ ɚŬɛɓɎɜŮŰŬɘ ɡˊɧɣɖ ɧɢɘ 

ɛɧɜɞɜ ɖ ɓɘɞɛɎɕŬ əŬɘ ŰŬ ŬɚɘŮɨɛŬŰŬ ɜŬ Ůɑŭɞɠ ŬɚɚɎ əŬɘ ɞɘəɞůɡůŰŮɛɘəɞɑ ŭŮɑəŰŮɠ əŬŰŬɚɐɔɞɜŰŬɠ ɛŮ ŬɡŰɧ Űɞɜ Űɟɧˊɞ ůŮ ɛɑŬ 

ŬɚɚŬɔɐ ůŰɖɜ ůŰɟŬŰɖɔɘəɐ.    

Ƀ ɞɛɘɚɖŰɐɠ ŰɞɜɑɕŮɘ Ůˊɑůɖɠ ɧŰɘ ŬˊŬɘŰɞɨɜŰŬɘ ˊŮɟɘůůɧŰŮɟŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ əŬɘ ɧŰɘ ɡˊɎɟɢŮɘ ɛŮɔɎɚɖ ŬɓŮɓŬɘɧŰɖŰŬ ůŮ ŬɡŰɐ Űɖɜ 

ˊɟɞůɏɔɔɘůɖ. ɈˊɞɔɟŬɛɛɑůŰɖəŮ ˊŬɟô ɞɚôŬɡŰɎ ɖ əŬɗɞɟɘůŰɘəɐ ůɖɛŬůɑŬ Űɤɜ ˊɞɚɨˊɚɞəɤɜ ŰɟɘůŭɘɎůŰŬŰɤɜ ůɡůŰɖɛɎŰɤɜ ˊɞɡ 

ŮɛˊŮɟɘɏɢɞɡɜ ɢɤɟɘəɎ ɛɞɜŰɏɚŬ əŬɘ ůɡɜŭɏɞɜŰŬɘ ɛŮ ŭɘŬŭɘəŬůɑŮɠ ŭɘŬɢŮɑɟɘůɖɠ əŬɘ ɚɐɣɖɠ ŬˊɞűɎůŮɤɜ.  

Ƀ ůɡɜŰɞɜɘůŰɐɠ ŮɡɢŬɟɑůŰɖůŮ Űɞɜ əɞ Libralato ɔɘŬ Űɖɜ ˊŬɟɞɡůɑŬůɐ Űɞɡ əŬɘ ˊɏɟŬůŮ ůŰɖɜ ɩɟŬ Űɤɜ ŮɟɤŰŬˊŬɜŰɐůŮɤɜ ɛŮŰŬɝɨ 

Űɞɡ əɞɘɜɞɨ əŬɘ Űɤɜ ŮˊɘůŰɖɛɧɜɤɜ  

Ⱥ1. Ƀ Fabrizio De Pascale Ŭˊɧ Űɖɜ ɞɟɔɎɜɤůɖ  Uilapesca, ȽŰŬɚɑŬ , ŬɛűɘůɓɐŰɖůŮ Űɖɜ ŭɐɚɤůɖ ɧŰɘ ɡˊɞŰɘɛɐɗɖəŬɜ ɞɘ 

ˊɞůɧŰɖŰŮɠ Űɤɜ ŬɚɘŮɡɛɎŰɤɜ əŬŰɎ 30%-40% əŬɘ ɟɩŰɖůŮ ɜŬ ɛɎɗŮɘ ˊɎɜɤ ůŮ Űɘ ŭŮŭɞɛɏɜŬ ɓŬůɑůŰɖəŮ ŬɡŰɧ . ȺˊɟɧəŮɘŰɞ ɔɘŬ 

ŭŮŭɞɛɏɜŬ Ŭˊɧ əɟɎŰɖ ɛɏɚɖ; Ⱥˊɑůɖɠ ɟɩŰɖůŮ əŬŰɎ ˊɧůɞɜ ŰŬ ůŰŬŰɘůŰɘəɎ ŭŮŭɞɛɏɜŬ ɐŰŬɜ ŰŬ ɑŭɘŬ ɛŮ ŬɡŰɎ ˊɞɡ ŭɞɗɐəŬɜ Ŭˊɧ 

Űɖɜ FAO.   

O əɞɠ Graham ŬˊɎɜŰɖůŮ ɧŰɘ ŮɑɜŬɘ ŬɜŬɔəŬɑɞ ɜŬ ŮɟɤŰɖɗɞɨɜ ɞɘ Ůɗɜɘəɏɠ əɡɓŮɟɜɐůŮɘɠ əŬŰɎ ˊɧůɞɜ ŰŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ ŮɑɜŬɘ 

ŭɘŬűɞɟŮŰɘəɎ Ŭˊɧ ŬɡŰɎ ˊɞɡ ůɡɔəŮɜŰɟɩɗɖəŬɜ Ŭˊɧ Űɖɜ FAO. ŪŮɤɟɖŰɘəɎ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŮɑɜŬɘ ŰŬ ɑŭɘŬ ɛŮ ŬɡŰɎ Űɞɡ 

ˊɟɞɔɟɎɛɛŬŰɞɠ ůɡɔəɏɜŰɟɤůɖɠ ůŰɞɘɢŮɑɤɜ.  

Ƀ əɞɠ Libralato ŮɑˊŮ ɧŰɘ ŰŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ ˊɞɡ ˊŮɟɘɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɘ ůŰɘɠ ŬɝɘɞɚɞɔɐůŮɘɠ ůɡɜɐɗɤɠ ůɡɔəɟɑɜɞɜŰŬɘ əŬɘ ɛŮ ŬɡŰɎ ˊɞɡ 

ɚŬɛɓɎɜɞɜŰŬɘ Ŭˊô ŮɡɗŮɑŬɠ Ŭˊɧ Űɘɠ Ŭɔɞɟɏɠ ůŰɞɜ ɡˊɞ ŮɝɏŰŬůɖ ŰɞɛɏŬ. ɇŬ ŮˊɑůɖɛŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ ůɡɜŮˊɩɠ ŬɜŰɘˊŬɟŬɓɎɚɚɞɜŰŬɘ ɛŮ 

Űɖɜ əŬŰɎůŰŬůɖ ˊɞɡ ŭɘŬˊɘůŰɩɜŮŰŬɘ ůŮ Űɞˊɘəɧ ŮˊɑˊŮŭɞ.  

Ƀ əɞɠ Balguerías ůɢɞɚɑŬůŮ ɧŰɘ ŰŬ ůŰɞɘɢŮɑŬ ˊɞɡ ɢɟɖůɘɛɞˊɞɘɞɨɜŰŬɘ ɗŬ ˊɟɏˊŮɘ ɜŬ ŮɑɜŬɘ ŰŬ ɑŭɘŬ ŬɚɚɎ ŬɡŰɧ ŭŮɜ ŮɑɜŬɘ ˊɎɜŰɞŰŮ 

ŮűɘəŰɧ. ȼ ȺȺ ɏɢŮɘ ɏɜŬ ˊɚŬɑůɘɞ ůɡɔəɏɜŰɟɤůɖɠ ŭŮŭɞɛɏɜɤɜ Űɞ ɞˊɞɑɞ ŰɟɞűɞŭɞŰŮɑŰŬɘ ɛŮ ůŰɞɘɢŮɑŬ ˊɞɡ ˊŬɟɏɢɞɡɜ ŰŬ əɟɎŰɖ. 




